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*Notă 30 mart-4 apr.'34 Activitatea parlamentară 
("Facla" , 1 apr.'34   )   ( DAD, MO 36, 37, 38 din 2-4  apr. '34  ) 
[LD Extrag aceaste informaţii pentru a exemplifica agenda legislativă a parlamentului ,
şi felul cum lucrau ministerele ,care-şi pregăteau legile.
De asemenea, interpelările deputaţilor care lansau semnalele de alarmă privind o categorie 
profesională sau un anume fapt ] 
La Consiliul de Război, se desfăşura procesul Gărzii de Fier.Ultimele mărturii .Depunea ca 
martor Al.Vaida Voevod.

Cameră .30 mart. 

Comunicări, interpelări, proiecte de legi.

Pe banca ministerială : gral Uică, C.Xeni, Vict.Iamandi, Mitiţă Constantinescu,A.Popescu 
-Necşeşti, R.Franasovici .
-N.Rizescu - Brăneşti :Unele societăţi petroliere din Dâmboviţa, nu plătesc lucrătorii de 4 luni.
-Sebastian Şerban : condiţiile defectuoase în care se face aprovizionarea cu hrană  a 
jandarmilor .Victor Iamandi raspunde - s-au luat şi se vor mai lua măsuri 
-M-Ghelmegeanu : abuzurile săvârşite în campania electorală locală din jud. Cahul, unde dl.g-
ral Rujinsky a fost dezarmat de un ofiţer şi dat pe mâna unor bătăuşi .
g-ral Uică ( ministr de Război ) :s-a cercetat cazul ; ofiţerul va fi pedepsit cu toată asprimea.
A prezentat sit.g-ralului Rujinsky  care s-a declarat satisfăcut. 
-Radu Lascu ( PNL -georgist ) : anunţă o comunicare privind   cenzura .  
4. R.Franasovici ( ministr. Lucrări publice şi cominicaţii  ) : depune  pr.de lege 
pentru concentrarea învăţământului farmaceutic universitar. 
--------------------------------------------

Senat , 30 mart. 

Pe banca ministerială : Vict.Antonescu, Vict.Slăvescu, D.Iuca.



/ Rusu Abrudeanu  - interpelează ministerul Muncii , cu privire la neregulile de la Casa Centrală 
a Asigurărilor sociale.Diverse legi punctuale sau modificări de art.la legile existente : 
/Pr. de lege ptr.îndeplinirea serviciilor publice între 1 apr.- 30 iun.,cf.exerciţiului bugetar 1933/
/Pr. de lege ptr. modificarea unor art. din legea de organizare a Minister. Învăţământului   ;   
/ Pr -de lege ptr. prelungirea legii chiriilor 

Cameră , 2 apr. 

1.Pr. de lege ptr.prelungirea şi modificarea legii referitoare la regimul excepţional al 
raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi  ( din 14 apr.'33 ) 
2. Legea votată de Senat , pentru apărarea ordinii în stat  ( vezi la fişierul VIII  ) 
Se anunţă legile ce urmează a fi discutate :
/Continuarea discuţiilor la Conversiune  .
/Modificarea unor art. la legea înv.secundar  ( votată de Senat ) 
/Legea relativă la reglementarea transferurilor în înv.secundar  ( votată de Senat ) 
/Legea pt. concentrarea înv.farmaceutic universitar  ( votată de Senat )
/Modificarea legii Casei de Credit a Corpului Didactic 
/Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Ilva Mică -Vatra Dornei 
/Pr.de lege ptr.autorizarea liniei ferate Reşiţa -Caransebeş 
/Lege ptr.ratificarea frontierei cu Iugoslavia ( votată de Senat )
/Lege ptr.reducerea Camerelor Profesionale  ( votată deSenat ) 

Cameră, 3, 4 apr.

 ( DAD, MO 37, 38, 3-4 apr.'34  ) 
-P.I. Gheaţă (PNL )  anunţă o interpelare adresată ministrului Instrucţiei publice 
 asupra situaţiei materiale a Corpului Didactic din întreaga ţară :Ce măsuri intenţionează să ia 
spre a asigura plata lefurilor învăţătorilor noi numiţi ?Apreciază străduinţa ministrului de a 
plasa elementele tinere , dar 
Care este situaţia acordării drepturilor băneşti pentru gradaţiile     corpului didactic   ? 
" Ţin să atrag atenţiunea conducerii Ministerului de Instrucţie, că, mai ales în împrejurările de 
astăzi, când elemente iresponsabile fac o desfrânată agitaţie , spre a crea curente de 
disoluţie socială , grija noastră a tuturor trebuie să se îndrepte către îndeplinirea promptă 
şi integrală a nevoilor materiale ale dăscălimii de toate gradele şi ale preoţimii , 
singurele elemente de prestigiu însufleţite de un patriotism luminat şi tinzând permanent 
către armonia socială. Dăscălimea şi preoţimea reprezintă  - orice s-ar spune - în masele largi 
,stăvilare sigure împotriva anarhiei " 
------------------------------------
-Teodor Iacobescu (PNŢ)  întreabă : Ce măsuri vor lua ministerele de resort, pentru sprijinirea 
acţiunii patriotice a românilor americani, care vor edita în l.română şi engleză ,un număr 
special al ziarului " America" , dedicat României, în scop de propagandă ? 
------------------------------------
Anunţări de legi, comunicări, întrebări /  30 mart -4 apr'34 
____________________________________________________________

1.) Dezbatere privind politica externă, 4 aprilie '34 
foto : Maniu ( la ieşirea din Cameră ) foto:  Titulescu ( la ieşirea din Cameră ) 
a)  Iuliu Maniu   ,  interpelare :  Campania revizionistă 
b) Gh.Brătianu - asociere la interpelare 
c) CICBrătianu ,  asociere la interpelare ;Doc.integral fişier PNL 
d) Nic.Titulescu,  expozeu : politica externă a României ,Doc.integral fişier Polit.externă 
e.) Gh.Brătianu , declaraţie  carenţele sistemului de alianţe .
[  LD : nu uita ! fă legătura între episoade . Foarte încărcată agenda parlamentară  .
Şi nu uita că era săptămâna patimilor, cred că …. joia mare .
În aceeaşi zi, dimineaţa şi a doua zi se discută şi se adoptă Legea apărării statutului ,
În aceleaşi zile, la Curtea de război, se judecă şi se va da sentinţa în procesul G de F ;
La comisii ,se discuta ultima formă a Conversiunii  ] 



¤Atmosfera parlamentară 

Camera a trăit o zi deosebită. Cu câteva ore înainte de deschiderea şedinţei, personalul 
administrativ a fost absorbit cu aranjarea în loji a mulţimei care venise să asculte interpelarea 
lui Maniu şi expunerea de politică externă a lui Titulescu.
Corpul diplomatic străin ,cu excepţia miniştrilor Italiei , Ungariei şi Germaniei ,dar în frunte 
cu nunţiul papal , se înghesuia în loja prea neâncăpătoare ,destinată corpului diplomatic. 
  .În această aşteptare înfrigurată, a intrat în incinta Camerei la ora 4 fără 5 minute , 
Iuliu Maniu, primit cu aplauze şi aclamaţii foarte călduroase de către naţional-ţărănişti.
Cu 2 minute mai târziu şi-a făcut intrarea spre banca miniştrilor Nicolae Titulescu ,căruia 
Camera întreagă i-a făcut o manifestaţie impresionată , aplaudând timp de câteva minute.  
După deschiderea şedinţei , a urcat la tribună Iuliu Maniu , în ţinuta sa ireproşabilă 
şi gravă , scoţând din ghiozdan textul interpelării , pe care a cetit-o cu sublinieri hotărâte 
şi energice , cucerind tot mai mult aplauzele Camerei , de la un capăt la altul.
 Pentru că întrebarea sa nu a fost o simplă interpelare ,ci un adevărat expozeu de politică 
externă a partidului naţional-ţărănesc ,care a venit să complecteze strălucitul expozeu al 
dlui Titulescu ,pentru ca , astfel, să dea străinătăţii dovada acordului perfect în chestiunile 
externe a celor două mari partide de guvernământ, liberal şi naţional-ţărănist, 
cu directivele şi metodele d-lui Nicolae Titulescu . 
...Interpelarea d-lui Maniu  a subliniat , prin conţinutul ei, declaraţia formulată cu atâta elan 
de către Constantin Brătianu ,că Nicolae Titulescu este reprezentantul cel mai autorizat 
şi strălucit al oamenilor noştri de stat , devenind exponentul politicii externe a ţării .
   Şi astfel  interpelarea lui Maniu a devenit punctul de plecare a unei manifestaţii naţionale 
de cea mai mare importanţă în momentul de faţă.Fără a diminua însemnătatea acestui 
act,replica lui Gheorghe Brătianu a creat sentimentul general că a fost de prisos. 
Şedinţa se deschide la ora 4 , sub preşedinţia lui NNSăveanu.
Pe banca ministerială : V.Antonescu, Al.Lapedatu, I.Nistor, N.Teodorescu, N.Maxim, 
N.Budulescu, R.Franasovici, C.Xeni, I.Manolescu -Strunga, Victor Iamandi, 
dr.C.Angelescu ,gral Paul Angelescu 
Intrarea d-lor G.Tătărăscu şi N.Titulescu este salutată cu aplauze de către majoritate.
-Gh.Tătătărăscu citeşte Decretul regal de prelungirea sesiunii până la 28 apr.'34   .   
-Iuliu Maniu îşi dezvoltă interpelarea  : 

a.)  Iuliu Maniu  :interpelarea privind politica externă , 
( " Dimineaţa" , 6 aprilie + foto f.reuşit  la ieşirea din parlament 
DAD, MO 38, şed. de miercuri, 4 apr.'34, p. 1607- 1610  ) 
[ LD : lung expozeu -  viziunea sa privind  politica externă a României ;politica externă imprimată 
de el guvernărilor PNŢ : 1928- 1931 ; 1932  ;politica externă la ordinea zilei .
[ LD : lung expozeu privind viziunea sa privind  politica externă a României . 
 Sublinierile, parantezele, semnele, supratitlurile, comentariile , îmi aparţin ] 
// Hotarele României -Tratatele de pace -  Revizionismul // 
// Curente revizioniste  : particulare şi de stat : Ungaria, Germania, Italia  // 
// Compoziţia etnică a Transilvaniei  // Maghiarizarea // 
// Campania revizionistă //  Protestul Transilvaniei şi Banatului //  Datoria guvernului // 
// Autonomia Transilvaniei ?  - Nu !  // 
// Italia revizionistă // 
//  1928-1929 : Criza economică - criza ţărilor agrare // 
//  1928 : Confederaţia sud-est europeană  ; România -centrul de gravitate // 
// 1929 :  Confederaţia …. // Acţiunea guv.PNŢ //  iniţiativele lui Maniu // 
//  1930 : Criza economică // Conferinţele economice // 
// 1931  : Confederaţia …// Pericole : Germania ( Anschluss ) , Habzburgii , Ungaria  // 
//  1931 : Conferinţele economice // Intenţia lui Maniu de a atrage Italia  // 
// 1932 :  Confederaţia … Conf.economice …
// 1934 . Confederaţia  - concluzii // rezolvarea probl. Austriei şi Ungariei // 
// 1934 , 4 apr: întrebările lui Maniu ( 1-4 ): ce intenţionează Mniu pentru a face Confederaţia ?  // 



[LD:30 dec.2006.Pentru a nu-i comenta opiniile,am marcat inţial în paranteză dreaptă unele 
nelămuriri şi îndoieli .Acum , după introducerea tuturor documentelor şi cunosându-i traseul 
întregii vieţi ,mă simt datoare la obiectivitate.Dacă este cazul, la valorizare .Dacă este necesar, la 
demitizare. 
 Sublinierile, parantezele, semnele, supratitlurile, comentariile , îmi aparţin :
-------------------------------------------------------------------------------------
Iuliu Maniu / 4 apr.'34 , retro 1919 

¤Hotarele României , cf.Tratatelor cu Aliaţii ! 

[LD:foarte rar obişnuia Maniu să invoce tratatul ( şi meritele )Vechiului Regat .Faptul că o face 
marca -cred eu -asumarea argumentelor româneşti, ieşind din cercul strâmt al supraevaluării 
meritelor ardeleneşti .] 
 " Domnule preşedinte , domnilor deputaţi , sunt aproape 15 ani de când s-a încheiat pacea de la 
care speram stabilirea hotarelor noastre ,în cnformitate cu tratatul încheiat de Vechiul Regat 
cu Puterile aliate,     hotare cari să cuprindă toate teritoriile şi întreg poporul românesc
din fosta monarhie Austro-Ungară 
Dar mai ales aşteptam de la această pace să dea poporului românesc  siguranţa hotarelor 
stabilite şi liniştea sufletească trebuitoare pentru o muncă productivă şi pentru pacificarea 
spiritelor ,grav turburate în decursul celor aproape 2000 de ani , prin imigrarea atâtor popoare 
nerăbdătoare în năzuinţa lor de a exploata teritoriile româneşti şi de a desnaţionaliza poporul 
băştinaş.[LD:naţionalism ardelenesc demn de urmaşii lui Bărnuţiu ] 

¤Hotarele României, cf. Tratatelor de pace! 

    " Cu adâncă durere trebuie însă să constatăm că aceste speranţe nu ni s-au realizat în 
măsura dorită.Conferinţa de pace   ne-a impus alte hotare   decât acelea pe care le aşteptam 
,hotare care exclud din ţara noastră multe sute şi zeci de mii de suflete şi teritorii 
româneşti importante , scumpe sufletului nostru şi necesare siguranţei noastre naţionale.
/Trianonul !
 " Iar acum , după ce am primit cu resemnare aceste hotare  ,     nu numai că ele încep a fi 
reclamate de cei interesaţi  ,  dar încep a fi puse în discuţie de factori internaţionali de mare 
importanţă , a căror interes evident ar fi de altfel menţinerea hotarelor stabilite prin tratatele 
de pace." Dacă, cu durere în suflet , ne-am împăcat cu starea creată prin impunerea 
acestor hotare,  am făcut-o de dragul bunei convieţuiri cu vecinii noştri şi mânaţi de un spirit 
de jertfă de a nu crea dificultăţi marilor noştri Aliaţi şi de a servi ideea păcii europene.

  /Revizuirea Trianonului ?! 

 " Mă simt îndemnat să fac aceste constatări în urma unor expresiuni ce se coprind 
  în discursul d-lui Mussolini , care pare a consfinţi repetate manifestaţiuni ale oficialităţii 
ungare , privitoare la revizuirea Tratatutului de la Trianon , şi prin urmare , la reclamarea 
unor părţi a teritoriului de sub suveranitatea statelor succesorale. "      [---] 
Maniu / 4 apr .'34 

¤Protestul Transilvaniei şi Banatului 

"Nu fac deci altceva decât îmi împlinesc datoria când, în numele Transilvaniei şi al 
Banatului , ca reprezentant , pe vremuri, al acestor provincii , şi ca transilvănean,îmi ridic 
cuvântul împotriva oricărei încercări de atingere a tratatului de la Trianon,     care a consfinţit 
hotărârea de Unire naţională pe vecie a poporului românesc , proclamată la Alba Iulia , pe 
baza dreptului de autodeteminare .( aplauze prelungite şi unanime ) 
Nu mă îndoiesc că guvernul ţării îşi va face datoria de a preântâmpina pe viitor astfel de 
manifestaţiuni oficiale   ,   care împiedică consolidarea păcii şi statornicirea liniştii sufleteşti 
a cetăţenilor. " [------------] 
Maniu / 4 apr.'34 , retro 1924 

/Destrămarea imperiului austro-ungar 



[ LD : este greu să detectez "vizionarismul "  lui Maniu … în enunţarea aceatei utopii ; 
este cu atât mai greu să apreciez "realismul" lui Maniu …  în faptul că ,a doua zi după 
realizarea statelor naţionale succesorale , desprinse din imperiul austro-ungar, se gândea la acea 
confederaţie. Mai degrabă , îl integrez curentului federalist antebelic ;rolului asumat de el , în 
1918, la Viena  ;manierei în care a condus el Consiliul Dirigent ; răbufnirilor regionalist 
-provinciale pe care le-a imprimat PNR , până la fuziunea cu PŢ şi ajungerea la guvernare , în 
1928.Recunosc că aceste presupuneri sunt speculative . 
Dar nu mai puţin speculative sunt şi detectarea , la Maniu , a unor previziuni geniale , privind " 
europenizarea " acestor spaţii . Sau dacă da - ca să vorbesc şi eu cu acest "dacă "  atât de 
frecvent în materie de previziuni  - în 1940, el s-a adeverit în varianta sa cea mai sumbră . ] 
" Cei care am contribuit la desfiinţarea monarhiei Austro-Ungare , ne-am dat seama de la 
început că enormele pierderi de valori cauzate de război şi desfiinţarea unui teritoriu care în 
bună parte se complecta în ce priveşte producţiunea şi desfacerea bunurilor - vor produce 
anumite stări de tranziţie dificilă . 
" Dar împrejurarea aceasta nu putea să ne descurajeze în acţiunea noastră ,atunci când se 
trata   desfiinţarea unui conglomerat de popoare ,cuib al nesfârşitelor fricţiuni şi al unei   
intolerabile nedreptăţi ,     şi când era şi este vorba de realizarea şi de menţinerea unor state 
naţionale , înzestrate cu toate posibilităţile unei vieţi prospere naţionale, economice şi 
sociale. 
" A trebuit să se repete procesul evoluţiunii universale , a diferneţierii energiilor din haos,     
după care urmează , în mod firesc, integrarea lor pentru a se complecta . 
    " De aceea, din primul moment , am fost de părere că realizându-se înfiinţarea statelor 
naţionale sud-est europene, ele vor trebui să înfăptuiască ,  în scurtă vreme , 
o puternică confederaţiune sud-est europeană ,cu scopul de a forma o forţă comună de 
muncă, şi de a crea un teritoriu economic unitar , păstrându-şi fiecare stat suveranitatea sa, 
pentru a-şi îndruma de comun acord şi sistematic , munca productivă şi a-şi asigura 
desfacerea produselor lor în mod raţional . ( aplauze unanime ) 

¤Confederaţie sud-esteuropeană 

    "Mânat de convingerea acestei inexorabile necesităţi , în primăvara anului 1924, 
exact acum 10 ani, într-o conferinţă ţinută la Institutul Social , am spus : 
Cred din tot sufletul meu că numai întronând în ţara noastră  un sistem de legalitate 
şi de libertate pentru toţi, ea va putea să dăinuiască. 
Cred nestrămutat , că idealul naţional prin întregirea între hotarele de azi , 
nu este încă împlinit  .  Vai de naţiunea care nu este în stare să-şi fixeze noi şi noi ţinte 
nobile,idealuri măreţe , tot mai desăvârşite , demne de frământări , de lupte , de jertfe şi de 
martiri .Viitorul este al unităţilor mari sociale şi economice ,fie că ele se numesc state, 
confederaţiuni în materie politică,  cooperative sau tovărăşii ,în materie economică."

 /România-centrul unei formaţiuni grandioase , mondiale 

[LD: adaog : 1 ian.2007.De azi facem parte din Uniunea Europeană .Astă noapte am privit cu 
extremă indiferenţă şi temeinice temeri ,pseudo-euforia acestui popor în fruntea cu clasa lui 
conducătoare tembelă.
 Poate unde sunt un euro-sceptic profund motivat, şi "viziunea" aceasta a lui Maniu o percep 
cu mari rezerve , punând-o pe seama înţepenirii în proiect a locotenentului Iuliu Maniu care 
şi-a avut momentul lui de glorie în "pacificarea" Vienei.
Poate nu înţeleg eu destul psihologia bărbaţilor luptători ,dar viitorul întrevăzut de Maniu 
pentru România , mi se pare o himeră , un nonsens.
Pentru că dacă -folosesc şi eu condiţionalul "dacă" , cum a făcut-o şi el  - urma să facem  acea 
"unitate mare" , acea "formaţiune grandioasă" ,"mondială" ,de-alungul Dunării şi la Marea 
Neagră , urma să ne asumăm ţelul urmărit de imperiul Austro-Ungar prin război, şi atunci 
destrămarea imperiului apare ca un "ghinion", ca un "accident"istoric.! 
Că în această reorganizare el întrevedea posibilitatea ca România să joace rol de "centru de 
gravitaţiune", ăsta este mai degrabă un  vis de militar , decât proiectul unui om politic .
Având în vedere evoluţiile ulterioare geo-politice( 1940, 194, 1948 ş.a.ş.a )mi se pare superfluu 



invocarea viziunilor lui ca doveyi ale vocaţiei europeniste . ] 
 "Statul român , mai curând sau mai târziu,va trebui să facă parte  dintr-o astfel de  unitate  
mare   ,  şi rolul lui , în această perspectivă, va depinde de modul cum a ştiut să-şi organizeze 
şi să se conducă până la momentul acelei noi şi mari prefaceri .
De la destoinicia sa de azi  şi de la măsura în care va putea să-şi câştige autoritatea şi 
prestigiul,  încrederea şi respectul vecinilor săi şi al lumii civilizate , î  n viitor,   va depinde 
dacă statul român va fi un obiect de târguială , ori un factor hotărâtor, dacă va fi un centru 
al formaţiunii grandioase ce va veni ,ori îşi va târâ viaţa umilită  - dacă o va mai avea  -  de 
pe o zi pe alta , din graţia altora  şi servind pe alţii "  ( Vii şi prelungite aplauze unanime ) 
  " Cred şi trebuie să creadă întreg neamul românesc în măreaţa chemare a poporului 
românesc ; de a deveni în aceste părţi ale lumii , de-a-lungul Dunării şi la Marea Neagră , 
centrul de gravitaţiune a unei formaţiuni puternice , mondiale ,compusă din state şi 
popoare libere , în stare să-şi asigure existenţa lor naţională şi având forţa de a contribui la 
progresul culturii , ordinei şi propăşirii veşnic ascendente a civilizaţiei omeneşti " [--------] 

/Acţiunea diplomatică a guv.PNŢ, retro'28-'29 

[LD : iată mărturii care infirmă continuitatea liniei politice externe de către toate guvernele.
 "Consensul" acela privind politica externă era doar un automatism , care ascundea , 
acoperea, mai degrabă, direcţii diplomatice destul de diferite, dacă nu chiar adverse. 
 În orice caz, declaraţiile cu " marii noştri aliaţi " …. erau destul de formale. 
  De fapt, această inconsecvenţă  nu este atât o carenţă a oamenilor politici din  epocă,
  cât a istoriografiei din epoca comunistă care … a falsificat , a nivelat , a re-re-scris politica 
externă a României. Şi nu era de "bon ton " să vorbeşti despre aceste 
"planuri" de apropiere de  Italia fascistă !    ] 

-Conferinţele economice 

[-----vezi la fişierul de Politică externă ------------]
În această situaţiune a părăsit Maniu preşedinţia Consiliului , în 1931 .dar,în continuare … a 
folosit diverse prilejuri ,pentru a milita pentru idee : în Austria, în Cehoslovacia, în Ungaria 
chiar [...] 
[ Atenţie LD !  ]
...În drum spre Roma am fost surprins de ştirea că guvenul GGMironescu ,pe neaşteptate, a 
demisionat , şi că sunt reclamat acasă . Astfel a trebuit să ia  sfârşit acţiunea mea 
concretă , pentru realizarea unei Confederaţiuni sud-est europene sau dunărene. " 

/Pentru Confederaţia sud-est europeană , retro'32 

  " Venind a doua oară la guvern în 1932, toamna,  m-am decis a relua firul 
acţunei pentru realizarea Confederaţiei economice .
 [-----vezi la fişierul de Politică externă ------------]
[ LD : Atenţie ! ] 
 " Nu am putut realiza acest plan , fiindcă în ianuarie 1933 am fost din nou nevoit 
să mă retrag de la preşedinţia Consiliului   ,   iar realizarea lui ulterioară a fost îngreunată 
de alte evenimente survenite nu din vina noastră " [-----------------------------------] 
Iuliu Maniu / 4 apr.'34 

¤ Concluzii 

 "Continui a crede şi mai departe că realizarea Confederaţiei sud-est europene   ,   
sau cel puţin dunărene, este singura cale posibilă de a scoate statetele dunărene , 
prin urmare, şi Austria şi Ungaria, din starea grea economică , financiară şi socială
 în care se găsesc. 
  "Continui a crede că această Confederaţiune trebuie înfăptuită cu protecţiunea marilor 
puteri şi cu colaborarea cât se poate de efectivă  a Franţei, Italiei şi Germaniei   .  
[----------------------------------------------] 
Iuliu Maniu / 4 apr.'34 



¤  " Întrebările lui Maniu " 

 [  LD : În acest  punct, Maniu repetă ,automat , declaraţiile stereotipe .
 Dar , întrebările merg la ţinta urmărită de el : Confederaţia  sud-est europenă sau dunăreană .
[---------]
4. ) Ce acţiune diplomatică înţelege a duce pentru realizarea unei Confederaţii Sud-Est 
Europene , sau cel puţin a Confederaţiunii statelor dunărene , propusă de d.Tardieu în 
anul 1932, luna februarie , ideea acceptată, la vremea sa ,de Mica Înţelegere ? "  ( aplauze 
prelungite şi îndelung repetate ) 
Iul.Maniu / 4 apr.'34 
---------------------------------------------------------------------

b) C.I.C.Brătianu  - Declaraţie  - 4 apr.'34 
(DAD, MO 38, şed. din 4 apr.'34, p. 1610-1611  ) 
[   CICBrătianu este primit la tribună cu aplauze prelungite , îndelung repetate, ovaţiuni şi strigăte 
de bravo , din partea majorităţii.  Majoritatea aplaudă în picioare .Rosteşte un scurt discurs , 
asociindu-se la interelarea lui Maniu .  ] 
// Reizionismul maghiar - Revizionismul italian // // Frontul Unic Naţinal  //Meritele lui Titulescu //  
Asocierea la interpelarea lui Maniu // 
[--------------------------------------------] 
CICBrătianu / 4 apr.'34 

#Revizionismul maghiar şi italian 

  " Se duce de Unguri o campanie activă pentru revizuirea tratatului de la Trianon.
Ungaria nu vrea să accepte consecinţele războiului ce a pierdut cu aliaţii săi. 
Această acţiune turbură adânc atmosfera de pace ce ar trebui să domnească după un război atât 
de sângeros şi cu consecinţe atât de grave în lumea întreagă.Experienţa din trecut ar trebui să fie 
o lecţie pentru viitor. 
   "  Ţările europene trebuie să restabilească între ele relaţiuni normale care ar conjura criza în 
care se zbat sub zăngănitul armelor ce se prepară. 
   " Ceea ce ne întristează mai cu seamă pe noi Românii , este să vedem că guvernul unei ţări  [ 
Italia ] care a luptat alături cu noi pentru o cauză sfântă, care are cea mai mare afinitate de rasă 
cu poporul nostru , pentru care nu avem decât iubire şi admiraţie , încurajează pe foştii noştri 
inamici , dându-le curajul să ceară retrocedarea teritoriilor pierdute . " 

¤ Frontul unic naţional 

  "Naţiunea română, care a sferit mai multe secole de cotropire străină ,care şi-a menţinut , cu 
toate persecuţiunile la care a fost supusă ,simţământul unităţii naţionale şi limba ei 
neschimbată , care a avut fericirea să vadă că jertfele ei sunt răsplătite prin înfăptuirea 
unităţii neamului  ,  nu poate admite nici un moment ca această unitate să fie pusă în   
discuţie "     ( aplauze prelungite generale îndelung repetate ) 
  "În întreaga Românie nu pot fi diferenţe de simţăminte nici de vederi , din acest punct de 
vedere.Suntem o naţiune întregită , şi vom lupta până la ultima picătură de sânge ca să nu mai 
fim din nou despărţiţi sub regimuri străine. ( aplauze prelungite generale îndelung repetate )
[-----------------------------------------------] 
CICBrătianu / 4 apr.'34 

()Meritele lui Titulescu 

 "Reprezentantul cel mai autorizat şi strălucit al acestor calităţi superioare este ministrul 
nostru de Externe, dl Titulescu . ( aplauze prelungite generale îndelung repetate )
  "Ţara noastră cunoaşte munca lui fără preget pentru a-i apăra interesele ,prestigiul ce l-a 
dobândit prin talentul său în forurile internaţionale .
Ţara are încredere într-ânsul , ca într-un  cârmuitor dibaciu , care conduce destinele României 
pe calea ce îi asigură viitorul. ( aplauze prelungite generale îndelung repetate )



  " Să ne organizăm puternic ţara în timp de pace , ca să păstrăm intactă încrederea 
aliaţilor noştri, şi să impunem respect adversarilor , ca să nu mai vorbească de revizuirea 
tratatelor de pace. 
Întărirea stării interne , prin unirea tuturor sufletelor , va fi scutul cel mai puternic pentru 
garantarea păcii şi pentru ca omenirea să redobândească un trai fericit ." 
( aplauze prelungite generale îndelung repetate )
  "Mă asociez la interpelarea d-lui Maniu şi cer d-lui ministru al Afacerilor Străine să ne dea 
răspunsul său. " 
------------------------  CICBrătianu / 4 apr.'34 ---------------------------------------

c.)Nicolae Titulescu :răspunde la interpelare , 4 apr.'34 
( DAD, MO 38, şed. din 4 apr.'34, p. 1611- 1616 ) 
( "Dimineaţa " , an 30, nr. 9797, 6 apr.'34 + 
foto Titulescu şi colaboratori , la ieşirea din Parlament ) 
Document integral la fişier Politică externă 
[ LD : supratitluri, sublinieri, comentarii, semne , cu roşu  - îmi aparţin : 
/ Mulţumiri lui Maniu şi C.IC Brătianu  : bazele psihologiei interne în diplomaţia românească  / 
/ Politica externă  - funcţie organică a psihologiei şi voinţei interne  / 
/ Lozinca României peste hotare :de la  naţional - prin regional - la  universal  / 
/ Revizionismele : teoretic -italian ; agresiv- maghiar / 
/ Propaganda revizionistă maghiară / 
/ Pavăzele României : de drept, morale, politice  / 
/  Pavăză de drept : Tratatele de pace ; Pactul Societăţii Naţiunilor ; Franţa  /
/  Pavăză morală : Tratatutul de la Trianon - lucru judecat ! 
/  Pavăză politică : Alianţele României - Mica Înţelegere , Înţelegerea Balcanică  , 
                              Convenţia de la Londra , Pactul Kellog, relaţiile cu URSS 
/  Răspuns - concluzie lui Maniu  -
-apărarea graniţelor ; Alianţe politice antirevizioniste ; 
Alianţe  economice nepolitice  - nu Confederaţie dunăreană .Spiritualizarea frontierelor / 
/  Locul României în lume , ca stat mic  : Misiunea istorică a României / 
----------------------------------------------------------------
Nic.Titulescu / 4 apr.'34 

¤Mulţumiri lui Brătianu şi Maniu 

" Domnule preşedinte , d-lor deputaţi, mulţumesc , înainte de toate , majorităţii pentru sprijinul 
pe care mi l-a dat prin glasul autorizat al d-lui Dinu Brătianu , în împlinirea sarcinei pe care o 
am de a răspunde importantelor şi delicatelor chestiuni ridicate astăzi de dl. Iuliu Maniu , la 
care s-a asociat d.Gh.Brătianu .
  " Înainte de toate , ţin să mulţumesc d-lui Maniu , pentru desăvârşita d-sale curtenie de a-mi fi 
transmis din timp textul integral al importantei d-sale comunicări , astfel ca să-i pot răspunde 
fără întârziere , în mod documentat .
  "Expunere d-lui Maniu , care prezintă atâtea interese, şi prin ideile dezvoltate şi prin 
soluţiunile preconizate şi prin acţiunea desfăşurată de d-sa ,are  - mai ales pentru mine  - 
marele merit de a pune în plină lumină bazele psihologiei interne     pe care se întemeiază 
acţiunea internaţională a României ."[--------------------------] 
De aceea, în chip firesc, în opinia publică , tratatutul de la Trianon evocă mai curând 
ideia unei continuităţi , decât ideea unei amputări . ( aplauze unaime )
  " Pe de altă parte , ori de câte ori unitatea noastră naţională pare a fi ameninţată , aceia care 
dau semnalul de alarmă şi sar cei dintâi pentru apărarea ei, sunt românii din noile provincii . ( 
aplauze unaime ) 

¤Politica externă -funcţie organică 

  "Când acestea sunt datele vieţii noastre interne, politica extenă a României dacă ştie să 
se conformeze lor, nu poate decât să-şi impună pretutindeni cerinţele. 
În adevăr, astfel concepută, ea nu este o creaţie artificială, ea este o simplă funcţiune organică 



.Izvorând din poruncile unităţii noastre naţionale, politica noastră externă are ca scop 
principal : păstrarea ei , iar ca metodă constantă de lucru , coordonarea progresivă a 
acţiunii noastre cu aceia a statelor cu interes comun ,până la integrarea ei în grupuri 
internaţionale , din ce în ce mai mari .De la naţional , prin regional, la universal, iată lozinca 
României peste graniţă " ( aplauze ) [-----] 
Nic.Titulescu / 4 apr.'34 

/Pavăză juridică, morală şi politică a hotarelor 

   " Dacă este aşa, nimic nu ar servi mai mult jocul adversarilor unităţii noastre naţionale, 
decât a ne lăsa intimidaţi de asemenea manifestaţiuni. Nu o vom face . Şi nu o vom face 
conştient , pentru că graniţele noastre sunt apărate împotriva revizuirii de o întreită pavăză : 
juridică, morală şi politică.     Le voi examina pe rând."[--------------] 

-Revizuire ?! Nu, niciodată ! 

" Or, la cererea de revizuire a Ungariei , România, ca şi celelate state ale Micii Înţelegeri ,
 au răspuns categoric : Nu, nu, niciodată !     Nu este forţă pe lume care să ne facă să ne 
schimbăm răspunsul.Şi nu este autoritate internaţională care să dispună de teritoriile 
noastre ,fără voia noastră, căci teritoriile oricărei ţări depind exclusiv de Constituţia şi 
Parlamentul ei naţional."  ( Aplauze prelungite şi  repetate )[---------] 
   "  Frontierele actuale ale Europei Centrale sunt rezultatul evoluţiei de secole a unei idei de 
justiţie. Chestiunea frontierelor Europei Centrale constituie un proces sfârşit , iar nu un 
proces care trebuie să înceapă . 
La orice tentativă de actualizare a lui, noi vom răspunde : lucru judecat . 
( apaluze unanime şi  prelungite  ) 
Expunerea de azi a d-lui Maniu , plină de grijă pentru definitiva consolidare a operei săvârşită 
de tractate, este cel mai strălucit plebiscit al Transilavaniei , pentru opinia publică 
internaţională ( apaluze unanime şi  prelungite  )  , căci , prin glasul celui care a prezidat la 
actul Unirii , noua provincie îşi exprimă ferma voinţă de a rămâne de-a pururi alipită la 
Patria Mumă , nu într-un moment de entuziasm , ci după experienţa a 16 ani de viaţă în 
comun . ( apaluze unanime şi  prelungite  ) 
 Iată de ce m-am considerat îndrituit a spune că graniţele noastre au , în consemnul unanim al 
naţiunii ,   o protecţie de o valoare morală nepreţuită. "     [--------------] 

# Confederaţia dunăreană ? 

[ LD : Partidă de dialog cu ipoteze  şi echivocuri  … pentru că şi unul şi altul au vorbit astfel ; 
  pentrucă şi unul şi altul încercau să-şi depăşească statutul de exponenţi ai unei ţări mici, 
  dependentă de marile puteri , visând la un statut mai important pentru ţara lor ; 
  pentrucă , într-un fel sau altul, şi unul şi altul , ocolesc sau nu cunosc profund  atât intenţiile 
Germaniei  şi Italiei cât şi a "marilor aliaţi" faţă de ele . 
  În orice caz, într-o formă " diplomatică" destul de delicată , argumentele lui Titulescu 
  ar fi trebuit să spulbere himera " Confederaţiei"  lui Maniu …  ]
"[-----]  Trebuie să ne ferim , însă, cu orice chip, de soluţiuni artificialeşi în special de 
împărţire a Europei Centrale în blocuri rivale .
În acest scop, acordurile economice cu privire la Europa Centrală trebuie să respecte , 
deopotrivă, interesele legitime ale Italiei , Germaniei , Franţei şi ale Micii Înţelegeri  .   
( Aplauze unanime , prelungite )  [--------] 
" Dacă juxtapunem Mica Înţelegere , ca organism internaţional distinct, aşa cum o prezintă noul 
ei statut , şi Înţelegerea Balcanică  - constatăm că de la Praga la fruntariile Persiei , 
s-a organizat un lanţ de state cu acţiune politică coordonată , bazată pe nerevizuire , 
şi care încearcă să-şi coordone , pe cât le stă în putinţă, activităţile lor nepolitice. 
  ( Aplauze unanime , prelungite ) 

...Planul Tardieu …

Nimic nu poate accelera mai mult acest ritm decât acordurile economice .De aceea, România a 



susţinut cu toată convingerea Planul Tardieu .Nerealizarea lui momentană trebuie să ne 
oblige să găsim o soluţie echivalentă . " 
Acordurile economice pot reduce mult din dificultăţile politice .Aplicate pe o scară întinsă , 
ele pot aduce devalorizarea fruntariilor şi,practicate cu bună credinţă,   ele pot aduce completa 
lor spiritualizare .În această direcţie , acceptăm să mergem. 
   În cealaltă , adică în direcţia revizuirii  de fruntarii  ,     pentru a cădea în sistemul 
suveranităţii închise, niciodată   ,  căci aceasta este drumul la război.   "     [--] 
N.Titulescu / 4 aprilie 

¤ Misiunea istorică a României .

[  LD : în atmosfera de  criticism ,  pesimism şi disperare ,  care cuprinsese societatea 
românească ,Titulescu  are un discurs optimist , pozitiv şi constructiv. 
Nu cred că , din acest p.d.v. , doctrina avansată de el putea deveni  o doctrină  consensuală , 
asumată de toate forţele politice interne.În această neconcordanţă trebuie căutate cauzele 
care au dus la evoluţiile ulterioare .Tot aşa de adevărat este că , de la "înălţimea" în care  s-a 
plasat ,el nu a reuşit să priceapă  această "temperatură "  politică internă,  iar atunci când s-a 
amestecat … nu totdeauna a făcut-o cu înţelepciune .] 
    " Voinţa Românie este fermă.  Nimic nu o poate clinti .Este vorba despre lupta pentru 
progres , în care întreaga noastră existenţă este în joc. 
 În această luptă se ciocnesc astăzi în lume state vechi,pe care le respectăm pentru tradiţia de 
civilizaţie şi competinţă ce reprezintă , şi state noi , care sunt abia la originea activităţii lor 
internaţionale .România este printre acestea din urmă. 
În lipsurile ce ea înfăţişează , departe de a vedea slăbiciuni congenitale , care ar împiedica 
ca sforţările ei să fie încununate de succes,eu văd, dimpotrivă, în sens invers,tot progresul 
pe care ea este chemată să-l facă ,şi pe care vârsta fragedă a organizării noastre de stat 
nu ne-a îgăduit să-l realizăm încă.
  " Şi departe de a fi descurajat , ideea misiunii viitoare a ţării mă susţine în orice clipă. 
Ideea misiunii istorice a României , este atât de tare la oamenii noştri politici , 
încât ea singură poate explica puterea lor de rezistenţă în mijlocul greutăţilor 
şi amărăciunilor care întovărăşesc sarcina lor. ( Aplauze unanime , prelungite ) 
  " Îţi înduri soarta şi lupţi ! Pentru ce ? 
Pentru că simţi că dacă tu ai să ispăşeşti anume lipsuri ,tot tu ai şi misiunea de a micşora 
diferenţa de nivel dintre ţara ta şi altele privilegiate , pe vremuri când a ta trăia în asuprire. 
   Străinătatea nu cunoaşte puterea pe care o dă Românilor 
credinţa că ei nu şi-au spus încă cuvântul în evoluţia internaţională . 
 ( Aplauze furtunoase , prelungite , îndelung repetate , strigăte de " bravo"  ) 
   " Revizuirea nu este , pentru România, numai amputarea moşiei strămoşeşti. 
Revizuirea este amputarea atribuţiunilor istorice ale neamului nostru , 
tocmai în clipa în care el şi-a desăvârşit unitatea. 
  Din nedreptăţile istorice suferite de poporul nostru , unii cari au fost feriţi de ele, 
voiesc să deducă privilegii pentru ţara lor. 
Noi , nu revendicăm ranguri aristocratice în viaţa internaţională ;în schimb, nu vom 
renunţa niciodată la egalitatea cu ceilalţi , aşa de greu câştigată. 
   Şi celor care ne vorbesc astăzi de întoarcerea la trecut pe calea revizuirii , le răspundem 
:trecutul a fost al vostru , prezentul nu este al nimănui , iar viitorul nu vi-l dăm , 
căci este cel mai scump bun din câte avem " 
( Aplauze furtunoase , prelungite , îndelung repetate , strigăte de " bravo"  ;  întreaga Adunare , în 
picioare , ovaţionează )  ( Titulescu este felicitat călduros de către membrii guvernului  ) 
N.Titulescu / 4 apr.'34 
-------------------------------------------------------------------

e. )Gh.Brătianu ,contra-opinie la răspunsul lui Titulescu  : 4 apr.'34 
( DAD, MO 38 , 4 apr.'34, p. 1616-1618 ) 
[ LD : de fapt Gh. Brătianu vrea să arate că preocuparea lui pentru acestă problemă 
este mai veche, este argumentată, şi se simte frustrat că lui nu i s-a răspuns , iar astăzi i se 



răspunde lui Maniu. Argumentele lui sunt interesante , poartă pecetea istoricului care era , şi , 
în orice caz , erau izvorâte dintr-un fierbinte patriotism . 
Dacă nu era apludat … se datora numai rupturii de trunchi ! ] 
--------------------------------------------------------------------------
    Mulţumeşte lui Iuliu Maniu pentru iniţiativa întrebării sale, care a dat Parlamentului Român 
prilejul unei expuneri largi de politică externă, a cărei nevoie era simţită de multă vreme.
D-sa este răsplătit şi de privilegiul unui răspuns din partea unui ministru titular, 
lucru atât de rar în această Cameră."Din vara trecută , când circulau în presa străină anumite 
zvonuri revizioniste , am depus pe biroul acestei Adunări o întrebare adresată d-lui ministru de 
externe [-------------] Ne fiind atunci sesiune, am primit din partea secretarului general al 
Ministerului Afacerilor Străine, acest răspuns ( 21 august )  [---] 
Apoi , în dec.'33 , el a trimis un memoriu [ LD:din el va citi pasagii întregi ] Iată , însă , că astăzi s-
a socotit că acest comunicat solemn şi oficial nu mai era suficient.[----] 
Gh.Brătianu / 4 apr.'34 

¤ Românii de  peste hotare 

[ Din Memoriul lui , dec.'33 ] 
   " În cuprinsul graniţelor de astăzi , noi reprezentăm o realitate etnică,o aplicare a 
principiului naţionalităţilor, care a dat viaţă Europei noi. 
   " Nimeni nu contestă , de sigur, că există minorităţi importante înlăuntrul acestor hotare. 
Dar mai sunt importante minorităţi româneşti peste hotare. 
La răsărit, dincolo de Nistru, a luat fiinţă în Uniunea Republicelor Sovietice ,o Republică 
Moldovenească . 
La apus,Banatul, pe care Ion ICBrătianu l-a revendicat în întregime, cuprinde şi astăzi,
 dincolo de hotare , numeroase sate româneşti, ca şi regiunile de graniţă ale Ungariei . 
În valea Timocului , şi pe tot malul drept al Dunării, se vorbeşte româneşte de veacuri. 
     " S-a vorbit despre colonizarea noastră în Dobrogea Nouă ,  fără să ţină seama de două 
împrejurări fundamentale. 
  În primul rând, acest teritoriu , cuprinzând chiar Varna şi Rusciucul, ne-au fost oferite în 
1878 , înainte de constituirea statului bulgar independent, şi că România nu l-a primit 
pentru a nu-şi pierde printr-o tranzacţie , dreptul ei asupra Basarabiei de miază zi. 
În al doilea loc, în 1913, elementul românesc din Macedonia , trecând sub altă  stăpânire, 
era firesc să se dea statutului român putinţa de a aşeza acest element , de care se îngrijea 
din punct de vedere cultural şi bisericesc,  pe teritoriul său. " 
   " Dl ministru de externe a recunoscut el însuşi la Kosice , prin declaraţiile făcute presei 
, la 11 decembrie '33, că Tratatul de la Trianon a fost o tranzacţie pe care  Ion ICBrătianu a 
refuzat să o semneze deoarece nu însemna recunoaşterea integrală a drepturilor teritoriale 
ale Naţiunii Române.  ( aplauze ) 
Noi am făcut păcii generale concesiunea de a nu cere ceea ce e dincolo de hotarul 
tranzacţionat la 1920  ; cu atât mai absurdă este pretenţiunea de a discuta dreptul nostru 
dincoace de aceste margini "  ( aplauze la PNL-g ) [------------------------------------] 

¤Mişcarea antirevizionistă 

" Dlor, dar iată cum considerăm că trebuie privită această problemă : nu agitând-o numai în 
întruniri vehemente de protestare , a căror repetare , până la urmă, riscă să se banalizeze ; 
Nu creând , după recenta formulă a d-lui De Jouvenel, o mentalitate de asediaţi   ,  ci această   
conştiinţă permanentă , limpede şi liniştită a dreptului nostru ."     ( aplauze la PNL-g ) 

Gh.Brătianu / 4 apr.'34 

#Imperfecţiunile sistemului nostru  de alianţe 

[ Nu am nici un dubiu că , la aceast capitol, judecăţile  lui GH Brătianu au fost mai realiste, 
mai lucide, decât ale lui Titulescu . Dar , în contingent, european şi românesc , Titulescu era … 
favoritul .Numai că în 1940 , exact aceste puncte vulnerabile au cedat !    ] 
Împotriva curentului revizionist, s-a ridicat bariera unui sistem de alianţe şi de pacte de 



neagresiune , asupra cărora am fost lămuriţi în şedinţa de astăzi. 
Îm daţi voie să fac aici o scurtă examinare .[--------] 

...Rusia Sovietică …. 

    "Nu mă voi opri decât puţin la definiţia agresorului de la Londra , despre care se spune 
că ea constituie un progres formal în raporturile noastre cu Uniunea Sovietelor . 
 Dacă nu mă înşeală amintirea, în toamna trecută , dl Litvinov , trecând la Roma, 
a declarat acolo că Uniunea Sovietelor nu are cunoştinţă oficială de tratele încheiate . 
În al doilea loc, nu este mai puţin adevrat că , dacă în ultimul timp se manifestă către noi, 
de la răsărit, tendinţe de conciliaţiune, aceste tendinţe se manifestă însă 
sub presiunea unei îndoite ameninţări : una din Extremul Răsărit şi alta eda Apus. 
Şi atunci, este locul să ne întrebăm : dacă cumva ar slăbi cleştele acestei îndoite presiuni , 
s-ar menţine pentru noi aceste tendinţe de conciliaţiune şi de apropiere ? 

...Bulgaria … 

   " Trecând la Pactul Balcanic, la tratatul din Atena, de sigur ,  dacă nu sunt singur în a 
constata că lipsa Bulgariei este o lacună regretabilă , voi admite că semnătura Greciei şi cu 
deosebire a Turciei  - fără nici o aluzie la Ştefan cel Mare  - constituie un folos pentru 
securitatea noastră în Orintul apropiat ."
 Dar vreau să fac o observaţie de un caracter mai general.[.....] 

...Polonia ,Cehia , Iugoslavia… 

     "Am mai avut prilejul să semnalez în dezbaterile Camerei unele lipsuri cu privire la 
regimul economic al alianţei noastre cu Polonia . 
Asupra unor contraziceri de ordin economic sau monetar în cadrul chiar  al Micii Înţelegeri , 
am vorbit la dezbaterile la Mesaj , şi nu mai revin asupra lor.Ceea ce ţin să semnalez aici este 
că lipsa de solicitudine pentru producţia noastră  - pe care o semnalam atunci  - nu o 
întâlnim numai în cadrul acestei alianţe, ci şi din partea altor state de care ne leagă trainice 
legături de amiciţie şi alianţă " ( aplauze la PNL-g ) 

...Franţa … 

Iar dacă constatăm acest fapt, că exportul nostru ,nu este stânjenit numai de lipsa lui de 
calitate ,nu este stânjenit numai de defectuoasa lui organizare ,ci întâmpină imense greutăţi 
prin regimuri diverse de contingentări , de taxe şi de tarife de-a-dreptul prohibitive , atunci 
este locul să formulăm acest deziderat : dacă   situaţia economică   sau situaţia politică a ţărilor 
aliate şi amice nu îngăduie o ameliorare a acestor raporturi , atunci să obţinem de la ele o 
înţelegere deplină pentru nevoile noastre externe, sau, altfel ,   libertatea de a găsi aiurea   
debuşeuri pe care ele nu le pot oferi  "  ( aplauze  la PNL-g ) 

   Exportul de petrol … 

 " În ce priveşte Pactul Balcanic, eu vreau să vă semnalez numai două aspecte.una din 
acestea, este  exportul nostru petrolifer.În ultimul timp, în statele din Balcani, ca şi în tot 
orientul apropiat,suntem concuraţi la fiecare pas de exportul sovietic . Nu va trece decât 
puţină  vreme şi vom fi  complet înlăturaţi de produsele petrolifere ale Iracului care vor 
inunda toate ţinuturile Meditaranei orientale, prin dubla conductă de la Haifa şi Tripoli .

  .Schimb de populaţie...

  " În al doilea rând, fiind vorba de înţelegeri balcanice, noi ne amintim că între statele balcanice 
au intervenit , cu deosebire după Tratatul de Laussane ,o serie de convenţii pentru schimburi 
de populaţie .Această problemă consider că , pentru noi, este de o importanţă capitală. 
Ea trebuie să constituie mijlocul de a aduce şi a aşeza în ţară ,acele elemente răzleţe ale 
românilor din Balcani , cu deosebire din Macedonia,care altfel riscă să-şi piardă până şi 
conştiinţa etnică, sub afluxul tot mai constant al imigrării greceşti din Asia Mică ." ( aplauze la 
PNL-g ) 



Gh.Brătianu / 4 apr.'34 
¤ Sistemul de alianţe româneşti - concluzii 
 "Vreau să închei scurtele mele observaţii prin această încheiere : 
ţara noastră face parte din trei sisteme , din trei blocuri de alianţe :
 de o parte, Mica Înţelegere , orientată spre centrul Europei ; 
de altă parte, Pactul Balcanic , spre sud -estul continentului , 
şi , în sfârşit, spre răsărit şi miază -noapte , sistemul polon şi al statelor baltice . 
De sigur, prin situaţia ei geografică , 
ţara noastră ar putea fi un admirabil element de legătură , dacă   alianţele ei   
ar cuprinde, pe lângă formula politică, şi întregul ei conţinut militar şi economic. 
  Altfel , ele riscă să rămână simple documente diplomatice " 
[-----------------------------] 
   " Deci - şi aceasta este concluzia la care vreau să mă opresc  - 
nu înţelesul şi  direcţia alianţelor noastre sunt de criticat sau de modificat, 
dar trebuie adâncit şi precizat conţinutul lor " ( apaluze la PNL-g ) 
Aceste alianţe nu trebuie să fie numai compatibile cu intereseul politic al momentului, 
ele trebuie să fie compatibile cu condiţiunile permanente ale economiei şi vieţii 
naţionale " ( aplauze ) 
 Gh.Brătianu / 4 apr.'34 
Finis dezbaterea de politică externă / 4 aprilie 1934 
__________________________________________________________________

2.) Legea lichidării datoriilor agricole ( Conversiunea  IV ) , 2-3 apr.'34 
Vasile Sassu ( ministr.Agriculturii ) , Aurelian Bentoiu ( raportor ) 
O.Goga ( PNA )                          I.Răducanu  ( PNŢ ) 
C.Argetoianu ( Un.Agrară )      N.Constantinescu -Bordeni ( PNL-georgist ) 
M.Ghelmegeanu ( PNŢ )           Adam Ionescu ( PNŢ, ex lupist ) 
Leon Scridon ( PNA)                 Iosif Willer ( PNMaghiar ) 
Dr.M.Isăcescu ( PŢ  )                  Louis Balomey ( PNL  ) 
D.Topciu ( PNA )                         Vlad Dimitriu  ( PRŢ ) 
VTPrelipceanu ( LANC )              Aurel Milea ( Un.Agrară ) 
Şt.Mihăescu  ( PNŢ )                   Virgil Potârcă ( PNŢ ) 
Gr.Iunian ( PRŢ )                         N.Robu ( LANC ) 
CICBrătianu ( PNL )                    Aurelian Bentoiu ( Raportor ) 
V.P.Sassu ( ministru )                  NN.Săveanu - luarea în considerare .Vot .
[ LD : dezbatere mare; prilej de poziţionare a partidelor faţă de marile probleme :  economice , 
sociale şi politice . Ocazie de etalare a ideologiilor, a doctrinelor, a programelor ,a paternităţilor, a 
meritelor şi criticilor nu numai în marea în marea problemă a ştergerii datoriilor, ci şi în cele 
conexe : reforma agrară , statutul proprietăţii,agrarienism versus ţărănism ,finanţe şi 
monedă, agricultură  versus industrie - credit, naţionalism economic, democraţie versus 
dictatură, clase sociale , şa şa Le-am tratat problematic,aici reţinând numai chestiunile legate de 
guvernarea propriuzisă .
21 de discursuri, din partea tuturor partidelor reprezentate în parlament .
NB: ardelenii din PNŢ lipsesc de la dezbateri, abordând ,iar ,calea boicotului, de parcă ar fi 
vorba de Parlamentul de la Budapesta sau Viena ,de pe vremuri .Nenorocită mentalitate , 
nenorocită conduită,nenorocită politică regionalistă ! Din acest p.d.v.,prefer partidul lui Goga ! ]

a )Octavian Goga(PNA)
( DAD, MO 36, şed. 2 apr.'34, p. 1490-1491 ) 
----------------------------------------------------------------------------------

¤ Legea 



PNA , examinând proiectul de lege , îşi precizează p.d.v, prin următoarele consideraţiuni : 
 Problema datoriilor , pe care guvernele perindate în ultimii 5 ani ,prin neputinţa şi zăbava lor, 
nu numai că nu au putut-o rezolva, dar au îngreunat-o,reprezintă un capitol trist al zilelor 
noastre . Suntem acum la al IV-lea proiect de lege, care ar trebui să potolească frigurile crizei ,
şi totuşi, noul proiect nu se deosebeşte - nici prin concepţie, nici prin îndrăzneală , 
nici prin seriozitate - prea mult de cele anterioare ..[----------------] 
"Suntem înaintea unei legi născute într-un pat nelegiuit,din ciocnirea intereselor bancare , 
apărate de PNL ,şi interesele electorale ale acestui guvern ,care a risipit pe câmpul de 
întreceri al alegerilor recente , tradiţionala provizie de făgăduieli, lipsite de sinceritate .[   --] 
Reţeaua complicată a discriminărilor sectare , oglindită în avalanşa amendamentelor, 
reprezintă tot atâtea uşi deschise şi puncte tenebroase menite să constituie ," hatâruri pentru 
unii şi osândă pentru alţii ."[------------------------------] 
O.Goga / 2 apr.'34 

/Finanţarea conversiunii =Salvarea creditului liberal 

Cu cele 450 milioane puse de guvern la îndemâna Băncii Naţionale,se va ajuta  doar " un anumit 
credit"  instituţiile de credit din ţară şi particularii nu vor avea nici un ajutor. 
PNA declară că nu va vota legea  ( aplauze la PNA ) 

b ) I.Răducanu(PNŢ)
( DAD, MO 36, şed. din 2 apr.'34 , p. 1491  - 1496 ) 
[ LD :  Ştiu că  ţărăniştii erau zeloşi la această lege, dar … tot nu înţeleg de ce a trebuit 
să vorbească 5 la ea. Toţi sunt " ţărănişti"  Nici un ardelean nu ia cuvântul . 
Este adevărat că la această lege se pot  evidenţia cel mai corect diversele variante de " ţărănism 
" care au caracterizat doctrina partidelor româneşti.Este şi motivul pentru care am stăruit atât la 
parcurgerea acestor dezbateri la conversiune. 
La celelate variante ale legii Răducanu nu luase cuvântul  şi se  abţinuse  de la vot , pentru că 
avea şi el cerere de conversiune a datoriei de 10 milioane -  probabil avea moşie ;
Tot de asta , nu va aborda problema conversiunii pentru marile proprietăţi. 
El va vorbi despre datoriile gospodăriilor ţărăneşti. 
Nu va aborda latura juridică - lăsând-o pe seama colegilor jurişti, "distinsului" raportor Bentoiu, 
şi "distinsului "  Mircea Djuvara ( care a obţinut un strălucit succces în procesul de la 
Curtea de Casaţie , intentat la îndemnul lui Dinu Brătianu  ) 
De data aceasta , a simţit  ca o datorie de conştiinţă să vorbească , deoarece problema 
privea "însăşi existenţa noastră economică , socială , financiară şi monetară ."
Supratitlurile, sublinierile, comentariile, îmi aparţin. ] 
// Ţăranul român  / Productivitatea rudimentară a muncii ţărăneşti // 
// Noţiunea de "ţăran "  şi de " agricultor "  / 
// Datoriile agricole ţărăneşti // 
// Doctrina economică liberală : neglijarea agriculturii  // 
intervenţii  Victor Slăvescu - Virgil Madgearu ---
Amendament privind subvenţionarea Băncii Centrale Cooperative  // 
Nu văd la PNL această preocupare pentru clasa ţărănească , pe care am avut-o noi, 
în ce priveşte putinţa de plată a ţăranului, care este oberat de greutăţi. 
-    Vasile Sassu : Aceasta ar însemna moratoriul definitiv şi veşnic. 
-    I.Răducanu : Nu ştiu dacă, în vremurile acestea anormale, legea dvs nu va fi un 
moratoriu,n-aţi făcut nici un pas mai departe ca legea PNŢ .[-------] 
I.Răducanu / 2 apr.'34 

#Concepţia "agrară " a PNL 

[ LD : un  duel cu marcări reciproce , în care se alunecă uşor în derizoriu într-o şarjă de ordin 
lingvistic… şi se face  haz  ! Altfel, Răducanu are dreptate 
 Dar criticile lui ar trebui să se reverse şi asupra politicii PNŢ ] 
"O lichidare a trecutului fără aşezarea unui regim economic sănătos, pentru a asigura 
o rentabilitate pentru economia particulară, economia ţărănească ,şi o productivitate cât 



mai mare  în folosul economiei naţionale , nu însemenează nimic. 
-Pamfil Şeicaru: Acestea se pot face printr-o lege ? 
-I.Răducanu :N-am văzut nici un act din partea guvenului , în această privinţă . Or Partidul 
Liberal , aşa cum a declarat-o chiar preşedintele partidului său, într-o adunare de ordin politic , 
are un program care conţine soluţiuni pentru toate chestiunile şi un program de principii, 
permanent … 
-CICBrătianu : Dle Rădulescu , faceţi o eroare .Am spus că principiile sunt permanente ,
dar programul trebuie să corespundă timpurilor.  ( vii aplauze la PNL ) 
-I.Răducanu :  Într-adevăr, PNL a dat dovadă de atâtea ori că are un program de principii 
permanent .De la această tribună, anul trecut dl Brătianu era contra contingentării , şi astăzi 
se pronunţă pentru contingentare !  ( aplauze la PNŢ ) iar acum un an a avut o părere despre 
conversiune, iar astăzi îl putem felicita că are altă părere ! ( întreruperi la PNL ) 
-CICBrătianu : Vă asigur că nu am altă părere decât aceea cuprinse în lege ! [-----] 
-I.Răducanu : Dlor , aştept ca dvs să vă potoliţi spiritele , ca să pot continua.Înregistrăm a 
patra lege pentru lichidarea datoriilor agricole ,lăsând agricultura în starea care se găseşte 
, neifluenţând-o cu nimic ,nici în ce priveşte tehnica, nici în ce priveşte schimbarea de culturi care 
ar avea o anume cerere pe piaţa mondială [-------------] 
I.Răducanu / 2 apr.'34 

#Ortodoxia financiar-bancară 

[LD :Se poate semnala şi în acest domeniu o anumită apropiere între cele două partide de 
guvernare . Virgil Madgearu şi Victor Slăvescu … dar asta aşa .. din frânturi de explicaţie 
doctrinară  , din replici , acoperite de comentarii , mai mult sau mai puţin teoretice 
 Le consemnez pentrucă  era un  prilej unic  de confruntare  , în care adversarii se explicau ] 
-I.Răducanu : Eu nu înţeleg internaţionalismul în sensul care nu este plăcut d-lui ACCuza; 
înţeleg internaţionalismul în sensul realităţilor . 
-ACCuza :  Adică nu înţelegeţi naţionalismul aşa cum îl înţeleg eu .Regret pentru d-ta ! 
-I.Răducanu : Nici asta .Eu înţeleg un internaţionalism constructiv,bazat pe colaborarea 
acelor economii naţionale  , care au interese identice ,împotriva altor economii naţionale 
exploatatoare . 
-ACCuza : Foarte frumos,  dar cu jidanii ce faceţi ? Aceasta este toată nenorocirea. 
-I.Răducanu : Aceasta vă priveşte pe dvs . [ revine la problemă …] Aceste două căi sunt :una 
politică deflaţionistă ,adică a ortodoxiei ,aşa de scumpă d-lui ministru de finanţe … 
-Victor Slăvescu ( ministr.Finanţe ):Da, da.
-Vasile P.Sassu ( ministr.Agriculturii ) : Şi a d-lui Madgearu .
-I.Răducanu : Dle ministru , ne împăcăm foarte bine între noi. Chiar când suntem de păreri 
diferite , ne respectăm păreririle.  Victor Slăvescu nu oboseşte să  repete :< eu sunt adept al 
ortodoxiei financiare şi monetare > .
-Slăvescu : Şi o practic. 
-I.Răducanu : Ce este ortodoxia , aş întreba pe d. Argetoianu ? 
Ortodoxia este   să crezi într-o dogmă care nu mai are nici o realitate   în viaţa realităţilor de 
azi  ( ilaritate la PNL ) 
-Slăvescu : Te plâng d-le Răducanu .
-I.Răducanu : Eu privesc cu un surâs prietenesc atitudinea d-lui ministru de Finanţe. 
  Ortodoxie economică , da, a fost ortodoxia economiei clasice : un şir de principii abstracte 
,  care nici odată nu şi-au găsit realizarea în faptele vieţii practice .
-Slăvescu : Dle Madgearu, auzi ce spune dl Răducanu ?Eşti de părerea d-sale ? 
-I.Răducanu :De sigur că da. Dl Madgearu  este un adversar al liberalismului economic, şi , 
în acestă privinţă, noi suntem perfect de acord. 
-Madgearu : Dle Slăvescu,  d-ta ştii foarte bine că eu sunt partizanul economiei dirijate 
şi d-ta eşti împotriva acestei economii dirijate .În privinţa ortodoxiei, d-ta eşti habotnic, şi 
eu nu sunt .[.........] 
-Răducanu : Nu aş fi dorit ca expunerea mea să alunece pe o pantă pretenţioasă de doctrină 
-Slăvescu : Devine glumeaţă… 
-Răducanu : .. dar este bine să lămurim o chestiune, fiindcă de la principii ne luminăm



pentru conducerea politicii economice.Dl ministru de Finanţe se declară pentru ortodoxie. 
 În dicţionarul ştiinţific al economiei politice ,cuvântul  " ortodoxie" se aplică pentru  economia 
liberală.  Prin urmare ,dl ministru declară că este un economist liberal   .   Vă felicit .
-Slăvescu : Vrei să fiu economist ţărănist ?  ( ilaritate )
-Răducanu :Ce mai căutaţi dvs pe banca ministerială , când veniţi cu proiecte de legi 
 care sunt o negaţiune a liberalismului economic ?Faptele sunt mai tari decât principiile, 
care nu se poate încadra în lumea faptelor şi ,de îndată ce spui " ortodoxie liberală " în ştiinţa 
ecnomică , trebuie să tragi concluzii  ,şi să fii ortodox şi în chestiuni monetare . 
Dar într-o economie dirijjată parţial, cum este astăzi regimul de economie în toate ţările 
 - până şi în liberala Anglie de odinioară  - într-o astfel de economie dirijată ,problema 
monetară se pune altfel ; nu se pune  în cadrul liberalismului economic,nu se poate pune şi 
nu se poate lămuri fenomenul monetar după percepte şi  după credinţele " ortodoxiei liberale ". 
D-lor deputaţi, realismul economic înlătură acele învechite doctrine
  care sunt aplicate  într-un mod cu totul incomplect şi care nu fac 
 decât să dăuneze mai mult vieţii economice."[------] 
I.Răducanu / 2 apr.'34 

¤ Subvenţionarea Băncii Centrale Cooperative.

" Iau act cu multă mulţumire că pierderile care vor fi suferite de Banca Naţională  a României 
şi de Banca Centrală Cooperativă , vor fi suportate de către Stat . 
  Din nenorocire însă, nu văd din Raportul d-lui Bentoiu şi din nici un articol din lege,suma pe 
care statul trebuie să o dea Băncii Centrale Cooperative. 
-Vict.Slăvescu : Această chestiune va face obiectul unei convenţiuni. 
-Răducanu :[....] Într-o ţară de mică agricultură, nu se poate face politică agrară 
decât în cadrul cooperaţiei .Cooperaţia de credit  trebuie să fie acel instrument de credit 
pentru gospodăria ţărănească care să trăiască mai departe şi să fructifice producţia 
ţărănească .[ Propune un amendament , în acest sens,  ] 
    "  Fac apel la toţi acei care ţin la instituţia Cooperaţiei şi le aduc la cunoştinţă că 
din totalul plasamentelor de împrumuturi agricole , mica proprietate ţărănească este 
datoare cu 6 miliarde şi jumătate la mişcarea cooperativă.     [-  -] 
Fac apel la onoratul guvern şi în special la d-l ministru al Agriculturii [ V.Sassu ] a cărui inimă 
caldă pentru mişcarea cooperativă o cunosc,să ţină seama de această sugestiune , şi de 
prevederile din celelalte legi de conversiune ,de până acum. [-------] 
" Pe cale de amendament , împreună cu prietenii mei , îmi voi permite  - şi sper că alături de noi 
vor fi mulţi membri din majoritate  -să cer să se aducă o îmbunătăţire a legii în ce priveşte 
mişcarea cooperativă .Oricare ar fi deosebirile noastre de vederi , privind organizarea 
mişcării cooperative,trebuie să fim cu toţii de acord asupra marelui rol economic şi social 
pe care această mişcare cooperativă trebuie să-l joace de acum înainte ,
 în ţara noastră de ţărani , în România întregită " [-------------------------] 
Eu socot că politica dvs economică   este confuză  ,     că actualul proiect de lege este 
insuficient     şi nu reprezină decât o jumătate de măsură  ( aplauze la PNŢ ) 
I.Răducanu / 2 apr.'34 
-----------------------------------------------------------------

c )C.Argetoianu (Uniunea Agrară )  2 apr.'34 
 (DAD, MO 36, şed. din 2 apr. , p. 1497- 1502 ) 
[ LD :Argetoianu nu jonglează cu doctrine .Pe ocolite sau direct, el apără interesele marilor 
proprietari agrari îndaoraţi la bănci.Supratitlurile, sublinierile , semnele îmi aparţin ]

 ¤ Legea a IV-a 

#Presiuni şi influenţe. 

Ştie că va decepţiona : va vorbi numai despre lege , fiind autorul legii " nr.1 "; 
va fi scurt , deoarece se rezervă şi pentru legea " nr.5 "  ( ilaritate ) 



Proiectul actual a fost supus 3 zile , timp de 9 ceasuri pe zi,la examenul Comisiei mixte a 
Senatului şi Camerei.Cu acea ocazie , el şi prietenii lui au făcut toate observaţiile pentru 
ameliorarea legii.Regretă că discuţiile la Comisie nu au decurs în condiţii prielnice , nu a pus la 
vot modoficările la amendamentele acceptate.La Roma, când se alege un Papă ,şi când se 
întruneşte Conclavul,se închide şi se zideşte uşa Conclavului, pentru a fi feriţi de influenţe străine 
sau lăturalnice ."La Conclavul care a hotărât soarta aceastei legi a conversiunii, nu s-a închis şi 
nu s-a zidit uşa ca a Roma, astfel că influenţele lăturalnice au venit şi au influenţat foarte 
mult asupra opiniunilor care dominau în majoritatea opiniunilor. 
N-au  fost deajuns aceste influenţe lăturalnice ;proiectul de lege , împreună cu toate propunerile 
făcute la Comisiune, au fost luate şi supuse altui for,independent de Parlament , şi după 
aceea, într-o zi, pe neaşteptate, s-a dus în faţa Comisiunii Camerei, convocată la Senat, 
rezultatul în ce priveşte amendamentele primite , precum şi cele respinse. 
La această metodă de lucru, mai adăugaţi şi ameninţarea făcută , nu în mod oficial, de la 
tribună,dar oficios, pe culoarele Camerei, că în şedinţă publică, adică de acum înainte, nu se 
va mai primi nici un amendament şi că , prin urmare ,textul publicat , aşa cum îl avem în faţa 
ochilor, pe două coloane ,adică textul iniţial şi textul revizuit în Comisie , este un text < quasi ne 
varietur >. Şi pentru aceste motive, legea dvs , după umila mea părere,
   nu a ieşit legea cea mai bună ,  legea care s-ar fi cerut în momentele actuale ale crizei noastre 
economice" [--------] 
C.Argetoianu / 2 apr.'34 

-Întărirea monedei ?!

Am avut  şi noi iniţiative.. Dar nu pe teren monetar , ci în priviţa lichidării pasivului, căci , în 
acelaşi an ( 1931 ) , când Anglia a renunţat la convertibilitate  şi a redus cursul lirei străine, noi , 
la o lună după aceea ( toamna ) am depus primul proiect de conversiune .
Este suficientă această iniţiativă pentru curmarea răului ?Cred că nu , şi de aceea am afirmat de 
la început că oricât de bună ar fi această lege, ea nu rezolvă propblema. 
 Presupuneţi că producătorii din Ţara Românească , toţi agricultorii , toţi comercianţii şi toţi 
industriaşii ar fi mâine scutiţi de orice sarcini şi nu ar mai avea nici o datorie. 
Credeţi dvs că criza ar fi vindecată? 
Credeţi dvs că cu scăderea preţurilor, cu stagnarea totală a comerţului naţional,cu 
imposibilitatea de valorificare în toate ramurile de producţiune ,nu ar începe din nou ? 
Şi credeţi dvs că după un foarte scurt timp ,producătorii  noştri nu ar fi iarăşi încărcaţi cu un 
pasiv,poate tot atât de mare ca cele care apasă astăzi ?"

¤Opinia lui :

/Lichidarea pasivului 

/Monedă sănătoasă 

Eu cred că o încercare de normalizare ,cu şanse de succes, trebuie dusă pe trei baze 
I .      Lichidarea pasivului   , descătuşarea producătorilor .
II.      Baza monetară   , o monedă sănătoasă La Comisie , am ridicat această problemă, 
 dar ministru de Finanţe mi-a cerut să nu vorbesc, pentru că subiectul este" delicat" 
 Avem nevoie de o monedă normală, convertibilă, care să permită schimbul liber 
 şi tranzacţiile. 
...Unii spun : trebuie să devalorizăm moneda  !Aşi răspunde prietenilor care susţin această 
teorie , că în ipoteza devalorizării , moneta este folosită doar ca instrument pentru 
lichidarea pasivului.Este o încălecare a câmpului monetar asupra câmpului lichidării 
pasivului … 
-Vasile P.Sassu :Atunci nu ar mai fi nevoie de o lege a conversiunii .
-C.Argetoianu :de o parte, însă , de altă parte,am comprima activul şi am spori balanţa 
cheltuielilor şi a încasărilor.Şi, în acelaşi timp, nu am avea rezolvată problema monetară, 
tot   o monedă avariată am avea, nu una convertibilă,  şi nu am rezolva acea normalizare a 
schimbului şi a tranzacţiunilor internaţionale. Iată de ce devalorizarea nu pare suficientă.     



...Alţii spun : nu trebuie devalorizare, trebuie o monedă nouă !O monedă nouă - cu valoarea 
celei actuale : 3 centime aur.Odată cu ea, s-ar retrage şi s-ar lichida cea veche , pentru 1 nouă, 
retragerea a 3 vechi.Preţurile ar rămâne aceleaşi, impozitele la fel, lefurile aceleaşi . 
Devalorizarea s-ar face numai pentru lichidarea trecutului.Este o monedă mai bună dacă ar fi 
convertibilă !Dar problema unei monede convertibile nu este o problemă aşa simplă. 
 Nu este deajuns ca ea să fie convertibilă pe baza stocului metalic   pe care ni l-am putea 
procura uşor Pentru a fi convertibilă, o monedă trebuie să se sprijine pe o balanţă de conturi 
fafavorabilă , altfel fuge tot aurul din ţară. [-----------------] 
C.Argetoianu /  2 apr.'34 

/Asociaţii agricole !

/Standardizare !

"  Trebuie rezolvată această problemă care aşteaptă de atâta vreme.În această urmărire a 
valorificării , eu am făcut în ultima guvernare o încercare , întocmind o lege a asociaţiilor 
agricole, însă încercarea n-a reuşit pentru că nu am fost secondat cum trebuia , şi nu s-a 
priceput atunci de nimeni importanţa ei.Şi totuşi, ea este calea cea mai bună. 
 Eu cred că în Ţara Românească nu există un singur om care să dorească să se facă un pas 
înapoi , în ce priveşte reforma agrară, dar puterile răsleţe ale acestei proprietăţi individuale 
ar putea foarte bine să fie coordonate , pentru ca să se atingă rezultate mai bune. 
Pentru valorificarea grâului, s-au făcut 2 legi : una afăcut-o Argetoianu,  în 1928, 
 ca ministru al Agriculturii , cu colaborarea d-lui Dinu Brătianu ,o lege a standardizării, care 
a rămas, regretabil, literă moartă ; 
 O alta s-a făcut sub guvernarea ţărănistă, de către d.Mihalache .
Nici aceea nu s-a aplicat !Se pierde f. mult deoarece grâul nostru nu este standardizat ! 

/Să se lichideze trecutul ! 

/Să se sacrifice creditorii ! 

[ LD : spre sfârşitul cuvântării, Argetoianu îşi pierde calmul şi cere , direct , explicit , 
  sacrificarea creditorilor , nu a debitorilor  ] 
Legea este departe de a fi bună. Recunoaşte , însă, că reprezintă un progres faţă de celelate . 
Ea a făcut 2 paşi foarte sensibili înainte.  Legea este mai eficace ,prin suprimarea plafonului, 
evitând , astfel, o mulţime de procese de descriminare ;a stabilit că dobânzile uzuare sunt ilicite . 
Dar legea are şi multe deficienţe ! 
-CICBrătianu : Dle Argetoianu, dar dl Radian, la Comisie, a propus amendamente , 
 care au fost introduse. 
-Al.Radian : Dle Brătianu sunteţi în eroare . Au fost admise nişte amendammente pur tehnice 
şi de redactare .  Dar amendamentele care se refereau la cote la termenele de plată, la 
dobânzi , care puteau face legea aplicabilă,n-au fost primite . 
-V.Sassu :Credeţi că era posibil lucrul acesta ? 
-C.Argetoianu :Aş fi dat 6 luni de moratoriu, pentru ca să se aranjeze 
debitorii cu creditorii .Cît aţi făcut reducere pentru cei ce pot plăti ceva ? 
-Gh.Tătărăscu :70% 
-Argetoianu : dar d-lor , pentru numele lui Dumnezeu ,am făcut războiul .Cât s-a pierdut în 
război  ? Au murit oameni , s-au devastat regiuni întregi ,care nici odată nu au primit nici o 
despăgubire , şi s-a făcur România întregită .Aşa se fac schimbările mari . 
Noi, proprietarii mari , în 1920, când s-a făcut reforma agrară ,am fost deposedaţi.
Cu cât ? Cu 80 % ? Cu mai mult .Şi ce ni s-a dat înschimb ? O hârtie pe care nu o putem 
valorifica.Ei, v-a venit rândul, d-lor creditori, nu avem ce să  facem . 
Trebuie cu orice sacrificiu să se facă această operaţiune , să se taie în carne vie, 
şi să se termine odată chestiunea aceasta a lichidării trecutului [……] dar trebuie cu orice 
sacrificiu să se facă această operaţiune ,să se taie  în carne vie, şi să se termine odată 
chestiunea aceasta a lichidării trecutului " 
C.Argetoianu / 2 apr.'34 



-------------------------------------------------------------------

d )N.Constantinescu -Bordeni (PNL-georg ) 
 ( DAD, MO 36 , şed.din 2 apr.'34 , p 1502- 1505  ) 
[ LD : Era unul din susţinătorii legii ; luase cuvântul şi la celelalte variante ale  Conversiunii 
( Iorga-Argetoianu , PNŢ ) ;participase şi la dezbaterile   din Comisia mixtă 
Începuse săptămâna patimilor .Acum că Conversiunea părea ajunsă la … capătul drumului, 
se dădea o bătălie straşnică pe  pe paternitatea ideilor,  care trebuia să evidenţieze
 meritele partidelor în adoptarea unei legi care ierta de datorii ! Nu -i de mirare .
După cum nu surprinde  " generozitatea" partidelor care nu aveau şi răspunderea 
guvernării, care supralicitau amploarea iertării datoriilor ! 
La georgişti,notă aparte :în apărarea burgheziei mici şi mijlocii , în apărarea industriei 
neaoşe, româneşti  ;adversitate faţă de capitaliştii străini.    ] 
Supratitluri , sublinieri , comentarii  - îmi aparţin. 
// Legea Sassu ( IV) - aprobare de principii // 
// Datoriile rurale - aproape satisfăcător // 
// Datoriile urbane . parţial satisfăcător // 
// Art.65. excepţiuni regretabile : 
- Creditorii străini privilegiaţi 
- Comercianţii şi industriaşii români - în pericol 
- Burghezia mică şi mijlocie - defavorizată 
// PNL-georgist - va vota legea // 
------------------------------------------------------------------------------
Constantinescu -Bordeni / luni 2 apr.'34 

¤Legea Sassu 

Consideră expunerea de motive prea sumară  - probabil că dl prim-ministru s-a temut să nu ne 
prindă clopotele din Noaptea Învierii  - găseşte însă Raportul ( Bentoiu ) 
complet şi alcătuit cu multă îngrijire .
Cum a spus şi la Comisie, PNL -georgist  consideră rezolvarea acestei probleme ,
 pe baza a trei principii : 
I. Conversiunea să fie generală , fără categorii , automată şi cu procedură simplă .
II. Repercutarea creanţelor asumate să se facă asupra tuturor instituţiilor de credit , 
    inclusiv Banca Naţională. 
III. Extinderea conversiunii şi asupra datoriilor urbane.
Dacă aceste principii ar fi fost adoptate , problema ar fi fost rezolvată încă cu 3 ani în urmă. 
"Suntem bucuroşi că aceste idei de bază au triumfat după trei ani ; 
avem însă regretul că acest triumf este cam tardiv. 
Am pierdut 3 ani în care multe patrimonii s-au irosit, multe venituri au dispărut,
 iar ideea de credit a suferit lovituri de moarte ,pentru că noţiunea de credit, după concepţia 
noastră, nu este numai o noţiune juridico-economică, ci esenţialmente psihică şi morală. 
Constatăm însă cu mândrie că proiectul guvernului este aşezat pe principiile de bază , 
pe care noi le-am pus de la început în materia asanării datoriilor .
-Vasile P.Sassu ( ministrul Agriculturii )Aceste principii , pe care vi le însuşiţi dvs, 
ştiţi foarte bine că le-am expus eu , în numele Partidului Liberal , în comisiunea care cerceta 
proiectul conversiunii , înainte ca dvs să fi vorbit.Aşa că , astăzi, noi suntem consecvenţi cu 
acele principii. 
-Constantinescu -B : La Comisiunea care lucra la Ministerul Agriculturii , făceaţi o deosebire 
între proprietarii până la 10 ha, şi peste 10 ha, iar de datoriile urbane nici nu voiaţi să auziţi .
-Sassu : Dta ştii f. bine că am propus un tratament uniform.
-dr.N.Hasnaş : dl ministru Sassu s-a arătat omul cu vederile cele mai largi 
-Constantinescu -B : Aceasta este foarte exact , şi nimeni n-o contestă .În comisiunea de 
primire a amendamentelor, d-l ministru Sassu a avut vederi foarte largi ,Şi recunosc de la 
această tribună , că majoritatea amendamentelor prezentate de noi în comisia mixtă , au fost 
acceptate , fiind tocmai de la început aprobate tocmai de dl ministru . [-----] 



¤ Va vota legea. 

"Altfel ajungem o ţară cum erau înainte : jos muncitorii de pământ , sus boierii ;
iar clasa burgheză , a comercianţilor şi industriaşilor , pentru care a luptat bătrânul Ion 
Brătianu , ca să avem o societate normală ,formată din : plugari, comercianţi şi 
industriaşi,adică burghezia , şi din clasa înaltă, o să dispară cu totul.[--------] 
Întrucât noi nu putem să refuzăm o conversiune care dacă nu este " cât mai largă" 
 sau " foarte largă " , declarăm că votăm proiectul de lege .  ( aplauze la PNL-georgist ) 
-I.N.Drăghici(PNŢ) : Sângele apă nu se face  ( ilaritate ) 
N.Constantinescu -Bordeni / 2 apr.'34 
-----------------------------------------------------------

e) M.Ghelmegeanu - intervenţii Madgearu 
(  DAD, MO 36, şed. 2 apr.'34, p. 1505- 1512  ) 
[ LD : [ LD : Mă apucă o lehamite de atâta ipocrizie politicianistă avocăţească.Mă mai 
impresionează neplăcut şi intervenţiile lui Madgearu :  ironice, pătimaşe. 
Ghelmegeanu , se ocupă mai ales de aspectele  bancare ale legii ,din polemici rezultând cu 
claritate " fiefurile" bancare ale celor două partide mari din România  ] 
Doc.integral - fişier PNŢ 
Supratitluri, sublinieri , semne - îmi aparţin. 
/Legile conversiunii - merite şi deficienţe / 
/Legea Sassu - ineficientă, nedefinitivă / 
/Massa datoriilor agricole : statistică şi caracteristici  / 
/Povara datoriilor marilor proprietăţi // 
/Arbitrarul  Legilor Argetoianu şi Sassu // Realismul legii Vaida // 
/Legea Sassu - greutăţi procedurale ; neconstituţionalitate   // 
/Finanţarea conversiunii /  Politica de credit / Cooperaţia // 
/PNL- politică bancară-comercial-industrială // 
/PNŢ - politică bancară-agrar -ţărănească // 
/PNŢ nu va vota legea Sassu // 
-------------------------------------------------------------------------------
M.Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

#Legea Sassu ( a IV ) 

 " După 3 legi de conversiune şi un moratoriu , care ţine de la 31 decembrie 1931, 
guvernul ne prezintă un nou proiect de lege într-o atmosferă de mesianism legislativ  .   
Zic mesianism legislativ pentru că există la dvs această încredere nemărginită , că legea are 
atâtea însuşiri , încât va fi cea din urmă în această materie.[-------------] 
...Recunosc că din punct de vedere formal , al tehnicei juridice,ea se prezintă în condiţiuni 
bune. La aceasta a servit , fără îndoială , şi experienţa trecutului .Legea se prezintă din punctul 
de vedere al tehnicii juridice formale, de aşa fel,încât poate fi consultată cu uşurinţă , 
datorită incontestabilei sistematizări a materiei. [-----------.] 
Cele două legi anterioare care se datoresc partidului nostru , având în vedere experienţa 
făcută cu legea Argetoianu ( apr.'32 ) ,au găsit două mijloace tehnice pentru rezolvarea 
problemei datoriilor agricole : 
I. În momentul când a fost declarată neconstituţională , noi am propus moratoriul   ,  ca un 
mijloc de presiune asupra creditorului ,ca acesta să accepte intervenţia statului pentru 
reducerea datoriilor ; 
II. Am dat răgaz şi stimulent legal, în timpul moratoriului , pentru ca conversiunea să se poată 
face prin convenţii , încheiate de bună voie , pe cale de conciliaţiune între părţi. 
...Legea Sassu a mai introdus şi alte mijloace,dar el va demonstra că sunt neconstituţionale  .   
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

¤Massa datoriilor agricole.

[LD: nu mă interesează atât gâlceava dintre ei, cât statisticile privind proprietăţile şi datoriile .,



statistici ce sunt aduse cu ocazia acestor dezbateri Vezi pe larg la fişier Economie .] 
Problema este foarte dificil de rezolvat .Când s-a făcut prima lege Argetoianu ,nici nu exista o 
statistică a datoriilor agricole.
Sunt în Ţara Românească 3.101.000 exploatări agricole  şi 2.500.000 cereri de asanare.
Astăzi , pe baza cererilor de asanare, avem un act oficial ,statistica Ministerului de Justiţie , 
prezentată de d. Decuseară .avem de lichidat o massă de 52 miliarde ,  din care 46 miliarde , 
datorii directe.
-VPSassu : Suma din urmă este cea adevărată. 
-Ghelmegeanu : Din cele 46 miliarde ,13 miliarde sunt ale debitorilor cu peste 10 ha , 
şi 32 miliarde şi jumătate, ale proprietarilor sub 10 ha.
[--------arbitrarul legilor Argetoianu , Sassu   -----------------------------] 
.Virgil Madgearu :Este adevărat că aţi socotit ca în primii doi ani,cât mai sunteţi la putere,   
suma să fie mai mică . 
-Sassu : N-am făcut-o din calcul politic. 
-   Madgearu :Pentru ca , după doi ani , când vor fi să plătească rate normale ,care vor fi cam de 
trei ori şi jumătate mai mari decât ratele primilor doi ani,fiind un alt partid la putere , dvs să 
spuneţi ţăranilor , ca de obicei, cum faceţi demagogie ,că noul guvern le-a mărit ratele  
( ilaritate la majorităţi ) 
-Sassu : Cred că faceţi o glumă , dle Madgearu .
-Madgearu : Dvs în politică trăiţi foarte adeseori ori cu glume de această natură 

#Arbitrarul legilor  Argetoianu şi Sassu 

¤Realismul legii Vaida.

Arbitrarul legii Argetoianu , prin fixarea unui termen care ducea la o rezolvare mecanică 
şi , deci absurdă, a datoriilor , trebuie să recunoaştem că era în favoarea debitorului
 ( stabilea un termen fatal de 30 de ani în care trebuiau să se plătească anuităţile ) 
Arbitrarul legii Sassu ,că este în favoarea creditorului .     ( fixa acest termen la 17 ani ) 
PNŢ a adoptat o altă modalitate :plata în funcţie de capacitatea de plată  / de venit / / 
anuitate / minimum de existenţă / 
-Vasile Sassu :Atunci în câţi ani se face această conversiune ? În 70-80 -100 de ani ? 
Aceasta nu mai este conversiune, este diversiune ! 
    [ urmează o argumentare a lui Ghelmegeanu privind posibilităţile reduse de plată ale 
  ţăranului român ;  productivitatea proastă, diferenţa de la şes la munte ; 
  nr membrilor de familie ; diferenţa de pământ, pe regiuni etc etc. ] 
-Leon Pşepelinschi :  Ar însemna să facem câte o lege pentru fiecare caz în parte .
-Justin Stănescu : Ar fi un labirint 
-Gh.Vălimărescu : Noi am vrut să o simplificăm, ca să fie operantă .
-VPSassu : Nici în trei generaţii nu s-ar termina chestiunea 
-Ghelmegeanu : În sarcina legiuitorului stă o singură datorie :aceea de a edicta principiul , 
care , în aplicarea lui,să nu ducă la zdruncinarea şi împovărarea economiei ţărăneşti,  cum 
faceţi dvs.(Aplauze la PNŢ ) 
[ ------------- demonstraţia cu massa datoriei ţărăneşti   -------------- ] 
-Sassu : De ce nu s-a aplicat legea dvs ? O lege care nu se execută este lipsită  de puterea de 
aplicare .Afară de moratoriu , daţi-mi un singur exemplu de creanţă   care a fost convertită , 
daţi-mi numai o singură creanţă ! [----------] 
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

#Neconstituţionalitatea legii Sassu 

 [ Din toată demonstraţia lui Ghelmegeanu eu reţin esenţialul :că atât Argetoianu, cât şi PNŢ i 
PNL ,din motive de utilitate publică, au intervenit în regimul dreptului la propritate,garantat 
constituţional.Diferenţierea consta în stabilirea ţintei sacrificate şi a beneficiarilor.
Dar cum graniţele acestor interese nu erau deloc tranşate liniar, toată gâlceava avea un categoric 
substrat de grup:funciar-bancar .
Aţi nimicit securitatea juridică pe care legea Vaida o recâştigase , după ce dvs aţi atăcat 



legea Argetoianu.Astăzi ,prezentaţi o lege mult mai largă decât a legii Argetoianu ,dar 
pe care aţi atăcat-o la Curtea de Casaţie ![ explică în ce constă inconsecvenţa liberalilor ] 
Consiliul Legislativ v-a arătat că acest procedeu  ( recalcularea dobânzilor , exproprierea 
creanţelor )este neconstituţional .Aşa se explică eticheta de " radicalism" în evoluţia 
Partidului Liberal .[--]
 [ explică ce a prevăzut legea PNŢ ; citează din hotărârea Curţii constituţionale   ] 
Iată cum, din acest p.d.v. ne întoarcem la incertitudinea de constituţionalitate ,care a planat 
asupra legii Argetoianu.[----------] 
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

¤Politica de credit 

[LD : explică de ce aceste prevederi sunt iluzorii ; scăderea încasărilor la buget ;BNR nu va putea 
fi despăgubită etc etc   Importante sunt informaţiile .
Şi important este că la acest capitol, Ghelmegeanu preamăreşte băncile din Ardeal,pentru 
meritele lor naţionale şi ţărăneşti, în schimb ignoră sau chiar neagă  vreun rol  băncilor din 
Vechiul Regat ! ]
PNL vrea să despăgubească toate instituţiile de credit ,de pagubele suferite prin conversiune. 
Există diverse formule de finanţare .PNL a ales-o pe cea mai comodă dar iluzorie :înscrierea în 
bugetul statului, pe termen de 15 ani, a unei sume de 450 milioane lei ,
pe care Banca Naţională are dreptul, din oficiu, să o reţină din încasările statutului, 
aşa cum face pentru plata datoriei externe . Pentru aceasta , PNL a garantat BNR cu bonuri de 
tezaur şi cu producţia auriferă.[-----------------------] 
 Dle ministru , în legea dvs, aţi uitat mişcarea populară de credit din Ardeal ! 
-Victor Slăvescu : Deloc! 
-Ghelmegeanu : nu spuneţi nimic ,decât despre Creditul Funciar Rural ! 
-Slăvescu : Să ajute creditul , în general , am spus.Printr-o convenţie se va preciza acest lucru. 
-Ghelmegeanu : Tocmai împotriva acestui lucru am protestat .Această problemă trebuie să se 
discute şi să se tranşeze în faţa Parlamentului ,nu printr-o convenţie ulterioară.
-Slăvescu : Voi veni în faţa Parlamentului , în luna iunie, cu convenţiunea,în care se va vedea 
cum statutul pune banii  la dispoziţia BNR .
-Madgearu :Noi nu putem să acceptăm această concepţie ,că faţă de unele instituţii de 
credit  se iau anumite obligaţiuni prin lege,iar faţă de altele, prin convenţie ulterioară . 
Scoateţi atunci din lege şi Creditul Funciar Rural şi Creditul Funciar Urban . veniţi şi cu ele tot 
la convenţie .
-Slăvescu :Acesta este un proces politic  de intenţie , dle Madgearu ! 
-Madgearu :  Dvs credeţi că noi totdeauna facem numai politică ? ( ilaritate ) 
 Explicaţi dvs de ce faceţi această discriminare ? 
-Slăvescu : Noi avem o preocupare dublă : să lichidăm trecutul  şi să asigurăm 
 reânviorarea creditului . Convenţia cu BNR se va încheia în luna iunie. 
-Madgearu : Foarte bine, dar atunci să scoatem şi dispoziţia referitoare la Creditul Funciar 
Rural. [------------] 
Ghelmegeanu / 2 apr.'34 

¤Concluzii 

/PNL: politică  bancară potrivită unui  stat comercial-industrial 

/PNŢ : politică bancară  potrivită unui stat agrar. 

¤ PNŢ nu va vota legea 

[ LD : noi dovezi privind caracterul  ţărănist sau … conservator  ? Sincer sau interesat ? 
Reacţionar sau radical-progresist ?  De stânga sau dreapta ? Sau pur şi simplu …alt grup de 
interese.Cum era în fond doctrina bancară a PNŢ ?  ]
Legea, pentru motivele arătate, nu aduce nici o ameliorare, nu constituie nici un progres , 



nu este o soluţie definitivă.Nu se va putea duce o soluţie definitivă înainte de a se schimba 
politica de credit a institutului de emisiune, o nouă structură a BNR,care să corespundă 
intereselor noastre de ţară agrară.Nu se mai poate continua o politica potrivită pentru o 
ţară comercială şi industrială,  care nu corespunde intereselor  rurale.   
Legea nu se poate aplica pentru că nu există capacitate de plată . 
Trebuie să dispară decalajul dintre preţurile agrare şi cele industriale . 
Trebuie reechilibrat bugetul ţărănesc . 
" Nu vă facem vină , noi , din PNŢ, pentru că nu aţi adus o soluţie definitivă ,ci că în 
legiferarea aceasta nouă nu v-aţi debarasat de vechile dvs interese şi tendinţe. 
Nu pot decât să aplic judecata istorică care s-a rostit la întoatrcerea unui conducător din pribegie
" PNL  nu a învăţat nimic ; nu a uitat nimic "( aplauze la PNŢ ) 
M .Ghelmegeanu / 2 apr.'34 
---------------------------------------------

f )Adam Ionescu(PNŢ, ex-lupist ) 
 (  DAD, MO 36, luni, 2 apr.'34, p. 1512- 1515  ) 
[ LD : extraordinar !  un PNŢ- ist favorabil legii Sassu , cu cuvinte de apreciere ;un jurist susţinând 
principiul impreviziunii  , care are o profundă latură morală .Un deputat aplaudat de ambele 
partide : PNŢ şi PNL  ] 
Sublinierile , comentariile, semnele îmi aparţin : 
/ Iertarea datoriilor - ca principiuu de drept  : de la Solon la moderni  // 
/Liga împotriva cametei - dr.Lupu 
/Teoria impreviziunii  /
/Instituţii de credit corecte, constructive // 
/Conversiunea Sassu , cea mai bună dintre variantele… / 
/Votează pentru luarea în considerare // 
--------------------------------------------------------------------------------------- 
Adam Ionescu / 2 apr.'34, retro 1907 

¤Teoria impreviziunii 

Principiile dreptului modern nu mai sunt dominate de respectul absolut al convenţiunilor 
dintre părţi, ci se bazează pe ideea de echivalenţă     a prestaţiunilor şi pe teoria   abuzului  de   
drept     ( când ceri cuiva mai mult decât îţi datorează ) [-----] 
În ce constă impreviziunea ?  Se bazează pe următorul raţionament :în orice contract care se 
închee între părţi , se are în vedere starea lucrurilor de la un moment dat , când se închee 
contractul , altfel nu s-ar încheia.
Se presupune , deci, subânţeleasă clauza   rebus sic stantibus   ,  adică dacă lucrurile rămân la 
fel, în situaţia de atunci, mă oblig să-ţi dau ceea ce m-am obligat .
Dacă , însă, lucrurile nu mai sunt aşa,contractul trebuie revizuit ca să se restabilească 
echilibrul   .  [--------] 
  
Adam Ionescu / 2 apr.'34 

/Conversiune prin impreviziune !Fără finanţare !

[LD:2 ian 2007.Adaos la comentariu :este impresionantă profesionalitatea (în acest caz , juridică ) 
cu care se analizau legile, se avansau soluţiile,se susţineau doctrinele.
Nu-ţi vine a crede că aceste bătălii se duceau în parlamentul României , acum 75 de ani ! 
Cunoscând laboratorul legislativ interbelic,fără a-l considera perfect ,realizez prăpastia săpată 
de regimul comunist în acest domeniu .
Cât despre "laboratorul" legislativ de "tranziţie" , ce să mai spun ?!Am personal exemplul cu 
procesele de la Dorohoi , pentru cele 2 ha de livadă de la bunici ! 
Nu haos legislativ ( după cum se spune de către neavizaţi ).Ci legislaţie deliberat încâlcită, 
pentru ca,prin hăţişurile ei ,să se poată forma ,rapid şi consistent ,clasa îmbogăţiţilor,alcătuită 
din fosta nomenclatură comunist-securistă.Oare mai există în legislaţia noastră aceste 
prevederi ? Ele nu mai pot fi aplicate lîn cazul privatizărilor frauduloase şi a însuşirii pământurilor 



după 1989 ? 
Este şi acesta unul din motivele ce m-au determinat să scriu această carte , cum o scriu ] 
"La noi [impreviziunea ] nu este încă primită de instanţele judecătoreşti ,cu toate că se 
poate justifica cu texte exacte din Codul Civil.
   Art.  970 prevede :<Convenţiunile trebuie executate cu bună credinţă >
   Art. 976 spune :<interpretarea contractului se face după intenţiunea comună pentru a se 
rezolva problema datoriilor, nu se face un act de favoare a părţilor , iar nu după sensul 
literal al termenilor>
  .Art. 1.576 spune: < în materie de împrumut trebuie să se restituie aceeaşi cantitate şi 
calitate de lucruri. >
Aşa stând lucrurile , înseamnă că atunci când se pune chestiunea de reducere a creanţelor, 
nu se face un act de favoare debitorilor, ci ,dimpotrivă  ,   un act de dreptate  . 
Atunci ce rost are a se vorbi de finanţare ?
Adică după ce eu stat, te opresc pe d-ta , pe creditor, de a lua mai mult decât este drept şi 
just să iei,să vin tot eu , statul , să-ţi dau ce nu ai dreptul ? [--------]
Adam Ionescu / 2 apr.'34 

¤Conversiunea Sassu 

Recunosc că , în oarecare măsură, proiectul aceasta constituie un progres     faţă de legile 
anterioare.În special în ce priveşte datoriile agricole,prin înlăturarea acelor discriminări, 
constituie   o   remarcabilă calitate a proiectului .  
Dar … 
  este în prea mică măsură     aplicat la datoriile urbane   , şi le acordaţi iertare doar de 20 % ; 
    lăsă  deoparte pe industriaşi şi comercianţi şi alte categorii  ; 
    Face diferite excepţiuni  ( 4 - 5 ) pentru anumite datorii ; 
( După el, nu ar trebui să existe nici o excepţiune   ) 
În principiu,  proiectul prezintă un progres , faţă de cele din trecut, şi, în consecinţă
   va vota luarea în considerare.  ( aplauze la PNŢ şi PNL) 
Adam Ionescu  /  2 apr.'34 -
-------------------------------------------------------

g )Leon Scridon ( PNA -Goga )
( DAD, MO 36,şed. din 2 apr.'34, p. 1516- 1519  ) 
[ LD: de pe poziţiile naţionalismului integral , asumat de PNA,este contra protejării crditorilor 
străini şi apără interesele băncilor româneşti din Ardeal ] 
Sublinieri şi semne, îmi aparţin. 
Leon Scridon / 2 apr.'34 

¤ Legile conversiunii 

#Creditorii străini 

"Deşi aveţi pretenţia de a soluţiona o problemă de ordin naţional,menţineţi un tratament de 
preferinţă - moştenit de la celelate legi  -împotriva căruia partidul nostru a protestat în 
comisiuni şi protestează şi aici , cu toată hotărârea.
Vorbesc de tratamentul în favoarea creditorilor străini ,pe care nu-l găsesc cu nimic justificat 
,căci dacă se admite reducerea creanţei în materie de concordat preventiv [ falimentul ] 
-fără ca creditorul străin să aibă dreptul să protesteze  -nu înţelegem de ce nu i s-ar aplica 
acelaşi tratament ,când  este vorba de un interes superior de ordin naţional.
"Propunerea noastră de a se suprima această excepţie , susţinută chiar şi de o bună parte 
din majoritate , şi având şi asentimentul d-lui ministru Sassu , datorită unor anumite 
intervenţii , a fost respinsă ,     consfinţându-se şi pe mai departe această excepţie în favoarea 
creditorilor străini.Menţinerea aceastei excepţii , este o gravitate excepţională pentru 
Ardeal  .  [----------------------------------------------------] 
Leon Scridon / 2 apr.'34 , retro '



#PNŢ nu sprijină creditul român

#PNL nu sprijină creditul agricol 

[ LD : prin el , am confirmarea că ardelenii din PNŢ lipsesc la dezbaterea aceastei legi ,
aşa explicându-se absenţa lor ,ca opinie  .Această boicotare ardelenească ,trebuie neapărat să 
o surprind undeva , dincolo de orice explicaţie .Fără , însă, a- mi însuşi accentul anti- 
PNR ,promovat de goghişti  , care face parte dintr-un alt capitol.Tot prin aceast discurs, capătă 
consistenţă caracterul naţionalismului integral ,asumat de PNA-Goga. ] 
   " Cunosc foarte bine situaţia din Ardeal, şi am pretenţia că o cunosc mai bine decât 
dl Ghelmegeanu.Ei bine, discutând situaţia băncilor româneşti , amărâţi în sufletul lor, 
spun că mai bine le-au apărat interesele lor domnul Argetoianu ,decât dl Iuliu Maniu " 
" De la această tribună , preşedintele PNA , dl Octavian Goga , având la îndemână datele 
statistice culese din Monitorul Oficial , după publicaţiile din 1932, a arătat situaţia de vădită 
inferioritate a instituţiilor financiare româneşti din Ardeal , faţă de instituţiile minoritare . 
[ LD :  discursul lui Goga din 3 mart.'34 , fişier PNA-II ] 
Aceste bănci româneşti, care înregistrează o existenţă de peste 50 de ani, nu au fost 
nicicând bănci de exploatare. Au fost instituţii create cu capital curat românesc , conduse de 
români -spre deosebire de multe instituţii similare  din Bucovina şi Basarabia, unde deseori 
capitalul era mixt iar conducerea nu era curat românească .
   Aceste bănci, au promovat şi alimentat creditul agricol  - spre deosebire de filialele 
marilor instituţii de credit din Bucureşti, înfiinţate în Ardeal , după război ,care au sprijinit 
mai mult industria şi comerţul,ramuri de activitate care sunt  90 % străine   .   
Aceste bănci au contribuit la emanciparea ţăranului român , făcând să treacă din latifundiile 
grofilor şi baronilor, sute de mii de jugăre , în stăpânirea ţăranului român.[---] 
Leon Scridon / 2 apr.'34 

¤Băncile româneşti din Ardeal.

[ Atenţie la precizări ! Atenţie la spulberarea unor demagogii fără suport real ! 
  Atenţie la accentul politicianist pus pe o atare materie !  ] 
   Prima dată s-a pus problema  acestor bănci [" Solidaritatea"  ]la Legea Argetoianu., din 
1932.Legiuitorul a pus atunci aceste bănci , pe picior de egalitate cu băncile populare 
( art. 55) 
...Această lege, este scoasă din vigoare de Legea Vaida , din aprilie 1933, care le scoate din 
acest tratament  ( art. 13 ), preconizând o convenţie între Ministerul de Finanţe şi Cooperaţie . 
De aceea am afirmat eu că PNŢ nu este calificat  să-şi aroge nişte merite … 
-Ghelmegeanu [ prezent  între timp ] :Statul preluase un portofoliu al fostei Centrale a 
băncilor populare . A fost firesc să le cedeze acest portofoliu ,  prin convenţiunea din aug.'33 
. Dar statul nu a avut nici un portofoliu al băncilor din Ardeal ,  pentru că  , dacă ar fi avut 
un asemenea portofoliu , desigur că l-ar fi cedat , ca şi la băncile populare. 
    Dvs ne învinuiţi că nu am cedat băncilor din Ardeal ,ceea ce nu aveam să cedăm ! 
- Scridon :Nu este vorba de cedare , s-ar fi găsit o formulă pentru rebonificarea  băncilor  din 
Ardeal…În fine , ceea ce ne interesează pe noi , este situaţia acestor bănci acum, cu acest 
nou proiect de lege . Constatăm că prin dispoziţiunile proiectului,acestor instituţiuni li se 
pune o alternativă : sau plătesc la zi depozitele  ,  sau lichidează tot avutul lor   în termen de cel 
mult 5 ani ,deşi restituirea creanţelor lor se eşalonează pe un termen de 15 -17 ani. 
 Dvs înscrieţi în această lege un tratament de inegalitate şi dovediţi o lipsă completă de 
solicitudine faţă de instituţiile bancare româneşti din Ardeal. 
 Dvs vorbiţi doar de Centrala Cooperativă, Creditul Rural,Casa Rurală, Creditul Urban . 
Vă pun întrebarea : instituţiile româneşti din Ardeal , grupate în Asociaţiunea Solidaritatea, 
 nu merită aceeaşi solicitudine pe care o arătaţi instituţiilor celorlalte  ? [--------] 
-M.Negură : Dl ministru Slăvescu a făcut astăzi precizările necesare:că va veni cu o convenţie 
unică ; că o va supune aprobării Parlamentului ; 
- Scridon :Face apel la toţi  deputaţii ardeleni , indiferent de partid, să sprijine  aceste bănci , 
nu din regionalism , ci din interes naţional. 



h ) Iosif Willer  (  P.Maghiar  ) 
 (  DAD, MO 36, 2 apr.'34 , p. 1519  ) 
--------------------------------------------------
Willer / 2 apr.'34 

¤P.Maghiar-p.imparţial 

[ LD : De unde scotea Willer condiţia de obiectivitate şi imparţialitate a partidului este  mai mult 
decât discutabil !Faptul că este de acord cu legea , privind uşurarea ţărănimii , spune ceva … 
 dar sunt mai importante omisiunile ,decât afirmaţiile lui .Discursul este specific avocăţesc,  
cu  echivocuri , lâsând deschise orice abordări ulterioare. ] 
  "Dle preşedinte, d-lor deputaţi, vorbesc în numele Partidului  Maghiar ,Deci reprezint un 
partid care nu poate fi , nici nu este, cu orice preţ ,   opoziţionist ,  şi, prin urmare, îşi poate 
permite luxul să fie imparţial şi să examineze cu perfectă obiectivitate modalităţile cu care
 onoratul guvern caută să rezolve marea problemă a conversiunii datoriilor .

¤Conversiunea 

[ LD : Nimic despre instituţiile de credit !  Nimic despre băncile ungureşti ! Nici o tentă cu iz " 
minoritar " Vorbeşte ca un  " ţărănist " şi mare democrat , ceea ce ,de aesnmenea nu e.
Este doar ironic şi perfid.] 
    Are ferma convingere că nu este partid , care nu ar dori , cu deplină sinceritate ,ca această 
chestiune să fie tranşată o dată pentru totdeauna.El nu contestă aceeaşi sinceritate şi 
stăruinţă nici partidului guvernamental.
 Şi dacă , totuşi, actualul proiect a fost criticat destul de aspru de oratorii opoziţiei , 
atunci trebuie ţinut seama de o forţă majoră, mai mult sau mai puţin ocultă [LD:?!?] ,
care împiedică o rezolvare mulţumitoare pentru toţi,care însă cedează zi cu zi atacurilor 
violente ale maselor care duc o luptă disperată pentru existenţa lor. [-] 
   Dacă vrem să fim obiectivi , trebuie să recunoaştem că în favoarea ţărănimei  s-a făcut un 
mare pas înainte .[--------------------] 
    Proiectul de lege este incontestabil cu multă grijă redactat ,este o operă a juriştilor 
învăţaţi,  cu calităţi eminente ,şi arată experienţele bogate ale ultimilor doi ani. 
Partidul Maghiar votează proiectul , pentru că înlesneşte în mod considerabil 
situaţia ţărănimii  .( aplauze la majorităţi ) 
Motivarea votului nostru însă reprezintă cea mai serioasă critică a noastră. 
Actualul proiect nu-l putem vota decât în speranţa că nu va rămâne ultimul .
Willer / 2 apr.'34 
---------------------------------------------------------

i.)dr.M.Isăcescu ( PŢ -fără Lupu )
 (  DAD, MO 36, 2 apr.'34, p. 1519  - 1522 ) 
[ LD : Tachinat cu simpatie , din ce partid face parte , el spune că s-a ales pe lista  şi cu 
programul PŢ-Lupu ; Lupu lipseşte de la dezbaterile Conversiune , iar aceast dr Isăcescu
 îi apără punctele lui fixe : cămătaria -debitorii - ţăranii - revalorizarea monedei .
Un  discurs prin excelenţă de "stânga"  , căruia îi simt radicalitatea, dar îl consider  sincer, ] 
 // Expunerea de motive  , raportul - aprecieri pozitive. / 
 // Legea Sassu  - operă a intereselor bancare  / 
// Debitorii agricoli  //   Creditorii  // Creditorii străini // 
// Imoralitatea publică a  creditului // 
// Excepţile legii  : 
-favorizaţi :bancherii străini  , ofiţerii şi magistraţii 
-nedreptăţiţi : invalizi, văduve , orfani, păgubiţii de război. 
// Legea Sassu - vot condiţionat // 
---------------------------------------------------
Isăcescu / 2 apr.'34 



/Legea:între intenţie şi finalizare 

Situaţia lui faţă de acest proiect este foarte uşoară , pentru că el nu este nici creditor,
 nici debitor,  -nici urban , nici agricol - şi poate trata chestiunea f. obiectiv. 
Cum nu-l interesează latura politică , va aborda chestiunea numai economic şi social. 
"De la început ţin să constat , cu satisfacţie , că atât raportul cât şi expunerea de motive  ,- 
primul , semnat de dl deputat Bentoiu, a doua de dl prim-ministru Tătărăscu  - 
mă mulţumesc pe deplin.Am satisfacţia să spun că tot aşa am înfăţişat şi eu chestiunea în 
propaganda electorală , fapt pentru care eu am fost acuzat însă de demagogie.
" De sigur, că şi raportul şi expunerea de motive au fost întocmite de două persoane 
cu gândul sincer de a tranşa în mod definitiv această chestiune a datoriilor. 
Dar între aceste două lucrări  - început şi sfârşit  - se găseşte adevăratul   proiect de lege   ,   
care nu a mai fost elaborat de aceste două persoane ,ci este expresiunea acelor tehnicieni 
, care de fapt reprezintă interesele bancare ,care au predominat în redactarea proiectului de 
lege ,fără să ţină cont nici de   raport,    nici de   expunerea de motive .   
Gh.Tătătărăscu ( expunerea de motive ) : 
 < Este incontestabil că în cursul anilor ce au precedat criza actuală, o serie de creditori au 
profitat fără scrupule, de situaţiunea monetară şi  de lacunele legislative , pentru a stipula 
dobânzi ce întreceau cu mult rentabilitatea normală a capitalului > 
Vedeţi că dl prim -ministru a fost mai aspru în aprecieri , decât am fost eu pe vremuri .
 Bentoiu ( raport  ) < La preţurile de astăzi al cerealelor , un sătean proprietar realizează ca 
preţ , total al muncii lui ,într-un an de producţie medie , abia suma minimă necesară 
unei existenţe vie a mizeriei . În aceste împrejurări , este clar că săteanul  apăsat  de datorii 
şi dobânzi , orice sforţări ar face , nu poate să plătească . > 
Aceste lucruri le afirmă dl prim-ministru şi le constată dl raportor . 

/Largă ptr creditori / strâmtă ptr debitori 

Să vedem acum dacă proiectul de lege concordă cu cele arătate mai sus .
  Proiectul spune că va aplica un larg tratament în rezolvarea raporturilor dintre debitori şi 
creditori.Părerea mea este că legea nu trebuie să fie largă , ci justă şi echitabilă .
Proiectul este , în adevăr larg, pentru creditori şi este foarte strâmt pentru debitori ( ilaritate ) 
de aceea spuneam că nu trebuie să fie nici larg , nici strâmt , ci echitabil şi just .[---] 
Dacă se va da posibilitatea debitorilor agricoli , ca toate creanţele lor ,să fie reduse cu 80 
% , cu plata în 3 ani , sau cu 70 % în 5 ani ,iar datoriile urbane , toate, fără excepţie, vor fi 
reduse respectiv cu 60% şi 40 % , în 3 sau 5 ani  … el va vota legea.
Altfel nu o va vota 

j )Louis Balomey (PNL ) 
(DAD, MO 36, 2 apr.'34, p. 1525- 1527 ) 
[ LD : este liberal ; este moşier ; face industrie agricolă  ; este, într-un cuvânt agrarian. 
  Un agrarian " generos" , care … susţine interesele ţăranului , a plugarului , cum spune el . 
  Are - şi se simte din argumentele lui  -   interese opuse intereselor bancare şi industriale.
-----------------------------------------------------------------------
Balomey / 2 apr.'34 

¤ Legea Tătărăscu - Sassu 

Dl prim -ministru a exprimat , în numele guvernului , dorinţa ţării întregi ca proiectul de lege 
referitor la conversiunea datoriilor agricole , să capete cât mai curând fiinţă legală.
Majoritatea a aplaudat această declaraţie .
...El nu se va ocupa de constituţionalitatea legii , deoarece Comisia  a avut în vedere 
deciziunea Înaltei Curţi de Casaţie , în materie. 
Va înainta ,  totuşi, un amendament -  privind dreptul la recurs la Casaţie.
...El nu se va ocupa de statistici ,deoarece diferă de la o provincie la alta,  de la judeţ la judeţ, 
iar guvernul a avut buna idee de a desfiinţa plafonul şi nu se mai fac deosebiri între debitori.[--] 
Eu sunt fericit că, odată cu votarea acestei legi , se termină cu legenda că Partidul Liberal



 este un partid bancar , şi că stimatul nostru şef , d-l Dinu Brătianu ar fi contra conversiunii. 
Când venim cu această lege de la sine, se înţelege că partidul nostru are intenţiunea curată 
de a rezolva chestiunea datoriilor agricole . [---] 
Ţara noastră poate să aibă bogăţii naturale. Ea nu va fi însă niciodată tare înăuntru 
şi respectată în afară, atâta vreme cât vom avea cetăţeni sărăciţi. 
Trebuie împuţinate dările , trebuie ca beneficiile să rămână în buzunarele celor care produc. 
Vorbesc în special de plugari , dar şi în alte ramuri de activitate . [-----] 
Bucuros că guvernul a admis să fie cumprise în conversiune datoriile Creditului Rural , 
Casei Rurale şi Creditului ipotecar, el va vota legea , pentru că este convins că , 
dintre toate legile de conversiune agricolă, legea prezentată de guvernul PNL 
este cea mai bună . ( aplauze la majorităţi ) 
Balomey / 2 apr.'34 
---------------------------------------------------------

k )D.Topciu ( PNA )
( DAD, MO 36. şed. din 2 apr.'34, p. 1527- 1530 ) 
[ LD :Basarabean .Bancher.  Pledează , firesc , de pe poziţia acestei funcţiuni .
Dar îşi construeşte argumentarea pe  teoria  armoniei  sociale, a solidarităţii. 
Fără să neglijeze ţărănimea, pledează cu francheţe şi pentru interesele legitime ale celorlalte 
clase : industriaşi şi bancheri. Este , dinp.d.v. doctrinar, neoliberal.
Nu ştiu de ce este în PNA ,nu are nici un accent naţionalist .Probabil legătura cu Goga.
  Supratitluri, sublinieri, semne , îmi aparţin.      Doc.integral, fişier PNA 
--------------------------------------------------------------------------------------
D.Topciu  / 2 apr.'34 

¤Conflictul acutizat 

[LD:Statistica este deosebit de importantă, arătând amploarea acestui conflict de interese , 
colectiv şi individual,ajuns în stare acută .
Oare numai criza economică să fi contribuit la aceasta? 
Oare cauzele trebuiau căutate în carenţele împroprietăririi ? 
Oare nu a existat şi o frenezie a împrumuturilor ptr.rezolvări de tot felul ?
Oare nu erau băncile cu tendinţe cămătăreşti, prea lacome de profit mare ?
Ce a fost nesănătos în evoluţia economică aRomâniei Mari de s-a ajuns la un atare impas ? ] 
"Problema datoriilor este o problemă gravă, atât din p.d.v. social cât şi economic. 
Se găsesc în litigiu peste 125 miliarde lei,plasaţi de diferiţi creditori debitorilor,care nu sunt 
în stare de a-i plăti.
Din 5 milioane capi de familie, se găsesc în litigiu minimum 3 milioane şi jumătate   .  
Dintre ei, cca 2.400.000 capi de familie agricultori ,
la care adăugăm şi 1.175 bănci, cu un capital de 70 miliarde ,împreună cu toţi depunătorii 
lor ,şi cele 1.097 de instituţii industriale ,la care sunt cca 1 milion de oameni interesaţi .
(cf.declaraţiilor din 1932, la Legea Argetoianu  ) 
Dacă ţinem seama  de declaraţiile făcute de prim-ministru Tătărăscu,cum că principiile 
generale care stau la baza legii sunt analoage cu acelea care au determinat pe legiuitorul 
reformei agrare , avem dreptul de a discuta legea din p.d.v. al acestor principii .
Atunci s-au expropriat 6.150.000 ha pământ de la 29.000 proprietari 
şi s-au împroprietărit 1.900.000 cetăţeni. 
Prin urmare, din p.d.v. al numărului cetăţenilor asupra cărora se răsfrâng efectele legii ,
interesul este mai mare decât acel al problemei agrare .Şi din p.d.v. al cuantumului, la fel. 
Cuantumul datoriilor atinge astăzi peste 127 miliarde ,
iar la reforma agrară , atingea 60 miliarde. "[------] 
D.Topciu  / 2 apr.'34 

¤Cauzele ,acuzele,răspunderile

/Criza economică : scăderea preţurilor 



" Trebuie să recunoaştem însă, că debitorii au fost puşi în imposibilitate de a plăti. 
Eu nu vreau să discut care sunt cauzele , cu toate că am auzit pe unii vorbind de la tribună şi 
acuzând pe creditori, iar alţii pe debitori .
"După părerea mea, nu există vinovaţi ;există numai împrejurările creiate de fenomenele 
economice , care nu numai în ţara noastră , dar peste tot globul,au creat aceleaşi situaţii. "
A venit însă criza generală şi au scăzut preţurile de la 1929 până azi ;astfel , la munca în 
agricultură , preţurile au scăzut cu peste 70 % ,iar la industrie cu minim 50 % .[---] 

/Necesitatea armoniei sociale .

"Eu nu sunt nici creditor, nici debitor ,eu sunt pur şi simplu doritor de armonie socială   ,  
 dar nu văd cum, prin aceste diferneţieri pe care le creează legea,nu văd cum putem ajunge 
să inaugurăm această armonie socială , pe care atât de mult o doreşte toată lumea, şi despre 
atât de mult se vorbeşte şi în expunerea de motive şi în raport. [--------] 
De aceea ,diferenţierea între clasele sociale nu face decât să producă dizarmonie.
 Dacă strămoşii noştri ar fi pus problema tot astfel, numai cu proprietatea până la 10 ha,
probabil că civilizaţia omenească nu ar fi ajuns unde este astăzi. 
De aceea,venind în sprijinul acestei clase[ţărănimea ] -chiar dacă produce pentru viaţa ei 
,tot este mult,căci altfel am fi în situaţiunea de a avea şi noi milioane de şomeri   ,  care să 
umple străzile şi să se dea la acţiuni de dezordine nu înseamnă că trebuie să neglijăm celelate 
clase. "     [-----] 
D.Topciu  / 2 apr.'34 

/Intervenţionismul de stat = baza armoniei sociale 

/Analogie :  reforma agrară  /  conversiunea. 

Revenind la firul întrerupt  … la reforma agrară … la sacrificarea celor 29.000 de proprietari 
 … la împroprietărirea celor 1.800.000 de cetăţeni … 
Cred că există şi astăzi o nevoie care impune ca să fie deposedaţi creditorii     de o parte din 
drepturilor lor, pentru că sunt singurii care pot suporta acest sacrificiu.
Dar, în acelaşi timp, se impune ca tot ce rămâne   ,   aşa cum a făcut şi legiuitorul reformei 
agrare , să fie plătit imediat . După cum atunci s-a achitat preţul pământului expropriat   şi s-
a dezlegat ţărănimea de proprietari ,aşa trebuie să se facă şi acum.
 Ce s-ar fi întâmplat dacă ţăranul împroprietărit ar fi rămas să plătească  
proprietarului ,costul pământului ?Ar fi existat armonie socială ?N-am fi avut aceeaşi scenă 
dureroasă când creditorul înjură pe debitor şi invers ?
Se impune, deci, ca , după reducerea creanţelor ,ceea ce rămâne să fie imediat plătit de 
stat, creditorilor. 
[ explică şi cum ar trebui procurată suma şi cum ar trebui recuperată,şi rolul Băncii Naţionale în 
această operaţiune  ] 
-M.Condrus : Dvs , în esenţă, susţineţi ca debitorii să plătească astăzi o anumită sumă , 
mult mai scăzută, dar integral, creditorlor, pentru a scăpa de datorii. 
-Topciu : Statul, care a plătit proprietarilor expropriaţi,să plătească astăzi creditorilor 
creanţele,rămânând ca debitorii să plătească datoriile în 15-20 de ani. Statului .[----] 
D.Topciu / 2 apr.'34 

¤ Legea - concluzii 

   Rămân cu convingerea că dacă dispoziţiunile din lege vor rămâne aşa, ele nu vor rezolva 
nici problema socială , nici proplema econoomică.  Creditul nu va reânvia  ,   susţinând dvs 
2-3 bănci.Conduc instituţii financiare mari şi mici, de peste 25 de ani,şi sunt în situaţia de a 
vă spune că această lege nu-mi inspiră încredere , că va rezolva problemele de care 
vorbeşte expunerea de motivare a d-lui raportor. 

l )Vlad Dimitriu( PRŢ-Iunian)
( DAD, MO 36, 2 apr.'34, p. 1522- 1525 ) 



[LD :Este  semnificativ faptul că Iunian, ca şi Lupu,nu participă la dezbatere.
La fel ca precedentele prestaţii,critic şi nemulţumit de politica  PNŢ şi PNL ;
Pornire distructivă , patimă demagogică, deslănţuire de vorbe numai pentru a persevera într-o 
opoziţie frustrantă.Pentru că , spre deosebire de alţii, nu este vorba nici de interese de apărat. 
Nu ! Nici  retorică  " ţărănistă " , nici poziţie radicală , de stânga : numai restabilizare !  ] 
   Supratitluri, sublinieri, semne  - îmi aparţin . 
/Conversiunea  - similitudinea legii la PNŢ şi PNL  / 
/Legea Tătărăscu  - între enunţ şi realităţi  /  Constituţionalitate legislativă / 
/Singura soluţie : restabilizarea ! / PNŢ şi Conversiunea / 
/Creditorii străini  /  Finanţarea conversiunii / 
/  Legea Tătărăscu : să fie amânată  !  /   Va vota legea, condiţionat // 
----------------------------------------------------------------------
Dimitriu / 2 apr.'34 , retro'33 

#Similitudinea legiferării şi legilor PNŢ şi PNL

[Nu mă îndoiesc că au fost "injocţiuni străine" .Dar de unde au venit ele, prin ce canale s-au 
exercitat presiunile, nimeni nu o spune.
" D-lor deputaţi, dvs vă găsiţi pe aceste bănci ca un protest împotriva politicii economice 
mai ales, pe care a făcut-o PNŢ .Totuşi, dvs vă găsiţi pe aceeaşi linie de continuitate a 
politicii PNŢ     şi prin felul cum prezentaţi acest proiect de lege, şi prin felul cum s-a discutat 
acest proiect de lege, şi, mai ales, prin felul  - nu vreau să întrebuinţez nici un calificativ - 
cum aţi primit şi cum aţi respins anumite amendamente   ,   fiindcă în discuţia la comisii au fost 
amendamente privitoare la unele probleme mari , îmbrăţişate şi de majoritatea membrilor 
acestei Adunare şi de către o parte din d-nii miniştri ,[LD ? cine ? ] care compun actualul 
cabinet,amendamente care , însă ,în urma unor injoncţiuni străine [LD:care ? ] de interesele 
pe care noi trebuie să le apărăm astăzi, au fost respinse. "     [---------] 
Consideraţiunile pe care le face d-l prim-ministru , în Expunerea de motive,consideraţiile pe 
care le făcea d-l raportor, în Raportul care însoţeşte legea,sunt consideraţiunile unor membri 
marcanţi din Partidul Naţional Ţărănesc ,deşi PNŢ, prin reprezentanţii săi, în această privinţă, 
a avut mai multe păreri.[------------------------------] 
Dimitriu / 2 apr.'34

#Legea Tătărăscu - Sassu 

...PNL pretinde că pune pe debitori într-o situaţie în care executarea voluntară a obligaţiunilor să 
devină posibilă , şi să evite necesitatea executării … 
"Executare voluntară ? Cotele obligatorii pe care debitorii urmează să le achite , sunt 
exagerate faţă de puterea lor de plată ! 
...PNL vorbeşte de eşalonări , care să nu fie supărătoare pentru creditori.Ori aveţi aici 
eşalonări , prin lege , de 10 sau 15 ani !Dacă nu sunt supărătoare ,de ce nu au fost fixate , la 
fel, şi pentru creditorii străini ? ( art. 65 ) 
   PNL pretinde să asigure o aplicare rapidă şi automată a obligaţiunilor Cum să fie posibil asta 
când ,  fiecare articol naşte controverse juridice ,fiecare rând din lege , naşte o nouă 
controversă ?[ propune  situaţii imaginare pentru a demonstra aceste deficienţe  ] 
...PNL pretinde o repartizare echitabilă a piederilor provocate creditorilor.În această lege, 
avantajele sunt îndreptate spre Banca Naţională, Creditul Rural,Creditul Urban şi Casa Rurală . 
Unde se face repartiţia echitabilă ? 
…Primul ministru şi raportorul  au declarat lucruri frumoase care nu se potrivesc deloc cu 
textele legii … 
…PNL pretinde, că vrea să evite obiecţiunile de neconstituţionalitate Derivând din art. 17 al 
Constituţiei , aceste obiecţiuni s-ar putea aduce  .[------] 
Legea dvs nu rezolvă în mod automat problema datoriilor şi va crea mari încurcături .     
-I.Mihail Gele : Dar dl Iunian ar fi rezolvat-o automat ? 
-Dimitriu : Dl Iunian ar fi făcut restabilizarea monetară ,care ar fi rezolvat automat   cel puţin 
problema datoriilor , necreind nici un fel de diferenţe, nici între debitori ,   nici între creditori. 



/Lege a încurcăturilor ... a creditorilor .... a străinilor 

Legea aceasta va fi mai mult o lege a încurcăturilor , decât a lichidării , mai mmult o lege a 
creditorilor şi mai mult o lege a creditorilor străini.[------- ] 
 Din votarea acestui proiect , nu câştigă nimeni. Singurul lucru serios ,care vă rămâne de făcut, 
păstrându- vă pe linai mare a politicii dvs constructive, de amânare a tuturor nevoilor şi a 
tuturor marilor probleme ce se pun azi în viaţa statutului nostru, este să amânaţi şi votarea 
acestui proiect. Veţi avea cel puţin meritul de a nu încurca şi mai rău o problemă,
 a cărei rezolvare cere : pricepere, dragoste de munca românească, onestitate şi curaj , 
calităţi pe care le întruniţi cu toţii şi fiecare în parte , cu prisosinţă ,dar pe care  - din nefericire 
pentru ţară - dvs nu le valorificaţi în acest nou proiect al unui nou şi enervant provizorat.      
Totuşi , faţă de vechiul proiect de lege, faţă de cotele de reducere, faţă de situaţia că noi am 
colaborat la amendarea acestui proiect de lege [ ----]declarăm că votăm proiectul de lege. " 
Vlad Dimitriu / 2 apr.'34 
------------------------------------------------------

m ) V.T.Prelipceanu  ( LANC ) 
( DAD. MO 37 , şed. de marţi , 3 apr.'34 , p. 1532 - 1537 ) 
 [ LD : Pentru cuzişti nu existau alţi factori de răspundere , pentru fenomenele economice , decât 
acţiunea partidelor politice Prin această prismă , totul era denaturat şi redus la această 
obsesivă marotă , asortată cu un antisemitism ,mai mult sau mai puţin explicit enunţat :
vinovăţia, păcatele, greşelile, neputinţa,corupţia partidelor politice.( deci ale democraţiei ) 
Ţărănismul cuzist - pentru că el exista , fără îndoială  - trecea prin antiindustrialismul 
manifest , văzut ca o "causa prima " a nenorocirilor abătute peste ţărani. 
Asta nu înseamnă că în criticile lui Prelipceanu nu există şi o doză de adevăr. 
Dimpotrivă. Prin el, latura " ţărănistă" a LANC-ului  este evidentă ,mai ales că vine de la un 
partid conservator . Acest paradox trebuie explicat  ] 
Supratitluri , sublinieri , semne , îmi aparţin Doc. integral- fişier LANC

#Conversiunea=fructul păcatelor partidelor politice 

" Legea conversiunii este fructul păcatului neprevederii săvârşite de partidele politice.[----] 
Dar partidele politice au fost lipsite şi de lipsa de prevedere , pentru că n-au încurajat agricultura 
Agricultura , în loc să fie încurajată , a fost supusă unor taxe vexatorii   .  
Cerealele , precum şi animalele destinate exportului , erau supuse la mari taxe vamale , într-o 
vreme agricultura singură era menită să întreţină în cea mai mare parte , veniturile destinate 
bugetului ţării .Ceva mai mult, s-au pus preţuri maximale pentru desfacerea produselor agricole
de primă necesitate  [-----] Dar ceea ce este mai grav , este faptul că aceste preţuri maximale 
nu s-au putut impune la produsele industriale   .  Produsele industriale s-au vândut pe preţuri de 
speculă şi de spoliaţiune a păturii ţărăneşti." Iată ce au făcut partidele politice şi iată unde am 
ajuns "     [------------------------] 
"Mai grav este că chiar institutul nostru de emisiune, Banca Naţională,atunci când trebuia 
să proteguiască pătura ţărănească , a pierdut din vedere acest lucru. 
Au fost proteguite în schimb, industriile, băncile particulare şi chiar băncile partidelor 
politice ,pentru că ele au primit bani de la Banca Naţională, şi, numai pentru simplu fapt că ele 
au mânuit aceşti bani, ele au încasat procentele spoliatoare de la populaţia rurală , 
care au mers până la 20- 30- 35 şi chiar 45 % .
De aceste măsuri de spoliaţie profitau însă partidele politice din două puncte de vedere .
În primul rând, dădeau posibilitatea consiliilor de administraţie ale partidelor să-şi satisfacă 
pe acei membri care nu puteau fi îndestulaţi din bugetul statului .
Consiliul de administraţie era acel loc de corupţie şi de mituire a celor necăjiţi, pentru că 
chiar băncile cele mai sărace plăteau celor ce pătrundeau în consiliile lor de administraţie , 
sume importante de bani , în decurs de un an , fără ca aceştia să îndeplinească vreun serviciu 
util pentru bancă.Care erau veniturile acelor consilii de administraţie ? 
Erau procentele spoliatoare luate de aceste bănci de la ţărani , deşi ele nu îndeplineau nici 
un serviciu , decât acela de a mânui banii primiţi de la Banca Naţională .[--------] 
 " Ţin să spun d-lui raportor că unul din motivele principale este şi felul cum a fost tratată 



pătura ţărănească de către partidele care au guvernat această ţară,adică lipsa lor totală de 
grijă şi de prevedere [--------------------] 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

/Legile Conversiunii=incapacitatea partidelor politice 

" În faţa acestei situaţiuni create de partidele politice , încep să apară măsurile de apărare , 
o dată cu prima lege a conversiunii.  S-au votat apoi , în decurs de un singur an ,alte două legi 
de conversiune ,  şi în prezent ne găsim în faţa celei de a patra lege de conversiune.
" Felul cum s-au votat aceste legi, pregătirea şi prezentarea lor, dovedesc că partidele 
politice , după ce n-au avut simţul de prevedere ,dar atunci când sunt chemate să rezolve 
această problemă , ele arată că n-o pot rezolvi. 
-Bogdan Duică : Rămâne să daţi dvs o soluţie mai bună ! 
-Prelipceanu : Eu nu voi da soluţiuni, căci nu eu sunt chemat să fac acest lucru şi vă voi 
explica de ce nu vă pot da soluţiuni… 
-NNSăveanu  ( preşed. ) :Dle Prelipceanu, nu aveţi nevoie să daţi nici o explicaţie.Continuaţi. 
-Prelipceanu : Dle preşedinte, sunt dator să răspund. Nu vă pot da soluţiuni în rezolvarea 
acestei probleme , fiindcă ea este fundamental opusă sistemului dvs de legiferare şi 
dvs nu aţi primi-o , dar oricum, nu vă puteţi supăra atunci când eu vin cu anumite elemente 
de natură să însemneze o critică a sistemul dvs de până acum.Această critică este 
îndreptăţită pentru că este întemeiată pe stările de fapt pe care am avut onoarea să vi le 
expun în faţa dvs. " [-----] 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

[Legile Argetoianu ...Mihalache… Vaida … Tătărăscu ]

#Pericolul cămătarilor jidani 

[LD : de ce pericolul venea numai de la cămătarii jidani, Prelipceanu nu spune.  Ca şi când dacă 
ţăranul, pierzându-şi casa , aceasta revenea unui cămătar creştin ] 
" Legea actuală reduce creanţele agricole mici, adică a muncitorilor manuali de pământ , 
în măsura în care reduce şi creanţele marii proprietăţi .Noi înţelegem că agricultura în 
genere să se bucure de maximum de reducere a datoriilor , pentru ca , în felul acestra, să fie 
pusă în situaţia de a deveni un factor de producţie sănătos. 
" Unde ,însă, începe critica noastră, în faţa acestei măsuri, este când proiectul de faţă omite 
ca să se ocupe de minimum de existenţă necesar ,mai cu seamă muncitorilor manuali de 
pământ [......] legea Vaida prevedea că sătenii şi, în genere, agricultorii,în obligaţiile de plată ce 
le au să plătească atât cât să nu li se ia minimum de existenţă .[......... 
Dvs, prin legea de faţă, nu asiguraţi acest minimum de existenţă ,dvs obligaţi la plată şi 
spuneţi că , în cazul când nu va plăti , este pedepsit cu decăderea.
Legea de faţă mai păcătueşte şi prin faptul că nu dă posibilitate să se asigure existenţa 
căminului rural .Legea Vaida , dacă nu avea o formulă pentru înfiinţarea şi menţinerea 
căminului rural, avea totuşi dispoziţia abandonului ,care dădea posibilitatea aceluia dintre 
debitori , care nu e în stare să plătească ,să-şi poată rezerva, liber de orice sarcină , căminul, 
o anumită porţiune destinată pentru  fiecare categorie din debitorii agricoli. 
 Legea de faţă nu vine cu această dispoziţie, şi atunci ,legea  Mihalache din 1929, 
care reglementează circulaţia bunurilor dobândite prin diferitele împroprietăriri,care dă 
putinţa ca terenurile sădite cu pomi şi casele ţărăneşti să se poată ipoteca  şi deci înstrăina 
oricui, face posibil ca să se vândă la sate casele, grădinile, livezile[..........]
Prelipceanu / 3 apr.'34 

¤ Pericolul acapărării jidăneşti 

"Din moment ce nu daţi posibilitatea aceasta, dvs transformaţi satele în chiriaşi .Aceasta 
constituie o adevărată primejdie, mai cu seamă în satele moldovene .
...Ex. În târguşorul Lespezi ( jud.Baia - Fălticeni  ) un creditor cămătar jidan a împrumutat 
diferiţi gospodari din satele mărginaşe ,şi astfel s-a făcut proprietar pe numeroase 
gospodării , în dauna sătenilor băştinaşi.[.......] Dvs , prin faptul că nu luaţi această măsură, 



primejduiţi viaţa sătenilor prea îndatoraţi, mai cu seamă din regiunile unde populaţia 
sătească este îndatorată la cămătarii jidani. " [-----] 
 " O altă măsură care lipseşte din această lege , şi care era în   legea Vaida   ,   măsură pe care o 
socotesc foarte însemnată şi utilă , era dreptul de preemţiune al statului  pentru acele 
întinderi agricole ,care vor fi scoase în vânzare prin licitaţie publică , pentru a fi executate .
Măsura era foarte însemnată , deoarece majoritatea moşiilor rămase de la expropriere
 în părţile Moldovei , s-au transformat , din moşii boereşti, în moşii stăpânite de jidani   .  
-Aurelian Bentoiu : "Acest drept de preemţiune există pentru toate moşiile rămase 
de la expropriere , în virtutea unui text din legea agrară , devenit constituţional. 
-Prelipceanu : Explicaţiunea dvs este f.utilă. Dar trebuie să ţineţi seama că statul nu a făcut uz 
de dreptul său, din motive de criză. 
-Bentoiu : Pe săracul stat îl chiamă Chiriac , şi " Chiriac nu are parale " O dispoziţiune din 
lege rămâne ineficace , din această cauză.Nu ne reproşaţi, însă, că lipseşte dispoziţia. 
-Prelipceanu :Eu vă reproşez că dvs nu aţi introdus dispoziţia din legea Vaida,aşa cum era 
cuprinsă acolo.
-Bentoiu : "N-am introdus-o ,pentru că era inutilă ."
-Alimănişteanu : Cu ce bani ? Noi am apărat-o până acum...
-Prelipceanu : Ca să nu intre în stăpânirea străinilor,sunteţi obligaţi ca din fondul destinat 
pentru acoperirea pagubelor , să luaţi măsuri, ca statul  să intervină de câte ori se vor vinde 
terenuri rurale.Altfel vă faceţi complici cu aceia care pe viitor vor cumpăra aceste întinderi de 
pământ rural.[-----------------------------] 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

#Art.65:creditorii străini. 

[Ar fi trebuit ca Bentoiu să taie înghesuiala critică  la acest capitol de la început ! 
   Înţeleseseră toţi greşit acest aliniat ? Aveau dreptate ? Nu-mi dau seama .   ] 
"În comisiune, domni deputaţi din majoritate, persoane cu foarte multă autoritate, 
au ridicat problema importantă , ca să fie radiată din lege ,excepţiunea privitoare la 
creditorii străini." 
  "Cu toate acestea, spre surprinderea noastră, vedem că în actualul proiect ,
 sunt înlăturate aceste obiecţiuni care s-au făcut , cu privire la creanţele străinilor. 
În art. 65 , aliniat 1, se prevede că datoriile debitorilor contractate direct,faţă de creditorii , 
persoane fizice sau juridice , de naţionalitate străină, care nu au domiciliul, sediul principal sau 
secundar în ţară, se exceptează.
Această măsură ne aduce aminte de acel sistem al capitulaţiunilor ,cunoscut în China şi în 
Turcia. În Ţara Românească , însă, de la independenţă şi până la legile acestea de 
conversiune, nu s-au cunoscut aceste măsuri de umilinţă. 
 Dvs oferiţi creditorilor străini avantajii, fără ca,  în acelaşi timp , să aveţi măcar siguranţa 
că şi străinătatea va aprecia la justa valoare această ofertă pe care o faceţi dvs.
Şi atunci, aceste texte de lege, nu rămân altceva decât mijloace sau probe de umilinţa 
noastră. Ceea ce este mai grav, este faptul că nici creditorii străini nu cer aceste excepţiuni  
, şi cu toate acestea , dvs le acordaţi ! 
La Conferinţa de la Stressa ( 1932 ) , au cerut doar ca tratamentul străinilor
 să nu fie mai defavorabile , decât cel aplicat creditorilor naţionali.
-Aurelian Bentoiu : Dle Prelipceanu, ca să liniştesc conştiinţa dvs, n-am nevoie să dau explicaţii 
la acest text , dar pentru că , totuşi, mi le cereţi, cu toată claritatea textului, vi le dau. 
Iată ce spune textul :" … se exceptează datoriile debitorilor …. faţă de creditorii de 
naţionalitate străină, care nu au domiciliul,sediul principal sau secundar în ţară " 
...Cum toate aceste societăţi , care vă interesează pe dvs , este imposibil să fi făcut un intens 
comerţ , fără să aibă un sediu, fie principal  sau secundar, în ţară,excepţiunea priveşte numai 
pe acei străini care au contracatat direct,din străinătate, cu cetăţenii români.
 În această privinţă, excepţiunea are o raţiune , a cărei explicaţie o voi da când voi lua cuvântul. 
Prin urmare, din p.d.v. al contractelor, care vă interesează pe dvs, textul nu exceptează 
societăţile care au reprezentanţă sau sediu în ţară. 
-Aurel Milea ( Un.Agrară ) : Prin sediu principal înţelegeţi şi agenţia ? 
-Bentoiu : Incontestabil ! Faţă de străinii care nu au sediul central sau secundar în ţară, 



care nu au  pus nici un  picior pe pământul ţării româneşti, problema nu este atât de simplă,
cum am auzit spunându-se de diferiţi oratori.Nu are nici o raţiune să nu identificăm străinul cu 
naţionalul, din p.d.v.al dreptului civil.
Constituţia noastră la art. 9 , identifică pe străin cu naţionalul ,din p.d.v. al dreptului civil,
 dar pentru străinii aflători în ţară.
Problema se complică în dreptul internaţional privat,  în care sunt emise vreo cinci păreri. 
Dacă am fi optat pentru părerea aceea , care este prea colorată de naţionalism, 
ar urma să aplicăm acelor străini , a doua oară ,  legea din 1923,privitoare la plăţile în valută 
forte, cu care prilej, după ce am aplica o reducere masivă,am da străinilor şi un termen de 12 
ani. Această soluţie n-o putem aplica în fiecare zi.[----] 
Prelipceanu  / 3 apr.'34 

¤Cooperaţia . 

#Corupţia oamnilor politici din consiliile de administraţie 

[ LD : O recunoaştere interesantă privind neaderenţa intelectualităţii, a preoţilor, la mişcarea 
de sprijinire a " elementului autohton" în mişcarea cooperatistă  ] 
Dvs impuneţi cooperaţiei mari sacrificii , şi nu luaţi nici o măsură pentru protejarea ei . 
El nu aduce critici , ca Ghelmegeanu, pentru sprijinul special acordat Creditului Funciar 
Rural, ci spune , dimpotrivă : sprijiniţi-l ,pentru că noi privim cu simpatie instituţiile româneşti." 
" Dar nu vă putem ierta că nu aţi avut grijă de cooperaţie. "[----------] 
Această situaţie se explică , ca fiind datorită nenorocitelor consilii de administraţii, 
din diferitele instituţiuni puternice din această ţară, care constituesc un element de corupţie 
şi de paralizare     a activităţii pozitive a păturii cărturăreşti de la noi.      [-------] 
Prelipceanu / 3 apr.'34 

#Cele trei "păcate" capitale ale PNL

¤Cele trei "marote" ale LANC 

  "Dlor deputaţi, cu acestea spuse , închei , spunându-vă că măsurile dvs.şi , în special , 
legea de convesiune, nu pot să însemne o înviorare economică ,atâta vreme cât dvs.
nu veţi lua măsuri care să deparaziteze munca ţăranilor români de intermediarii şi de 
industria jidovească .
" Dacă dvs veţi menţine mai departe dezechilibrul aceasta înspăimântător dintre valoarea 
produselor industriale şi valoarea produselor agricole,dacă veţi menţine acest dezechilibru 
în favoarea industriei , nu veţi putea face din ţăran un element de producţie şi de viaţă , 
chiar dacă i-aţi ierta toate datoriile , pentru că el trebuie să facă 5-6 zile de muncă agricolă , 
pentru o singură oră de muncă industrială . 
    "Dacă dvs nu veţi lua aceste măsuri , şi veţi rămâne mai departe alături de industrie , în 
lupta pe care produsele ţărăneşti o duc cu aceasta , 
veţi da dovada că aţi sacrificat interesele ţărăneşti în folosul marii industrii, 
iar agricultura se va prăbuşi mai departe sub văzul , dar şi sub vina mare a dvs . " 
  ( aplauze la LANC ) 
V.T.Prelipceanu / 3 apr.'34 
----------------------------------------------------------------------

n )Aurel Milea ( Uniunea Agrară -Argetoianu ) , 3 apr.'34 
 ( DAD, MO 37, şed. din 3 apr.'34, p. 1537 - 1540 ) 
[ LD : un "agrarian "  anticapitalist , dar mai democrat , apărând interesele unor defavorizaţi 
pentru că nu au proprietăţi   ] 
Aurel Milea / 3 apr.'34 

¤ Lucru în comisii 

Este încă viu în mintea noastră  apelul pe care d-l prim-ministru  ni l-a făcut tuturor ,



 în momentul când a depus acest proiect de lege - al IV-lea  - să contribuim cu toţii , 
cu tot ce avem mai bun, pentr ca proiectul să devină o lege definitivă. 
   Am încercat să satisfacem această dorinţă .S-au prezentat peste 300 amendamente , din 
partea celor care au înţeles chemarea d-lui prim-ministru .
Spre părere de rău, proiectul ce se prezintă , nu conţine aproape nimic din aceste 
amendamente , încât munca noatră a fost inutilă.[-----] 
Aurel Milea / 3 apr.'34 

¤ Cauzele acumulării datoriilor agricole 

/Franţa cămătărească 

 Cauzele sunt externe şi interne . Cele externe sunt independente de voinţa noastră. 
Cele interne , însă , sunt prilejuite de noi , şi ele îşi găsesc fondul lor ,în mentalitatea unui 
stat tânăr , cum este România . Înainte de război, în vechea Românie, situaţia economică era 
întemeiată pe marea proprietate . Boierul îşi cheltuia veniturile marii lui proprietăţi în 
străinătate, iar statutul înţelegea să se împrumute oridecâte ori avea nevoie  să facă faţă 
bugetelor deficitare , care , de obicei , se succedau când nu era destul de bună recolta. 
 Aşa s-au îngrămădit , an de an , datoriile în străinătate şi aşa am ajuns acolo încât , în 1934, 
să ne găsim grevaţi cu obligaţii .Bugetul statului este deficitar . 
 Balanţa comercială a rămas în urmă , am pierdut pieţe de desfacere ," din pricina unei 
marote , de a ne face şi mai departe ,adoratorii Franţei cămătăreşti " ( aplauze LANC  ) 
   "Dlor, în Ţara Românească se face o confuzie voită între Franţa glorioasă ,care ne-a dat 
sprijin în război,şi Franţa capitalistă , care ne cămătăreşte .[.....] 

#Legea Tătătărăscu  -concluzii 

Prin această lege nu s-a ajuns decât la mărirea aspectului caleidoscopic al conversiunii. 
Vom avea o lege în plus, şi nimic altceva .

o )Virgil Potârcă(PNŢ ) 
 (DAD, MO 37, şed. Din 3 apr.'34, p. 1542- 1549 ) 
[LD :"Ţărănist"  redutabil .Discurs echilibrat ; judecată  de bun simţ şi sinceră ;
 remarcabil efort  de  obiectivitate şi dorinţă pozitivă de rezolvare a problemiei .
În ce priveşte calea … este de discutat. De ce trebuia ca România să rămână
 eminamente "agrară " , de ce trebuia ca România să considere ţăranii ,drept factorul decisiv 
în destinul său naţional ? - nu m-a convins.  ] 
Supratitluri, sublinieri, semne , îmi aparţin        Doc. integral - fişier PNŢ 

#O ţărănime pauperizată 

#O visterie goală 

[LD, 3 ian.2007.Mă gândesc :cauza nr 1 trebuie să fie criza economică totuşi, care , pentru 
ramura agrară a fost egală cu falimentul.Dacă preţul pământului şi produselor agrare au scăzut 
până la 100%,atunci capacitatea de plată a ţăranului (creanţe +impozite) a căzut până la pragul 
de a fi deposedaţi de gospodării.
Şi dacă este aşa... de ce Băncile trebuiau să suporte această pierdere ?
Şi dacă Statul prelua datoriile către Bănci ,totul era salvat ? 
Dar ... cu sau fără criză ...cu sau fără ştergerea datoriilor ...micul proprietar de pământ poate să 
reziste în economia de piaţă ? Oare prin felul cum s-au lichidat CAP-urile la noi , după 1989, nu 
s-a provocat aceeaşi situaţie de faliment şi România nu este iarăşi în stare de faliment ? ] 
" Recunosc toate greutăţile care cad asupra dvs ,când căutaţi să daţi soluţiunea cea mai 
potrivită acestei probleme.Dacă există vreo vină, este aceea că această problemă 
nu s-a realizat cu un ceas mai devreme,căci cu cât soluţia se întârziază, cu atât se impune o 
soluţie mai radicală ."[------] 
Legiferarăm astăzi ,după 4 ani de moratoriu , de fapt după 3 ani de moratoriu legal.  Nu veţi 



tăgădui nimeni că de 4 ani , cel puţin, marea categorie de 2 milioane şi ceva capi de familie de 
debitori, nu mai plătesc nimic, şi cu toate acestea încasările statului  şi puterea de investiţie 
, au mers descrescând !
Regretă că nu este de faţă ministrul Slăvescu şi Dinu Brătianu,pentru că nu vrea să bată " 
monedă politică "Dar ăsta este adevărul : de 4 ani de zile majoritatea datornicilor nu plătesc 
nimic creditorilor ,şi cu toate astea impozitele se încasează din zi în zi mai greu, încât a trebuit 
să se vină  cu degrevări fiscale, amnistii , diverse măsuri pentru a înlesni încasările, şi … 
bugetele se soldează cu deficite … investiţii nu se fac ! [----] 
Înainte de a ajunge la examinarea problemei,vreau să învederez că orice soluţiune se va 
adopta ,ea va avea o situaţie mult mai grea şi mai rea decât cea actuală ,a clasei ţărăneşti, 
pentru că  astăzi ea nu dă nimic ,pe câtă vreme mâine , oricât de puţin va voi să dea, 
 tot va plăti mai mult decât astăzi."  [----] 
Potârcă / 3 apr.'34 

¤Conversiune radicală pentru sate 

" Or, dacă este vorba să examinăm care interese sunt superioare ,eu cred că în primul rând 
trebuie să treacă interesul naţional , şi, în acest caz,legea trebuie făcută mai adâncă pentru 
oraşe, mult mai adâncă pentru sate ,deoarece dacă se va forţa să plătească mai mult , 
dincolo de minimum de existenţă ,nu spun că forţându-i nu ar putea să plătească, dar vom 
avea din zi în zi o populaţie mai slăbită şi din p.d.v. moral şi din p.d.v. sufletesc .
Distrugem însăşi puterea de vitalitate a naţiei şi atunci eu nu ştiu dacă am făcut un bun 
serviciu , dacă distrugem pe unii , fără a salva pe ceilalţi.
Din această cauză, pentru motivele pe care vi le-am arătat , pentru oraşe,şi pentru motivele pe 
care am să le dezvolt pentru sate,eu cred că trebuia să fie o mai mare înţelegere a situaţiei şi 
toată legiferarea să fie făcută ,cel puţin astăzi, când dl prim-ministru spune că vrea ca reforma 
să fie definitivă,într-un mai larg spirit de înţelegere şi o cât mai largă conciliere a intereselor 
permanente naţionale şi economice ale ţării noastre " [--------] 

/Scăderea creanţelor în raport cu ....

[LD:într-adevăr ,oare de ce creanţa este singura marfă de neatins , în vreme ce pământ şi 
cereale scăzuseră cu 50,100%? Care este mecanismul regulator al acestei relaţii : marfă -bani ?
Ei ştiau sau eu nu ştiu şi nu înţeleg ? 
" Prin urmare, dacă tot ceea ce este marfă în ţara noastră, începând cu marfa permanentă, 
pământul, continuând cu valorile mobiliere, a scăzut  între 50 % - 80 % de multe ori cu 100 % ,
 eu mă întreb :căror împrejurări se datoreşte această extraordinară rezistenţă ,că numai 
creanţele să rămână să fie plătite , aşa cum au fost contractate     în epoca ,când totul avea o 
valoare de 10, 20, 40, chiar 100 de ori mai mare ?"[----------] 
Potârcă / 3 apr.'34 

/Lichidarea trecutului! 

"Eu regret că nu aţi procedat astfel încât să scăpăm cu o oră mai devreme de coşmarul aceasta 
al lichidării trecutului şi să ajungem în epoca constructivă pe care toţi bunii români ne-o 
dorim . V-aş fi felicitat dacă aţi fi făcut aceasta şi vă voi felicita dacă modificaţi legea.
Dar parcă vă văd pe toţi că veţi ofta ca mine, însă veţi vota pentru lege ,aşa cum este alcătuită 
" ( aplauze la PNŢ ) 
Virgil Potârcă 7 3 apr.'34 
---------------------------------------------------

p ) Gr.Iunian  ( PRŢ ) 
 (DAD, MO 37, şed. din 3 apr.'34 , p. 1550 - 1560 ) 
[ LD : Iunian , care părăsise PNŢ şi banca ministerială ,din auza soluţiei dată la conversiune 
… este  în poziţie dificilă :antiliberalismul lui - îl obligă la o poziţie critică faţă de guvern şi 
PNL;anti -PNŢ-ismul lui - îl împinge la o critică şi mai şi.
Şi atunci,  rând pe rând, critică tot , apărându-şii doar marota : restabilizarea      ]
Subtitluri, sublinieri, semne- îmi aparţin .      Text integral - fişier PNŢ 



--------------------------------------------------------------------------- 
Iunian / 3 apr.'34 

#Critica procedurii parlamentare 

Deşi legea nu reprezintă o soluţie a problemei , fiind inaplicabilă şi ineficace ;deşi nu-şi face vreo 
iluzie că va izbuti ,se va osteni - ca la comisie - să înrâurească hotărârile , pentru a aduce unele 
îmbunătăţiri de detaliu.Regretă că se repetă procedura din guvernarea trecută cu dezbaterea la 
lege :legea adusă în prag de vacanţă parlamentară,  discuţie îngrămădită 
Este o gravă greşeală, având în vedere că regimul parlamentar este pretutindeni atacat ,pentru 
inutilitatea sa.Au venit şefii de partide parlamentare 3 zile la comisie,au lucrat intens, au 
depus zeci de amendamente ,unele sprijinite cu semnătura a peste 100 de deputaţi.
Raportul nici nu le-a înregistrat ! Amendamentele nu au fost primite şi analizatede comisie , ci 
de o comisie ad-hoc, compusă din 3 membri ai guvenului cu preocupări diferite -Sassu 
( social ) , Slăvescu (financiar ) , Xeni ( tehnic ) -   au ajuns la guvern şi la şeful partidului .
  " De aceea , daţi-mi voie, să se înregistreze cu titlu de document ,un protest în privinţa 
aceastui mod de a lucra :[ LD : atenţie la calceama ! ] 
< D-le preşedinte , ţinem în primul rând să protestăm cu toată hotărârea  împotriva felului cum 
ni se cere să discutăm şi să votăm acest proiect de lege De la venirea PNL la guvern ni se cere 
să votăm la sfârşit de sesiune .Este inadmisibil .
PNL a declarat în Parlament şi în afară că este pentru o conversiune cât mai largă 
Proiectul nu răspunde acestor preocupări .În aceaste condiţiuni, nu pot decât să lăs 
guvernului  întreaga răspundere a acestei legiferări şi constituie o nouă dovadă 
 a neputinţei şi incapacităţii guvernului , de atâtea ori denunţat de noi . >
( Protestări pe băncile majorităţii ) " Nu vă supăraţi , d-lor, este protestul care s-a făcut în 
numele Partidului Liberal ,de către actualul subsecretar de stat , d-l Negură, cu prilejul 
discuţiunii   conversiunii din 1933  ( aplauze, ilaritate ,  pe băncile opoziţiei  )
 Am schimbat doar cuvântul naţional-ţărănesc prin naţional-liberal.( aplauze ) 
-D.Iuca :Iată cum s-a petrecut : s-a suspendat şedinţa la ora 11 şi jumătate noaptea , şi s-a 
hotărât ca toate amendamentele propuse - şi erau cu sutele  - să fie predateComisiei, cu 
făgăduiala că vor fi examinate şi că se va veni în Cameră a doua zi cu hotărârile asupra lor. 
Dar acea Comisie, în loc să le cereceteze serios,a adus hotărârea sa imediat , redeschizându-
se şedinţa după o jumătate de oră,adică la 12, 10 noaptea. Faţă de o asemenea procedare , am 
fost obligaţi,ca opoziţie, şi ca unii ce nici nu fusesem admişi în Comisie,fiindcă ni seînchisese 
uşile secţiunii în care se retrăsese Comisiunea,să facem această declaraţie pe care a citit-o 
atunci d-l Negură.Deci procedura de atunci nu era deloc identică cu cea de azi, când discuţia 
amendamentelor s-a făcut în mod larg,în comisiunea Camerei şi cu participarea întregii opoziţii. 
-Iunian : Eu n-am schimb de poziţie. M-am găsit şi atunci , ca şi acum,urmărind , deopotrivă , 
manifestarea de atunci şi de acum .Rolul s-a schimbat ,doar PNŢ s-a făcut vinovat de 
aceleaşi procedee,şi el a protestat , atunci, alături de PNL ,după cum , acum,protestează 
alături de PNŢ .[ continuă pe această temă … criticând tactica guvernului şi a PNL ] 
Iunian / 3 apr.'34 

¤Paternitatea Conversiunii 

PNL a revendicat ideea de conversiune. În lupta cu PNŢ şi Argetoianu, fiecare şi-a revendicat 
această paternitate , şi cel mai stăruitor, a revendicat-o Tătătărăscu .În toate împrejurările lua 
cuvântul ca să arate că el, dela 1930…. 
-Argetoianu : Poate de la 1830 ( ilaritate ) 
-Iunian : Nu , de la 1821 …
-dr.Hasnaş : Dvs ştiţi că la 1930, dl Tătărăscu a anunţat la TârguJiu ,conversiunea datoriilor, 
şi dvs aţi fost contra . Ştiţi bine lucrul acesta ! 
-Iunian : Dle Hasnaş, daţi-mi voie să discut cu guvernul,pentru că dvs tot nu puteţi folosi cu nimic 
-dr.Hasnaş : Numai ca istoric … 
-Iunian : De acord cu dvs. PNL a combătut legea în '32, în aprilie  '33 - prin declaraţia din care 
a citat - susţinând că doreşte o largă conversiune… 
[ LD : urmează o serie de citate din declaraţiile PNL , cu sublinierile de rigoare .



   despre conversiunea…  " largă " , "automată"  , " de drept " , " generală " , 
"egală " , " aplicabilă " , "eficientă" .Consider că este inutil să preiau  atâta speculaţie  
avocăţească  şi noianul de ironii , pe citate , de care uza mereu  Iunian .  ] 
-G.Bogdan Duică : Dle Iunian, eu înţeleg lucrurile aşa, mai mult ca filozof.Ceea ce faceţi 
acum ,este numai ca să ne creaţi nouă mici greutăţi.[------] 
Iunian / 3 apr.'34 

¤Creditul şi creditorii 

"Legea dvs este ineficace : nu rezolvă problema creditului particular şi 
 nu ajută cu nimic problema creditului, în general.
"Dvs confundaţi creditul     cu creditorii     , şi credeţi că apăraţi creditul,apărând pe creditor. "   
Unde culminează această preocupare ,de a apăra pe creditori , este în dispoziţiile privitoare la 
Banca Naţională.Este cea mai inadmisibilă dispoziţie din proiect .
" Este nedreaptă, este inutilă şi este insuportabilă " 
[ citează din lege pasajul cu prevederea celor 450 milioane anual ,ce va fi vărsată Băncii 
Naţionale  pentru acoperirea parţială a portofoliului,la care , printr-un amendament, s-a mai 
adăugat şi garantarea cu veniturile statului din producţia  minelor de aur particulare  ] 
Pentru ce puneţi dvs în sarcina coletivităţii această măsură de ocrotire a Băncii 
Naţionale ?     Ea se răsfrânge asupra a mare parte din membrii colectivităţii ,care nu folosesc 
nimic din dispoziţiunile de ocrotire ale dvs.[ remarcă suma mare, raportată la bugetul tot mai 
sărăcăcios  ] 
[-------------------------------------------------------------------] 
Iunian / 3 apr.'34 

¤ Creditorii străini 

[ LD : preiau doar informaţia, bârfa, pentru că , în rest , argumentele sunt aceleaşi  ] 
Aduce un omagiu lui Sassu , care , la Comisie , a susţinut cu căldură scoaterea acestei 
excepţii ; a auzit că au fost " intervenţii" de la Ministerul de Externe[Titulescu! ] care a 
intervenit la comisia celor 3 ; că , în simetrie, au fost scoşi şi debitorii străini de la beneficiul 
legii, ceea ce este nedrept ;că a citit în " Viitorul" declaraţiile secretarului general de la Justiţie, 
Valeriu Roman, că astfel peste 100.000 de români  - pe baza tratatutului de pace  , consideraţi 
străini  - nu vor beneficia de lege . [--------------------------------------] 
Iunian / 3 apr.'34 

#Sfaturile şi amestecul Franţei 

Dlor , ce poate să constituie o piedică la restabilizare ? 
"Recomandările străine - pentru că nu-mi permit să spun amestecul străin.Suntem datori să 
respectăm orice amestec , fie chiar sub formă de sfat, în această direcţiune .  Recunosc că noi 
suntem într-o situaţiune cu totul  delicată :avem raporturile noastre strânse cu Franţa  şi 
dorinţa noastră de a le păstra permanent şi fără nici un fel de întrerupere . 
Dar din punct de vedere economic, interesele noastre nu se împacă perfect
   cu cele ale Franţei,     şi , mai ales,  în ceea ce priveşte soluţiunile de îndreptare , 
ele sunt cu totul diferite .     [-------] 
  "Dvs sunteţi vinovaţi că n-aţi avut curajul de a privi chestiunea în realităţile noastre şi că 
aţi nesocotit sentimentul de demnitate, la care aţi făcut apel ,în atâtea rânduri, când aţi fost în 
opoziţie.Trebuie să afirmăm cu toată energia , îndreptăţirea noastră de a legifera în propriile 
noastre necazuri şi nevoi, fără să ţinem seama de nici un interes străin,
 ba chiar să respingem orice posibilitate de amestec străin. 
Numai astfel şi numai atunci se va putea obţine îndreptarea pe care zadarnic 
o marcaţi prin legea dvs "      ( aplauze la PRŢ ) 
Gr.Iunian / 3 apr.'34 
---------------------------------------------------------

r.) Nichifor Robu  ( LANC ) 



( DAD, MO 37, şed. de miercuri , 3 apr.’34 , p. 1560- 1562 ) 
[ LD : discurs şocant , agresiv,  iresponsabil, năucitor, fără precedent,la tribuna parlamentului 
, chiar în prestaţia Gărzii de fier sau a cuziştilor . Nu s-a mai râs în parlament , ca altă dată, 
de " bazaconiile " cuziste " !Îmi pot imagina chiar o tulburare .Nu cu privire la tiradele lui 
antisemite , cu care lumea era obişnuită ,ci pentru ameninţările care aduceau a nesupunere , 
 la adresa guvernului, a partidelor de guvernământ,cu revolta , cu înlăturarea, cu pedepsirea
Şi asta în condiţiile în care  procesul Gărzii de Fier era pe ultima sută de metri ,în condiiţiile în 
care se trăia sub regimului stării de asediu. 
Din nou mă întreb…de ce cuziştii au fost toleraţi , aşa cum au fost ?Poate că acest discurs a 
contribuit mult la spiritul  legii apărării ordinei în stat ,şi aducerea ei în dezbatere ,a doua zi . 
Dar dacă  curajul lui Robu avea în spate o atmosferă reală de revoltă ?
Dar dacă aroganţa lui Robu se baza pe vreun sprijin ocult extern ? 
ACCuza lipseşte din Parlament ; este doar Gh.Cuza şi ceilalţi ]
Supratitluri, sublinieri, semne , colorări, îmi aparţin          Document integral fişier LANC
/Partidele şi Conversiunea :salvarea băncilor !  / 
/Soluţia cuzistă a conversiunii : alungarea  jidanilor !  / 
/Politizarea conversiunii : demagogii electorale -  PNL şi PNŢ  / 
/Apostrofarea cu guvernarea cuzistă  / 
/ConversiuneaTătărăscu = salvarea băncilor liberale  / 
/Ţărănimea bucovineană = "creditoarea " jidanilor  / 
Cuziştii = reprezentanţi ai ţărănimii " creditoare" ;  " Prada " înapoi ! 
/Cuziştii la guvernare ! Ameninţarea Bucureştiului  / 
/BNR = căpătuiala partizanilor partidelor  / reţeaua bancară = jaful ţărănimii  / 
/Concluzii : lege pentru exproprierea jidanilor şi profitorilor  !
/Respinge proiectul liberal /
Pe larg, fişier LANC 
-------------------------------------------------------------------------
Nichifor Robu  / 3 apr.'34 

#Legile conversiunii 

  " D- le preşedinte , d-lor deputaţi, problema datoriilor , care se discută cu atâta grabă,
în momentul de faţă, în această  onorată  Adunare, este de o importanţă fără margini 
şi ar comporta o discuţie mult mai largă şi mai tihnită,pentru ca ea  într-adevăr  să poată lua o 
formă definitivă,deoarece acum în a treia legislatură eu asist şi iau parte la discuţia acestei 
legi şi constat că tot aşa cum ne-a promis d-l prim ministru Gh. Tătărescu, de data aceasta, 
că acest proiect de lege vine să lichideze definitiv problema datoriilor, ni s-a mai promis în 1931 
de către d-l Argetoianu, şi în 1932 de către d-l Vaida.[---------]
problema datoriilor, aşa cum doriţi dv. partidele să o rezolvaţi, va mai trece de multe ori pe 
la această tribună, şi cu alte guverne, nu numai cu guvernul dv. şi nu va înceta ca problemă a 
datoriilor, mai întâiu pentru că ea nu este pusă în sensul ca să satisfacă şi să lichideze 
datoriile ţăranilor,ci a salva ce poate să mai salveze pentru bănci.
 Aşa vedem noi de acolo, din fundul ţării, din Bucovina, rezolvarea problemei datoriilor.
-O voce :  Rău vezi !
-Nichifor  Robu :  Rău, fiindcă eu nu sunt nici bancher, nici cămătar,şi atunci văd aşa cum o 
văd cei ce m-au trimis pe mine aici şi zic că această problemă nu se va putea rezolva nici cu 
această lege,căci ea depinde de o altă problemă, mult mai mare, şi pe care   nici unul din 
partide nu v-o însuşiţi şi nu sunteţi capabile să o rezolvaţi.
Ea ne revine nouă să o rezolvăm, foarte curând , după cum vedeţi dv. singuri." 
" Problema datoriilor depinde de problema evreiască cum îi ziceţi dv.,sau problema 
jidovească, cum zicem noi. [------]" 
Nichifor Robu  / 3 apr.'34 

¤Programul cuzist 

" Dv. sunteţi datori să îndrumaţi un proiect de lege în această direcţiune.Acest proiect de 
lege va trebui făcut ca să rezolve problema acestor datorii în sensul în care chiar   dv. 



propăvăduiţi nesinceri şi cu gând de vicleşug,atunci când mergeţi după voturi prin alegeri în 
mijlocul ţăranilor.Am asistat aci la validări şi am văzut cum aţi venit şi de o parte şi de alta 
şi v-aţi acuzat de la această tribună reciproc, naţional-ţărăniştii cu liberalii, 
că în timpul alegerilor aţi prezentat manifeste, semnate de către capii conducători
 ai organizaţiilor dv., din judeţe, întocmite aşa cum cereau nevoile ţăranilor,
făgăduind că veţi veni cu un proiect de lege pentru ştergerea datoriilor.
Au venit domnii de pe băncile opoziţiei şi v-au acuzat pe dv. 
Desigur că acela care făcuse pozna aceasta s-a ascuns şi nu a mai apărut aci ; 
dar atunci când v-aţi dus în faţa ţărănimii şi aţi vrut să recoltaţi voturi aşa aţi făcut,
 iar acum nu împliniţi aci  , ceea ce aţi făgăduit acolo. 
Acolo făgăduiaţi numai ca să induceţi în eroare pe alegătorii care ne votau pe noi 
tocmai pentru acest program pe care noi îl aveam şi îl vom îndeplini.
D-lor deputaţi, un astfel de proiect de lege trebuia să aduceţi. 
De altfel îl vom aduce noi foarte curând cu guvernarea cuzistă. " [------------] 
Nichifor Robu  / 3 apr.'34 

¤ Conversiunea Tătărăscu=salvarea băncilor liberale .

"Mai întâiu, dv. aţi făcut-o ca majoritate,  împreună cu guvernul,dintr-o necesitate electorală 
absolută şi dintr-o necesitate de salvare a băncilor dv. ( Proteste pe băncile majorităţii ) .
Dovada este clauza ce aţi pus-o pentru mama băncilor dv. liberale, Creditul Funciar, 
ale cărui pagube ce vor rezulta din conversiune se vor acoperi din impozitele sătenilor. 
Adică, dacă nu veţi executa ţăranii cu portărelul,îl veţi executa pentru băncile dv.  cu 
perceptorul. [-------------------------------------] 
Nichifor Robu  / 3 apr.'34 

¤Ţărănimea bucovineană -  "creditorea"  jidanilor 

"În aparenţă pare că sunteţi generoşi, că veniţi într-adevăr să reduceţi pentru Bucovina, 
chiar 70 la sută din datorii.Face impresia că  voiţi în adevăr să salvaţi situaţia debitorilor de 
acolo. Dar, d-lor, d-nii din majoritate, care reprezintă Bucova, ştiu bine că 
noi acolo nu mai datorăm nimic     ;   că eu, în special, care reprezint ţărănimea bucovineană şi 
până acum am reprezentat pe debitorii ţărani, mi-am schimbat rolul şi, în adevăr am un 
rol mult mai uşor în faţa dv. :eu nu mai reprezint debitorii,   am venit să reprezint creditorii   
din Bucovina.( exclamaţii pe băncile majorităţii ). 
Da, d-lor, pentrucă ţărănimea din Bucovina nu mai este datoare nimănui.Ea a fost jefuită şi 
sărăcită şi noi am venit să cerem prada înapoi, fiindcă noi suntem creditorii, nu jidanii şi 
băncile de acolo.( Vii aplauze pe băncile L.A.N.C. ) . [-----------] 
 Aceasta este o măsură inoperantă la noi şi vă declar  – ne vom mai întâlni la această tribună 
– că veţi fi bucuroşi dacă ţărănimea va accepta ştergerea datoriilor şi nu va cere şi o 
socoteală cu aceia care au jefuit-o." Aceasta este situaţiunea ţărănimii din Bucovina şi, 
desigur că şi din restul ţării.Dacă dv. nu recunoaşteţi acest lucru, n-are mare importanţă, 
fiindcă de atâtea ori dv. nu aţi recunoscut drepturile poporului român,dar el a ştiut să şi le 
câştige. Dar vedeţi că în situaţia de astăzi, când sunteţi dv. la putere  [ PNL ] 
şi când mai este un partid, care s-a unit cu altul, ca să fie mai tare, [PNŢ ] 
 totuşi aţi rămas neputincioşi în faţa voinţei alegătorilor dela Soroca,care au spus, prin votul 
lor, că în Parlamentul Ţării trebuie să vină cuziştii. 
Iar la 29 aprilie a. c., va face aceeaşi dovadă, în alegerile parţiale,ţărănimea dela Rădăuţi şi 
ca mâine o să vă sune la porţile Bucureştiului,voinţa Naţiei, care va aduce guvernul Cuza ( 
întreruperi pe băncile majorităţii ),când veţi fi bucuroşi să mai puteţi veni aici trei sau patru să 
vă spuneţi jalea.Mi se pare însă că nici măcar rolul acesta nu-l veţi putea avea." 
( Întreruperi, protestări pe băncile majorităţii ).[--------------] 
Robu / 3 apr.'34 

¤Concluzii 

   D-lor, acestea fiind consideraţiunile generale, pe care aveam să le aducem acestui proiect, 
noi vă declarăm că ţărănimea din Bucovina se constituie creditoarea jidanilor 



şi băncilor pentru toate averila ei, jefuite de către cămătarii jidani şi jidoviţi 
şi cer un proiect de lege prin care să se exproprieze jidanii jefuitori din Bucovina şi să dea 
prada înapoi, ca ţărănimea să reintre în posesiunea bunurilor ei, bunuri care i-au aparţinut. 
Acest proiect de lege, Bucovina nu-l primeşte !( Aplauze pe băncile L.A.N.C. ) .
-D-l dr. M. Mărcuş, vicepreşedinte :Suspend şediţa.  (  Şedinţa se suspendă  ) 
N.Robu / 3 apr.'34 --
---------------------------------------------------

s)C.I.C.Brătianu (preşed.PNL ) 
(DAD, MO 37, marţi, 3 apr.'34, p. 1562 - 1567 ) 
[ LD : ia cuvântul după ce au vorbit toţi reprezentanţii partidelor ( ultimul fusese ameninţătorul 
Nichifor Robu )   Şedinţa este condusă de NNSăveanu .Este primit cu aplauze prelungite şi 
îndelung repetate de către membrii majorităţii .Discursul lui Brătianu este sobru şi conţine 
argumente exclusiv  economice ,în sprijinul legii guvernului PNL ] 
/ Risipirea unei legende : el şi Conversiunea 
/27 de ani , dir.la Creditul Funciar Rural / 
/Criza agrară / dezechilibrul economic : criza -inflaţia - stabilizarea - decalajul preţurilor / 
/ Stabilizarea - criza : greşeli în politica economică ( guv.Argetoianu ; guv,PNŢ ) 
/ Criza economică - Criza agrară //  Soluţii , dificultăţi / 
/ Principiile conversiunii /  Conversiunea I -III  / 
/ Conversiunea PNL - concluzii /  Vezi pe larg- fişier PNL 

¤El şi Conversiunea 

/Creditul Funciar Rural 

" D-le preşedinte, d-lor deputaţi, înainte de a vorbi despre proiectul de lege care ne preocupă 
astăzi, să-mi daţi voie să risipesc încă o dată o legendă că eu aş fi fost contra conversiunii. 
Am protestat de două ori în timpul anilor trecuţi , când s-au adus proiectele de lege de 
conversiune : odată la 6 octombrie 1932 şi a doua oară la 26 noiembrie acelaşi  an. 
" Am făcut nenumărate declaraţiuni     că sunt un conversionist convins şi hotărât, 
iar în cariera mea ,timp de 27 de ani, cât am fost director al Creditului Funciar Rural , 
am făcut câteva mii de conversiuni." Prin urmare , cum aş putea eu să fiu contra 
conversiunii datoriilor agricole ? [-----] 
    " Totdeauna am spus că nu se poate face conversiunea datoriilor agricole, dacă nu se ţine 
seama de menţinerea creditului.Dacă aceasta înseamnă să fii contra conversiunii, 
evident că atunci am fost contra conversiunii. 
"Chiar în sânul Partidului Naţional -Liberal , din 1930, eu am fost acela care am iniţiat această 
chestiune, fiindcă am văzut dezastrul care se apropia asupra agriculturii.
Am luat parte şi la proiectul din 1932, când am pus principiile de bază pe care le veţi găsi în 
legea actuală." Când dl Argetoianu a adus primul proiect, împreună cu prietenul meu Sassu, 
am luat parte la primele dezbateri ale comisiunii şi am propus reducerea datoriilor agricole
 şi pentru agricultorii sub 10 ha , reducere care nu era prevăzută în proiectul de lege , şi am 
cerut , în acelaşi timp, şi repartizarea pagubelor între creditori ,pentru ca acela care a 
împrumutat mai mult agricultura , care de multe ori a ajutat-o mai mult,să nu fie ruinat prin 
legea de conversiune a datoriilor agricole. 
" Cred că nu este cazul să insist mai mult  asupra acestei chestiuni. Aceia care vor să fie mai 
luminaţi asupra ei, nu au decât să citească discursurile pe care le-am ţinut ,şi vor constata că 
nu am schimbat nimic din părerile mele . 
Cel puţin eu am meritul acesta al constanţei , că nu mă schimb după cum bate vântul sau 
după cum sunt evenimentele . Mă pot înşela , însă nu mă schimb. " [----] 
CICBrătianu / 3 apr.'34 
¤Conversiunile I  - III
[ Va arăta , pe scurt , doar defectele lor  ] 
I.Conversiunea Argetoianu : s-a modificat continuu , devenind " un puzzle zăpăcit " ,din care nu 
se mai înţelegea nimic  ; crea 4 categorii de debitori , în loc de una ;prevedea tratament diferit , în 



funcţie de mărimea proprietăţii  şi natura creditorului  ;toate instituţiile de credit erau lovite atât de 
puternic ,încât nu ar mai fi rămas în picioare nici una ;banca Naţională, scoasă din conversiune,   
nu suporta pagubele izvorâte ; conţinea tot soiul de exceptări … 
Ea nu s-a aplicat şi nici nu se putea aplica.
II - III  .   Conversiunea Mironescu , moratoriu Vaida  : a căutat să salveze pr toţi
    şi nu asalvat pe nimeni . [ dă noi argumente , explică procesele cu Creditul Rural ] 

¤Concluzie 

" D-lor, eu , poate sunt optimist, însă este mai bine să fii optimist în această chestiune , 
decât să fii pesimist , aşa cum au fost d-nii Argetoianu şi Iunian, pentru că , dacă eşti 
pesimist nu poţi să vii cu soluţiuni pentru o situaţie care aşteaptă o îndreptare . D-lor deputaţi, 
noi aşteptăm rezultatele.Dl prim-ministru v-a dat întâlnire la toamnă , ca să vedeţi 
rezultatele la lege. 
-Tătărăscu : De sigur . 
-Brătianu : Evident, cred că până la toamnă , vom vedea o parte din rezultatele legii .
Eu sunt convins că această lege va da un avânt considerabil economiei oastre naţionale,     
şi că criza noastră  - care , după mine,este mai mult de ordin intern decât extern  - se va atenua 
în mod considerabil.Atunci vom putea spune că am făcut o operă utilă şi că Partidul 
Liberal , din nou,a salvat ţara din dificultăţile în care se afla. " 
   ( aplauze prelungite pe banca ministerială şi pe băncile majorităţilor ) 
CICBrătianu / 3 apr.'34 -
----------------------------------------------------

t )  Aurelian  Bentoiu    ( raportor ) - discurs final 
 ( DAD, MO 37, şed. de  marţi 3 aprilie 1934, p. 1567-1573. )
[ LD: azi, 11ian.2003, vorbesc cu Pascal Bentoiu - care mi-a trimis cartea  - căruia îi mărturisesc 
admiraţia faţă de tatăl său.  Lucram la aceast discurs.Discurs remaracabil, cu o materie destul 
de anostă !   ] [ LD: Supratitluri, sublinieri,semne, colorări, îmi aparţin ]
[LD:3 ian.2007.Revenire şi comentariu .
------------------------------------------------------------------------
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34  /   retro ' 31 

¤Conversiunea -în Programul PNL

/Gh.Tătărăscu  - semnalul de alarmă .

"D-le preşedinte, d-lor deputaţi, problema datoriilor este o veche preocupare a Partidului 
Naţional- Liberal . Cu mulţi ani înainte, ea îşi găsea în gura unuia dintre fruntaşii partidului 
nostru [ GH.Tătărăscu ] , următoarea formulare :
< Să privim realitatea în faţă.Se proletarizează astăzi clasa pe care se reazimă întreaga 
alcătuire socială a statului nostru şi se primejduiesc forţele de ordine şi conservare 
ale acestei ţări. .Fiecare proprietar de pământ scos de pe brazda sa, înseamnă un element 
mai puţin  în armata ordinei şi un element mai mult în armata anarhiei.
Şi nu cred că greşesc afirmând că fiecare bătaie de tobă şi fiecare execuţiune silită 
pregăteşte şi înalţă forţele, care la cea dintâiu sguduire,se vor pune în serviciul curentelor de 
distrugere, care ne ameninţă înăuntru,şi a coaliţiunilor vrăşmaşe, ce ne pândesc din afară.
Greutatea împrejurărilor şi întârzierea soluţiunilor fac din datoriile agricole o catastrofă 
socială. Partidul Naţional-Ţărănesc a fost incapabil să tămăduiască răul. 
 Guvernul d-lui Iorga se arată neputincios şi dibueşte încă două soluţiuni.
Faţă de această situaţiune,Partidul Naţional-Liberal a trebuit să tragă semnalul de alarmă şi 
apoi să-şi facă datoria.Am înscris în programul nostru de guvernare soluţionarea acestei 
grave probleme, prin conversiunea datoriilor agricole >    .  
Sunt cuvintele rostite în 1931 de către actualul şef al guvernului.
( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ) [--------------------------------------] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 



¤Obiecţiile opoziţiei 

...Între Potârcă şi Robu 

Astăzi ne prezentăm înaintea dv., cu înfăptuirea soluţiei anunţate printr-un proiect elaborat 
de guvern, cu toată seriozitatea şi cu concentrarea tuturor putinţelor de a soluţiona această 
gravă problemă.  D-lor, între pesimismul d-lui Potârcă, care astăzi, de la această tribună,  vă 
spunea că nu este nimic de făcut, problema fiind insolubilă ,şi între robustul optimism al d-lui 
Robu, care ne-a arătat soluţiile d-sale,  simple şi radicale,noi credem că   adevărul stă la   
mijloc:     nici prea mult pesimism, nici prea mult optimism.     Faţă de gravitatea problemei, 
soluţii perfecte nu se pot da; însă, leal privit acest proiect, şi fără rezerve, psihologiceşte 
explicabile,prin spiritul de contradicţie al luptelor politice,este tot ce se putea da mai sănătos, 
mai serios asupra acestei probleme. ( Aplauze pe băncile majorităţii ).[--] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 

...Creditorii "privilegiaţi"-datornicii"nedreptăţiţi" .

" D-lor deputaţi, am auzit vorbindu-se aici prea mult şi în mod exclusiv de interesele 
debitorilor.Ne găsim în faţa unei probleme care stă la intersecţia a două interese contrare, 
aşi putea zice, inconciliabile. Ca semnificaţie, în istoria dreptului,natura măsurii care se 
aduce este de o gravitate deosebită.
Fireşte, mai puţini la număr, nu trei milioane, nu 82% din populaţia ţării,numai un million, 
poate mai puţin , interesaţi, din punct de vedere electoral,sunt angajaţi în această chestiune şi 
creditorii     ;   şi nu numai creditorii, ca persoane fizice, dar este angajată în această chestiune 
noţiunea de contract, care este legământul juridic al creditului,condiţiune de viabilitate a 
economiei noastre de mâine şi de totdeauna."[-----] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 

...De ce nu iertarea tuturor datoriilor ? 

 " S-a spus : să dăm mai mult şi, mai ales, să dăm tuturor.Ni s-au făcut reproşuri :  de ce nu 
dăm tuturor ? Vedeţi, asupra aceastei chestiuni , legea nu trebuie privită     ca o providenţă   
dispensatoare de daruri .Dacă nu ar fi depins decât de bunăvoinţa guvernului, de a da tuturor 
şi cât mai mult, fiţi siguri că s-ar fi dat cât mai mult şi tuturor.Se întâmplă însă că soluţia 
acestei grave şi complicate probleme, se găseşte la egală distanţă 
între   cuvintele lui Shylok   ,reprezentând mentalitatea unor anumiţii creditori, care nu înţeleg 
gravitatea situaţiei şi care îşi cer livra de carne pe baza contractului lor,şi între   teoria buretelui   , 
făcută de anumiţi reprezentanţi ai anumitor partide din opoziţie .[-----] 
" Ei bine, d-lor, este o evidenţă pentru oricine că această deprecirere nu s-a produs în aceeaşi 
măsură pentru populaţia urbană şi rurală.Ea nu a avut aceeaşi repercusie asupra tuturor 
oamenilor , de nu importă ce categorie economică ; iar dacă s-ar fi creat un tratament 
uniform, s-ar fi ajuns la inegalităţi ,din p.d.v. al ideii de justiţie,  concepută justiţia în vremurile 
excepţionale în care se legiferează aceasă problemă . " [---] 

Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 

...Propuneri colaterale, hazardate

" În afară de instituţia contractului, avem neapărat  nevoie 
de stabilitatea structurii noastre de stat , şi , în această privinţă, 
bara fixă este Constituţia, pe care nu putem s-o modificăm . ( aplauze prelungite la PNL ) 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 

...Restabilizarea monetară!

" Avem, în sfârşit, în ordinea economică ,  o bară fixă care se cere să fie fixată ,pentru 
realizarea ritmului normal : este moneta   ,   este acel element de care ,de la o vreme încoace, 
se propun atâtea formule , atâtea reţete miraculoase  !
" Ei bine , d-lor, nu am superstiţia stabilizării, dar am convingerea necesităţii ei ;[----] 



De ce să ne grăbim să adoptăm soluţii care , aplicate în alte ţări ,la un complex de condiţii 
total diferite de cele din ţara noastră, au putut să dea roade ?Deocamdată, roadele încă nu s-
au copt, şi tare mă tem că ,dacă am muşca din ele, ne-am îmbolnăvi  .    [--] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 

...Ajutorul acordat BNR! 

" S-a acordat un ajutor Băncii Naţionale.  Ştiu că au fost glasuri care s-au ridicat împotriva 
acestei măsuri cuprinse în lege ; dar cei care au înţelegerea completă a complexului situaţiei 
şi a repercusiunilor posibile ale legii, au recunoscut necesitatea acestui ajutor. 
Între aceşti reprezentanţi ai opoziţiei, dintre cei mai de seamă ca pregătire economică, 
care au venit în Comisiunile Camerei şi Senatului, întrunite  - dvs aţi fost de faţă  - 
a fost dl. Madgearu care a recunoscut că într-adevăr această măsură corespunde unei 
necesităţi. De ce am auzit , de la această tribună, că ajutorul s-a acordat pentrucă 
BancaNaţională este o instituţie liberală , şi de aceea a fost preferată ? 
Că s-au exclus alte organisme , alte bănci care ar fi meritat ajutor? 
Asemenea cuvinte nu ştiu în ce măsură au fost socotite .
    " D-lor deputaţi, Banca Naţională nu aparţine nimănui.Ea este o celulă importantă din 
organismul economic al ţării. "Pentru a-i defini rolul, nu o pot face mai bine decât citând din 
eminenta monografie  a d-lui ministru al Finanţelor .[ Victor Slăvescu  ] , între 1880 până azi , 
care arată că istoria BNR se confundă cu istoria economică a ţării întregi. 
[ dă citat larg din această lucrare  ] 
Aurelian  Bentoiu / 3 apr.'34 

¤Aviz opoziţiei radicale : iunianişti, georgişti, goghişti, cuzişti .

" D-lor deputaţi , guvernul nu are pretenţiunea că realizează o minune.Nici când mântuitorul a 
spus unui bolnav < ia patul tău şi umblă > , şi-a luat bolnavul patul dar nu spune Biblia că a pus 
rotile la pat, şi că l-a transformat în cărucior.
   " Noi, acordăm debitorilor , prin acest proiect , atât cât se poate acorda ,pentru ca ajutorul 
fiecăruia dintre debitori să se poată rezolva pentru totdeauna această problemă a datoriilor. 
   " Dar,pentru ca legea să devină eficace , nu trebuie privită numai ca un instrument tehnic, 
ea are nevoie de adeziunea celor care o aplică, are nevoie de concursul tuturor 
bunăvoinţelor,are nevoie mai ales de convergentele eforturi ale tuturor acelora care stăpânesc 
şi pot să influenţeze opinia publică în această ţară . ( aplauze la PNL ) 
    " De aceea, fac un apel la toţi reprezentanţii opoziţiei , 
pentru a nu mai vorbi imprudent de legea  Nr. 4, şi de a nu lăsa să se înţeleagă că nu 
aşteaptă decât schimbarea rolurilor pe acea bancă ,pentru a veni cu o nouă experienţă ;  în 
chipul acesta nu vor servi ţara . 
   " Nu există proiect de lege , oricât s-ar putea părea unei minţi omenşti , că este perfect, 
care să  poată să-şi ajungă scopul, dacă din punctul de vedere al factorului psihologic , 
" adeziunea" care-i condiţionează eficacitatea, este pusă în discuţie ." 
În timpul războiului , erau răniţi laşi  care-şi  râcâiau rănile,pentru a nu se întoarce pe front …. 
"oricât de perfect ar fi un proiect, atâta vreme cât , în această rană a datoriilor , 
se va scormoni continuu     ,   ţara nu va avea linişte . "    ( aplauze prelungite la PNL ) 
Aurelian Bentoiu  /  3 apr.'34 
-------------------------------------------------------------------------------

u )V.P. Sassu  ( ministr. agricult.) , discurs final , 
NNSăveanu : votarea luării în considereare a legii .
( DAD, MO 37, şed. de marţi 3 aprile 1934, p. 1573-1576 ) 
[ LD : discurs emblematic pentru ţărănismul liberal . Apar clar deosebirile , din acest p.d.v.,  
între PNL şi PNŢ .  Argumente economice, sociale, politice ,etice .
Fără echivoc , agrarienismul liberal  -: sprijinul pentru agricultorii mari şi mijlocii ;
Fără echivoc : importanţa creditului şi a instituţiilor de credit .
Lipsă de reacţie : criticile naţionaliste, antisemite ,  ] 
Supratitluri, sublinieri, semne, colorări, îmi aparţin .    Doc. integral - fişier PNL 



NNSăveanu : punerea la vot, luarea în considerare .
----------------------------------------------------------
Sassu / 3 apr.'34 

¤ Coeziune : guvern - partid- majoritate - lideri 

( Este primit cu  lungi şi repetate aplauze )
" D-le preşedinte, d-lor deputaţi, vă mulţumesc pentru manifestaţiunea de simpatie cu care 
întâmpinaţi cuvântarea mea. Această manifestaţiune îmi  uşurează în mod agreabil misiunea 
pe care o am din partea guvernului, să apăr acest proiect de lege.
 De altfel, îmi dau bine seama că această manifestaţiune nu mi se adresează mie personal,
 ci guvernului din care fac parte şi în numele căruia vorbesc. ( aplauze pe băncile majorităţii ), 
şi în special d-lui prim-ministru Tătărescu ( aplauze prelungite şi îndelung repetate pe băncile 
majorităţii ),care în această chestiune şi-a arătat voinţa fermă şi lăudabila pasiune
 de a dărui ţării o lege a conversiunii şi bună şi definitivă. ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
   La rândul său, guvernul transmite omagiul dv. întregului Partid Naţional-Liberal, 
a cărui emanaţiune este, şi în special d-lui Dinu Brătianu, şeful partidului ( vii aplauze pe 
băncile majorităţii ), care în această importantă chestiune – credincios frumoaselor şi 
sănătoaselor tradiţiuni ale înaintaşilor săi –a mers în pas cu spiritul vremii şi, ca şef al 
Partidului Naţional-Liberal,faţă de curentele fireşti care se găsesc în acest organism puternic, 
a ştiut să ţină în mână frâna şi cumpăna înţelepciunii.( Aplauze prelungite pe băncile 
majorităţii ). 
" D-lor deputaţi, la ora aceasta târzie, şi după substanţialele cuvântări ţinute de d-l Dinu 
Brătianu şi de distinsul nostru raportor, d-l Aurelian Bentoiu,rolul meu apare un rol 
protocolar.S-a examinat această chestiune de către cei doi antevorbitori sub toate feţele ei. 
Nu ştiu ce aş mai putea adăoga. Sunt silit deci, să-mi rezum la cea mai redusă limită cuvântarea 
mea." 
Sassu / 3 apr.'34 

¤Opoziţia

[ LD : adevărul este că atmosfera nu a fost nici atât de calmă, nici atât de senină,nici atât de " 
paşnică"  . Aprecierea lui este formală , de complezenţă  ] 
"Ţin d-lor, dela început, să mulţumesc tuturor oratorilor care s-au perindat la această tribună şi 
au participat la desbaterea acestui important proiect de lege. 
Ţin în acelaşi timp, să constat un lucru: că, din calmul cu care s-a discutat acest proiect de 
lege, din atmosfera de linişte, atmosfera senină în care s-a purtat această discuţiune, am 
dreptul să cred că în conştiinţa intimă a fiecărui membru din această adunare, din oricare 
parte a ei, s-a format convingerea că proiectul de lege prezentat este bun şi că el 
corespunde aşteptărilor ţării. (  Aplauze pe băncile majorităţii ) 
" D-lor, opoziţia a relevat unele imperfecţiuni.Doamne ! ce proiect poate să fie perfect şi ce 
proiect poate să dobândească adeziunea fară reserve a întregii opoziţii ?" 
Sassu / 3 apr.'34 

¤Legile  I -III ale  conversiunii 

" Aceste imperfecţiuni însă nu ridică proiectului nostru superioritatea lui netăgăduită,
 faţă de cele două legiuiri anterioare.Care este economia acestui proiect ?
  Legea Argetoianu şi Legea Vaida, care au încercat să reglementeze chestia datoriilor din 
trecut, n-au dat rezultatele urmărite de autorii lor.Problema conversiunii a rămas deci 
întreagă. În adevăr, legile de mai sus, în loc să rezolve definitiv această gravă şi complexă 
chestiune, au amânat-o şi au complicat-o, sporind marasmul economic şi nemulţumind, 
prin incertitudinea raporturilor lor, atât pe creditori, cât şi pe debitori.
   Au legat beneficiul conversiunii de atâtea condiţiuni şi excepţiuni, încât, în mod fatal, au dat 
naştere la discuţii şi procese interminabile  ,  amânând astfel la infinit începerea lichidării 
efective a trecutului.
   Şi în sfârşit, aceste legi, neţinând seamă nici de repercursiunile pe care măsurile luate 
le-ar fi avut asupra instituţiunilor de credit,au sdruncinat în mod primejdios atât creditul, 



cât şi ordinea juridică a ţării ." 
Sassu / 3 apr.'34 

¤Legea Tătătărăscu-Sassu 

" În faţa acestei situaţiuni, guvernul ţării,ţinând seamă de concepţia şi ideologia Partidului 
Naţional-Liberal,precum şi de experienţa dobândită prin inaplicarea celor două legiuiri 
anterioare de conversiune, prezintă proiectul de faţă, care are două ţinte şi un singur scop. 

/Ţintele 

Cele două ţinte sunt :
1)  Descătuşarea producţiei naţionale prin lichidarea definitivă  a datoriilor din trecut, şi
2)  Reînvierea creditului în general şi a instituţiunilor de credit în special .

/Scopul:

   Prin atingerea acestor ţinte, realizăm scopul final al legii care este :
 Redresarea şi înviorarea vieţii economice şi financiare a ţării. 
  ( Vii aplauze pe băncile majorităţii ).

/Principiile :

   Pentru a nu cădea în greşala vechilor legi de conversiune, noua legiuire a adoptat următoarele 
principii călăuzitoare:
1 )Ea atacă de front problema conversiunii, recunoscând în mod sincer, că în urma scăderii 
preţurilor bunurilor şi a sporirii puterii de achiziţie  a monetei noastre, plata integrală a 
creanţelor contractate anterior crizei actuale,constituie,atât o imposibilitate materială, cât şi 
o vădită inechitate. În consecinţă, proiectul de lege, făcând o înţeleaptă aplicaţiune a teoriei 
impreviziunii,  prevede o reducere masivă a creanţelor   ,pentru a le adapta puterii actuale de  
plată a debitorilor ;
2)  Noul proiect asigură creditorilor încasarea la timp a sumelor rămase de plată, 
dându-le satisfacţia că cel puţin acest rest le va fi plătit în mod efectiv ;
3)  Un alt principiu de bază a noului proiect constă în repartizarea echitabilă 
 a reducerilor     decretate de el, între creditorul direct al debitorului şi creditorii celui dintâi,   
pentru ca astfel pagubele provocate de conversiune  să se repartizeze asupra tuturor 
părţilor creditoare.
În acest scop, statul şi Banca Naţională vor face însemnate şi reale sacrificii, 
prin finanţarea parţială şi efectivă a conversiunii .( Vii aplauze pe băncile majorităţii ).[-----] 
Sassu / 3 apr.'34 

¤Conversiune radicală automată de plin drept 

Spre deosebire de legile precedente, proiectul nostru asigură legii un mecanism simplu, 
suplu şi automat.  Într-adevăr, el eliminând toate dificultăţile procedurale sau de fond,
realizează o conversiune de plin drept, rapidă, automată şi circulantă.
" Am spus că noi atacăm de front problema conversiunii ;o atacăm, aplicând acestei probleme 
un tratament radical  .   Problema conversiunii datoriilor, pentru noi, nu se poate rezolva cu 
expediente.Datoriile trecutului formează în organismul vieţii noastre economice un chist, o 
tumoare.Până când acest chist, această tumoare, nu este extirpată, nu prin paleative,
 ci printr-un tratament operatoriu, până atunci viaţa noastră economică nu se poate însănătoşi. 
(Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).De aceea, noi am avut curajul să spunem acestui 
pacient,pe care îl iubim şi pe care vrem să-l însănătoşim,  să renunţe la paleativele pe care i le 
dădeau legile anterioare,şi să aibă această răbdare şi acest curaj de a se supune 
operaţiunii pe care noi vrem să i-o facem. Noi am pus pacientul pe masa de operaţie.
Desigur cu acest prilej vor fi suferinţe, vor fi sacrificii. Ce operaţie se poate face fără durere ? 
[....]
   Automatismul legii constă în faptul că beneficiile ce legea acordă debitorilor şi anume : 
reducerea creanţei, reducerea dobânzilor şi eşalonarea datoriei pe un termen de maximum 



15 ani, aceste beneficii sunt de plin drept, în sensul că debitorul nu are nevoie să stea la baza 
legilor anterioare,pentru ca de faţă cu creditorul să i se recunoască aceste avantajii. 
Debitorul se bucură de avantajele legii de plin drept."[-------------] 
VPSassu /  3 apr.'34 

¤Ţărănismul( agrarienismul) liberal 

[LD: aici se poate desprinde cu claritate consistenţa doctrinei liberale privind armonia şi 
solidaritatea socială Fără a se ignora intersele proprietăţii ţărăneşti ( mici sau mijlocii ), este 
accentuat interesul ptr proprietăţile mari - moşiile boereşti, nu ? -în care se făcea o agricultură 
intensivă.Aceasta ( pe lângă altele ) i-a atras epitetul de "centru-dreapta"din partea partidelor de 
"stânga" ,fie moderată (PNŢ) ,fie radicală ( PRŢ), fie naţionalistă ( LANC sau PNA ) ]
 Daţi-mi voe ca ministru al agriculturii, să protestez împotriva diferenţierii neeconomice, 
prevăzută de legile anterioare de conversiune , şi să constat că,
după cum avem o mare nădejde     în productivitatea proprietăţii ţărăneşti,  pe care o vom 
stimula şi încuraja prin legiuirile pe care le vom prezenta ( aplauze  ),
avem în acelaşi timp o mare nădejde în aceşti calificaţi agricultori     care au făcut investiţii 
pentru o agricultură mai tehnică, mai stiinţifică,pentru o producţie mai intensificată şi 
calitativ mai superioară.Ei sunt fraţii mai mari ai plugarilor mai mici.( vii aplauze ) .
   Pe toţi aceştia dv. i-aţi pedepsit cu un tratament vitreg, i-aţi lăsat la voia întâmplării ; 
aţi crezut că ei pot să fie deposedaţi şi înlocuiţi prin alţii. 
Un agricultor nu se poate improviza, nu se poate uşor înlocui,un agricultor nu este un 
cămătar care s-a dus să cumpere o moşie pentru exploatare sau pentru agrement. 
Un agricultor este un om care are pentru meseria lui o lăudabilă şi atavică pasiune, 
care are un ataşament sufletesc pentru lumea pitorească a satelor,pentru lumea variată a 
câmpului, care are un ataşament sufletesc pentru glie şi pentru plug, pe care aburul brazdei 
calde şi al suflării vitelor de muncă îl înduioşează,pe care grija îl scoală din somn cu 2-3 
ceasuri înainte de scularea soarelui,care vede în fiecare lucru din lumea lor, amintiri duioase.
Acolo la sat, acolo în lumea câmpului şi-a făcut copilăria,în satul acela îşi are şi leagănul 
copilăriei şi mormântul părinţilor,a bunilor şi străbunilor lor.( Aplauze pe băncile majorităţii ).
Pe un asemenea agricultor nu-l poţi improviza şi înlocuirea lui ar fi şi o greşeală
 şi o mare pagubă pentru economia noastră naţională. ( Aplauze pe băncile majorităţii ). 
Sassu / 3 apr.'34 

#Nu, luptei de clasă !

/Armonie şi solidaritate !

Dar din punct de vedere social, greşala este şi mai mare.
Aţi voit, fiindcă aţi privit problema sub un aspect electoral , să adânciţi hotarele între clasele 
componente ale plugăriei şi ale societăţii noastre, aplicându-vă politica luptei de clasă, aţi 
făcut o mare greşală . În trecut a fost un mare proces între ţărănimea noastră, obijduită de 
atâtea secole de suferinţe şi de umilinţe, şi marea şi latifundiara proprietate pe chestia 
repartiţiei pământului ţării. Acel proces a fost definitiv rezolvat şi cu mândrie o spunem ,  tot 
prin acţiunea şi înţelepciunea Partidului Naţional Liberal, ( aplauze prelungite şi îndelung 
repetate pe băncile majorităţii ), care, cu acelaşi curaj cu care atacă astăzi problema gravă a 
conversiunii a atacat problema agrară şi a rezolvat-o în mod definitiv şi cu deplina 
satisfacere a drepturilor ţărănimii noastre. ( Aplauze pe băncile majorităţii ).
Acum nu mai aveţi dreptul să mai aţâţaţi şi să mai faceţi o politică de agitaţiuni pe chestia 
aceasta. Da !Spuneţi că vă este scumpă ţărănimea  ,  că pentru ea aţi format partidul dv.     
ţărănist,dar,oare, puteţi tăgădui partidului nostru dragostea lui pentru ţărăniume ?

/Ţărănimea= temelia şi tezaurul statului român.

[LD: dar pentru Dumnezeu ! Ce să fac eu dacă am aceeaşi viziune faţă de ţărănime ?
Oricâtă simpatie am pentru ţărănismul profesat de PNŢ , nu-l pot pune pe aceeaşi traptă de 
moralitate şi progres. ] 
"Dragostea noastră am dovedit-o prin operele mari democratice,făcute numai în favoarea ei 



şi pentru desrobirea ei !Dragostea noastră pentru ţărănime nu este o vorbă deşartă – o 
vorbă electorală –ci un adevărat sentiment religios.
Credem în această religiune – şi această credinţă ne purifică şi ne înalţă sufletele, ne dă 
puterea morală ca , ori-de-câte-ori ţărănimea este într-un impas greu,să intervenim pentru 
ea. ( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ) .
Ea este clasa de temelie a poporului nostru şi tezaurul cel mai nepieritor şi mai nepreţuit al 
Statului Român. ( Vii aplauze ).
Să avem faţă de ţăranul nostru o ţinută demnă  ,   să nu-l amăgim,să ne apropiem de el cu 
sinceritate, să ne apropiem cu un sentiment de dragoste,să-l iubim,     dar să nu-l linguşim.   Să 
nu ne plecăm la slăbiciunile lui ci să-i întindem mâna noastră în mâna lui bătătorită, pentru ca 
să-l ridicăm la o situaţiune mai bună şi pe care trebuie să i-o pregătim. ( Aplauze prelungite pe 
băncile majorităţii ).
   Să nu-i sgândărim mai ales rănile sale din trecut ; să ne apropiem de ţăran cu interes, 
cu interes pentru el, nu pentru noi şi să nu-i sgândărim anumite răni, plângând alături de ei 
– noi cu plânsetul falş, ci cu durerea reală. (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ). 
Să luminăm ţărănimea, să o educăm, să o îndrumăm,pentrucă este clasa care a îndurat 
umilinţă, care a îndurat atâtea secole de suferinţă,care a pătimit atâtea secole de umilinţă, 
care a stat atâtea secole în întunecime şi în împilare. Ea poartă toate gloriile trecutului, 
toate greutăţile prezentului şi toate nădejdile viitorului şi neamului nostru. ( Aplauze 
prelungite pe băncile majorităţii ).
Iată d-lor, că şi din punct de vedere social, când dv. mergeţi cu această politică de învrăjbire, 
după părerea noastră, nu numai greşită, dar, chiar primejdioasă,noi avem dreptul să vă 
opunem politica noastră de armonie şi de solidaritate socială şi să vă spunem că faceţi o 
imensă greşeală când trasaţi hotare în categoriile sociale ale agriculturii, hotare pe care 
noi nu putem să le admitem.
Noi, în această lege, şi din punct de vedere economic şi din punct de vedere social 
am prevăzut un tratament uniform şi egal pentru toate categoriile de plugari." 
 ( Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).
Sassu / 3 apr.'34 

¤ Legea -concluzii 

D-lor deputaţi, d-l prim-ministru doreşte să ajungem mai repede la votarea acestei legi 
şi dorinţa aceasta este şi a dv., adică a ţării, pentrucă dv. sunteţi ecoul ţării.
Mă voi conforma şi eu acestei dorinţe şi nu voi urma pilda altor oratori, intrând în labirintul 
teoriilor şi al principiilor, nu voi rătăci în bărăganul generalităţilor, ci fixat dela început pe 
tărâmul realităţilor, voi termina cuvântarea mea cu o concluzie : 
   Am examinat legea împreună cu dv. şi am ajuns la această convingere că facem o lege 
bună ;o lege de reparaţiune economică, financiară şi morală ; o operă de pace şi dreptate 
socială, o lege ce constituie pentru Partidul Naţional Liberal – şi de această dată – un act de 
mare înţelepciune şi de prevedere naţională." (Aplauze prelungite pe băncile majorităţii ).
De aceea, vă rog din toată inima mea curată şi doritoare de bine să votaţi cu toată 
încrederea şi cu toată însufleţirea acest proiect de lege." 
 ( Aplauze prelungite pe baca ministerială şi pe băncile majorităţii ).
VPSassu / 3 apr.34 

v)Votarea legii 
-N.N.  Săveanu, preşedinte : Discuţiunea generală este închisă.
Se pune la vot luarea în considerare şi se adoptă  .  
-N.N.  Săveanu, preşedinte :se trece la discuţiunea pe articole
Finis dezbaterile generale  la Conversiunea IV  / 2-3 apr.'34 
______________________________________________________

3.)Legea chiriaşilor, 5 apr.'34 



( DAD, MO 39 , şed din 5 apr.'34 , p. 1716- 1717  )
Documentele integrale la fişierele problematice 
[ LD : după legile represive - stare de asediu, apărarea statului  - după legile de protecţie socială - 
conversiunea şi chiriaşii  - după diverse reglementări economice - conversiunea, comerţul bancar 
-guvernul PNL a venit cu o suită de legi dedicate cu precădere tineretului,urmărind , pe de o 
parte , ridicarea standardului de pregătire liceală şi stoparea accesului facil spre 
universităţi (prin legea bacalaureatului ),pe de altă parte , o educaţie şi disciplinare în pas cu 
modele de care tineretul se simţea atras ,prin premilitărie şi oficiul de educaţie al tineretului . 
În limbaj popular , am traduce astefel măsurile destul de coerent articulate : 
Pentru elevi şi studenţi , prima poruncă :: la carte , la învăţătură ! 
Pentru cheful de joacă de-a armata , de-a războiul :premilităria ! 
Pentru patosul eroic , pentru setea de dreptate :acţiunile educative  ! 
Din acest p.d.v, programul guvernului PNL merită o atenţie deosebită .  ] 

¤Regimul excepţional al raporturilor dintre proprietari şi chiriaşi 

/Prelungirea şi modificarea legii 

/Prelungirea şi modificarea legii  ( 14 apr.'33 ) privitoare la 
N.Trestianu ( raportor ) ;  susţinut de Remus Zăgănescu 
 [ LD : prescurtat , i se spunea legea chiriaşilor , şi demonstrează preocupările pentru protecţia 
socială din vremea crizei economice.  ] 
Proiectul avea  în vedere Legea din 14 apr.'33 , şi avea  în vedere aceeaşi categorie de 
chiriaşi .Vor beneficia de prelungirea acordată : 
-Contractele funcţionarilor şi pensionarilor publici , care au beneficiat de prelungirile  
anterioare ,  al căror venit nu întrece suma de 120.000 lei anual . 
-Contractele prevăzute la Legea din 17 aprilie 1929 : localurile ocupate de Stat, judeţ, comună , 
instituţie, precum şi cele ale şcolilor şi internatelor . 
-Contractele chiriaşilor , dacă au un venit ce nu trece de 60.000 lei annual ; 
-S-a înţeles de a se proteja comercianţii, micii industriaşi şi meseriaşii ,acordându-se 
prelungirea cu un an cf. legilor precedente .
...Statul va despăgubi pe proprietarii care suportă scăderea chiriei ,în cadrul politicii de 
degrevări, reducându-se impozitul cu 2 % asupra venitului net al imobilelor urbane,
(cf. Legii din 16 apr. 1927, menţinut în Legea chiriilor din 7 apr.'32 )
...Pentru chiriaşii ce nu vor beneficia de prevederile legii, supuşi evacuării ,s-a prevăzut o 
dispoziţiune de graţie : nu vor fi evacuaţi până la 26 oct.'34 . 
Legea chiriaşilor / 5 apr.'34 
_________________________________

4)Legea Înv.Secundar -C.Angelescu 
(DAD, MO 40, şed. din 16 apr.'34 , p. 1157-1158  )
Vezi la fişier Şcoala
Modificarea art. din legea învăţământului secundar,16 apr.'34 
( Modificarea unor prevederi din legea PNŢ(15 mai '28 ); ,urmată de modificări la legea Iorga i din 
(29 iun.'31);urmată de modificări în legea PNŢ(22 iul.'32 )
--------------------------------------------------------- 
C.Angelescu / 16 apr.'34

/Importanţa învăţământului secundar 

[LD : fără echivoc, fără ipocrizii " democratice" ,  ideea de selecţie ,ideea de elită intelectuală ,  
obţinută prin seriozitatea  învăţământului secundar .]
" Una din problemele cele mai importante ale învăţământului este  - şi a fost în toate vremurile 
- problema selecţionării elementelor capabile de a urma studii superioare
 şi de a se dedica , astfel , îndeletnicirilor intelectuale " 
" Toate legiuirile şcolare au stăruit , în trecut şi azi, să dea acestei probleme o soluţie 
cât mai sigură , prin mijloace eficace , pentru a împiedica intrarea elementelor nepregătite în 



şcolile superioare , şi pentru a înlătura crearea unei pletori intelectuale 
care poate să devină un pericol social   "   
C.Angelescu / 16 apr.'34

/Bacalaureatul-test de capacitate 

Odată cu închegarea şi consolidarea învăţământului românesc , şi legiuirile noastre au trebuit 
să instituie un mijloc cât mai eficace şi sigur pentru verificarea cunoştinţelor , cu care elevii 
bat la porţile universităţii. 
/ Prin legile din 1864 şi 1892  - această verificare s-a făcut prin  bacalaureat .
/ Legea de la 1902  - a introdus examenul de absolvire , care a fost o simplă formalitate , 
    nu a fost o barieră reală pentru intrarea în Universităţi.Părăsirea bacalaureatului a fost o 
măsură nefericită .Universităţile au fost invadate de elemente nepregătite ,  numărul 
studenţilor a crescut prea tare - în comparaţie cu cele din străinătate , cu tradiţii seculare ! 
/ În 1925 s-a instituit un nou examen de bacalaureat ,   în scopul de a verifica cunoştinţele 
liceale,   şi de a constata influenţa lor asupra personalităţii intelectuale a absolvenţilor. 
"Noul " bacalaureat nu era cel de odinioară ( până la 1898 ), întemeiat pe memorizare , 
 ci este un examen asupra cunoştinţelor fundamentale , cercetându-se , mai ales, 
puterea de judecată a elevilor.     Rezultatutul noului bacalaureat , au demonstrat necesitatea 
şi eficacitatea lui . Procentul reuşiţilor rămânea sub 50% ,evitând ca aceste elemente 
nepregătite să fie primite la Universitate  ! 
   În ultimii ani ( 1929 - PNŢ ; 1931 - Iorga   ) , s-au făcut unele modificări în organizarea 
bacalaureatului , care au slăbit eficacitatea lui, examenul trecându-se cu mare înlesnire .
[---------------------------------------------------] 
C.Angelescu / 16 apr.'34

¤Legea C.Angelescu 

"Se impune revenirea la bacalaureatul serios, din 1925- 1928, pentru a institui o severă şi 
justă verificare a cunoştinţelor ,înainte de intrarea în Universitate . 
   " Acestui scop serveşte legea de faţă , care readuce examenul selectiv la bacalaureat , 
pentru a opri  pătrunderea elementelor neserioase în învăţământul superior " 
" Bacalaureatul singur, nu poate asigura acest scop , şi atunci s-a introdus în lege : 
-examenul de sfârşit de an , la clase ;
-examenul de admitere de la cursul inferior la cel superior .
unele din ele , deteriorate prin legile din 1929 şi 1931 
Prin menţinerea facilităţii de promovare din clasă în clasă,se creează un număr de " 
declasaţi"     care , la momentul oportun ,ar putea fi îndrumaţi spre rosturi mai potrivite , în 
raport cu aptitudinile ce le au , ajutându-le să devină elemnte folositoare , în viaţa noastră 
economică.
Prin examenul de la cursul inferior, la cel superior, se pot alege elevii cei mai capabil
 pentru studii liceale, iar ceilalţi pot fi îndrumaţi spre învăţământul practic sau aplicat .
Prin legea de faţă, acestui examen i se dă seriozitatea avută în 1928. 
Prin asta , se va înlătura balastul care coboară nivelul şcolii, " menită să pregătească elita 
intelectuală a neamului nostru " 
  Cum prin legea din 1931 ( Iorga ) , s-a modificat felul de notare şi apreciere a elevilor 
( cu calificative ) se reintroduce , în spiritul tradiţiei şcolii româneşti , notarea cu cifrele de la 1-
10  ( art 25 ) , la cererea corpului profesoral -didactic .
Legea înv.secundar  /  16 apr.'34 
___________________________________________________

5.)Reglementarea comerţului bancar,26 apr.'34 
Victor Slăvescu ( ministr.Finanţelor ) , Barbu Dimitrescu ( raportor ) 
a )  Gh.Deleanu ( PNL-georgist )  b)  I.Răducanu (PNŢ )  c)  Fritz Connert ( P.German ) 
(DAD, MO 48, şed. de joi,  26 apr.'34, pag. 2341- 2345 ) 
[ LD : trebuie de subliniat că, după conversiune, după legea chiriilor - care vizau protecţia 
debitorilor  dar şi sprijinirea creditorilor  -  guvernul PNL a venit cu o lege  menită să 



reglemeteze şi să controleze activitatea bancară ,pentru a se preveni anomaliile şi abuzurile 
practicate de bănci , care au dus la criza bancară .
 Este însă de remarcat , totodată, că legea  exprimă şi o anume neîncredere în mecanismele 
justiţiei ( tărăgăneala, lentoarea ) prin crearea unei  noi instituţii ,Consiliul Superior Bancar , 
învestit cu atribuţii speciale .Nu fişez toată dezbaterea. Extrag câteva informaţii , pentru a selecta 
evoluţia acestor reglementări la guvernele PNŢ şi PNL în timpul crizei economice  ( 1928-
1933 ) , pentru a descoperi  preocupări şi competenţe bancare în partide . 
Proiectul se discută seara , târziu, şi se pun insistenţe pentru votarea lui.  ] 
Doc. integral la fişier Economie 

a  )   G.Deleanu   ( PNL-georgist ) : 

¤Legea 

/Consiliul Superior Bancar 

Principial , este de acord cu legea. Are unele nelămuriri privind Consiliul Bancar  , căruia i s-au 
atribuit foarte multe şi mari  răspunderi.
Se teme că, dacă PNŢ va reveni la putere, va modifica legea. [----] 

b)Ion Răducanu ( PNŢ ) 
[ LD : Aceeaşi sinceritate, acelaşi stil academic, chiar atunci când , poate ,are opinii divergente 
Prin el, PNŢ îşi expune şi susţine opiniile , în acest complicat şi tehnic domeniu. 
Şi de data asta ,  ca la celelalte legi, se constată absenţa unei " voci" ardeleneşti,deşi existau 
unele probleme în legătură cu băncile din Ardeeal.  Noroc cu Fritz Connert care le ridică …]   [---

¤De acord cu legea 

/Rezerve 

Nu va critica legea. De data aceasta, principial, este de acord  cu legea. 
"Suntem mulţumiţi că veniţi cu acest proiect de lege , pentru că principial suntem de acord " 
Aducând elogii ministrului Slăvescu pentru metoda folosită în Expunerea de motive , 
sunt unele lucruri cu care nu este de acord .[------] 

c ) Fritz Connert ( P.German )

¤De acord cu legea 

"Admit şi eu principiul proiectului prezentat ,şi regret şi eu că nu s-a prezentat un asemenea 
proiect cu vreo câţiva ani înainte . Recunosc şi părţile bune ale proiectului 
şi intenţiile bune ale d-lui ministru . Totuşi trebuie să fac unele obiecţiuni. [----] 

d )Barbu Dimitrescu ( raportor ) 

¤Importanţa legii 

"Toată lumea , care a luat parte la discuţie, a recunoscut că proiectul este binevenit, 
şi că intervenţiunea unei autorităţi în a controla operaţiunile instituţiilor bancare , 
este bine venită, pentru a înlătura posibilitatea de a se mai repeta acele abuzuri , 
cari s-au pus în lumină cu prilejul crizei bancare şi pe care le cunoaştem cu toţii. 
" Valoarea , însă , a proiectului de lege trebuie examinată  din punctul de vedere al 
preocupărilor pe care le-a avut legiuitorul şi al modului cum a reuşit să realizeze 
aceaste preocupări.  Este necontestat că preocupările sale  - ale acestui proiect de lege  - 
pot fi concretizate în aceste idei : 
"În primul rând, proiectul urmăreşte să organizeze întreprinderile de bancă în aşa fel, 



încât să se asigure o bună administraţie  a patrimoniului social. 
" În al doilea rând, să se asigure băncilor lichiditatea necesară ,pentru a se evita acele crize, 
care rezultă din faptul că depunătorii s-ar prezenta într-un mod brusc , pentru a-şi ridica  
depunerile. 
" În al treilea rând, să se asaneze terenul bancar , suprimând toate acele aşezăminte , 
care n-au dovedit că au viabilitate . 
" În al patrulea rând, să se instituie un control permanent , printr-o autoritate ,care ar putea 
să fie statul însuşi sau banca de emisiune , sau un organ independent , 
cum este cazul legii de faţă  - un Consiliu Superior Bancar  - care funcţionează pe lângă banca 
de emisiune , fără să fie o emanaţiune a sa,şi care să asigure o bună funcţionare a acestor 
aşezăminte bancare . " [--------------------] 

e )Victor Slăvescu 

¤ Legislaţia comerţului bancar 

Proiectul de lege are , după modesta sa părere , un merit şi un defect :"  Un merit , este acela 
de a fi primul proiect de lege în Ţara Românească , prin care se reglementează acest comerţ 
de bancă ,şi un defect este că el vine cu foarte mare întârziere . " 
" Dacă comerţul de bancă, care se deosebeşte profund , şi ca structură şi ca acţiune 
economică , de celălalt comerţ, ar fi fost mai devreme reglementat şi îndiguit între anumite 
norme de principii generale , poate că viaţa noastră economică ar fi fost scutită de multe şi 
triste experienţe . ( aplauze la PNL ) 
" A trebuit să vină criza bancară, criza economică.Întotdeauna o criză economică are şi o parte 
educativă în ea , ca să ne arate că avem o armătură bancară hipertrofiată , o armătură 
bancară care ,şi din p.d.v. morfologic structural , şi din p.d.v. al politicii de bancă , avea 
numeroase păcate .

/O completare armonică a legii Conversiunii 

    " Profităm , d-lor deputaţi, de faptul că suntem astăzi preocupaţi de a ajuta  lichidarea  
trecutului, că tindem , în acelaşi timp, la o redresare economică nouă ,ca să venim cu o serie 
întreagă de legiuiri     care să completeze în mod armonic legea conversiunii.
Acest proiect de lege al comerţului de bancă este o completare firească şi armonică a legii 
conversiunii  ; după el, vor urma cele două proecte de lege , al cambiei şi al cecului , 
care , împreună , constituie un tot armonic complex şi desăvârşit." 
Şi la Cameră, şi la Senat , şi în Comisii , există aproape o unanimitate privind necesitatea  legii. 
Din aceast p.d.v., este complet mulţumit . 
Slăvescu / 26 apr.'34 

¤ Consiliul Superior Bancar 

 " Dlor deputaţi, mi s-a spus că am pus acest comerţ bancar sub controlul unui  Consiliu 
Superior Bancar , care n-ar fi bine alcătuit şi care , pe de altă parte, ar avea prea multă 
putere. 
Răspund imediat . Consiliul Superior Bancar  este un organ care nu are un caracter etatist. 
Este un organ compus din trei categorii de membri .[.............] 
" Prin urmare , nu este un organ care să nu aibă legături cu lumea bancară ,care este ghidat de 
preocupări superioare şi permanente , sub prestigiul Băncii Naţionale. 
    "Deci , acest Consiliu Superior Bancar , de la care eu aştept foarte mult,este un organ firesc 
şi indicat să îndrumeze pe viitor viaţa bancară a României."
Slăvescu / 26 apr.'34 

¤Încurajarea fuziunilor 

  " D-le deputaţi , eu nu ascund  - am spus-o şi la Senat  - că intenţiunea legiuitorului 
este ca  încet , încet, fără bruscări, fără a se provoca zguduiri sau pagube,să ajungem la o 
raţionalizare în comerţul nostru bancar .



Avem , desigur, nevoie de bănci puternice , de bănci bine repartizate pe teritoriul ţării, de 
bănci bine conduse, nu avem nevoie însă de o puzderie de bănci liliputane, de bănculiţe,     
care au de multe ori preocupări personale sau speculative . 
 Dimpotrivă, avem nevoie de întreprinderi serioase, puternice şi cât mai serioase. 
"  De aceea, în proiectul meu de lege , am dat avantaje vădite ,şi de ordin fiscal şi de credit, 
pentru toate eventualele fuzionări.
  Evident că , din cele 1.100 bănci actuale, vor rămâne mult mai puţine. 
 Nu este nici o pagubă, pentru curăţirea terenului nostru economic,să rămânem cu un 
număr de bănci mai puţin numeroase,în schimb cu întreprinderi de bănci puternice şi bine 
conduse. 
Slăvescu / 26 apr.'34 

¤Legea - concluzii 

 " D-lor deputaţi, iată, prin urmare, care sunt în câteva cuvinte principiile de bază de la care am 
pornit. Noi urmărim, fixând acest cadru legal, să dăm creditului privat al ţării, putinţa de 
refacere pe baze sănătoase. În consecinţă , ţinând seama că aceast credit va fi una din 
pârghiile de la care aşteptăm ,mâine, ajutorarea vieţii economice, eu îmi permit să vă rog să 
daţi aprobarea dvs acestui proiect de lege "  ( aplauze prelungite, îndelung repetate , la PNL ) 
------------------------
Se pune la vot şi se adoptă luarea în considerare a legii. 
Se citesc articolele (  de la 1-63 ) şi se va vota în total , cu bile, în şedinţa viitoare . 
Reglementarea comerţului bancar  / 26 apr.'34 
___________________________________________________________

*Notă Dinu Brătianu - Gh.Tătărăscu /  zvonuri despre neînţelegeri / , 26 apr.'34 
( "Dimineaţa" , 28, 29 apr.'34  ) 
[ Gen de document pe care nu prea pun preţ, dar extrag informaţii obiective , banale ,
şi genul de speculaţii gazetăreşti …care atunci or fi făcut vâlvă !   ] 

Timişoara ,26 apr. 

Asăzi a intrat în ţară cu simplonul , prin punctul Jimbolia, venind din Italia , dl Dinu Brătianu,
preşed. PNL, însoţit de ministrul plenipotenţiar Vasiliu.  A fost întâmpinat de autorităţi locale 
şi ziarişti , care I-au pus câteva întrebări . Din răspunsuri , rezulta că : 
 -Era bine dispus , după vacanţa de recreere pe care a petrecut-o în Italia 
( Neapole, Roma, Veneţia; Sicilia ) ; 
-A refuzat să ia loc în vagonul special pus la dispoziţie ; 
-S-a întors în ţară , pentru a mai prinde parlamentarii ; 
-Nu ştia mare lucru despre " complotul" militar a lui Precup ; 
-Apreciază că atitudinea lui Gh.Brătianu şi a colegilor , faţă de guvern, a fost obiectivă  [ ?!? ] 
-Va da tot sprijinul guvernului,ca un simplu consilier lateral,dar răspunderea giuvernării este a lui 
Tătărăscu ,

Bucureşti , 27 apr. 

Comentariul ziarului : declaraţiile lui Brătianu au stârnit vâlvă ! Se ştiecă Dinu Brătianu nu ar fi 
dorit  guv.Tătărăscu ; dar declarase că îl va sprijini ;au  intrigat aprecierile la adresa grupării 
georgiste ; declaraţiile sale sunt o lovitură pentru guvern ;dar el nu-şi poate lua răspunderea 
de a duce partidul în opoziţie. 
/ Dinu Brătianu a vizitat acasă pe Tătărăscu - care este suferind  - asigurându-l de sprijin .
__________________________________________________________________

6.)Lege pentru dobândirea şi pierderea naţionalităţii române, 27 apr.'34 
Gh.Fotino (iniţiator,  raportor , susţinător ) 



(DAD, MO 49., şed din 27 apr.'34, p. 2511- 2413  ) 
[LD :Proiect de lege din iniţiativă parlamentară . Expunere de motive şi argumente , Gh.Fotino . 
Un profund sentiment naţionalist, românesc,  străbate argumentarea lui Fotino . L.am cunoscut 
pe omul  acesta la " Magazin istoric" : mi-a adus teatru antic grecesc ( tradus de el ) , m-a 
fermecat ,mi-a povesti cu destulă seninătate şi eleganţă despre anii lui de puşcărieîn 
timpulregimului comunist .Mi-a promis să revie la redacţie , după o operaţie … 
 A murit în operaţie , la spitalul 9  !   Extrag  câteva informaţii.   ] 
--------------------------------------------------------------------------- 

Gh.Fotino / 27 apr.'34 

¤ Expunere de motive 

În judeţele Caliacra şi Durostor au fost aduse cca 10.000 români ,macedoneni şi bănăţeni,  
care sunt încă supuşi străini : Grecia , Bulgaria, Iugoslavia.
Legea asupra colonizării ( iul 1930 ) , este inoperantă în unele situaţii. 
Prezentul proiect are scopul de a clarifica şi legaliza situaţia stranie pe care o au coloniştii 
străini, români de origine, veniţi din alte state .
Ei au fost acceptaţi să vie în ţară , li s-a vândut câte un lot de 10-15 ha, 
   dar continuă să fie consideraţi cetăţeni străini.[----] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

¤ Legea.

Pr.de lege - este convins - întruneşte unanimitatea adeziunilor parlamentare - de aceea el va 
fi foarte succint în prezentare . Cu toate acestea trebuie să prezinte problema cadru 
[---- explică situaţia ----- ] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

*Românii din Macedonia şi Banatul sârbesc. 

Războiul cel mare şi războaiele balcanice au răsturnat raporturile existente 
  până atunci în Balcani. În locul vechei stăpâniri unitare otomane ,care fusese tolerantă , erau 
acum mai multe stăpâniri care,  în ciuda tratatelor şi a multor pacte de amiciţie, semnate 
până astăzi,se arată, dacă nu deadreptul duşmănoase faţă de elementul românesc din Balcani,
  cel puţin de o curioasă neânţelegere a nevoilor cultural-religioase ale Românilor din 
Macedonia şi din Banatul sârbesc. 
" Faţă de aceste elemente româneşti din Balcani, politica noatră externă are o datorie de 
îndeplinit : să vegheze cu toată atenţiunea ca existenţa şi viaţa culturală şi religioasă a 
acelor români , să fie asigurată ,aşa cum a fost întotdeauna în tradiţia politicii noatre 
externe ."[-------------] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

¤Colonizarea în Caliacra şi Durostor. 

[----] Ion ICBrătianu a avut viziunea micii patrii macedonene , aducându-şi efectiv contribuţia 
ei la consolidarea marei patrii româneşti . 
" Şi astfel, începând încă  din 1925 ,odată cu miile de plugari din Vechiul Regat ,câteva mii  - 
între 10 - 15.000  - români macedoneni ; iar mai în timpul din urmă, au fost aduşi şi români 
bănăţeni .  Au fost aşezaţi pe liziera de sud  a Dobrogei Noi   ,   pentru a asigura fortificarea 
etnică a frunatriei noastre şi pentru a româniza ţinutul acela, legându-l astfel pentru totdeauna 
de ţara noastră. [------] coloniştii aceştia au rămas până astăzi ,fie cetăţeni ai statelor de 
unde au venit , fie pur şi simplu oameni fără patrie   .  
În orice caz,   nu au ajuns încă cetăţeni ai acestui stat  !   "   [---------------------] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

/Acordarea cetăţeniei  române

[ LD : un profund sentiment naţionalist, românesc,  străbate argumentarea lui Fotino .



" Noţiunea de cetăţean român trebuie să fie o noţiune bine definită. 
Cei care avem cetăţenia română s-o păstrăm cu orgoliu şi s-o acordăm cu zgârcenie .
Tuturor celor care , prin strămoşii lor, prin aspiraţiunile lor  - cum este cazul Românilor 
macedoneni şi bănăţeni  - sunt legaţi de neamul românesc , să le-o acordăm. 
Tuturor care nu au nimic cu neamul acesta , să le-o refuzăm.
Largheţe şi generozitate , când este vorba de fiinţa noastră etnică, nu se poate îngădui.  ( 
aplauze )   [-----] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 

¤ Concluzii 

" Legând noţiunea de naturalizare de aceea de colonizare ,legând dreptul de a fi cetăţean 
român ,de dreptul de stăpânire a unui pământ românesc , nu numai că rezervăm coloniştilor 
români de origine  - macedoneni şi bănăţeni  -beneficiul cetăţeniei române , dar dăm 
acestei cetăţenii şi un caracter deosebit şi respectăm şi o tradiţie românească."  [------] 
Gh.Fotino / 27 apr.'34 
______________________

7.)Legea ptr.Oficiul de Educaţie al Tineretului Român ,27 - 28 apr.'34 
Dr.C.Angelescu ( ministr.Instrucţiunii, cultelor  şi artelor ) 
a.) Radu Lascu ( PNL-g )  - M.Condrus ( PNL ) 
b ) Petre Andrei ( PNŢ ) - dr.Angelescu ( PNŢ ) 
c)  ACCuza ( LANC ) - C.Angelescu ( PNL )
( DAD, MO 50, şed de sâmbătă , din 28 apr.'34, p. 2620-2624 ) 
[ LD: Discuţia generală şi pe articole .Era sâmbăta Învierii , ultima zi a sesiunii 
parlamentare .După legile represive , această lege a educaţiei tineretului în timpul extraşcolar, 
vădea îngrijorarea dar şi preocuparea guvernului pentru canalizarea tineretului spre acţiuni 
"sănătoase" naţionale, culturale şi sportive .  ] Doc. integrale la fişier Învăţământ , Cultură 
------------------------------------------------------------

a )M.Condrus(PNL) 

¤ Instituţia OETR 

" ORTR corespunde într-adevăr unei necesităţi ,care este menit  să adune pe copiii noştri  - 
şi vorbesc în calitate de părinte  - de pe căile pe care se duc fără nici un control,îi adună 
laolaltă, ca să- supună unei supravegheri şi pentru a le da o educaţie şi în direcţiunea 
naţională     şi în direcţiunea sportivă şi în direcţiunea culturală, în afară de şcoală , astfel încât 
statul , cu organele de conducere ale ministerului ,să poată supraveghea în mai de 
aproape activitatea copiilor. 
 Şi atunci dvs vă revoltaţi împotriva aceastui proiect .Se poate ? ( aplauze la majoritate  ) 
M.Condrus / 28 apr.'34 

/MSRegele - în fruntea OETR 

-Condrus :" Şi , în afară de aceasta , mai protestaţi şi contra faptului că este amestecat 
numele     MSRegelui în această acţiune   . Dar în toate ţările din lume familia regală, Regele , 
se află în capul instituţiilor de educaţie , de binefacere, sportive… 
-Radu Lascu(PNL-Gdeorgist ) :Sunteţi în greşeală , d-le deputat .Nimeni n-a pus în discuţie 
această chestiune.Mergeţi prea departe ! 
-M.Condrus :" S-a pus în discuţie faptul de ce amestecăm pe MSRgele în această 
chestiune.Ei bine, ce vă supără pe dvs. ,că MSRegele vrea să controleze şi să îndrumeze 
această activitate ? Aceasta înseamnă o grijă în plus pe care , spre bucuria noastră, şi-o ia 
MSRegele. Ce vă supără că MSRegele se găseşte în fruntea acestei mişcări ? 
Din contră , ar trebui să vă bucure că MSRegele se ocupă până în cele mai mici amănunte 



de această mare problemă .M Condrus - Radu Lascu  -
---------------------------------------------------------

b) Petre Andrei ( PNŢ ):
 [LD : este evident că , în această sesiune, Petre Andrei îşi asumase sloganul opozantului 
intransingent :să ceară plecarea de la guvernare ! Ardelenii lipsesc şi de la această dezbatere 
Discuţia putea să fie interesantă dacă nu ar fi intrervenit, iar şi iar, iritările şi "ieşirile" 
 politice care duc pe aceşti  mari intelectuali la insinuări jignitoare , degradante …
Altfel,era aceast OETR o instituţie de colaborare interministerială sau  un nou pas al MSR 
de a-şi asuma atribuţii directe de guvernare  ? Şi dacă este aşa ,cine va deveni colaborator 
al MSR , Angelescu sau Petre Andrei ? ] 
Petre Andrei / 28 apr.'34 

¤ Legea OETR

 " D-lor deputaţi,  acest proiect de lege,  ca tendinţă generală,nu poate nimeni să-l respingă ; 
el este pornit dintr-o justă îngrijorare .( apaluze la majoritate )Dar îmi permiteţi să manifest şi 
oarecari îndoieli .În primul rând, constat că se înfiinţează un Oficiu de educaţie a tineretului 
român,un Oficiu general. Vă întreb însă : în acest caz, nu se dă oarecum un fel de certificat de 
incapacitate pentru Ministerul Educaţiei Naţionale  ?ce rost mai are atunci Ministerul 
Educaţiei Naţionale ?[---------------] 
-PCAndrei :" Dacă renunţaţi să gândiţi dvs , pentru că a gândit Mussolini ,renunţaţi şi la locul 
dvs !De aceea, vă rog să nu mai aduceţi un asemenea trist şi slab argument .Eu concep 
Ministerul Instrucţiunii Publice ,ca un adevărat minister al educaţiei naţionale ; dar dacă el 
nu este în stare să-şi îndeplinească o misiune şi se creează un alt minister, să o spuneţi precis, 
specificând că Ministerul Instrucţiunii Publice devine o anexă a acestui 
Oficiu nou, care se înfiinţează acum.Art. 1 cuprinde exact definiţia şi atribuţiile Ministerului 
Instrucţiunii Publice.  Dvs îl subordonaţi altor ministre . [---] 
[ LD : dincolo de insinuări şi procese de intenţie, eu înclin să dau dreptate raţionamentelor lui 
Petre Andrei . ] 
" Oficiul acesta de educaţie apare ca un adevărat supraguvern , pentru că ministrele devin 
nişte organe de execuţie ale hotărârilor pe care le va lua Consiliul acestui Oficiu . " 
[  citează din art.4 ]Prin urmare, toate ministerele stau la dispoziţia acestui Consiliu.[----] 
" Deşi suntem de acord cu ideea generală a necesităţii întăririi şi supravegherii cât mai 
vigilente a educaţiunii, care trebuie să pornească din toate părţile - şi societăţile particulare 
trebuie supravegheate !  - deşi suntem de acord cu această idee,noi credem că iniţiativa 
trebuie să pornească de la Ministerul Educaţiunii Naţionale, şi să se execute prin organele 
pe care le are la dispoziţie. Nu putem fi însă mulţumiţi de ideea unui supraguvern care să 
aibă în subordinea sa toate ministerele şi ale cărui atribuţiuni şi însărcinări se vor prevedea numai 
în Regulament .Eu sunt convins , de altminteri, că şi d-nii colegi din majoritate , care vor vota 
aceast proiect de lege, o vor vota cu inimă îndoielnică şi cu convingerea că abzic la 
drepturile lor. "( aplauze la PNŢ ) 
PCAndrei / 28 apr.'34 
---------------------------------------------------------------------

c )dr.C.Angelescu ( ministru ) 
" D-lor deputaţi, v-am adus în discuţiune aceast proiect de lege , pentru înfiinţarea 
unui Oficiu de educaţie a tineretului român , din punct de vedere moral şi naţional. 
Desigur că una din ramurile acestea  priveşte şcoala.Însă şcoala , după cum spuneam şi 
aseară , are ca principală atribuţie cultura , instrucţiunea tineretului, şi cu deosebire 
instrucţiunea şi cultura tineretului în şcoală , nu în afară de şcoală.Trebuie să recunoaştem că , 
din nenorocire, educaţiunea în şcoală trece pe planul al doilea.( Aprobări )  Ar trebui , deci, să 
facem astfel ca această educaţiune să vie pe primul plan.
Dr.C.Angelescu /  28 apr.'34 , retro'28 

¤Scopul OERT 



" Ei bine, ce facem noi ? Venim cu aceast proiect de lege, care are două scopuri : 
să organizeze educaţia tineretului , să-l pregătească din p.d.v. moral, naţional şi fizic. 
-ACCuza : Şi creştin . 
-C.Angelescu : Şi creştin, cum foarte corect spune dl Cuza .Dar şi să coordoneze şi să 
controleze aceste societăţi de sport răsleţe .
OETR este condus de un Comitet Central  - format din prim-ministru, ministr. Educaţiei, 
ministr. Apărării . ceastă reformă a fost înscrisă în programul PNL .
C.Angelescu / 28 apr.'34 

¤Regele şi OETR 

[ LD : deci PNŢ şi PNL erau pe aceeaşi poziţie.Se pare că acest fapt a fost criticat de iunianişti 
sau ….] 
Am fost criticaţi pentru că Consiliul a fost pus sub preşedinţia MSRegelui . 
Apoi bine, d-lor, tocmai dvs veniţi să protestaţi ?! Dar dvs aţi făcut acelaşi lucru : 
dl Gusti a venit cu "Fundaţiile regale" şi a prevăzut în lege ca MSR este preşedintele şi 
conducătorul Fundaţiilor Regale. 
-PCAndrei :Să restabilim un fapt . Este f. uşor să combaţi pe cineva că a spus 
lucruri pe care nu le-a spus . 
-Vlad Dimitriu ( PRŢ- iunian):Dle ministru , aţi repetat şi dvs greşala PNŢ . 
Sunteţi pe linia continuităţii .
-Teodor Iacobescu ( PNŢ , ex-lupist )Fundaţiile sunt una, Oficiul este alta 
-dr.C.Angelescu : D-lor s-a prevăzut preşedinţia MSRegelui  , pentru ca această instituţie
 să nu mai fie supusă fluctuanţelor politice   .  ( aplauze la majorităţi ) 
 La fel ca şi legea pe care o va aduce dl ministru al Apărării Naţionale  [ premilităria ] 
 ca să nu mai fie supusă influenţleor partidelor politice , am pus-o sub scutul MSRegelui. "
dr.Angelescu / 28apr.'34 

d) ACCuza ( LANC )

¤ OETR=Instituţie deasupra partidelor  .

[ LD : ACCuza nu pierde ocazia unei tirade antipartidiste .Din acest p.d.v, poate aici stă secretul 
menţinerii lui în viaţa parlamentară : a încurajat totedeauna veleităţile lui Carol al II-lea  ] 
" Deşi într-o discuţie prea grăbită pentru un obiect atât de important precum este obiectul 
prezentei legi, am crezut de datoria mea să viu la această tribună şi din partea LANC 
să aduc respectuosul nostru omagiu Majestăţii Sale Regelui  ( aplauze unanime ) 
şi, în acelaşi timp, vii felicitări d-lui ministru al Instrucţiunii  ( aplauze la majoritate ) 
şi dvs , majoritatea , care vă pregătiţi să votaţi această lege cu aşa însufleţire .
  " Voi să reţin o declaraţie a d-lui ministru , cu deosebire interesntă . 
D-sa a venit şi a spus că această lege are drept scop să scoată educaţia tineretului de sub 
înrâurirea partidelor politice. Este cea mai desăvârşită satisfacţie pe care mi-o daţi mie , 
care de 40 de ani combat partidele. "[-----] 
ACCuza ( LANC ) / 27 apr.'34 

/Sportul = dezorganizarea tineretului 

 [ Citează din art. 1 ] 
 "Dlor deputaţi ţin să vă atrag atenţia că educaţia fizică a degenerat ,cum a degenerat şi 
creşterea cailor.  ( ilaritate ) [--------------------------------------] 
ACCuza ( LANC ) / 27 apr.'34 

/Cugetarea  şi simţirea 

[ Tot la art. 1 din lege  Şi totuşi… iată-l  pe Cuza vorbind de asasinii lui Duca… 
Nimeni nu rostise acest nume în legătură cu legile dedicate tineretului, deşi ele se luau sub 
imperiul acestei zguduiri de conştiinţă Poate în această atitudine alui stă explicaţia că a fost … 
tolerat în viaţa publică.   ] 



"se dă o prea mare importanţă educaţiei intelectuale bazată pe memorie   ,  fără să se dea 
importanţa care se cuvine cugetării. [--------------------------] 
" Nu-mi explic altfel cum se poate ca tinerii care au ajuns pe băncile universităţii     să aibă   
mentalitatea pe care au avut-o şi de care au dat dovadă acei odioşi asasini , care au răpus 
viaţa primului ministru al ţării. 
Aici nu este numai lipsă de suflet   , dar   şi lipsă de cugetare   ,   de inteligenţă.   
Ce voiau oamenii aceştia , aceşti tineri universitari , care au trecut prin şcoala secundară , 
şi au urmat cursurile universitare , ce voiau să dovedească ?     Că pot ucide un om ?   Se 
poate aceasta ?! Dar după ce ucizi un om , cu ce contribui la înaintarea acestei ţări , ce 
faci , altceva, decât să duci la sălbăticirea şi la degradarea ei ? " ( vii aplauze ) 
 "Aici trebuie să dăm toată atenţia , d-le ministru, nu dezvoltării memoriei  ( aprobări, aplauze ) 
ca să vezi nişte savanţi de aceia care se prezintă la cursuri şi care , în virtutea unei nenorocite 
memorii, bat pe ceilalţi concurenţi.Cugetarea şi simţirea , iată ceea ce trebuie să fie 
obiectul educaţiei şcolare din punct de vedere intelectual " ( aprobări ) [-------] 
ACCuza ( LANC ) / 27 apr.'34 

/Educaţia religioasă 

 [ LD : aici nu este numai antisemit … dar este şi contra dogmei bisericii ortodoxe  … 
  Nu am găsit, până acum , vreo luare de poziţie oficială a bisericii , faţă de o atare …erezie !   ] 
"Educaţia reliogioasă   nu este posibilă astăzi ,din cauza monstruozităţilor morale şi   
ştiinţifice din Vechiul Tesament,făcute de jidani în timpuri de întuneric şi care continuă să ne 
stăpânească până astăzi."
ACCuza / 28 apr.'34 
Legea OETR 
______________________________

8.)Legea pregătirii premilitare ,28 apr.'34 
G-ral N. Uică ( ministru Apărării )  , Pompiliu Bădeanu ( raportor ) 
a) CCGiurăscu (PNL-g )                 b.) PCAndrei (PNŢ) 
c)  Pamfil Şeicaru ( "Curentul" )     d.) M.Plătăreanu ( PNL ) 
(  DAD , MO 50, şed. de sâmbătă ,  28 apr.'34 , p. 2638- 2643  ) 
 [_ LD : se discută în sâmbăta Paştelui , după legea OETR , în ultima zi a sesiunii parlamentare 
Extrag informaţii  de la discuţia generală 
Discursul lui Petre Andrei , democratic -spiritual, antimiltăros,  psiho-sociologic,
dar diminuat de unele echivocuri doctrinare şi politicianiste .
Discursul lui Şeicaru -  amplu, consistent, patetic,  patriotic,  milităros, 
contribuie la crearea unei atmosfere care  salvează prestigiul legii .] 

a) CCGiurăscu ( PNL-g ) 

¤ Legea premilitară 

-CCGiurăscu : Această lege prevede pregătirea premilitară pentru tinerii din toate straturile 
sociale, atât de la oraşe cât şi de la sate .atât din licee cât şi de la sate ? 
-P.Băbeanu : Pe toţi cetăţenii români 
-N.Popescu : Aceasta nu este o lege de înarmare a tineretului român! 
-CCGiurăscu :  legea prevede o amendă modică ( 2.000 anual ) pentru tinerii care absentează , 
ceea ce nu este o sumă mare Speră ca ministrul să dea explicaţii .
CCGiurăscu / 28 apr.'34 

b) PCAndrei ( PNŢ ) 
/ Critica procedurii parlamentare : excesul de legiferare  ; legi vagi , negândite / 



/ Legea  de organizare a Ministerului de Apărare  şi premilităria  /
/ Necesitatea scurtării serviciului militar ptr. ţărani ,  condiţionate de şcolarizare / 
/ Educaţia tineretului .Modele : Komsomol - Balila - tineretul hitlerist  / 
  -  polemică cu ACCuza pe tema "modelelor"  -
/ Specific ptr. situaţia României : accent pe educaţie spirituală ;
    puţină ed. fizică ;  rezervă ptr. premilitărie     (  la sate şi universităţi) 
/ Baza tehnică , finanţarea / 
/ Premilităria - concluzii : da , la sate ( condiţionat ) ; cât mai puţină la uiversităţi 
Doc. integral - fişier PNŢ 
---------------------------------------------------------
PCAndrei / 28 apr.'34 , retro'30 

¤ Educaţia premilitară 

 " Educaţia premilitară era dealtminteri prevăzută în legea de organizare a Ministerului 
Apărării Naţionale , încă din prima noastră guvernare din 1930 ,aşa încât noi am avut în 
vedere anumite necesităţi ale ţării .
Ne gândeam , între altele, şi la scurtarea serviciului militar , pentru că una din doleanţele 
tinerilor , era să se mai reducă termenul de seviciul militar. Atunci, firesc, era nevoie de o 
pregătire anterioară " [------------------------] 
PCAndrei / 28 apr.'34 

/Spiritualitate ,nu exces de educaţie fizică ! 

[ LD : de fapt este un gând legat mai mult de legea OETR … sau o tardivă remarcă inspirată de 
discursul lui ACCuza  … sau o improvizaţie pe marginea unei legi nestudiate … 
sau o idee opozantă spiritului militar…  Altfel , interesantă .Printre altele, o anume percepţie a 
educaţiei komsomoliste , hitleriste sau fasciste   ] 
 "Din proiectul de lege , nu văd modalităţile în care se vor organiza serviciile acestea 
de educaţie premilitară şi pentru universităţi , şi-mi exprim o temere .
" Dle ministru, nu ştiu dacă dvs sunteţi n curent cu ceea ce se petrece în Universităţi, 
în genere . Noi, în vremea de astăzi , avem nevoie de mai multă spiritualitate .
Cine vrea să dea o anumită înfăţişare unei epoci şi unei ţări,     trebuie să o stăpânească din   
punct de vedere spiritual.De aceea îmi exprim temerea că numai educaţia fizică 
 nu va putea realiza scopul urmărit .[-----------] 
Aveam intenţiunea să iau cuvântul contra proiectului dvs , din cauza aceastei temeri , 
ca nu cumva spiritualitatea , care trebuie să domine,să fie înăbuşită din cauza excesului în 
direcţia educaţiei fizice.Nu avem nevoie numai de boxeri     şi de oameni rezistenţi fiziceşte   ,   
avem nevoie de minţi luminate   ,   care să stăpânească prin spiritualitatea lor şi să dea 
directive de cugetare în ţara aceasta . [-----]

#Komsomolul,Balila,Tineretul hitlerist-modele !?

Indiferent de ideea politică pe care o  reprezintă, este vorba de  acelaşi fel de organizaţie. 
Aceasta este partea comună în organizaţia tineretului atât din Balila ,cât şi din Komsomol , 
sau din tineretul hitlerist .Este aceeaşi organizaţie , aproape acelaşi sistem de disciplină 
şi educaţie.Aceasta m-a făcut să mă gândesc dacă în situaţia actuală de la noi , 
nu ar fi nevoie de o altă disciplină ,nu numai de disciplină rigidă , militărească, 
pentru că aceasta ar fi prea puţin când sufletul poate fi dezorganizat .
Şi atunci, opera de educare şi de organizare sufletească     ar putea fi dată de această de 
această organizare quasi militărească.Mă gândesc cum veţi face această organizare la 
universitate , fără ca să abateţi pe studenţii noştri de la studii .[---] 
PCAndrei / 28 apr.'34 

#Exces de legiferare 

"Mă tem ca aceste institute de spiritualitate şi de cultură, să nu fie deranjate şi abătute din 
calea lor firească , prin ceea ce prevedeţi dvs. în această lege .



Văd că suntem în epoca legiferării prin regulamente numai , de aceea ar fi fost mai logic să 
aduceţi o lege cu un singur articol , în care să prevedeţi înfiinţarea serviciului de educaţie 
premilitară , specificând că un regulament va dezvolta dispoziţiile conform cărora se va face 
această educaţie.Cu sistemul aceasta , desigur că Parlamentul actual şi banca ministerială 
ar fi fost mulţumită. Ca să fim în linia logică a activităţii dvs de legiferare ,întrucât votaţi numai 
deziderate vagi şi lăsaţi ca totul să fie hotărât prin regulament ,atunci propun ca şi în 
această lege să scriţi un articol unic , în care să fixaţi ziua de 1 mai pentru înfiinţarea 
institutului de educaţie premilitară şi lăsând apoi în sarcina unui regulament special să 
prevadă mai departe atribuţiunile şi organele deexecuţie."[------] 
PCAndrei / 28 apr.'34 

/Premilităria- concluzii 

[ LD pe scurt, Petre Andrei era de acord cu premilităria la sate dar o considera inutilă  în 
universităţi. ] 
" D-le ministru, cred că trebuie să aveţi grijă ca educaţia premilitară să nu împiedice 
funcţionarea institutelor superioare de cultură ,aşa cum sunt şcolile superioare ţărăneşti [ 
LD ?!? ]  Noi am făcut câteva astfel de şcoli de acest fel ,pentru ca tinerii de la 19 -21 ani să 
le frecventeze .
Să îmbinaţi educaţia premilitară cu activitatea aceastor şcoli superioare ţărăneşti , 
 iar pentru universităţi să lăsaţi spiritualitatea pură să se dezvolte cât mai mult , 
să împietaţi cât mai puţin prin aceste activităţi , pentru a nu distrage de la ocupaţiile serioase 
pe studenţi , căci ne trebuie mai întâi capete sănătoase şi luminate, mai cu seamă 
în timpurile acestea.Acolo să vă amestecaţi cât mai puţin, d-le ministru " 
( aplauze la PNŢ ) 
Petre Andrei / 28 apr.'34 
---------------------------------------------------------------

c )Pamfil Şeicaru ( "Curentul " ) 
/Premilităria  =  necesitate organică ; legea = timidă ezitantă / 
/Virtuţile premilităriei : instrucţia , cazarma, solidaritatea , înălţarea patriotică  etc / 
/Legea premilitară = sfârşitul statului democrat şi liberal 
Argument : modelul legii : legile lui  Mussolini, Hitler, Stalin 
/Incapacitatea clasei politice de  mobilizare a tineretului : lipsa unui ideal  / 
/Tentaţiile tineretului : eroismul, gelozia, lipsa de crez  / 
/Datoria "părinţilor" : reconcilierea , iertarea, smerenia  / 
/Porunca momentului : reconcilierea între generaţii  / 
   necesitatea unui ideal ; aşteptarea efectelor legii / 
/ Elogiu sistemelor educative totalitare :
   Italia fascistă, Germanai hitleristă, Rusia bolşevică / 
/Legea premilitară = fixarea unui ideal : apărarea hotarelor / 
/Pledoarie pentru votarea legii / 
Doc. integral- fişier Cultură, Presă 
--------------------------------------------------------
Pamfil Şeicaru   /   28 apr.'34 

¤ Premilităria  = necesitate organică 

#Legea - timidă, ezitantă 

"D- le preşedinte, d-lor deputaţi, deşi , în intenţa ei , legea aceasta eu o primesc cu o vie 
satisfacţie , fiindcă răspunde unei profunde necesităţi , şi spirituale şi materiale , 
constat însă că prezentarea ei este plină de sfiiciune , străbătută de atâta ezitare ,ca şi cum 
d-l ministru al armatei , prin aducerea acestei legi,n-ar răspunde unei necesităţi naţionale ,
ci ar vrea numai să strecoare o lege oarecare , în mod sfios, timid. 
" Or, d-lor , instrucţia preregimentară este o necesitate organică a statelor de astăzi .



( aplauze )Toate statele îşi pregătesc tineretul ,fiindcă nu cunosc nici ora , nici ziua , 
când întreaga naţiune va trebui să fie mobilizată . ( aplauze ) [---] 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤Legea premilitară = sfârşitul statului liberal-democrat 

/Modelul legii : legile lui Mussolini, Stalin, Hitler, sokoli,

De ce am spus aceasta ? Fiindcă iniţiativa , inspiraţia aceastei legi ,vine de acolo unde 
există regimuri şi aşezări socialecare constituie o denegare integrală a statului democrat 
şi liberal.Sunteţi nevoiţi să pomeniţi de organizarea tineretului fascist,a tineretului 
comunist , a tineretului hitlerist .Dar când strecuraţi dvs şi chestiunea sokolilor , uitaţii că 
sokolii nu sunt decât armata deghizată sub forma societăţilor sportive a naţiunii Cehe. 
"Aşa dar , inspiraţia dvs porneşte de la state care prin aşezarea lor , 
prin revoluţia lor politică  pe care au făcut-o , au negat categoric vechea aşezare ,
 vechea inspiraţie a statului democrat şi liberal. " [----] 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

-Tineretul : tentaţia eroismului-gelozia-lipsa unui crez;

-Datoria părinţilor : reconciliere-iertare-smerenie .

[ LD : Pare a vorbi de Garda de Fier.O cascadă de cuvinte avântate, patriotice ( sau patriotarde 
? ) ;o tiradă îndurerată  ( sau ipocrită ?  ) ;o scenă dramatică ( sau caragialescă ? ) ,o sinceră 
disperare ( sau demagogie  ?  ) o pledoarie  înţeleaptă şi umilă ( sau vicleană ?  ) pentru 
reconciliere .Niciodată nu voi avea răspuns la aceste posibile întrebări .
Încercare de reconciliere , însă, da !   ]
În această grupare , în această înclinare , în această alunecare ,  eu nu văd un semn de   
decadenţă ;văd altceva , văd o mare disponibilitate de energie sufletească , neutilizată ,     
văd cum se precizează o datorie a dvs , şi a tuturor acelora care pretind să conducă statul ; 
să poată desfăşura flamura unei credinţe, stindardul unei credinţe curate , 
care să poată cuprinde toate sufletele şi să poată mobiliza şi înregimenta 
toate aceste disponibilităţi de curată, de neprihănită tinereţe, dornică de fapte mari ! 
Şi poate să fie dornică de fapte mari .
" Să credeţi dvs că în acest tineret poate să fie şi niţică gelozie.Nu uitaţi dvs că generaţia 
noastră a realizat aproape idealuri , am realizat România Mare ;poate fără să-şi dea seama , 
există în străfundul conştiinţei lor , instinctiv, oarecare gelozie : cum ar putea să depăşească 
generaţia care i-a precedat ?Căci este o dinamică a generaţiilor , este ursit ca fiecare 
generaţie să aibă râvna de a depăşi realizările generaţia care a precedat-o .
Şi atunci, fireşte, aceşti tineri îşi caută un ideal … [------------] 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤ Reconciliere condiţionată între generaţii 

[ LD : Purtat de valul " toleranţei " … Şeicaru întrece măsura umilinţei !  ] 
"Am vrea ca aceşti tineri să ne depăşească ;am vrea ca acest tineret să lase în umbră   cei doi   
ani de crucificare a generaţiei noastre   ;  am vrea ca, în faţa acestui tineret , noi să ne plecăm 
cu smerenie , ca în faţa biruitorului .
Care este  părintele care nu-şi reneagă fapta lui , pentru glorificarea copilului  ?  ( aplauze ) 
Care este părintele care nu ar vrea să spună că este nevrednic să lege şireturile de la 
sandalele copilului lui ?     [....................] 
Pamf.Şeicaru / 28 apr.'34 

¤ Legea premilitară 

¤Apărarea hotarelor . 

[ LD : în sfârşit , Şeicaru lansează un ideal  !  " Ideal -pretext " - spune el : apărarea hotarelor .



  Ce să creadă tineretul ? - vezi mai jos !  … ] 
  " Trebuie să creiăm un ideal, un pretext , însă un nobil pretext,spre care să putem mobiliza 
toată puterea tineretului nostru ! Tot tineretul nostru să creadă . 
Să ştie că un hotar nu depinde de îndemânarea celui mai genial ministru de externe 
( aplauze pe multe bănci )  Un hotar nu este altceva decât două braţe vânjoase ,care 
împiedică pe vecini să se prăvale dincoace de hotarul tău .[...........] 
Dar această lege să fie un punct de plecare şi o temă de meditaţie interioară 
pentru fiecare din noi . Dincolo de socotelile noastre mărunte , dincolo de grijile noastre cotidiane, 
în faţa marilor îngrijorări ale naţiei , să ne punem în marea ţinută a seriozităţii ,
în grava ţinută a îngrijorărilor zilei de mâine. [-------------- ]
Votez acest proiect de lege , cu credinţa că este necesar,dar cu părerea de rău că dvs îl 
aduceţi în ultimul moment ! Acesta nu este un proiect de lege care să se votează grăbit , la 
sfârşitul unei sesiuni ;acesta este un proiect de lege care cerea solemna participare a 
noastră, a tuturor.N-aţi făcut onorurile cuvenite acestei legi ! 
Şi n-aţi făcut-o , fiindcă  - să nu vă supăraţi  - întreg guvernul nu şi-a dat seama că , 
mai presus de legea conversiunii , mai presus de toate aceste îngrijorări materiale, 
care formează viaţa de toate zilele ale unei naţiuni , există marea problemă a apărării 
destinelor naţiei   .  Şi legea care formează o introducere a acestei apărări, a intereselor naţiei , 
este legea de faţă , pe care eu o votez !"   ( aplauze unanime ) 
Pamfil Şeicaru / 28apr.'34-
_________________________________

9.)Chestiunea Skoda în discuţia parlamentului , 28 apr.'34 
[ LD :2003.Indiferent de variantă, scandalul Skoda a ţinut afişul în epocă şi a fost exploatat copios 
în denigrarea PNŢ şi în istoriografia comunistă.
[LD:4 ian.'2007.Subiectul este aruncat pe tapet după 1989, ori de câte ori este vorba de corupţie 
sau de faptele "criminale" ale PNŢ ,alături de Lupeni'29 şi Griviţa'33. ]]

a )"Dimineaţa" :ultima zi a sesiunii

/Virgil Madgearu-interpelare 

Astăzi, în şedinţa de după amiază , va fi  discutată chestiunea Skoda.
Virgil Madgearu , secretarul g-ral al PNŢ , va dezvolta interpelarea anunţată .
Vor mai lua cuvântul : Ed. Mirto, Gr.Iunian, Gh.Brătianu şi Oct.Goga. 
Interpelarea va fi adresată d-lui Tătărăscu , preşedintele Consiliului. 
Cum d-sa este suferind, a dat delegaţie d-lui C.Xeni să asiste la dezbatere şi să răspundă în 
numele guvernului. 
    Guvernul intenţionase să aducă chestiunea în dezbatere , însă din cauza prea multor legi, 
a renunţat.  Dezbaterile se vor face fără dosare , deoarece Înalta Curte de Casaţie , 
unde se află dosarul Skoda, pentru recursul de neconstituţionalitate , făcut de Szeletski , 
a amânat procesul pentru ziua de 24 mai . 
   Virgil Madgearu a anunţat că nu are nevoie de dosare ,deoarece are date şi acte suficiente 
pentru a-şi dezvolta interpelarea. 
  Constantin Xeni a răspuns că primeşte dezbaterea fără dosare . 
  Ed.Mirto a declarat că va descifra misterul anonimului Palaelibus ,care figurează în dosarul 
Skoda.
"Dimineaţa" 
-----------------------------------------------------------

a) Virgil Madgearu (PNŢ)
(DAD, MO 50 , şed. sâmbăta, din 28 apr.'34, p. 2662- 2670 ) 
[ LD : Madgearu prezintă "dosarul Skoda", din p.d.v. al PNŢ , cu accent pe disculparea categorică 



a politicii de înzestrare a armatei promovată de  Iuliu Maniu , în 1930. 
PNŢ nu numai că nu se face vinovat cu nimic, ci este victimă a unor campanii denigratoare 
interesate ,în care o sumă de generali şi alţi ofiţeri au fost manipulaţi de intriganţi politici . 
Din acuzat, prin vocea lui Madgearu, PNŢ devine acuzator ] 
Supratitluri, comentarii, colorări , îmi aparţin. ] 
Doc. integral - fişier PNŢ X 
-----------------------------------------------------
Madgearu / 28 apr.'34 

/Interpelarea 

În şedinţa din 16 apr. a anunţat interpelarea, a declarat că PNŢ cere anchetă parlamentară ,
că nu admite tergiversări, la adăpostul cărora curg valuri de calomnii .
PNŢ are un patrimoniu de apărat în politica de înzestrare a armatei pe care a inaugurat-o  în 
anul 1930 , guvernul prezidat de Iuliu Maniu .
Madgearu / 28 apr.'34 

¤Scandalul Skoda=Periclitarea guvernării democratice 

=Periclitarea regimului constituţional- parlamentar 

Prin punerea în scenă a chestiei Skoda, s-a încercat o întunecare a adevărului,şi , dintr-o 
politică de înalt patriotism, s-a încercat a se face o afacere compromiţătoare .
Dacă opinia publică a început să se lămurească ,PNŢ este îngrijorat de spiritul de  
neâncredere care se creează în rândurile armatei privind eficacitatea acţiunii partidelor 
politice de guvernământ în chestiunea organizării apărării naţionale. 
PNŢ mai este preocupat şi de pericolul formării  curentelor subversive în opinia publică , 
ca urmare a neâncrederii în eficacitatea meodelor de guvernare ale democraţiei 
constituţionale şi parlamentare . 
Madgearu / 28 apr.'34 - retro' 21-'28 

#PoliticaPNL de înzestrare 

"Prin urmare , în timpul acestor zece ani , de la 1919 până la 1928 [----] nu s-a făcut absolut 
nimic pentru înzestrarea armatei noastre  ( aplauze la PNŢ ) într-o epocă în care toate ţările 
care ne înconjoară s-au preocupat în aşa măsură de armată încât Polonia , de pildă, la un 
moment dat , a acordat jumătate din bugetul ei pentru înzestrarea apărării naţionale " ( aplauze 
la PNŢ )
Madgearu / 28 apr.'34 - retro' 28 

¤PoliticaPNŢ de înzestrare 

[ LD : şi la aceast capitol… Madgearu vorbeşte de planuri, de proiecte , de măsuri.Totul la nivel 
de intenţii, care dintr-un motiv sau altul ,nu s-au realizat .Mărturisesc că regret că , nu de la 
adversari, dar de la propriile declaraţii,mereu se probează incapacitatea PNŢ  !  ] 
 Când a venit în 1928 la guvern, în toamnă, a găsit o situaţie alarmantă , complicată de 
izbucnirea crizei economice.La injoncţiunile MSt.M ,guvernul a  încercat să aducă în ţară , cu 
mijloace diplomatice,armament de la aliaţi, dar schimbarea situaţiei externe ,a îndepărtat 
realizarea acestui plan . 
Ministerul Apărării a făcut un plan , pe baza căruia , după studii de 2 ani ( între '29-'30 ) 
 s-a făcut un proiect de convenţie cu guvernul polonez ,pentru recontrolarea muniţiilor, dar 
guvernul a căzut … 
Guvernul Iorga ( 1931 ) a suspendat tratativele şi a adoptat un plan de organizare 
înăuntrul ţării ,  cu forţe naţionale , pentru care s-a făcut un buget de 150 milioane .
Revenit la guvernare ( 1932 ) , PNŢ a prevăzut şi el încă 150 milioane ( 1932/ '33 ) 
şi alte 100 milioane ( 1933/ '34 )" dar nu s-a făcut nimic "   [  ----------------] 
Madgearu / 28 apr.'34 - retro' 29-'30 



¤Planul cincinal de înzestrare 

/Incapacitatea industriei naţionale 

/Comenzile în străinătate 

Aceste comenzi nu s-au dat la întâmplare , au făcut parte dintr-un mare plan de înarmare 
 , realizabil în 5 ani  . Guvernul a deschis un credit de 10 miliarde , plătibil eşalonat ( 10 ani ) 
 În cadrul acestui plan financiar, guvernul a lăsat libertatea întreagă forurilor miltare   ,  
pentru a executa planul de înarmare . 
  Se pune în prim loc întrebarea : de ce nu s-au dat aceaste comenzi în ţară ? 
 În Raportul în "chestia Skoda"  făcut la Senat [mart.'33 ],se spune că toţi specialiştii sunt de 
părere că trebuie să realizăm o industrie naţională .Dar tot ei spun că, în starea de azi a 
industriei naţionale,industria naţională nu poate face faţă acestor nevoi .
"Urgenţa comenzilor am indicat-o prin împrejurările externe , care erau în acea vreme. 
Când un guvern este pus în situaţiunea de a căuta să împrumute armament  de la guvernele 
prietene, nu se poate să se discute chestiunea , dacă industria naţională ,care nu putea să 
execute în timp de 5 ani aceste comenzi , pentru că nu era utilată,trabuia să fie preferată sau 
nu. [-----] " Puteam noi , din punct de vedere politic, să ne adresăm aceastor uzine ? 
Alte uzine nu mai erau decât cele franceze, cehoslovace , pe lângă cele engleze . 
Interesele noastre politice , legăturile pe care le aveam cu Mica Înţelegere  şi cu Franţa, 
făceau ca să încline balanţa spre comanda din aceste două ţări. [-----] 
Alegerea caselor străine , a fost făcută judicios. Toate organele militare au fost consultate. 
Pregătirea comenzii, s-a făcut în condiţiile cele mai serioase.
Din p.d.v. juridic, a fost supus contencioaselor Ministerului de Război 
şi Ministerului de Finanţe. S-au luat un număr de garanţii foarte importante. [--------------------] 
" Iată prin urmare constatările asupra preţurilor : nu există nici un indiciu până astăzi că 
preţurile cu care s-a contractat la Skoda ar fi fost mai urcate decât preţurile
 cu care a luat o altă ţară materialele de război . ( aplauze la PNŢ ) 
Prin urmare , nu se poate vorbi, din p.d.v. financiar , de condiţiuni cu caracter oneros. " 

/Executarea contractului … sub guv.Iorga 

Până astăzi, la un contract de 5 miliarde, uzinele Skoda n-au primit ca avans decât suma de 
216 milioane.Odată comanda dată, s-a trimis o comisie ,prezidată de  colonelul G.Ionescu,  şi a 
început executarea prototipului .Prototipul a fost gata în lunile iul-aug.1931.
 Sub asistenţa g-ralului Rudeanu , s-a făcut recepţia tunului de 75. 
 La 31 aug.'31 , ministrul de Război , g-ral Ştefănescu -Amza , a semnat  procesul -verbal . 
 La 29 sept.'31 , g-ral Rudeanu , prezintă un Raport Ministerului de Război, 
 prin care cere să se respingă prototipul !     Se face o Comisie de anchetă. 
[ Madgearu citează din procesul-verbal al Comisiei şi din alte doc. ] 
 La 2 oct.'31, Ministerul de Război aprobă concluziunile g-ralului Rudeanu  şi 
   respinge prototipul ! 
  La 5 februarie '32 , ministrul de Război, Ştefănescu -Amza  , trimite la Schneider 
şi la Skoda, o Comisie  compusă din 7 generali , prezidată de g-ral Paul Angelescu 
( actual ministru la Muniţii ) pentru verificarea respectării condiţiilor din contract .
Prin procesul - verbal semnat de Comisie , conchide că tunurile Skoda 
 sunt superioare celor Schneider [ Madgearu citează din procesul-verbal al Comisiei ] 
   La 6 apr.'32 , g- ral Angelescu face Raportul şi … opreşte comanda ,
 cf. ordinului Ministerului de Război . Se renunţă astfel, la comanda tunurilor de câmp, 
construcţia cea mai modernă. [------] 
"Este inadmisibilă această bătaie de joc de interesele naţionale ale ţării , inadmisibilă 
Sunt şi accente de revoltă , pe care un deputat nu poate să le stăpânească ."[-----] 

/Executarea contractului … sub guv.PNŢ 

În sept.'32, sub impulsiunea noului ministru, g-ral  Samsonovici ,noile caite de sarcini sunt 



trimise la Skoda şi  sunt definitivate la 23 februarie 1933 , când comanda intră din nou în 
executare .Iată ce spunea cel mai autorizat militar al armatei române , mareşalul Prezan
:  <  Mă unesc cu totul cu d.l ministru de război şi   înfierez   pe toţi acei cari au oprit această 
comandă . >  Dacă mâine izbucneşte războiul, cine răspunde ? De doi ani de zile o ducem în 
tărăgăniri,o ducem de la dreaptra la stânga ; nesiguranţă ; şovăire .[-----] 
Madgearu / 28 apr.'34, retro' 33 

#Procesul lui Seletzki -

"Aceasta este întreaga istorie a contractului Skoda.Dacă această chestiune n-ar fi avut o 
nenorocită latură  politică şi morală,aş putea să iprăvesc aici expunerea mea. 
Dar această chestiune a chestiunii Skoda     a fost conexată cu celebra   afacere Seletzki   .  
"Afacerea Seletzki  a izbucnit printr-un incident la 10 martie 1933 , printr-o descindere fiscală. 
La 24 martie , Seletzki a fost arestat şi procesul său începe cu această dată. 
Să cercetăm care a fost atitudinea guvernului naţional-ţărănesc prezidată de d-l Alexandru 
Vaida -Voevod, faţă de aceast proces. [----] 
Madgearu / 28 apr.'34, retro' 33 

...Complicitatea generalului Uică 

[ LD :2003.Se poate presupune că g-ral Uică,(devenit ministrul Apărării în guv.Tătărăscu),a 
fost instumentul lui Gh.Tătărăscu (sau al frecuşurilor dintre înalţii ofiţeri ? ) în punerea la cale a 
acestui complot calomnios ? Se poate .
-Virgil Madgearu :" Instanţele militare se găseau în vremea aceea sub directa răspundere 
a d-lui comandant al Corpului I de armată ,general Uică,care este actualmente ministrul de 
război în cabinetul Tătărăscu."
[ Madgearu dă şi alte amănunte privind strădinţele guvernului , ale justiţiei  militare , 
  pe lângă guv.ceh,   pentru ca procesul să se clintească …] 

...Şantajul col.Tătătărăscu 

Uzinele Skoda au împrăştiat în lumea întreagă un document intitulat "Cauza Seletzki " 
  [ aug.'33 ] tipărit în toate limbile pământului , în care iată ce se spune despre
col.Tătărăscu  trimis  în misiune :
 < Dl colonel Tătărăscu , adjutantul generalului Uică ,a venit într-adevăr la Praga,şi a cerut 
direcţiunii generale ca să-i indice personalităţile , în special politice , care ar fi primit 
comision la acordarea comenzii în 1930 . Aceste insinuări au fost , natural,respinse cu 
indignare . 
 D-l colonel a spus că , dacă cererea sa va fi satisfăcută ,Seletzki va fi pus imediat în 
libertate , iar întreprinderea Skoda vor avea dreptul de prioritate la toate comenzile statului 
român. 
Când a văzut că străduinţa sa este zadarnică , a început să ameninţe şi a decalart că Seletzki 
va rămâne în închisoare 15 ani şi că acuzatul , care a avut un regim moderat va fi supus celui 
mai sever regim şi că , în fine, toate contractele cu întreprinderile Skoda vor fi anulate .  > 
Acestea sunt afirmaţiile pe care într-un document public le-au făcut uzinele Skoda . 
- Voci PNL :Ruşine  ! Ruşine să le fie ! 
-Madgearu : Eu întreb pe dl ministru de Război :s-a sesizat d-sa aceaste aserţiuni ? 
A încercat d-sa să apere onoarea grav atinsă a unui ofiţer superior din oştirea românească ? 
( aplauze la PNŢ )Pentru că aici nu este vorba de nişte anonimi, care răspândesc în lumea 
întragă ,asemenea acuzaţiuni …[------] 
-Madgearu :Ministrul armatei care , în calitatea sa de comandant al Corpului II Armată a 
socotit necesar să încredinţeze această misiune col. Tătărăscu,  este obligat să lămurească 
caracterul ei. Documentul Skoda datează din august '33 .
Guvernul , inclusiv ministrul Apărării de atunci, nu a avut la cunoştinţă misiunea  încredinţată 
col.  Tătărăscu .
[ Madgearu îl învinueşte pe gral Uică şi de alte  intervenţii nelegale , în mersul procesului. ]
"Este chestiunea falsului proces-verbal al unei şedinţe a instrucţiunii,  în care s-au introdus 
declaraţiuni ce ar fi fost făcute de către Seletzki , şi în care era vorba să   se insinueze două   



nume , numele d-lui Iuliu Maniu, fostul preşedinte al Consiliului şi al d.lui R.Boilă " 
( întreruperi, vociferări , mare zgomot  ) 
Pentru a se descoperi vinovăţii presupuse şi pentru a se compromite fruntaşii ţării, 
s-au organizat maşinaţiuni  în care au fost implicaţi chiar şi străini de neam. 
Unii dintre ei au depus jurământ la rabinii din Ardeal, pentru a-i deslega să poată lua parte în 
maşinaţiunea pentru compromiterea , într-un complot ,a fostului preşedinte de Consiliu, Iuliu 
Maniu "  ( aplauze la PNŢ ) 
Madgearu / 28 apr.'34

...Corupţiile din vremea celorlalte guvernări ! 

[ LD : cea mai bună apărare , este atacul ! ] 
[-----------------------------------------------------------] 
" rezultă indubitabil că , până azi, nu s-a găsit absolut nici un indiciu şi nici o dovadă , 
care să privească comisioane încasate de vreo unul dintre cei care au avut legătură cu 
această comandă , de la 1930 .
Dacă în practica lui Seletzki era moravul corupţiei,acesta nu s-a practicat , după indiciile şi 
dovezile pe care le avem ,decât în timpul altor regimuri politice " 
Madgearu / 28 apr.'34

...Maşinaţiunile g-ralul Ştefănescu-Amza-Puiu Dumitrescu -Carol 

¤Complotul de compromitere a lui Maniu 

[  LD :doamne ce păienjeniş de vinovăţii şi complicităţi .
Madgearu este necruţător în a arăta vinovaţii :şi victimele lor :
g-ral  Sică Popescu - victimă nevinovată a g-ralului Ştefănescu Amza .
dr.Lupu iese  -  "basma curată"  ;
Maniu - victimă a unor maşinaţiuni întortochiate , cu insinuări care nu-l ocolesc pe Rege 
(  cu al său protejat g-ral Dumitrescu )  şi  complicitatea g-ral Uică ,( cu al său col.Tătărăscu ) 
 dar care atinge ( sau explică )  şi refuzul sprijinirii majorităţii PNŢ care sprijinea guvernul 
" fratelui " Vaida  …care îl menţinuse  pe Ştefănescu - Amza în guvern . 
....PNŢ este neâncrezător în bunele intenţii ale guv.Tătărăscu ( cu  g- ral Uică şi  ruda 
premierului, col Tătărăscu ! ) 
Poftim şi descurcă aceste intrigi , pentru a explica nevinovăţia PNŢ şi supărările lui Maniu  ! ] 
"Peste capul guvernului Vaida - trebuie să o afirm -comandantul Corpului II armată s-a servit 
de ofiţerii superiori ai ţării ,pentru a lovi şi ucide moraliceşte pe un om politic ca Iuliu Maniu     
( aplauze la PNŢ ) care avea o singură vinovăţie , care trebuia să fie pedepsită , 
vinovăţia de a fi refuzat  să colaboreze cu generalul de jandarmi Dumitrescu Constantin  
,care acum se găseşte pus sub anchetă pentru incorectudini , chiar de guvernul dvs , 
şi ptrcă nu admisese să acorde sprijinul majorităţilor parlamentare , unui guvern prezidat 
de d-l Vaida , din care făcea parte generalul Ştefănescu -Amza "  ( aplauze la PNŢ ) 

! Anchetă parlamentară ! 

" Ţara trebuie să ştie întregul adevăr , tocmai în momentul de astăzi.
D-lor deputaţi,cu toate maşinaţiunile ,cu toate înscenările,cu toate procedeele inchizitoriale, 
nu s-a putut descoperi nimic,pentru că acolo unde nu este nimic şi nu se pot face 
înscenări viabile, nici de cei mai machiavelici dintre acei care sunt înclinaţi a se ocupa de 
alte interese ,decât interesele oştirii, în fruntea căreia epoleţii lor le dă drept la locul de 
comandă "  ( aplauze la PNŢ ) 
Madgearu / 28 apr.'34 

! Sancţiuni ! 

    "De aceea, astăzi, când se propune o Comisie de anchetă, noi subliniem cu aplauzele 
noastre această propunere , pentru că am făcut-o şi noi de atâta vreme , şi pentru că aşteptăm 
lumină deplină  de la dânsa"   ( aplauze la PNŢ ) 



Avem însă o singură nedumerire : cum este posibil , când d-l prim -ministru are în guvern , 
ca ministru al armatei, pe fostul comandant al Corpului II armată[ g-ral Uică ]care 
a făcut şi ce era în căderea lui, şi ce nu era în căderea lui ( exclamaţii , protestări, la PNL ) , 
pentru ca să descopere vinovaţii , când dl prim-ministru are la îndemână informaţiunile pe 
care i le-a adus colonelul Tătărăscu , cu care este înrudit , pentru ce oare , 
dacă sunt vinovaţi în această chestiune , aşteptăm ancheta parlamentară 
şi nu trimite vinovaţii direct la parchet ? 
 " Ţara nu poate să fie pusă sub teroarea morală a bănuielilor şi suspiciunilor. 
Trebuie să înceteze cu un ceas mai devreme acest sistem al calomniilor şi al suspiciunilor 
aruncate asupra marilor bărbaţi ai ţării noastre . " ( aplauze la PNŢ ; întreruperi la PNL  ) 
[ Madgearu explică cum trebuie să fie ancheta şi dovezile   ]
" Nu vrem anchetă cu muşamalizare, vrem anchetă cu sancţiuni.Sancţiuni pentru toţi : 
sancţiuni penale pentru vinovaţi ,
 sancţiuni morale, cel puţin pentru calomniatorii de rând  ( aplauze la PNŢ ) , 
sancţiuni politice pentru partidele politice ( aplauze la PNŢ ) [-------------] 
sancţiuni disciplinare împotriva ofiţerilor care s-au făcut vinovaţi , servind ca unelte 
politice , vârându-se în acţiuni de subminare a autorităţii politice a oamenilor de stat . 
[-------------------------------] 
îndepărtarea ofiţerilor care au fost calificaţi de mareşalul Prezan , cum afost calificat 
un general comandant al oştirii româneşti,  care continuă totuşi să figureze în rândurile ei 
active .  (aplauze la PNŢ ) Cerem sancţiuni   împotriva generalului Ştefănescu -Amza !   
Să se ştie acest lucru ! " (aplauze puternice şi îndelung repetate la  PNŢ )
-Mişu Slăvescu :" Sunteţi un monument de îndrăzneală !Până ieri aţi fost acuzaţi şi acum 
deveniţi acuzatorii întregii ţări. Să ne daţi cifrul, nu să aduceţi acuzaţii unor ofiţeri ! Este o 
îndrăzneală prea mare ! " ( proteste vehemente la PNŢ ; protestări, mare zgomot ) 
-Madgearu : " Urăm ca cercetările anchetei parlamentare să se ispărăvească repede şi 
să stabilească toate răspunderile.Să ne dăruiască  Dumnezeu timp ca să împlinim lacunele 
lăsate în organizaţia noastră naţională prin acţiuni de sabotare , ca aceea care a fost făcută 
în legătură cu opera de înzestrare a armatei noastre, pe care a prezidat-o dl Maniu "     
(aplauze puternice şi îndelung repetate la  PNŢ )
-Voci : Cifrul ! cifrul !( zgomot mare ) 
Virgil Madgearu / 28 apr.'34 
--------------------------------------------------------------------------

b )Dr.N-Lupu ( ex PŢ , acum PNŢ ):
[ LD : revezi interpelarea lui Lupu :Dr.Lupu : lansase „bomba”  privind „Afacerea Skoda” , 20 
mart.’33 I se vor asocia Goga,Iunian ,Gh.Brătianu, IGDuca  ) 
(DAD, MO 68, şed. 20 mart.’33) 
Dr.Lupu , polemică îndârjită, „Afacerea Skoda” , 24 mart.’33 
 (DAD, MO 72, şed. din 24 mart.’33 )  ] 
[ LD : oricum, este penibil şi adevereşte zicala < Lupu -şi schimbă pielea, dar năravul, ba ! >  ]
Rezum doar explicaţia lui, deoarece valoare morală nu are ] 
dr. Lupu / 28 apr.'34 

¤ Cum a lansat "bomba " Skoda .

Persoana sa afost pusă în discuţie pe drept , deoarece "pentru Dumnezeu, afacerea Skoda 
este legată în mare măsură de numele meu ." 
La 10 martie '33, fără ordinul expres al Ministerului de Finanţe, doi funcţionari din Ministerul 
de Finanţe au făcut o discindere în birourile Casei Skoda, pentru a găsi fraude. De la 10 - 
20 martie , rumoare mare în public ;În ziua de 20 martie, "Universul " şi "Dimineaţa" anunţau că 
el va interpela guvernul ! Pe atunci el nu ştia nimic ! Dar … numai după un sfert de oră … 
au început să curgă informatorii ,şi de o parte şi de alta .
"M-am legat atunci pe cuvântul de onoare  -şi ţin acest cuvânt de onoare  - că pe militarii 
superiori care mi-au dat date cu cifre , cu texte, cu preţuri,nu-i voi denunţa. Nu-i voi denunţa 
nici acum " ( ilaritate, zgomot la PNL ) 



Şi atunci, în baza datelor primite,a 23 martie'33, a venit cu interpelarea, fără să scornească 
nimic din capul lui. [ Lupu  recapitulează ce a spus , cu alte accente  ! ] 
Şi atunci , la interpelarea lui s-au asociat şi ceilalţi lideri opozanţi :IGDuca. Iunian, Tătătărăscu ..
[ Lupu : o bălmojeşte că de ce era dator guvernul PNL , venit de 4 luni la guvernare ,să 
lămurească problema  ]

c)Ion Mihalache 

/Calomniatorii să fie traşi la răspundere ! 

[LD: nu uita de legea lor care punea accent pe pedepirea calomniatorilor ] 
-I.Mihalache :"Este adevărat ceea ce spune dr.Lupu.În ţara tuturor calomniilor , a tuturor 
ţigăniilor ( zgomot, proteste la PNL ) unde nici unul din calomniatori nu este tras la 
răspundere   ,  unde , din nenorocire , presa exagerează , sau , mânată de oameni interesaţi , 
se asociază acestor calomniatori ,nu este de mirare că Partidul Naţional -Ţărănesc a avut 
să sufere realmente,aşa cum a spus d-l dr.Lupu, de influenţa aceastor calomnii. 
De aceea , nu am pirdut nici o ocazie fără să cerem să se facă lumină. 
Vă declar că conştiinţa noastră este împăcată că am făcut tot ce este cu putinţă 
să descoperim dacă este vreo vină.  Dacă noi nu am reuşit şi dacă veţi descoperi dvs. 
suntem gata să aplicăm sancţiuni , pe care viaţa politică nu le-a văzut până astăzi ." 
( aplauze la PNŢ ) 
-dr.Lupu : Îmi pare bine de această intervenţie a d-lui Mihalache. Declaraţia este justă .[---] 
[ LD : urmează o lungă ciorovăială ,în care Lupu nu vrea să-şi retragă cuvintele,în care se 
comportă efectiv şmechereşte ,în care ba invocă tradiţia democrată a PNL,ba insinuiază oarece 
concurenţă între Tătărăscu şi Dinu Brătianu Este penibil şi de aceea  nu merită 
consemnat .Înregistrez doar tirada sa de revoltă ! .  ]
-dr.Lupu :este în joc onoarea ţării , onoare terfelită … Cum de nu v-a fost milă ? … 
cum dvs nu aţi fost mişcaţi  că este o chestiune adusă aici în Parlamentul ţării ? …
Ce vreţi ? faceţi cercetări prin colonei , prin miniştri, prin deputaţi , la firme străine, 
la guverne străine , cerând informaţii  …Declară tu Loewenstein , declară tu Lowenberg , cine 
este vinovatul ! Cum de nu v-a fost ruşine ? ( murmure la majorităţi )  Dvs hălăiţi ! 
Să vă fie de bine că hălăiţi, dar nu aveţi conştiinţă  ! 
Să rămână d-l ministru de război , onorabilul general Uică, pe care îl stimez, îmi pare rău 
că a plecat de aici, să rămână impasibil şi insensibil când este acuzat că , 
în calitate de comandant al Corpului II armată , a trimis pe fratele preşedintelui 
Consiliului de miniştri , de astăzi, la Praga, după informaţii ? Se poate ? Unde am ajuns ? 
[------]  Roagă guvernul să înceapă imediat ancheta . 
"Nu vă jucaţi cu focul. Nu trebuie să dăm impresiunea că se încearcă o muşama ,nici de 
dvs , nici de dânşii. Este în interesul vieţii parlamentare şi al partidelor să se facă lumină 
clară , limpede şi adâncă a aceastei chestiuni , să se meargă cât de sus , să ştiu eu cine a 
trimis la Praga atâţia inşi . Nu luaţi lucrurile uşurel, pentru că alunecăm pe povârnişul cel mai 
periculos, din ce în ce mai adânc, până când într-o zi ne vom trezi cu totul scufundaţi şi 
atunci va fi prea târziu "  ( aplauze la PNŢ ) 
dr.Lupu / 28 apr.'34 –--------------------------------------------------------

d )Pamfil Şeicaru (" Curentul " )-
[LD:discurs integral,la fişier Presă .Ca fost luptător în primul război mondial, Şeicaru era foarte 
"cazon" , foarte sensibil când era vorba de armată, de pregătirea ei.]
(DAD , MO 50, şed. din 28 apr.'34, p. 2673  ) 
Şeicaru / 28 apr.'34 

#Scandalurile legate de apărarea naţională

" S-a cerut astăzi, anchetă parlamentară în chestiunea Skoda.Ancheta Skoda este un 
fragment , dintr-un lung şirag de scandaluri legate de apărarea naţională -[--------] 
"Pentru mine, afacerea Skoda este un fragment . Dar afacerea I.A.R .?Dar afacerea Foker ? 



[----] Nu sunt două săptămâni de când , în Senat, dl subsecretar de stat al Aviaţiei , a recunoscut 
că ,în aer, suntem neânarmaţi. Duppă 14 ani, de la 1920 la 1934 , ţara află că este 
neânarmată ! Dar fiecare cetăţean îşi aduce aminte că a plătit .Unde sunt banii ? Unde s-au 
dus ?Nu este doar afacerea Skoda ; totul se încadrează într-un sistem  ! 
Şi dacă am luat cuvântul, l-am luat ca să cer ca ancheta parlamentară să cuprindă toate 
comenzile şi furniturile militare , de la 1920 până la 1934  "  ( aplauze unanime ) 
Şeicaru / 28 apr.'34 

¤Răspunderile. 

[----------] 
" Este interesul dvs, al oamenilor politici ; este interesul partidelor şi este interesul însuşi
al sistemului dvs parlamentar ,ca ancheta să cuprindă toată această perioadă şi 
să examineze chipul în care s-au mânuit banii publici.O asemenea anchetă , de o asemenea 
amploare, de o asemenea seriozitate , făcută cu toată energia necesară, va însemna o mare 
autoritate şi pentru Parlamentul aceasta , şi pentru guvernul care a determinat-o " 
[ Propune să se pună la vot propunerea ca ancheta să se extindă la perioada 1920 - 1934 ] 
-Justin Stănescu : La sfârşitul discuţiunii va supune propunerea la vot  .
Şeicaru / 28 apr.'34 
------------------------------------------------------------

e )Ed.Mirto (PNŢ)
(DAD, MO 50, 28 apr.'34, p. 2675- 2677 ) 
[ LD :este o poliloghie foarte încâlcită , despre misiunea încredinţată lui Mirto de către  Vaida 
-Voevod ,de a merge la Praga, la Skoda, şi de a lămuri înscrisurile din caietul lui Seletzki .
  Extrag  câteva informaţii  ] 

/Lista avocaţilor implicaţi 

-Mirto: După ce a început procesul Seletzki, Vaida l-a trimis cu misiunea de a afla cine au fost 
mituiţii ;Cei de la Praga s-au lăsat cu greu convinşi să dea explicaţii privind acele persoane : 
"lemn" , "cauciuc" , "ixochix" , "Palaelibus" etc etc. 
Datele erau din oct. '31  - [ LD : deci din timpul guvernării Iorga , când la Finanţe era 
Argetoianu ,iar la Război, Argintescu - Amza ; ] 
...Palaelibus , vine de la paela = palamare , adică onorariu de avocat , de experţi ;bonus = 
anumite cheltuieli, 
-Mirto : Cei de la Skoda i-au explicat că aceste cheltuieli - cca 27.000.000 lei - reprezentau 
0,47% din contractul de 5.300.000 .000  , şi că erau ceva obişnuit  la toate contractele… 
" Am afirmat de am răguşit , că nu este vorba de vreuna din persoanele proeminente , 
 de mâna întâi, din viaţa politică  .    Am răguşit.
Cu care gazetar mă întâlneam , îi repetam această declaraţie .
Nu auzeam în spatele meu vorbindu-se decât de cutare fost ministru sau de cutare actual 
ministru.Spuneam din nou : nu este vorba de fruntaşii vieţii politice.
Rezultatul era : în spatele meu se repetau exact acelaşi fel de învinuire.
Atunci, la un moment dat, am luat hotărârea să tac, poate acesta va fi un mijloc să nu se mai 
interpreteze .Am dat un interview , pe care l-a citit şi d.Xeni, în care am repetat acelaşi lucru..
 A doua zi, în diferite gazete , se interpreta interview-ul că aş fi zis că este vorba de oameni 
de mâna întâi, foşti miniştri. 
Repet ca să se ştie : nici unul dintre aceia care au fost sau cari sunt astăzi pe banca 
ministerială nu se găsesc amestecaţi.  Sunt onorarii de avocat, am aici lista … 
-C.Xeni , ministru secretar de stat :" Aici fac apel la faptul că d-ta îmi eşti coleg de barou,ca să 
vă spun :este foarte rău sistemul de a vorbi aşa .Este mai cuminte de a citi lista,
 fiindcă altfel fiecare bănueşte pe cineva şi bănuiala aceasta se îninde .
Nu văd ce vă împiedică să citiţi .Atunci când este vorba de un cont de 30 milioane, 
coroane cehe sau lei, opinia publică este îndreptăţită să ceară lămuriri. " 
-Ed.Mirto :" Avocaţii însumează 3.018.592 lei. Eu sunt convins că mâine,numele acestor 
domni, nu va circula pe stradă ca numele unor avocaţi cari au primit onorarii  pentru munca 



lor,ci ca al unor oameni care au făcut nereguli  în chestia Skoda ! 
-  C.Xeni : Care este numele lor ,dle Mirto ? 
-  Mirto :" Vă citez :este Săvescu , o dată cu 250.000lei ;apoi I.Lazăr, cu 150.000 lei , 
Protopopescu , cu 800.000 , dl Săvescu, iarăşi cu 750.000 lei , Vasilescu , cu 600.000,
iarăşi Protopopescu, cu 400.000 lei ,,, 
-Voce : Erau avocaţi ai statutului ? 
-Mirto : Nu ! Dar , d-lor, a rămas o sumă de 11.650.000 lei  neexplicată ,şi atunci am spus : 
nu pot să mă duc mulţumit , dacă nu-mi explicaţi această sumă.
Mi-au răspuns : nu vă putem da explicaţia cu nici un chip.Mi-au dat însă o lămurire , anume : 
este vorba de nişte persoane care nu sunt în ţara românească.  Dar eu nu pot să ascund că 
nu mi-au dat dovezi până astăzi în această privinţă.  De aceea cred că această comisie 
parlamentară este datoare să obţină o explicaţie "
 El doreşte Comisiei, să lucreze zi şi noapte şi să lămurească o dată această chestiune 
 ( aplauze la PNŢ ) 
Ed.Mirto / 28 apr.'34
------------------------------------------------------------------------

f )C.Dimitriu( PNL )- concluzii la dezbatere 
(  DAD, MO 50, şed. din 28 apr.'34, p, 2.701 - 2.703 ) 
Dimitriu / "8 apr.'34 

#Poziţia PNŢ 

Ora este târzie, este sâmbăta Paştelui ! A crezut că se va discuta numai propunerea sa iniţială , 
de constituire a unei Comisii parlamentare .Dar Madgearu a găsit de cuviinţă să facă un 
întreg proces politicii de înzestrare militară a guvernelor.
" Cred, d-lor , că a fost o eroare " [-----------------------------------------] 

¤Politica militară a guvernelor PNL 

[LD :Nu mă pricep eu la chestiuni militare … dar parcă mă gândesc că … în fond ,după război, 
România Mare pornea la drum , din toate p.d.v, aproape de la zero ,şi că este un miracol că a 
reuşit în numai 20 de ani să ajungă unde a ajuns.Cât despre înzestrarea militară … opiniile mele 
sunt atât de nonconformiste,încât mă străduiesc să nu pun pecetea lor pe judecăţile istorice. 
Să-i las, de aceea, pe bărbaţii de stat ai României,pe generalii săi, să-şi spună părerea ] 
Informaţiile oficiale, emanând de la birourile conturilor din Ministerul de război, arată că 
între 1921- 1928 , s-a dat din bugetele ordinare ale statului cca 35 miliarde lei . 
"Nimeni nu va putea susţine că aceste sume nu au mers la destinaţia lor " 
-I.Răducanu : Bugetele sunt cunoscute .Cifra este impresionantă. Dar reprezintă bugetele 
de întreţinere a armatei - hrană, îmbrăcăminte etc etc Interesează bugetele extraordinare , cele 
destinate armamentului . 
-Dimitriu :  " Imediat după terminarea războiului, situaţia noastră militară era dezastruoasă.  
Nu aveam nici cadre, nici muniţii, şi nici trupe suficiente .Evident că guvernul era silit  să facă 
faţă nevoilor urgente, din bugetul ordinar,alte resurse nu existau atunci,încât cu aceleaşi 
mijloace am alimentat  şi cheltuielile de înzestrare .
În afară de bugetele ordinare, am deschis şi credite extraordinare ,care se ridicau iarăşi la 
câteva miliarde.După război, nu mai rămăsese nimic. A trebuit să recreem totul. 
Bugetul Armatei , în 1921, era de 900 milioane ,iar la plecarea de la guvern, în 1928, era de 8 
miliarde .Ministerul Apărării Naţionale , din ziua când am încheiat pacea şi până am plecat de 
la guvern, a dezvoltat o activitate ordonată , activitate pe care o rezum în  patru puncte 
principale : 
/Reorganizarea armatei întregi,potrivit întinderii teritoriului şi noilor condiţii şi fruntarii ale 
ţării . 
/Înzestrarea armatei , conform noilor cerinţe pe care ni le evidenţia trecutul război,
 şi perfecţionatrea armamentului . Dotarea armatei cu armament , cu muniţiuni . 
/Înfiinţarea de şcoli de ofiţeri, de diverse arme : aviaţie, aeronautică, pilotaj, gaze, marină .
 S-au creat unităţi de artilerie grea, o divizie de cavalerie cu artilerie călăreaţă, 



o nouă brigadă de cavalerie, s-a creat corpul vânătorilor de munte . 
/Înfiinţarea industriei militare .
Dimitriu / 8 apr.'34 , retro 1919-1928 

¤Industria militară 

...ÎnceputuriPNL 

...Lovituri  - PNŢ 

[ LD : fără nici o rezervă, consider , la acest capitol, politica PNŢ o politică distructivă,pătimaşă 
Opus ei, apreciez politica PNL , cu toate scăderile ei de creştere  ]
"Ni s-a obiectat că, în loc de acrea aceste industrii, ne puteam duce în Franţa ,pentru a 
cumpăra din muniţiile rămase , care erau atunci disponibile.Mulţi au fost de părere să dotăm 
armata cu aceste materiale rămase din Franţa.
De ce am încercat să facem fabricile din ţară ? Din propria noastră fantezie ?Nu ! 
"Am să citez aici cuvintele a două autorităţi.În primul rând, voi cita cuvintele mareşalului Foch 
care, venind aici în ţară,şi consultat asupra modului nostru de utilare militară Franţa , ne-a 
răspuns :< n'achetez pas, c'est de la vielle ferraille .Aţi trecut prin momente grele , nu mai puteţi 
trece prin greutăţile prin care aţi trecut .Căutaţi să vă dotaţi în ţară cu tot ce aveţi nevoie .
Cu preţul oricăror sacrificii , să vă instalaţi la dvs fabricile de care aveţi nevoie .> 
   "Am început să lucrăm în această direcţie .S-au făcut uzinele de la Copşa Mică şi Cugir ; 
I.A.R ;s-au organizat secţiuni speciale la celelate fabrici metalurgice , cum a fost Reşiţa . 
Toate acestea s-au făcut numai în vederea de a putea, la momentul oportun,să facem faţă 
nevoilor cu mijloacele noastre .
    " Este evident, că în primele luni şi chiar în primii ani ai instalării, nu puteam să construim 
armamentul necesar, deci a trebuit să ne ducem în străinătate. 
" Acest mod al nostru de a proceda , a fost , oare ,continuat de dvs cu grija cu care a început ? 
Însuşi d-l ministru de Război, de pe vremuri, generalul Samsonovici,a declarat 
că fabricile de la Copşa Mică şi Cugir nu pot să funcţioneze ,pentru că o mare parte din 
acele materiale şed şi astăzi pe cheiurile de la Constanţa !
" Aţi întrebuinţat toate mijloacele posibile ca această industrie ,pe care o socoteaţi dvs că 
era o industrie naţională liberală ,deşi nu avea nimic comun cu interesele noastre politice , ci 
cu acelea generale ale ţării ,să moară în faşă " 
 Are un rezumat al unui Raport făcut de un director despre societatea Copşa-Mică Cugir , 
în  1933 , pe vremea guvernării PNŢ : 
<Situaţia de astăzi : fabrica închisă, toţi lucrătorii şi tot personalul tehnic concediat , 
aproape toţi funcţionarii concediaţi, păstrând numai personalul de pază,iar la centrală , numai 
directorul şi 3 funcţionari.Societatea este lipsită complet  de mijloacele financiare, fiind în 
imposibilitatea de a achita salariile funcţionarilor şi având poliţe protestate . > 
"Noi plecaserăm de 4 ani de la guvern .Datoria dvs era să continuaţi politica onestă
 şi naţională , de a dota armatra cu mijloacele necesare , în ţară. 
Vina nu este a noastră ,     ci a dvs "     [--] 
Dimitriu / 8 apr.'34 , retro 1930 - '34 

¤ Procesul Seletzki 

/Răspunderile .

Răspunderile trebuie stabilite ; trebuie să cunoaştem misterele , enigmele care au înconjurat 
afacerea Skoda.Încercările de care vorbea Armand Călinescu, discursul lui Madgearu, 
în loc să lumineze chestiunea, au dus la confuzii , la dezorientare . 
Ţara vrea să cunoască adevărul !
C.Dimitriu 
--------------------------------------------------------------



g )C.Xeni ( ministru secretar de stat ) -concluzii la dezbatere 
(  DAD, MO 50, şed. din 28 apr.'34, p.2.703 -2706  ) 

¤Dezbaterea parlamentară 

Discuţia a luat proporţii inutile . După greşala de tactică a d-lui Madgearu ,a venit răsturnarea 
făcută de Gr.Iunian 
-Voce : Aţi neglijat exhibiţia d-lui dr.Lupu ! 
-Xeni :Dr Lupu a trebuit să retracteze interpelarea sa de anul trecut Propunerea strecurată de 
dl Şeicaru nu o putem primi ( ilaritate, zgomot, la PNŢ )deoarece , cf.  Regulamentului Camerei 
( art. 133) , se pune la vot prima propunere .O asemenea anchetă, ar paraliza ancheta Skoda. 
-Madgearu : protestează faţă de aprecierile lui Xeni ; recapitulează evoluţia acestei interpelări ; 
propune să se facă 2 comisii : una să se ocupe de Skoda,alta de toate contractele care s-au 
făcut din 1920 , până azi." Dacă nu veţi accepta voi demasca în faţa ţării fuga de 
reponsabilitate a guvernului şi a Partidului Naţional-Liberal " 
-Xeni :D-lor deputaţi, nu vreau să irit desbaterile câtuşi de puţin ; dar veţi simţi fiecare ,
 î n conştiinţa dvs , ce regretabilă , ce nepolitică diversiune vrea să producă d-lMdgearu. " 
[-----] În toate parlamentele din lume , anchetele parlamentare sunt acte care se produc 
foarte rar în viaţa politică, fiindcă foarte rar Parlamentul ,care nu este o putere 
judecătorească ,se poate desbrăca de atributul său constituţional ,şi să se transforme în 
supremă curte de justiţie [--------------] 
A avut Madgearu…  îndoieli privind furniturile militare după război ?! De ce a aşteptat până azi, 
să vină cu acest lucru Pamfil Şeicaru ? dacă altcineva ar veni cu propunerea să se facă 
controlul de la 1877 , de la 1848 ?! Dacă are îndoieli, să vină cu documente ,şi guvernul va lua 
măsuri .
-Ion Mihalache : V-aţi angajat să aduceţi dosarul Skoda în dezbaterile parlamentului. 
 " V-aţi angajat la acest lucru , şi totuşi aţi voit să închideţi Parlamentul , fără să lăsaţi loc 
aceastor dezbateri, grăbindu-vă să puneţi la vot o propunere de anchetă parlamentară ,
 în lipsa unor desbateri. Ori tocmai regulamentul , prevede că o anchetă parlamentară 
este rezultatul unor dezbateri în Parlament, nu în faţa justiţiei " 
[ argumentează de ce este bine să se extindă ancheta parlamentară ; să se facă 2 comisii ] 
-Xeni : Explică din nou de ce nu este cazul să se facă aceste două comisii… 
-Mihalache :  "  Dle Xeni , nu există un surd mai surd decât acela care nu vrea să audă.     
Repet : poftesc pe toţi să ceară anchetă în prima şedinţă viitoare "[-----] 
-NNSăveanu : pune la vot propunerea lui C.Dimitriu de formare a Comisiei parlamentare .
Citeşte lista celor 31 deputaţi din Comisie , din toate partidele, printre care :Alimănişteanu , 
Bentoiu Aurelian, Armand Călinescu, Mircea Cancicov, Constantinescu -Bordeni, Gh.A.Cuza, 
Gh.Fotino, I.Hudiţă, Şeicaru Pamfil, Eug.Titeanu, etc etc. 
Afacerea Skoda /  28 apr.'34 
_________________________________

10.)28 apr.'34.Închiderea sesiunii ordinare
( DAD, MO 50,şed . din 28 apr.'34, p. 2707 ) 
[ Şedinţa se ridică la ora 22, 15 . peste câteva ore , trăgeau clopotele Învierii ] 
C.Angelescu (ministr.Instrucţiunii ) citeşte 

¤Mesajul Regal  de închidere  : 

"Domnilor deputaţi, 
Sesiunea ordinară prelungită a Corpurilor legiuitoare se închide astăzi ,după o rodnică 
activitate.
" În ordinea economică şi financiară, s-au realizat cele dintâi măsuri menite să ducă  la 
uşurarea şi la consolidarea situaţiunii generale a ţării. 
Între acestea, legea pentru lichidarea datoriilor agricole şi urbane , înseamnă nu numai 



deslegarea definitivă a unor mari şi tulburătoare probleme financiare şi sociale , dar ea 
asigură totdeodată şi condiţiunile prielnice pentru reînvierea creditului şi pentru reluarea 
muncii şi a iniţiativelor creatoare , în toate domeniile economiei naţionale. 
Punerea în aplicare a acestei legi deschide, astfel, posibilităţile cele mai largi şi mai sigure
 pentru refacerea economică şi financiară. 
" În acelaşi timp, înlesnirile fiscale aduse prin modificarea unor legi cu caracter financiar, 
precum şi simplificările realizate în organizarea Camerelor profesionale şi în funcţionarea 
unora dintre regiile autonome, vor contribui la sporirea activităţii economice şi la restabilirea 
echilibrului în gospodăria generală a ţării .
" De asemenea , în ordinea culturală, administrativă şi socială,legile votate corespund unor 
nevoi adânc simţite şi vor fi , în aplicare, un instrumet de propăşire şi de consolidare a 
statului nostru .
Domnilor deputaţi, 
"Mulţumindu-vă pentru munca stăruitoare ce aţi depus în cursul acestei sesiuni, 
şi deplin încrezător în rezultatele binefăcătoare ale programului legislativ, 
pe care le-aţi realizat , 
" În virtutea art. 90 din Constituţie,Eu declar închisă Sesiunea Ordinară Prelungită a 
CorpurilorLegiuitoare .Semnat, Carol  "  ( Aplauze unanime , prelungite ) 
-dr.C.Angelescu : Dlor deputaţi, d-l preşedinte al Consiliului , fiind reţinut în casă, bolnav, 
daţi-mi voie ca , în numele guvernului , să vă exprim toate mulţumirile noastre 
pentru marele şi nepreţuitul concurs ce ne-aţi dat .
Aţi făcut o operă utilă, pentru care ţara vă va rămâne profund recunoscătoare .
Încă o dată , vă mulţumesc.  ( aplauze vii la majorităţi ) 
-NNSăveanu ( preşedinte ) : Dlor deputaţi, ridicând cea din urmă şedinţă a acestei sesiuni 
parlamentare , aşa de rodnică în activitatea ei, ţin să aduc mulţumiri tuturor d-lor deputaţi , 
pentru concursul ce mi l-au dat totdeauna , în ceea ce priveşte aplicarea Regulamentului 
acestei Adunări.  Vă urez ca în sesiunea extraordinară care va urma ,să veniţi animaţi de un 
şi mai mare spirit de solidaritate şi de înţelegere ,pentru a putea ,cât mai bine şi cât mai 
amical posibil,să păşim la soluţionarea marilor probleme care sunt la ordinea zilei . " ( vii 
aplauze ) 
-  Voci : Să trăiască preşedintele ! 
---------------------------------------------------

*Notă:anunţarea unei scurte sesiune extraordinare

Sesiunea ordinară a fost prelungită în două rânduri : la 15 martie şi la 5 aprilie. 
Parlamentul urma să fie convocat în sesiune extraordinară pe la începutul lunii iunie, 
spre a se vota bugetul şi o serie de legi . 
După închiderea sesiunii, era anunţată o consfătuire a majorităţii PNL,la care Dinu Brătianu 
voia să asigure guvernul de întreg concursul partidului . 
("Dimineaţa " an 30, 29 apr.'34 ) 
Sfârşitul sesiunii ordinare / 28 apr.'34 
__________________________________________________

----------------------------------

Vacanţă parlamentară 

---------------------------------

11.)4 mai .Al.Vaida-Voievod ,interview
( "Dimineaţa" , an 30, 6 mai '34 - H.Soreanu   ) 
[ LD : nu contează denumirea dată formulei : guvern de " uniune" , " colaborare" , "coaliţie" etc etc 
Important este că ideea unei guvernări sub autoritatea regală , prinde contur,iar Vaida este 
unul din susţinătorii formulei ] 



¤Situaţia politică 

 Cluj, 4 mai Vaida i-a promis că va face declaraţii. L-a primit şi, după o discuţie de 3 ore,atingând 
cele mai variate preobleme, a făcut următoarele declaraţii : 
-Cum vedeţi situaţia politică actuală ? 
-"Este în tot interesul acestei ţări ca, după ce un guvern a început să lucreze ,să poată 
continua, să nu fie întrerupt, şi acel guvern să poată da maximum posibil ,în limita puterilor 
sale.Aş avea de formulat critici cu privire la metodele  ce se întrebuinţează azi ; dar, în principiu, 
veşnicile schimbări sunt mult mai dezastruoase decât o guvernare proastă. 
"Partidul nostru este în stadiul reorganizării   .   Această reorganizare , trebuie să fie , 
o dată, desăvâşită. Oboseala, pe care inevitabil o împrumută orice guvernare , de jos până sus, 
cere o primenire de energie, aşa că ne mai trebuie timp până la preluarea puterii  "  

/Guvernul şi opoziţia 

-Aţi vrut să ne vorbiţi despre relaţiile dintre partide ? 
-" Mi-am dat toată silinţa ca între partidele noastre să fie relaţii civilizate .În toate momentele 
mai importante am făcut apel şi la şefii partidelor de opoziţie.     Îmi dau seama de greutăţile 
care ar trebui învinse, spre a se crea o situaţie de sinceră colaborare , revenind opoziţiei,  
rolul de control.De o parte şi de alta ar trebui să se renunţe la porniri, animozităţi, la 
acuzaţiuni reciproce ,aduse în mod uşuratec , şi ar trebui să se pună o surdină fanteziei ,
 de câte ori este vorba de un contrar politic ori de un partid contrar . 
  " Îmi închipui că dacă 10 - 20 de fruntaşi ai vieţii publice , reprezentând  toate partidele, 
s-ar întruni la un sfat prezidat de Majestatea Sa Regele ,s-ar cădea     de acord   asupra 
problemelor vitale cari trebuie soluţionate pentru asigurarea viitorului statului român . 
S-ar putea asigura continuitatea constituţională a guvernării de stat şi ,astfel,cu toate 
schimbările de guvern, evoluţia normală a ţării ar fi asigurată. "
Al.Vaida / 4 mai '34 
_________________________________________________________________

12.)9 mai.Gh.Brătianu,denunţarea tratativelor de reîntregire 
(" Dimineaţa " , 10 mai ' 34  ; "Adevărul" , 12 mai '34 . + foto Gh.Brătianu   ) 
¤Şedinţa CC al PNL -georgist 
[ LD : în aceeaşi zi, la Dinu Brătianu , acasă, se ţinea consfătuirea ministerială ,cu participarea 
întregului guvern, demonstrând armonia perfectă partid- guvern . 
Presa timpului a numit episodul Gh.Brătianu  ca fiind " criza din Mai " .Ea a făcut oarecari valuri 
şi…  s-a stins, făcând parte din atâtea şi atâtea fapte  efemere ,care  apar contemporanilor ca 
având proporţii de "eveniment " În evoluţia ulterioară , episodul nu a fost decât un puseu de furie , 
fără consecinţe.]Doc.integral - fişier PNL-g
-----------------------------------------------------
Gh.Brătianu a convocat toţi şefii de organizaţie ;a avut loc şedinţa CC. 
Gh.Brătianu / 9 mai'34 

¤Tratativele de reîntregire a PNL 

/Espectativa , eşecul, perspectivele 

" În ultimul timp, o problemă a dominat preocupările opiniei publice, şi ne-a impus 
o expectativă , care trebuie să ia sfârşit  şi pe care vreau să v-o lămuresc astăzi.
   " S-a vorbit cu insistenţă de reântregirea partidului naţional liberal .     [----------------] 
" Sunt astăzi în măsură să afirm , după mai bine de 4 luni de la ultima noastră întrunire ,
că am făcut în acest scop tot ce era politiceşte şi omeneşte posibil.     [---] 
Gh.Brătianu / 9 mai'34 

#Declaraţiile lui Dinu Brătianu 

[ LD :  Atenţie la ce ar fi dorit Gh,Brătianu !  Sigur , nu se pot trage concluzii de pe această 
declaraţie, dar … este foarte greu de înţeles înverşunarea lui Gh.Brătianu.Poate, poate , cu 



timpul o voi deslega . ] 
" La un moment dat ,am avut nădejdea că această reacţiune se produce ;ea s-a manifestat nu 
numai în ochii noştri , ci ai ţării, în declaraţiunile făcute de d. Constantin I.C.Brătianu , la 
recenta sa întoarcere în ţară .Fără să fi avut loc nici o înţelegere ,instinctul de viaţă al 
partidului a vorbit în d-sa ,şi l-a îndemnat la o atitudine care deschidea ţării şi partidului     
perspective de înoire şi nădejde mântuitoare .
"Eu mă refer aici atât la cuvintele care priveau acţiunea noastră , cât mai ales la 
afirmaţiunea d-sale că nu-şi mai ia răspunderea alături de guvernul actual 
Pentru motive pe care nu vreau să le cercetez acum, acest glas al instinctului 
şi al conştiinţei naţional -liberale , care aşezase această problemă în cadrul intereselor 
permanente ale vieţii de stat , ce întotdeauna au călăuzit pe înaintaţşii noştri , acest glas a fost 
înăbuşit ."
Gh.Brătianu / 9 mai'34 

¤Să luăm noi steagul partidului ! 

[ LD : faţă de un asemenea atac pătimaş, critica istorică nu are ce opera .Prezint documentul şi 
Dumnezeu să- l ierte pe Gh,Brătianu pentru această  furie.Sau Dumnezeu să-l ierte pe Dinu 
Brătianu, pentru slăbiciune .] 
" Precumpăneşte, desigur, o constatăm cu durere , presiunea acelora care vor să folosească 
peste orice limită şi cu orice preţ ,avantajele trecătoare ale unei guvernări compromise.        " 
Sunt liberi s-o facă ,noi însă, nu putem rămâne indiferenţi faţă de procesul tragic de 
descompunere şi înstrăinare al partidului,din care şi noi ne tragem obârşia, 
şi al cărui trecut se identifică cu dezvoltarea însăşi a României . 
 " Printr-o potrivire a împrejurărilor , se împlinesc acum aproape zi de zi, 4 ani de când străzile 
Capitalei au văzut în jurul regretatutului Vintilă Brătianu acea demonstraţie uriaşă 
care a fost ultima manifestare a forţelor unite ale partidului naţional liberal . 
" La această aniversare , atunci când   totul în jurul nostru pare zdruncinat,când instituţiile 
fundamentale ale ţării sunt ameninţate   ,  ne este dat nouă, ca şi în alte clipe grele, 
să luăm cu hotărâre în mână steagul partidului naţional liberal,pe care nu-l putem lăsa răpit 
şi întinat de profitorii unor situaţii de guvernare fără răspundere şi fără conştiinţă ."     
Gh.Brătianu / 9 mai'34 

¤Lupta împotriva guvernului 

   "Am făcut până acum toate sforţările şi toate sacrificiile , pentru ca să nu ridicăm piedici 
în calea întregirii , pe care alţii o doreau mai mult decât noi .
Lupta pe care o începem , cere însă un drum neted, şi un obiectiv lămurit .
Înlăturând din preocupările noastre o problemă pe care nici timpul, nici împrejurările, 
nici bunăvoinţa  noastră n-au putut-o rezolva , noi continuăm lupta fără cruţare şi fără şovăire  
împotriva guvernului care , prin directivele şi atitudinile sale, 
 ştirbeşte prestigiul unei tradiţiuni şi descopere aşezămintele fundamentale ale statutului , 
ca şi împotriva acelora care sprijină acţiunea sa nefastă. [---------------------------------] 
"Vântul furtunei răscoleşte pleava , dar tot el mătură la urmă şi construcţiunile şubrezi
 [----------] Noi nu ne temem de suflarea vijeliei  [-------------------] 
Mai hotărâţi şi mai uniţi ca oricând , pornim la luptă încredinţaţi că izbânda se apropie 
şi că ea va strânge în cele din urmă în jurul nostru , tot ce mai păstrează în împrejurările 
tulburi de azi , conştiinţa chemării naţionale a partidului naţional liberal , 
şi credinţa în destinele sale de ieri , de azi şi de mâine .
" La luptă,deci,şi cu Dumnezeu înainte "  [------] 
PNL-g / 9 mai '34 
-----------------------------------------------------------------

13.)9 mai.Consfătuire ministerială

¤Acasă la Dinu Brătianu

( "Dimineaţa ", 10 mai '34 ) 



La locuinţa lui Dinu Brătianu, şeful PNL, a avut loc o consfătuire la care au luat parte
 toţi membrii guvernului , în frunte cu Gh.Tătărăscu .Miniştrii au avut un schimb de păreri 
cu şeful PNL, asupra tuturor problemelor la ordinea zilei, în special privitor la alcătuirea 
bugetului pe exerciţiul 1934 / 1935 .

/Coeziune Partid-Guvern 

...Rostul consfătuirii  a fost de a se păstra o strânsă legătură între guvern şi conducerea 
partidului, pentru a se menţine coeziunea partidului. 
...Şeful guvernului a ţinut ca şeful partidului să fie informat despre toată acţiunea guvernului 
şi astfel legătura dintre partid şi guvern să fie reală şi armonică .
Consfătuire PNL-Guvern /   9 mai '34 
__________________________________________________________

14.)12 mai.Gh.Brătianu - mareşal Averescu : acord de opoziţie.
( " Dimineaţa" , "Adevărul" ( Scrutator )  cf.  "Mişcarea " , " Îndreptarea ", 12- 13 mai '34 ) 

/Gh.Brătianu îşi schimbă orientarea politică?

Din declaraţiile pe care Gh.Brătianu le-a făcut în faţa C.Ex. al partidului său, 
a reieşit că d-sa părăseşte , pentru moment , ideia reântregirii cu vechiul PNL.
S-a produs un fapt politic destul de important , care arată că Gh.Bătianu este pe punctul de a 
lua altă orientare politică .

/A treia alternativă la rotativă.

[ LD :supoziţii, speculaţii : comunicatul a provocat " surprindere " în opinia publică ; 
ce înseamnă " împrejurări grave " ? ;comunicatul poate produce o stare de "alarmism" !! ]
Preocupările sale s-au întâlnit cu cele ale mareşalului  Averescu.Cei doi oameni politici au 
avut o întrevedere , au stabilit imediat o înţelegere , care a produs o oarecare surpriză .
În cele două oficioase - "Mişcarea "  şi  " Îndreptarea " - a apărut următorul Comunicat : 
< Faţă de evenimentele politice din ultimul timp şi de posibilitatea unor împrejurări grave 
 ce se pot ivi în viaţa noastră politică, d.Mreşal Averescu , preşedintele partidului poporului 
  şi d. Gh.Brătianu , preşedintele partidului naţional liberal,au examinat împreună situaţiunea 
politică pentru a stabili bazele unei complecte înţelegeri şi au hotărât adoptarea , pe aceste 
baze , a unei atitudini comune . >
Cercurile averescane şi georgiste refuzau  să dea precizări .
Din informaţiile care circulau,se părea  că este vorba de un  "acord de opoziţie " care ar fi putut 
duce la un " acord de guvernare " ,determinat ,în mare parte ,de înţelegerea ivită între liberali 
şi ţărănişti ,pentru punerea în aplicare a aşa zisei "rotative" 
/ Pentru amicii georgişti şi averescani , actul anunţat însemna pregătirea formulei de 
guvernare ,când se va dovedi că liberalii nu fac faţă , iar ţărăniştii nu sunt pregătiţi să preia 
guvernarea ;Ar fi vorba de o a treia forţă de guvernământ , indicaţia unui succesor. 
/Pentru naţional-ţărănişti , actul are caracterul unei  duble presiuni :asupra Coroanei  şi 
asupra PNL  ;că nu poate  fi vorba , încă,  de o schimbare de regim ; 
/Argetoianiştii  - pentru că Argetoianu se abţine de la declaraţii  -cred că actul a fost " o 
pripeală "  …  că graba strică treaba … 
/Vaida - tocmai şi-a reafirmat credinţa în partide puternice şi viaţă constituţională ;  
/Liberalii guvernanţi :  ei,   fiind la guvern, au datoria să guverneze ;cine îşi închipuie că este 
vorba de plecarea de la guvernare , se înşală ; 
Gh Brătianu a făcut două greşeli : când a respins oferta de împăcare făcută de IGDuca, 
 în vara '33  şi că nu a acceptat revenirea în PNL , fără condiţii. 
/Dinu Brătianu  afirmă, repetă , asigură constant :nu s-a întlnit nici o dată cu Gh.Brătianu ; 
nu a tratat cu nimeni, deci nu au fost discuţii sau convenţii . 
Gh.Brătianu - Averescu / 12 mai 
____________________



15.)Valeriu Pop, Amintiri politice ,[mai'34 ] 
( Valeriu Pop, Amintiri politice , 1936-1945, Editura Vestala, Bucureşti, 1999  )
Ardelean proaspăt înscris  în PNL
[LD :  Dacă nu exagerează,Valeriu Pop devine un fel de " sfetnic" personal " al regelui . 
În ceea ce s-a numit " criza din mai" joacă tare.
Îndată după complotul lui Precup,i-a trimis lui Tătărăscu o scrisoare ( 10 apr. )în care îl avertiza 
că situaţia din Ardeal este ieşită de sub control ,dar avertismentul lui nu a avut nici o urmare 
practică.Circulau zvonuri tot mai persistente despre o schimbare de regim .]

¤18 mai.'34Audienţă la Rege :

...Modificarea Constituţiei ?! 

...Schimbarea guvernului ? !

După o conversaţie prealabilă cu g-ral Ilasievieci , Regele îl primeşte în audienţă. 
" Am de la început impresia că Regele nu mai are încredere în destoinicia lui Tătărăscu, şi 
că nu este dispus să facă nimic pentru salvarea regimului.
E îngrijorat de nemulţumirea din oştire şi vrea realizări politice palpabile. 
Mă întreabă ce părere am despre schimbarea Constituţiei şi despre necesitatea modificării. 
Expun că nici o formulă nu are valoare intrinsecă şi absolută. Rezultatele sunt în funcţie de 
oameni. Evident că oamenii capabili realizează mai uşor şi mai mult cu o formulă bună 
şi care nu e greoaie şi dă teren liber iniţiativei. 
Discutăm despre necesitatea reducerii numărului parlamentarilor, a modificării structurii 
Senatului, asupra eliminării discuţiilor inutile şi zgomotoase, asupra pedepsei cu moartea, 
răspunderii efective a guvernanţilor, a simplificării aparatului e stat . 
   " Întrebat asupra impresiei ce ar produce asupra opiniei publice modificarea Constituţiei, 
răspund că, făcută de oameni ce au simpatii în opinia publică ,ar primi fără împotrivire 
reforma, chiar cu simpatie,însă totul este în funcţie de rezultatele guvernării următoare 
reformei. 
..."Regele mă chestionează asupra persoanelor.Începe cu Averescu , făcându-I elogii .Nu 
contest stima şi considraşţia de care se bucură ca ostaş, arăt , însă ,că faima omului politic 
este mediocră iar vârsta îl face inapt pentru a conduce o acţiune de înnoire a Ţării. 
 Mă întreabă şi răspund obiectiv  şi fără rezerve, cu privire la Iorga, Argetoianu, Angelescu, 
Goga, Iunian.Plec cu impresia că Regele era hotărât pentru o formulă Averescu , 
dar că cele expuse de mine l-au pus pe gânduri. 

¤  25 mai '34     Criza politică. 

...Averescu ? Angelescu ? Argetoianu ? 

"Declarându-se criza, lumea intră în panică. Îl găsesc pe Tătărăscu şi anturajul său 
desfiguraţi, şi complet dezorientaţi.
...Sfătuiesc pe Tătărăscu să arate Regelui că este gata a proceda la modificarea 
Constituţiei , alegăndu-se momentul oportun , de comun acord între Coroană şi primministru. 
...Tătărăscu mă roagă să vorbesc cu Argetoianu   ,  care este propmotorul şi iniţiatorul crizei 
prin prezentarea Memoriului ofiţerimii , însă este nemulţumit văzându-se trecut pe al doilea 
plan .Mă autorizează chiar să vorbesc cu Argetoianu chiar de o combinaţie. 
  Îl sfătuiesc pe Tătărăscu că, dacă va putea domina situaţia,să treacă la imediata 
primenire la echipei ministeriale  ,  cu cea actuală neputându-se face faţă situaţiei. 
...Îl văd pe Argetoianu ,pe care îl găsesc nu prea încântat de formula Averescu -Angelescu, 
care ar prefera o întărire a guvernului Tătărăscu cu elemente din afară.     Îl întăresc în aceste 
idei şi când îl părăsesc am impresia că va căuta să contracareze formula Averescu. 
...Dr.Angelescu , plecat la Palat ,hotărât să accepte formula Averescu , găseşte pe Rege 
schimbat şi nehotărât a declanşa criza de guvern.Combinaţia cade , urmând să se facă 



formele lichidării crizei ceva mai târziu. 
Tătărăscu nu ştie a profita de criză, pentru a-şi întări guvernul , mulţumindu-se cu 
debarcarea câtorva subsecretari de stat şi cu forţarea decretelor pentru Lapedatu şi 
Nistor. 
Valeriu Pop / mai .'34 
____________________________

16.)24 mai,Gr.Iunian , Declaraţiile de la Tg- Jiu .
( "Dimineaţa" , 27 mai '34  ) 

¤ Partide "mari "  - partide "mici " 

¤ Partide "tari" - patide" slabe" 

 "S-a făcut obiceiul în această ţară ca să se împartă partidele în partide mari şi partide mici .
Ce înseamnă aceasta ? Nu există decât partide tari şi patide slabe.
Sunt tari , partidele care au o credinţă ;
sunt slabe, partidele care n-au decât doritori de procopseală. 
Toate îmbierile, pe care vi le-au făcut liberalii sau naţional-ţărăniştii ,aveau la bază un 
program mai bun ca al nostru ?Nu ! 
Vi s-a cerut să vă vindeţi conştiinţa pentru o procopseală trecătoare . 

#PNL?

Ce înfăţişează PNL ? Pretinde că e istoric şi că îşi trage origina din acţiunea lui Tudor 
Vladimirescu .Acest partid avea înainte un bun, avea un simţământ de mândrie, care-l 
împiedica de la multe rele.  Această mândrie acum a pierdut-o. 
A avut o părere despre conducerea ţării [ aluzie la MSR ] Acum şi-a schimbat-o .
Ca să vină la putere , după această schimbare, s-a adresat poporului, ca să-i dea încrederea 
lui ? Nu ! Şi , după ce a venit la putere , care e priveliştea acestui partid ? 
E divizat în două fracţiuni : una cu d.Dinu Brătianu , alta cu d.Tătărăscu .
Când unul spune hăis, celălat pune cea.
O fracţiune din partid face opoziţie celeilate fracţiuni.[-----] 
Iunian/ 24 mai 

¤Pericolul de dictatură 

"Această nepricepere în conducerea treburilor publice e singurul titlu pe care pot să şi-l 
aroge partidele zise mari.
Incapabile să lucreze ,ele ajută celor care cred în binefacerile dictaturii .
Dictatura nu este bună , căci cine stăpâneşte fără control, nu stăpâneşte bine. 
...Guvernul Vaida , care abia a obţinut 40% din voturi pe ţară, n-a lucrat în nume propriu ? 
  Guvernul actual, care se serveşte de cenzură , de stare de asediu, etc ,nu e guvern de 
dictatură ? " 
Gr.Iunian / 24 mai '34 
_____________________________________

17 )29 mai.Gh.Tătărăscu ,Convocarea Parlamentului (ptr 14 iunie )
( "Dimineaţa" , 31 mai '34 ) 

¤Sesiune extraordinară 

Gh.Tătătărăscu, preşedintele Consiliului, în audienţa pe care a avut-o la Suveran,a supus 
pentru semnare decretul pentru convocarea parlamentului în sesiune extraordinară.
Regele a semnat decretul, care va apare în Monitorul Oficial.



/Decretul de convocare 
Iată textul acestui decret : 
"  Carol al II-lea 
Prin graţia lui Dumnezeu şi Voinţa Naţională Rege al României ; la toţi de faţă şi viitor, sănătate 
Asupra raportului preşedintelui Consiliului de miniştri sub nr. 2476 din 1934 ; 
Văzând Jurnalul Consiliului de miniştri nr. 932 din 29 mai 1934 , 
În virtutea art. 90 din Constituţie ;
Am decretat şi decretăm :
Art. 1. Adunările legislative sunt convocate în sesiune extraordinară a anului 1934 -1935 , 
pentru ziua de 14 iunie , anul curent . 
Art.2 .Preşedintele Consiliului nostru de miniştri este însărcinat cu executarea acestui decret . "
Convocarea Parlamentului / 29 mai '34 
_________________________________

18 )Gh.Tătărăscu ,interimar la Ministerul Apărării Naţionale, 1 iunie '34 
("Adevărul" , an 48, nr. 15. 456 ,  2 iunie '34  + foto Tătărăscu  , gral Uică  ) 
-------------------------------------------------------------------------------

¤Un civil -ministru de război .

Ministerul Apărării.În prezenţa inspectorilor generali de armată, a ofiţerilor generali şi a şefilor de 
servicii, a avut loc instalarea ca interimar a d-lui Tătărăscu. 
Un civil, ministru de război.      Faptul nu surprinde.S-a produs aiurea şi la noi, înainte şi după 
război.Au fost miniştri de război : Ion Brătianu - tatăl, Dimitrie Sturdza, Ionel Brătianu, 
Nicu Filipescu şi Vintilă Brătianu. 
Unii dintre ei, au gospodărit aramata în timp de pace, alţii, în timpuri grele ,de război. 
Astăzi ne aflăm în împrejurări excepţionale.  Se pare că tocmai aceste împrejurări
 au constituit un motiv în plus pentru trecerea unui civil în fruntea armatei .
Credinţa acestor factori este că , pe calea aceasta , se vor înlătura repede toate motivele de 
perturbare care s-au constat recent .
Tătărăscu are legături cu armata : d-sa este fiu de general ; în familia sa au fost şi alţi militari , 
între care şi alţi 3 generali , azi decedaţi.
Interimatul,în esenţă,înseamnă ceva provizoriu.După declaraţiile făcute de primul ministru , 
după actele ce se anunţă că se vor îndeplini, interimatul nu va fi de scurtă durată. 

¤Ierarhia miltară 

[ LD : dau tot acest pomelnic pentru a avea structura birocratică a armatei ] 
La  solemnitate au luat parte : g-ral Paul Angelescu ( ministru de stat );
generalii Manu, Samsonovici , Gorschi, Condeescu, Ştefănescu -Amza( inspector general de 
armată );Ion Antonescu ( şeful M.St.M );
Moruzi ( inspector Cavalerie ) , Florescu (  Infanterie ) , Ignat (  Geniului ) , Gelu Petrescu 
( Artilerie ) , Paplica ( Administraţie ) , dr.Butoianu ( Sanitar ) ;
dr.Iliescu Marţian ( Învăţământ militar ) , Rădulescu -Dorobanţu ( dir.gral Contabilitate ) ,
gral Manolache ( şeful Justiţiei militare ) , col.Pomponiu ( prim -comisar regal ) , 
col. Bărbulescu ( dir.Recrutării ) ,Grigorescu (  intendent general ) , col Aurel Iliescu (
 Recrutări ) ş.a.,ş.a. 

-g-ral Uică ( ex-ministru ) 

¤ Mulţumiri, realizări 

A mulţumit inspectorilor pentru concursul dat în scurtul timp cât a fost ministru . 
A mulţumit generalului Ion Antonescu , şeful MSt.M , şi în deosebi generalului Glads, 
secretar g-ral de departament, în care a avut un preţios colaborator. 
Printre realizări : legea pregătirii premilitare , pregătirea bugetului militar . 



-Gh.Tătărăscu (noul ministru ) 

¤ Motivarea actului:Angajarea răspunderii 

Mulţumeşte generalului Uică , pentru muncă şi devotament , la postul său. 
" Voesc să lămuresc rostul trecerii mele vremelnice la conducerea aceastui departament . 
Pregătirea militară a ţării în vederea ceasurilor decisive , care pot bate oricând,reclamă astăzi 
sforţări şi muncă în toate domeniile vieţii statului, şi nu este un singur departament care să 
nu colaboreze , direct sau indirect , la această pregătire. 
"Apărarea naţională se transformă astfel,  tot mai mult , într-o acţiune de coordonare 
a tuturor activităţilor care concură la pregătirea materială şi sufletească a armatei noastre  . 
" Iată de ce, MSRegele a încuviinţat ca şeful guvernului să ia el însuşi , pentru un timp, 
conducerea armatei, pentru ca , în contact nemijlocit cu nevoile armatei, să poată apoi 
pune , cu mai mult efect, toate resursele guvernării în slujba pregătirii noastre militare .     
   " În îndeplinirea acestei mari misiuni, voi lucra cu toată însufleţirea. 
Voi vegea , în primul rând, ca opera de înzestrare militară să fie înfăptuită într-un ritm mai 
accelerat şi nu voi ezita a cere ţării toate jerfele pentru ca armata să-şi poată dobândi , 
cu un ceas mai curând, utilajul reclamat de cerinţele tehnice moderne ale războiului. 
" Progresele în celelate domenii nu au nici un preţ fără progresele în pregătirea militară. În 
ceasurile grele , hotărăsc numai calitatea armelor şi puterea braţelor menite să le 
mânuiască. 
    " Voi ocroti apoi cu hotărâre interesele corpului ofiţeresc.     Aparţin unei familii de ofiţeri şi 
cunosc trudele şi jerfele de fiecare ceas ale ofiţerilor în luptă cu nevoile şi greutăţile zilei .
Le voi acorda toată solicitudinea şi toată asistenţa. 
Viaţa şi instrucţia soldatului , de asemenea , nu vor rămâne străine de străduinţele mele . 
Toate problemele armatei vor fi puse , astfel,pe primul plan de preocupare şi de acţiune.     
" Inutil să adaog că am venit aici nu ca om de partid, ci ca soldat,şi voi ţine armata departe 
de orice influenţă străină care ar putea să o abată de la misiunea ei tradiţională : apărarea 
tronului şi a ţării " 

/Totul pentru armată ! 

" Cu aceste gânduri şi credinţe intru în acest mare post de comandă. 
Am rostit cândva o lozincă : < totul pentru armată - nimic ce n-ar fi pentru armată ! > 
Pentru executarea acestei lozinci, iau conducerea departamentului Apărării Naţionale " 
Gh.Tătărăscu / 1 iun.'34 
_________________________________________________________

19.) Diverse activităţi ministeriale,  2 iunie . 
( Adevărul " , 2 iun.'34 ) 
[ LD : asta apropo de stilul de muncă, de operativitate şi transparenţă.  Ca exemplu .
dar şi pentru a semnala anumite funcţii ,  instituţii  economice .] 

/Victor Slăvescu (ministrul Finanţelor ) 

conferinţă cu raportorii bugetelor , pe departamente,deoarece nu toate ministerele au pus la 
punct proiectele lor de buget,ministru de Finanţe a mai dat un termen de o zi,  încât , mâine, 
la ora 9  dimineaţa, la o nouă şedinţă, se va stabili suma definitivă , atât la venituri, cât şi la 
cheltuieli. 

/ N.Teodorescu (ministrul Industriei şi comerţului)

A avut o conferinţă privind chestiunea produselor petrolifere şi a plăţilor pe care anumite 
societăţi le au de făcut în străinătate,pentru ca Banca Naţională să asigure devize. 
Au participat : Gr.Dumitrescu ( guvernatorul BNR , profesor la Facultatea de drept , 
 căruia i s-a aprobat un concediu , cât deţine funcţia  );Oskar Kiriaceascu ( vice-guvernator BNR 
) ,Costin Stoicescu ( administrator BNR ) ,ing. Bujoi ( dir. g-ral al 



societ.Petroşani ) ,ing.M.Constantinescu ( dir.g-ral Creditul Minier  ) 
__________________________________________________________

20.)Dizolvarea organizaţiilor hitleriste săseşti ? iun.'34 
( " Lupta " , an XIII, nr. 3807, 6 iun.'34 ) 
Doc. integral la fişier Germani 

¤Concurs şi inspiraţie germană

Guvernul român a dispus dizolvarea organizaţilor hitleriste săseşti  .
Când s-a instalat Hitler la cârma Reich-ului , s-au înjghebat imediat şi la noi organizaţiuni 
hitleriste , cu concursul făţiş al guvernului german , care a trimis emisari autorizaţi ,
iar la festivităţi, asista însuşi ministrul Germaniei la Bucureşti. [------------] 
Ar fi fost de mirare ca după ce fracţiuni naţionale cu caracter hitlerist ,cum este Garda de Fier, 
au fost dizolvate,să se tolereze formaţiuni similare la minoritari. [----------] 
___________________________________________________________

------------------------------

Guv.Tătărăscu .Legislatura PNL.Sesiunea extraordinară . 14 iun '34 - 

------------------------------

21.) Dinu Brătianu -Iuliu Maniu  ,întrevedere , 26  iun.'34 
("Adevărul" , an 48, nr. 15.478 , 29 iun.'34 ) 

Scrutator / 

Întrevederea Dinu Brătianu  - Iuliu Maniu  continuă să formeze obiectul preocupărilor şi 
comentariilor cercurilor politice. După 2 zile de note informative, este momentul unui mic 
comentariu .Aceasta cu atât mai mult cu cât este necesar să se precizeze sensul şi 
însemnătatea reală a întrevederii, şi să se înlăture confuzia între obiectul real urmărit de cei 
doi oameni politici,şi realizările politice care ar putea să rezulte de pe urma unui eventual acord. 
Astfel, se vorbeşte de un guvern naţional , format de forţele reale ale ţării,ataşate regimului 
parlamentar şi constituţional.Or,această chestiune n-a fost pusă ! Ea ar putea forma , 
eventual, obiectul unor discuţii , când împrejurările ar fi propice. Astăzi nu acest punct este în 
discuţie , ci cu totul altceva .
S-a pretins , apoi, că demersul d-lui Dinu Brătianu ar constitui un avertisment ,nu numai 
pentru factorii din afara partidului liberal ,ci şi pentru unii factori importanţi din partid , care 
s-ar fi abătut  - în ultimul timp  -de la tradiţia liberală şi, prin atitudinile lor servile[ Carol ? ]  , 
ar fi compromis forţa de care depinde menţinerea unui regim cinstit parlamentar şi 
constituţional.

¤ Apropierea PNL-PNŢ

Deşi iniţiativa a fost a d-lui Brătianu ( prin Armand Călinescu ) ,ea a fost dorită şi de Iuliu 
Maniu. Discuţia a avut loc în condiţiuni de prealabil consens.
În trecut , Maniu s-a întâlnit cu Ionel Brătianu, cu Vintilă Brătianu 
Dar atunci deosebirile de vederi erau atât de profunde,încât nu a putut avea loc înţelegerea 
De fapt, după terminarea alegerilor şi moartea tragică a lui IGDuca,s-au făcut primii paşi 
spre o înţelegere .Pe cale instinctivă, cele două mari forţe politice ataşate regimului 
parlamentar ,au înţeles de unde vine primejdia , şi cât de mare este această primejdie . 
Instinctul de conservare le-a determinat paşii şi acţiunea. 
Ceea ce s-a întâmplat în mai  [" criza" din mai ! ] , a constituit momentul hotărâtor. 



O înţelegere , adusă de împrejurări, exista deci şi mai înainte ca cei doi să se fi întâlnit. 
Întrevederea de acum , de sigur, n-a fost determinată numai de primejdiile din afara celor 
două partide, ci şi din primejdiile din interiorul lor. Cu alte cuvinte, întru reuşita scopului 
urmărit ,s-a convenit că este nevoie de atitudini perfect unitare din partea celor două forţe, 
adică să nu se admită nici în partidul de guvernământ slăbiciuni cari ar uşura aventurile, 
nici în partidul naţional-ţărănesc să nu se admită posibilitatea unor adeziuni la formule 
ocazionale sau meşteşugite. 
Cele două partide să fie fixate şi perfect unitare în privinţa unui singur lucru : 
asigurarea menţinerii regimului parlamentar ; 
excluderea posibilităţilor de încercări aventuriere . 
Rezultă limpede :
 1. Deosebirea enormă între acordul tacit de până acum , care şi-a găsit obârşia în sentimentul 
primejdiei comune  ,şi acordul ce se propune , bazat pe o clară concepţie politică. 
2. Că nu sunt în discuţiune chestiuni privitoare la constituirea de guverne naţionale, 
ci de constituirea de  FRONTURI UNICE  , care să împiedice aventurile : 
3. Că întru realizarea acestor postulate , este absolută nevoie de atitudini unitare ,
 nu numai între cele două forţe politice, ci şi în sânul acestor partide. 
Scrutator /

¤"Fronturi democratice"

Aşa pusă problema, oricine îşi dă seama cât de mari sunt dificultăţile şi asperităţile .
Această acţiune, pe cale de desfăşurare , nu va fi o operă grăbită.Nu ! .
D.Brătianu va încerca să vadă pe toţi acei conducători politici care s-au fixat pe linia 
parlamentarismului democrat     Şi în această direcţie, se prevăd dificultăţi. 
Unii au aprehensiunea că tot ce se pregăteşte , ar constitui manevre pentru asigurarea 
rotativei guvernamentale .  Eroare ! Încercările pentru constituirea de stări politice de natură 
să întrunească guvernări constituţionale şi parlamentare cinstite , nu se fac în vederea 
rotativei.Dacă s-ar putea realiza minunea ca un guvern naţional , de pildă, să poată înfăptui 
revizuirea Constituţiei ,în senzul întăririi regimului democratice  ,nici liberalii şi nici naţional-
ţărăniştii ,nu vor pune înainte egoismul lor de partid . 
Dinu Brătianu  -Iul.Maniu  / 26 iun.'34 
_________________________________________________________

22.)Louis Barthou -la Bucureşti,20-21 iun.'34 
Şedinţa festivă în cinstea lui Louis Barthou , Senat şi Cameră, 21 iunie .'34 
( DAD, MO 3, şed. din 21 iun.'34, p. p.61- 69 ; " Lupta " , an XIII , 23 iun.'34  . ) 
a) NNSăveanu  (preşed.Cameră )      b ) Leonte Moldovanu  ( preşed. Senat )
c ) N.Titulescu  (ministr.Af.Străine )   d  ) CICBrătianu  (PNL)
e ) Ion Mihalache (PNŢ )                   f.1) C.Argetoianu ( Un.Agr. ) 
f 2. )  Gh.Brătianu ( PNL-2 )                 g ) Oct. Goga (PNA ) 
h ) ACCuza (LANC )                            i ) Gr.N.Filipescu  ( P.Conservator ) 
j ) Adam Ionescu ( PŢ- fără Lupu )    k. ) I.Th.Florescu (PLD ) 
l ) Gh.Tătătărăscu  ( prim-ministru )    m. ) Louis Barhou  ( ministr.de Externe ) 

¤Franţa- protectorul României 

 [ LD : Episod final al unei manifeste iubiri pentru solul francez, anunţată ca şedinţă festivă, 
dezbaterea a constituit  exprimarea punctului de sprijin esenţial al României în politica externă.  
Abordarea, pe mai multe faţete şi din mai multe unghiuri ,a orientării pro-fanceze a României . 
Atunci şi mai târziu.  Ceea ce a fost şi mai important , această orientare a primit asigurarea  , 
fără echivoc , a hotărârii Franţei de a garanta hotarele şi independenţa României. 
Momentul a fost decisiv pentru perioada ce va urma. 
Iar atunci când , în 1940, această garanţie nu a mai putut fi onoarată  ( de către Franţa ) 



când va  fi  fatală  ( pentru  România ) , apoi abandonată … consecinţele vor fi dezastruoase . 
  Dar să nu anticipăm.  ]  Doc. integrale - fişier Politică externă .
_________________________________________

23.)Interpelări adresate miniştrilor,25,28  iun.'34 

¤Controlul parlamentar 

[LD:vezi la fişier Parlament VI  ] 
a)Pentru Vict.Slăvescu : 
-Virg.Madgearu  :  comerţul exterior, acorduri economice  - vezi fişier PNŢ 
b)Pentru ministrul Costinescu : 
-Radu Lascu  ( PNL-g) : starea serviciilor sanitare  - vezi fişier PNL-II

Radu Lascu ( PNL-g ) : starea spitalelor şi cabinetelor medicale , 25 iun.'34 
( DAD, MO 6 , 25 iun.'34 , p. 119 ) 
[ LD : pentru a exemplifica mecanismul parlamentar de control : interpelatorul lansa 
întrebarea , lansând chestiunea preocupantă , iar ministrul era dator să-i pună la dispoziţie 
dosare şi acte … pentru a-şi putea dezvolta interpelarea . Abia apoi el îşi dezvolta p.d.v, iar 
ministrul se pregătea şi el pentru răspuns.] 
Întreabă pe ministr.Sănătăţii … 
La sfârşitul sesiunii ordinare, s-a votat cu o repeziciune nepermisă,o serie de legi prin care 
diferite oraşe au obţinut împrumuturi pentru scopuri edilitare , cu o lipsă de control şi cu o 
îngăduinţă nemaipomenită în trecutul parlamentului, care s-a transformat într-un birou de 
înregistrare ! 
" N-am văzut nici unul din aceste împrumuturi destinat spitalelor , dispensarelor, cumpărării 
de instrumente sanitare , medicamente etc etc…Se pare că este o dezinteresare  fără precedent 
în ce priveşte sănătatea populaţiei noastre .În special la ţară, unde ar fi trebuit să se îndrepte 
toate atenţiunile , nu s-a făcut din p.d.v.sanitar , decât f.puţin, găsindu-se în situaţie de 
inferioritate revoltătoare ,faţă de situaţia de dinainte de război. ):  Spitale nereparate, unele 
dărâmate,material sanitar absolut incomplet, lipsă totală de medicamente, medici insuficienţi, 
personal sanitar insuficient, retribuit cu lefuri de batjocură.
   Din lipsă de medici suficienţi la ţară, în cazuri de epidemii, bolnavii în loc să fie izolaţi, sunt 
purtaţi zeci de kilometri , în condiţiuni mizerabile, până la spitale, operaţiune care se termină 
mai totdeauna cu decesul bolnavilor,încât scade încrederea în medici.Această situaţie 
nenorocită trebuie să înceteze .
   Se simte nevoia ca cel puţin toate spitalele existente înainte de război ,să fie puse în 
funcţiune , cu personal sanitar suficient şi medicamente îndestulătoare .Circumscripţiile 
medicale trebuie înmulţite, în raport cu necesităţile de azi,de asemeni dispensariile etc etc. 
"Rog pe dl ministru , pentru a putea dezvolta o interpelare , să-mi pună la dispoziţie ,prin 
Biroul Adunării,următoarele acte şi dosare : tabloul de spitale existente înainte şi după război ; 
tabloul de circumscripţii sanitare de la oraşe şi sate  ;retribuţiile personalului , înainte şi după 
război ;bugetele materialelor sanitare , înainte şi după război ;
-NNSăveanu : Se va comunica d-lui ministru al Sănătăţii .

c)Pentru Nic.Titulescu : 
-ACCuza  : Tratatul de neagresiune cu URSS - vezi fişier LANC 
-GH.Brătianu (PNL-g ) Tratatul de neagresiune cu URSS - vezi fişier PNL-2 
d)Pentru miniştrii Costinescu şi Gh.Tătărăscu :
/ recruţi şi pensionari militari , bolnavi de tuberculoză / 
(DAD, MO 9, 28 iun.'34, p. 477 ) 
Ce măsuri înţelege să ia ministrul Apărării Naţionale , 
atât pentru recruţii  -   care se înrolează sănătoşi şi se îmbolnăvesc de tuberculoză



   în timpul serviciului militar    [!!!]  şi trebuie ţinuţi în sanatorii până la vindecare , 
întrucât ei răspândesc tuberculoza în populaţia rurală  - 
cât şi asupra ofiţerilor care se îmbolnăvesc de tuberculoză în timpul serviciului, [!!!] 
care ar trebui pensionaţi cu pensia gradului . 
De răspunsul primit, va depinde dacă va transforma întrebarea în interpelare .

-Dr. T.Iacobescu , dr Hasnaş : starea sanitară a recruţilor şi a pensionarilor militari ; 
e)Pentru miniştrii Franasovici şi  Teodorescu : 
-G.Deleanu (PNL-2 ) : pensiile funcţionarilor CFR    ;  Neregulile la  societatea " Cagero "
vezi fişier PNL-2 
f)Pentru ministrul Tătărăscu 
-T.Iacobescu : nedreptăţile făcute la avansările militare- vezi fişier PNŢ 
_____________________________________________________________________

24.)Legea Sanitară , Senat, 28 iun'34 
Dr. Costinescu (ministr.Sănătăţii ), Skupiewski ( raportor )
( "Adevărul" , 29 iun.'34 ) 
 -DRIoaniţescu ( PNŢ ) :legea , de fapt , distruge întreaga Lege sanitară din 1930.
-dr. Teofil Lupu : aduce unele observaţii, dar o va vota ; 
-dr. Skupiewski ( raportor )  : respinge criticile lui DRIoaniţescu ;proiectul actual doar corectează 
unele prevederi din legea PNŢ. 

-dr.Costinescu (ministrul sănătăţii  ) :

¤Argumentarea modificărilor 

Legea din 1930, alcătuită de dr. Moldovan , 
a fost modificată chiar de DRIoaniţescu - care nu este medic - în 1932  .
Actualul proiect , nu este al lui, ci este cerut de întreg corpul medical . 
Preocuparea lui este să facă ceva pentru sănătatea şi higiena satelor.
Modul de recrutare a personalului sanitar pentru sate este o chestiune f. importantă. 
Prin această lege, această recrutare s-a scos de sub influenţele politice . 
Separarea medicului sanitar de cel higienist a fost o eroare , şi de aceea a scos-o . 
A prevăzut în bugetul ministerului încă 200 de medici de circumscripţii . 
A făcut şi alte modificări necesare 
Legea sanitară /28 iun.'34 
__________________________________________

25.)Legea Utilizarea elementului românesc în întreprinderi,2-3iul.'34 
ing. N.Todorescu (ministr. Industr. şi comerţ ) , Eug.Titeanu ( raportor ) ,2-3 iul.'34 
(DAD, MO 9, 10, şed din 2,3 iul.'34  ) 
a) ing. N.Teodorescu  : Expunerea de motive ; 
b) ACCuza ( LANC )                            c) dr.N.Hasnaş ( PNL ) 
d) G.Deleanu ( PNL-g )                        e) N.Rizescu -brăneşti ( PNL ) 
f ) Flaviu Şuluţiu ( PNL )                      g ) Al.Alimănişteanu ( PNL ) 
h) Şt.Mihăescu ( PNŢ )                         i) M.Plătăreanu ( PNL ) 
j )  Fritz Conert ( P:Germ )                   k) V.Serdici ( PNŢ- ex lupist ) 
l) Adam Ionescu ( PŢ-fără Lupu )        m) Petre Bejan ( PNL ) 
n ) Pamfil Şecaru ( " Curentul " )           o ) Romulus Seişanu ( Liga antireviz. ) 
p ) I.Răducanu ( PNŢ )                           r ) Vlad Dimitriu ( PŢR ) 
s)  Eugen Tireanu ( Raportor ) 



---------------------------------------------------------------------------------------
[LD :  Doc. integrale la fişierele partidelor respective 
Doctrine, explicaţii, la fişierul Naţionalism II 
[ LD : Există două linii de polemică:
Una  legată de paternitatea legislaţiei în materie :
Legile Vintilă Brătianu (1924 );  Legea Răducanu (1929 ) care le-a suprimat ;
 Legea Teodorescu ( care se desbate ) 
Cealaltă polemică oglindeşte  concepţiile privind protecţia muncii naţionale, viziunea asupra 
industriilor, a străinilor, a capitalului .
[ LD : la fel ca în cazul celorlalte legi, dezbaterile la această lege prilejuesc paranteze 
deosebit de interesante despre : istoricul industriei româneşti ; evoluţia legislaţiei economice ; 
legile protecţioniste ;doctrinele economice ( " prin noi înşine !"  ; " porţi deschse"  ) ; 
naţionalismul economic  ;capitalul străin ; xenofobia economică ; antisemitism ; ş.a. 
----------------------------------------------------

a ) Ing. N. Teodorescu 

¤Expunere de motive 

Încadrarea cu personal românesc a întreprinderilor cu caracter economic ,a constituit o 
principală preocupare .
Atenţie LD ! 
De fapt, în toate legile privitoare la regimul minier şi industrial,s-a făcut o legătură între 
sacrificiile speciale la care Statul se angaja faţă de întreprinderile private şi încadrarea 
acestor întreprinderi cu elemente româneşti   .   
Atenţie LD !: 
" S-a căutat să se stabilească un echilibru între interesele de ordin naţional şi posibuilitatea ca 
supravegherea şi conducerea întreprinderilor cu capital străin să fie exercitată de către 
reprezentanţii direcţi ai acestui capital. 

...Legea din 1887…

Prima lege de încurajare a industriei naţionale   - din anul 1887  - în primul său articol , 
condiţionează acordarea avantajelor , consemnate în acea lege,de angajarea personalului 
român , în proporţie de cel puţin două treimi ;
Reese în mod clar că legiuitorul era preocupat de a da un caracter cât mai naţional 
industriei care se stabileşte în ţară , chiar în epoca în care această industrie era aproape 
inexistentă şi când, prin urmare, se justificau şi mai mult dect astăzi ,toate sacrificiile pentru 
atragerea capitalului străin. 

   Proiecte 1903, 1909 …

  În două proiecte de legi ( 1903, 1909 ), alcătuite înainte de intrarea în vigoare a legii din 1912, a 
apărut şi mai accentuată tendinţa de ocrotire a personalului românesc.
Prin proiectul din 1909 , ministrul Al.Djuvara , a împărţit personalul în 4 categorii  ( administrativ, 
tehnic superior, lucrători specialişti, salahori )la fiecare categorie fiind prevăzută proporţia 
minimă de personal românesc. De asemenea prevedea avantaje speciale pentru întreprinderile 
la care  personalul românesc va fi ridicat la 80% .
Din motive politice conjuncturale, legea nu a fost votată. 

...Legile miniere 1895 , 1904 

   Legile aveau jurisdicţie numai în Vechiul Regat   ,  în teritoriile alipite fiind în vigoare o sumă 
de legi şi statute diferite ,după regiune şi după minereul ce se exploata . 

...Legea din 1912.Vechiul Regat 

" Legii din 1877 , I-a urmat legea din 1912, care e în vigoare şi astăzi.Prin această lege, nu 
numai că se măreşte cota minimă obligatorie de personal românesc     în întreprinderi , de la 



66% la 75 % , dar se stabilesc diferite categorii de personal - tehnic şi administrativ -  cu 
scopul de a impune ca atât conducerea administrativă cât şi cea tehnică să fie în majoritate 
naţională . 
" Regulamentul acestei legi, prin art. 21, dezvoltând principiile legii,caută să concilieze 
necesităţile de specialişti în anumite ramuri industriale ,cu acelea de promovare a muncii 
naţionale. " 

   Legea minieră din 1924.România Mare 

Legea din 1924, a fost prima lege complectă care unifica toate regimurile diferite existente 
la acea dată.  În această lege, la art. 60 , se stabileşte un minim de 75 % personal românesc 
pentru fiecare categorie de funcţiuni. 

...Legea de reglementare a migraţiilor,1930 

   Legea ptr. proteguirea muncii indigene,1930… 

În afară de legile industriale şi miniere, au fost şi legi speciale în care era fixată situaţia 
personalului străin în întreprinderi.
Dacă prima are un caracter quasi -poliţienesc ( de control )a doua a avut un caracter 
economic naţional   .  
Prin art. 4 ,era oprită imigrarea specialiştilor străini ,pentru lucrările care puteau fi executate 
de elemente româneşti. De aici rezultă că proporţiunea de 25 % de străini admişi în 
întreprinderi , pe baza legilor speciale, indica  minim  75% personal românesc. 
Ing. N. Teodorescu / 2 iul.'34

¤Situaţia personalului după război. 

/Comparaţie cu alte state 

Cu  toate aceste dispoziţiuni relative la promovarea elementului românesc în întreprinderi, 
ţara noastră rămânea totuşi printre ţările cele mai tolerante din lume, din acest p.d.v.
Lăsând la o parte Bulgaria  - care interzice cu totul accesul străinilor în întreprinderile sale -  
precum şi ţările din vecinătatea noastră - Iugoslavia, Polonia, Ungaria - care au legiuiri 
foarte severe privind străinii ;apoi  Cehoslovacia , Austria, Danemarca , chiar şi Anglia şi 
Franţa ,sunt mult mai puţin tolerante decât noi. 
România înţelege a avea o asemenea atitudine faţă de elementul străin ,spre a reprezenta 
interesele capitalului ,însă numai în măsura în care situaţia gravă de azi o mai poate 
permite .Actualmente , când şomajul începe să ia proporţii din ce în ce mai îngrijorătoare , 
în România  - în special şomajul intelectual  - când o sumă de specialişti : ingineri, chimişti, 
contabili, arhitecţi etc etc , cu perfectă pregătire, stau de ani de zile fără să găsească 
posibilitatea de a-şi valorifica cunoştinţele lor,este necesar de a se lua măsuri de îndreptare. " 
Ing. N. Teodorescu / 2 iul.'34

/Regimul străinilor 

[LD : este evident că prin lege nu se urmărea " purificarea" străinilor. Dimpotrivă  ! 
  Dacă puterea economică , financiară şi managerială a României  avea aceste limite …
 Era bine, era rău ? ! Şi da şi nu … Depinde din ce unghi era văzută chestiunea… ] 
" Cu toate aceste greutăţi, proiectul lasă o proporţie de 20 %  personalului străin, 
pentru a da o largă posibilitate capitalului să-şi aibă personalul de încredere 
pentru toate categoriile de funcţionari ; mai mult decât atât , în ceea ce priveşte 
administraţiunea ,proporţia se poate ridica până la 50%  ( art. 1 ) 
"O încurajare specială se acordă industriilor ce se vor crea în viitor ,care, prin specialitate 
sau importanţă, pentru o bună conducere tehnică şi administrativă, necesită un mai mare 
procent de personal străin,timp de 2 ani, ( până se pregătesc şi românii )pe baza unui Jurnal al 
Consiliului de Miniştri ,proporţia elementului străin poate să fie mai mare .
   Pentru întreprinderile care sunt în directă legătură cu apărarea naţională, 



încadrarea personalului  ( român sau străin ) ,va fi supusă autorizării anuale a Ministerului 
Industriei şi Comerţului , după propunerea unei Comisii formată din delegaţi ai Preşedinţiei 
Consil. de min., Industrieşi Comerţ, Muncii, Marele Stat Major. 
...Pentru exercitarea controlului aplicării legii, la sfârşitul fiecărui an,întreprinderile erau 
obligate să trimită situaţiile exacte 
 Cu toate dificultăţile … proiectul de faţă va contribui la promovarea elementului naţional, 
fără ca interesele capitalului străin investit în România să fie lezate ,fără a diminua  
posibilităţile colaborării de viitor cu acest capital. 
Expunerea de motive - ministr.Teodorescu / 2 iul.'34 
---------------------------------------------------------------------------------

b )ACCuza(LANC) :la legea utilizării străinilor , 2 ul.'34
(DAD, MO 12, 2 iul.'34, p. 853- 854 ) 
------------------------------------------------------------
ACCuza / 2 iul.'34 

¤Adjudecarea spiritului legii de către LANC 

" Legea care ni se prezintă astăzi , poartă celebrul nume  - şi generaţiile viitoare vor avea ce 
scrie în această privinţă  - poartă frumosul nume " utilizarea personalului românesc" 
în întreprinderi , ca şi cum ne-am afla într-o colonie oarecare , şi unde sărmanii autohtoni 
ar găsi că este necesar să fie întrebuinţată     şi munca lor   în întreprinderi. 
" Vă întreb , dacă nu înţelegeţi durerea aceastei legi, durere care dovedeşte înlăturarea 
elementului românesc în propria lui ţară ,în mod sistematic , până la aceea că 
a trebuit să vină în anul de graţie 1934 , un distins ministru , cum este d.Teodorescu 
- cu care avem de altfel relaţii foarte dulci, de la interpelarea cu zahărul , însă dulceaţa este 
numai ptr d-lui, iar pentru noi este amărăciunea ( ilaritate )  - şi un distins raportor , 
cum este d-l Titeanu , care să ne prezinte , spre examinare acest proiect de lege .
[-----------------------------------------] 
Slavă Domnului,văd acum ,că în anul 1934 , am avut fericirea să trăesc încă ,pentru ca s-o văd 
realizată . Desigur, graţie generozităţii dvs. Dar mai ales graţie şi necesităţii în care vă găsiţi [----] 
sub presiunea opiniei publice [-----] care îmi dă mie deplină satisfacţie şi confirmă toată 
politica pentru care am luptat o viaţă întreagă .( aplauze LANC ) 
D-lor, prietenii mei îmi recunosc acest merit ;sunt convins că mi-l recunoaşteţi şi dvs , însă, îmi 
place să cred că numai disciplina de partid este aceea care vă împiedică să-mi recunoaşteţi în 
mod franc şi liber , acest merit pe care l-am avut .  " [-----------------------------] 
ACCuza / 2 iul.'34 

#Pericolul capitalului jidănesc. 

" Dar nu e vorba de mine, dar se săvârşeşte un mare progres , atunci când se recunoaşte 
necesitatea de a se protegui munca naţională. [------------] că este necesar ca această muncă 
să fie proteguită de stat . [--------------]
 Această lege nu este o lege de şomeri , ci este o lege naţională 
 Nu este de acord cu "optimismul" raportorului , care consideră capitalul străin interesat să-
şi supravegheze interesele . 
Capitalurile care se prezintă la noi sunt, să spunem cuvântul, care unora din dvs 
nu vă place, capitaluri jidăneşti.Capitalurile jidoveşti urmăresc altceva     decât 
supravegherea folosonţei lor pe acest pământ.Capitalurile jidoveşti urmăresc să se 
substituie elementului românesc în ţara aceasta . [---------] 
ACCuza / 2 iul.'34 

¤ Comparaţie 

"Ei bine, d-le raportor, d-le ministru, eu , în această privinţă , aşi cere să modificaţi legea dvs.   
Şi anume, nu admit 80% .De ce 80 % ? De ce recunoaşteţi dreptul străinilor 
să figureze cu 20 % ?Care este argumentul pe care-l socotiţi ? [-----] 
A venit vremea ca noi să fim stăpâni pe industrie ; pe cât e posibil, să fim stăpâni pe toată



munca românească. Nu admitem să ne daţi cu ţârâita - 80% , 70% , 50 % , ca şi cum am trata 
cu cineva care are aceleaşi drepturi ca şi noi, pe pământul acesta  .Nu admitem aceasta .
[[---------] proiectul de lege al dvs eu îl consider de tranziţie [-----]  voi mai aştepta 45 de ani , 
poate nu, cât îmi va da Dumnezeu .O să-mi ziceţi : ce aştepţi d-ta ? Aştept ca să vin eu   ,   să vă   
înlocuiesc pe acele băncişi să aplic politica naţională românească aşa cum se cere de 
mult,i se impune, ca supremă necesitate în momentul de faţă " ( aplauze LANC ) 
ACCuza / 2 iul.'34 
----------------------------------------------------------------

c )dr.N.Hasnaş ( PNL ),
(DAD, MO 12, 2 iul,'34, p. 855-856  ) 
[ LD :  Pentru mine, dr.Hasnaş este prototipul " liberalului român " sincer, obişnuit .Nu este  un " 
teoretician" ,un " doctrinar" Dar tocmai de aceea susţinerea ideilor liberale , prin el, capătă o 
consistenţă populară, accesibilă, convingătoare ,fără ocolişuri şi speculaţii .
  Este bucuros că legea este prezentată de ing.Teodorescu,pe care îl cunoaşte de când era 
student,  om ridicat prin munca sa . ]

¤Legea =concepţie şi continuitate a PNL

Legea . este " răzbunarea imanentă a nevoilor ţării "   ; este " concepţia şi continuitatea 
PNL"care a căutat să dezvolte cât mai mult elementul românesc. " 
Când Partidul Liberal venea cu o concepţie românească a industriei româneşti şi a 
capitalului românesc , cu concepţia de a introduce elementul românesc în toate industriile şi 
muncile ,găseam în spatele nostru Partidul Conservator , care opunea toată forţa şi toată 
energia pentru dărâmarea acestei concepţii "  ( aplauze la majoritate ) [-------] 
Dacă lucrurile stau aşa, este datoria fiecărui guvern care se respectă ,să caute să ridice cât 
mai mult elementul românesc   ,  să-l apropie de nivelul cultural general, făcându-l să 
prospereze.Prin urmare , salut din toată inima această lege pe care o aduce Partidul Liberal, 
care dovedeşte , şi de data aceasta ,  că a ştiut să fie alături de nevoile Ţării Româneşti. 
Aceasta este concepţia şi continuitatea PNL   "   [-----------------]

()Omagiu lui Vintilă Brătianu 

Primele legiuiri  de proteguire a elementului românesc au fost întocmite de  Paridul Liberal. 
Atât legea din 1887, cât şi legea din 1904, 1909, se datoresc Partidului Liberal. 
Cine nu-şi mai aminteşte cât a luptat pentru proteguirea elementului naţional,Vintilă 
Brătianu ? Nu a fost el botezat de xenofob ?A încurajat cu toată energia industria 
românească şi munca românească.     [---] 
După război, fiecare ţară se închide în carapacea sa ;  fiecare popor caută să producă în ţara 
lui ceea ce are nevoie . Această politică, pe care Vintilă Brătianu a urmărit-o cu atâta 
străşnicie, este singura politică sănătoasă. [---] 

/Străinii - cetăţeni români 

Sunt unii străini care , atât prin alipirea provinciilor dezrobite , cât şi prin nevoile societăţii 
noastre şi serviciile făcute ţării noastre , pot fi socotiţi ca cetăţeni români. 
Ce să facem cu aceştia ? Putem noi , o ţară de 18 milioane de români,cu 4 milioane de 
străini, să-i omorâm , pentru a face plăcere d-lui Cuza ?( ilaritate ) 
Avem o mare datorie, o imperioasă datorie.  Noi trebuie să căutăm să ridicăm elementul 
românesc ; să lăsăm pe fratele neamţ să muncească ; să- întindem mâna cu toată plăcerea 
şi cu toată dragostea ; dar să luăm toate măsurile şi să întrebuinţăm toate mijloacele , 
să ridicăm ecnomic şi cultural elementele româneşti .[---------]
Se admite capitalulului străin să aibă reprezentanţi , atât în conducerea cât şi la controlul 
acestor întreprinderi , alături de elementul românesc. [---------------------------------------] 
Şi atunci mă întreb : de ce să pun 80% români  ?Trebuie să găsesc forma cu care să dau 
capitalului străin posibilitatea conservării capitalului său şi al câştigului.
Dar munca  , munca să fie românească !  "  



dr.Hasnaş / 2 iul.'34 
----------------------------------------------------------------

d )G .Deleanu( PNL-g, industriaş ), 2 iul.'34 
( DAD, MO 12, 2 iul.'34, p. 857-858 ) 
  [ LD : prezintă situaţia cu realism, cu luciditate şi consideră legea … inoperantă, inutilă ,
   dată în scop diversionist , putând avea  consecinţe grave . 
Pentru moment, argumentele lui mă conving .Dar … intervine Teodorescu şi…  ] 
Deleanu / 

¤ Personalul din întreprinderi 

/Proporţii dubioase 

Străini -------------------------------------------  26.000 
Paşaport Nansen ( ruşi, armeni )----------   8.000
Şi atunci , ce reprezintă , ca proporţie, aceşti străini ?Nici 2 % ! 
Legea în discuţie, prevede 75% pentru personalul românesc şi 25 % pentru străini .
Legea spune că industriaşii sau patronii au dreptul să aibă până la 20 % elemente străine,  
cu paşaport . Aceasta însemnează că ei mai pot aduce cu încă de zece ori mai mulţi ! 
[-----]S-a spus ( Cuza ) că legea nu este a şomajului ! El crede, din contra, că este a 
şomajului şi că se datoreşte nu celor 2% străini  ci crizei economice. 
Sunt tineri titraţi care aşteaptă de ani de zile să-şi găsească o ocupaţie.[-----] 
Legea a dat atâtea speranţe ,dar când se va aplica , va aduce multe deziluzii,o mare 
neîncredere faţă de conducătorii ţării.

/Ambiguităţi şi amăgiri 

"S-a lăsat să se creadă că legea va lovi în dreapta şi în stânga pe toţi cei de altă religie sau de 
altă rasă ,şi că va da de lucru numai elementelor pur româneşti . 
"Să vorbim cinstit . Aşa s-au petrecut lucrurile.Vă întreb eu :este sănătos şi bine pentru 
progresul nostru ,ca asemenea idei să poată să încolţească în sufletul tineretului nostru ? 
Nu se face o greşeală, din acest p.d.v. ?[--------------] 
Deleanu / 

¤ Soluţia : întărirea activităţii industriale  şi de credit 

"[....] este locul să amintesc , în special d-lui ministru al Industriei şi Comerţului,care ar trebui 
să fie măsurile pentru a se îndrepta situaţia, pentru a se rezolva problema locurilor de 
muncă şi sărăcia din marea masă a muncitorilor şi a tineretului intelectual :
[ enumeră câteva din aceste măsuri  ] :
-ing.Teodorescu : Dvs , care sunteţi industriaş ,mă mir că cunoaşteţi aşa de puţin situaţia 
industriilor.Mai bine aduceai exemple reale şi o soluţie, decât atâtea critici . 
Gh.Deleanu / 2 iul.'34 
---------------------------------------------------------

e )N.Rizescu - Brăneşti (PNL,industriaş)
(DAD, MO 12, 2 iul.'34, p. 859- 860 ) 
 [ LD : este industriaş român. Aduce câteva informaţii interesante .  ] 
------------------------------------------------------
N.Rizescu - Brăneşti  / 2 iul.'34 

¤Industriaşul şi comerciantul român-între legende şi realitate 

În Ţara Românească s-a creat o legendă care a trăit până în zilele noastre :că românul nu este 
bun de întrebuinţat nici în comerţ, nici în industrie , pentru că nu se poate adapta acestor 
activităţi economice. 
Dacă aşa au fost timpurile o dată, apoi astăzi ele nu se mai compară cu ceea ce a fost . 



 De ce a fost atunci aşa ? Pentru că negustorii români , înainte vreme, când îndrăzneau să-şi 
deshidă o dugheană, erau persecutaţi pe toate căile de agenţii administrativi. 
Cum îşi asortau rafturile cu mărfuri, venea căpitanul de călăraşi sau poliţaiul, sau prefectul cu 
primarul, le rechizionau marfa ,reclamau  ministrului plenipotenţiar,care intervenea… 
încât românul băştinaş nu putea progresa !
S-a creat o altă  legendă,că cei mai buni negustori   sunt românii ardeleni   ,  deoarece făceau 
comerţ în ţară şi trăiau sub protecţie străină ! []
N.Rizescu - Brăneşti 

¤Elementul românesc în industrie 

În calitatea mea de industriaş, afirm categoric :Românul se pretează perfect la orice industrie. 
Primele legi în folosul industriaşului român au fost făcute de PNL. 
Acum istoria se repetă . PNL vine cu o lege care rederesează această stare nenorocită. 
Cu toată politica de autarhie, industria românească este pe cale de redresare . 
Puterea de absorbţiune este mare .Dar intelectualii îşi găsesc plasament în industriile pur 
româneşti.     Sunt însă industri străine care au putut trăi  foarte bine  sub politica târnăcopului [ 
PNŢ ]care refuză şi astăzi elementelor româneşti posibilitatea de a conlucra la aceste 
industrii. "[------] 
N.Rizescu - Brăneşti 

/Şcoli de maiştri industriali ! 

[ LD : atenţie ! surplus de ingineri, lipsă de maiştri ! Nu este acesta un defect de organizare al 
şcolii româneşti ? ] 
Majoritatea elementului străin , care formează un contingent extraordinar de mare , 
nu numai inginerii, ci  maiştri industriali, tehnicieni conducători de ateliere .
Ori noi, în această privinţă , stăm foarte prost  .   [--------] 
Rizescu / 2 iul.'34 

f) Flaviu Şuluţiu ( PNL-liberal, ardelean ,"Liga antirevizionistă "   ) 
( DAD, MO 12 , 2 iul.'34 , p. 861 ) 
[LD : cred că Şuluţiu supraesimează efectul legii şi că este chiar în eroare privind minoritarii, 
pe care el îi consideră " străini"  ;în accepţiunea legii , minoritarii era consideraţi " cetăţeni 
români" .Nu a fost singurul care a căzut în această capcană, dar, fie şi pentru câteva ore,
 mulţi parlamentari români şi-au slobozit gura . ] 
Şuluţiu / 

¤ Legea Teodorescu 

Declar că voi vota această lege pe care înţelepciunea şi patriotismul d-lui ministru
 îl prezintă Parlamentului . Efectele ei vor depăşi , de sigur,înlocuirea simplă a unui oarecare 
număr de străini din întreprinderi."Se va curma , în sfârşit  - şi aici găsesc marea importanţă a 
legii -acel boicot sistematic al românilor , în industriile conduse de străini sau minoritari  
care , în anumite cazuri , au dat rezultate revoltătoare . " [-------------------------------] 
Şuluţiu / 

¤ Periculul minoritar , revizionist 

Acest fapt este foarte alarmant , fiindcă întreaga noastră frontieră spre Ungaria , 
cu mici excepţii, este împănată cu întreprinderi industriale  şi comerciale minoritare , 
cuib de rezitenţă minoritară , nucleu de ofensivă revizionistă. 
Nâdăjduim ca actualul proiect , cinstit şi , mai ales, îndârjit aplicat ,va pune odată pentru 
totdeauna la punct această situaţiune insuportabilă care a fost semnalată adesea ori, atât 
prin moţiunile tuturor secţiunilor Ligii Antirevizioniste din Ardeal, cât şi prin cunoscutul 
plebiscit românesc al ziarului " Curentul " 
Flaviu Şuluţiu  / 2 iul .'34 



g) Al.Alimănişteanu(PNL)
(DAD, MO 12, 2 iul.'34 ) 

¤ Legea Teodorescu 

Legea răspunde unei necesităţi vechi de câteva decenii .Cu 30 de ani în urmă , s-a prevăzut prin 
lege ca 70% să fie personal românesc.Din păcate , această dispoziţie nu a fost respectată .
-ACCuza : De ce  ? 
-Alimănişteanu : Ştii şi d-ta ! 
-Madgearu : Este un secret între d-ta şi d Cuza ?  ( ilaritate ) 
-Alimănişteanu : Tocmai fiindcă nu s-a respectat măsura aceasta ,[----] 
Având în vedere ca această lege nu va avea soarta celor din trecut, el o va vota .

¤Proporţiile de personal

/Străini / români 

Astăzi , când guvernul vine cu o lege pentru utilizarea personalului românesc , 
trebuie să observăm ca procentul de 80% de personal românesc  să fie respectat 
şi în ce priveşte   personalul superior , tehnic şi administrativ.   
Art. 1. prevede ca cel puţin 50% din membrii Consiliului de administraţie  şi al
Comitetului de direcţie, să fie români. 
Eu cred că este mică această cotă ; aşi fi de părere să se ridice la 55% ,pentru ca 
întreprinderea să aibă , efectiv, un caracter românesc. 
 Eu sunt de părere că oricât de mică ar fi întreprinderea , să se stabilească prin lege 
ca cel puţin jumătate să fie personal românesc,     în Consiliu şi Comitet ul de dir. 
   În ce priveşte celălalt personal, să se respecte cota de 80%  .
Foarte bine aţi hotărât ca în întreprinderile româneşti să cunoască limba română. 
Art. 3 , privind funcţiile de directori ( general, administrativ , comercial ) se spune că pot fi 
ocupate de străini … dacă nu se depăşeşte cota de 20% .
Şi aici trebuie adus un corectiv : dacă sunt 2 directori, unul din ei să fie român   ,   indiferent de 
procent .Numai aşa s-ar putea înţelege că este o întreprindere românească. 
Alimănişteanu / 2 iul.'34

h) Ştefan Mihăescu ( proaspăt PNŢ,industriaş , şef la  "Asociaţia inginerilor" ) 
(DAD, MO 12, şed. din 2 iul.'34, p. 861- 864 ) 
[ LD : Mihăescu nu reprezintă chiar p.d.v. al PNŢ , ci al lui personal ; de aceea, este deseori 
contrat , corectat , lămurit chiar de proprii colegi naţional-ţărănişti.Pe mine mă interesează mai 
mult el, pentru că este p.d.v. al unui industriaş român . ] 
---------------------------------------------------
Mihăescu / 2 iul.'34 

¤Legea Teodorescu 

-Mihăescu : Regretă că nu poate fi documentat ;Raportul a fost depus abia azi. 
Ministerul nu a pus la dispoziţie materialul necesar 
-N.Teodorescu : Unul dintre cel mai avizaţi cu proiectul eşti tocmai d-ta ,în calitate de delegat 
al unei Asociaţii de ingineri. 
-Mihăescu : A aşteptat acest proiect ; ar fi vrut să felicite guvernul ; nu o poate face,deoarece 
legea nu îmbrăţişează decât foarte puţin din situaţia actuală …
[-------------intervenţie  raportor Titeanu   ----------------------] 
-Mihăescu . Dl raportor Titeanu nu este tehnician, este doctor în filozofie…
-Titeanu :  Doctor în Ştiinţe economice şi doctor în Ştiinţe juridice ,de la Facultatea din 
Paris. Acest titlu nu-l pun nici pe cartea de vizită nici pe firma casei ! Este pentru prima dată că 
trebuie să-l exib public, pentru a rectifica aserţiunea dvs.

/Legislaţie comparată 



-Mihăescu :Eu vă felicit pentru aceasta Dvs tot aţi dat câteva cifre Dar în Expunerea de motive 
ele nu există şi nu ne putem da seama de acel procent de 80 % propus şi nu se arată nici 
legislaţia străină în materie … 
-I.Răducanu : Ar fi fost uşor să se arate acestă legislaţie străină, care există….
-Titeanu :  Este destul să citim Expunerea de motive făcută de dvs ,care este o vastă 
compilaţie a acestei legislaţii. Ce constatăm ? Că  legislaţia internaţională ,în materie de 
protecţie a muncii, s-a accentuat din ce în ce,devenind aproape prohibitivă.
Un singur  principiu există la baza sa :controlul, admiterea condiţionată, temporară ;  Iar în 
unele ţări, pur şi simplu,prohibiţia.
Aceasta este în Austria, Danemarca, Ungaria, Jugoslavia, Polonia şi  America. 
-Mihăescu : Eu găsesc că nu ar fi fost indifirent dacă dvs aţi fi arătat că în celelte ţări 
 există aceste legi prohibitive deoarece acest procent de 20% este prea mare ! 
Dacă aşi fi ştiut asta , aş fi făcut propagandă în partidul meu, ne-am fi înscris mai mulţi 
 la discuţie, am fi cerut ca procentul de 80% să fie majorat … 
-Titeanu : Eu apreciez convingerile dvs , dar mă îndoiesc că v-ar fi urmat partidul… 
[ urmează o târguială-polemică privind aceste procente la diverse categorii ,în care Mihăescu, 
secondat de georgistul Constantinescu -Bordeni ,propun procente de 10% ,5 % pentru străini … ] 
-Al.Cartojan : Într-o chestie aşa de imprtantă , care priveşte munca naţională,era necesară şi 
prezenţa ministrului Muncii , să ne dea statisticile… 
-I.Răducanu : Dle preşedinte ,Camera pretinde şi prezenţa ministrului Nistor------] 

-Eug.Titeanu :intervenţie:

¤Proporţii: străini / români 

[LD: fiecare cu statistica şi proporţia lui , încât să nu se înţleagă nimic ! Unii raportau cifrele la 
populaţia totală ;alţii la totalitatea muncitorilor ( manuali şi intelectuali ) ocupaţi în industrie ; alţii la 
totalitatea personalului din branşă ; unii înţelegeau prin "străin" ,necetăţenii români ; alţii , străinii 
de neam( rasă, limbă, religie ) Aşa stând lucrurile, prevederile legii urmau să se aplice pe o 
harabubură de concepte şi statistici aiuritoare .Chiar mă întreb dacă nu a fost făcută ca o 
diversiune , pentru a anihila mişcările  naţionaliste , xenofobe  ] ]
-Eug. Titeanu : Respinge acuza nedreaptă. Raportul cuprinde cifrele cele mai importante, 
privind personalul străin din diverse industrii : 
Industria îmbrăcăminte şi mode …………………. 27,7% 
Industria alimentară , personal superior ………...47% 
Industria îmbrăcăminte ……………………………...43% 
Industria textilă ……………………………………….44,8 % 
Industra chimică ……………………………………...28 % 
Când dvs  vorbiţi [ aluzie la statistica senatorul DRIoaniţescu, preluată şi de Deleanu  ] 
de 2 % străini, aveţi dreptate ,dacă raportaţi acest procent la totalitatea proletariatului 
manual şi intelectual , înregistrat la Ministerul Muncii .
Dacă veţi raporta aceşti străini la totalitatea populaţiei ,veţi ajunge la o cantitate 
infinitezimală ! 
" Statistica loială, reală, este aceea care raportează numărul străinilor la totalitatea 
angajaţilor dintr-o branşă industrială .Astfel se ajunge la cifrele prezentate de mine. [---] 
-Mihăescu :  Cifra de 200.000 de lucrători şi funcţionari în industria mare , este sigură. 
După legea dvs, ar putea intra în ţară ,40.000 străini,în vereme ce , deocamdată,sunt doar 
25.000 ( în industria mare,mică, comerţ etc ) Şi atunci de ce să punem acest 20% procent ?! 
Şt.Mihăescu -
-------------------------------------------------------------

i )M.Plătăreanu ( PNL )
( DAD, MO 12, şed, 2 iul.'34 , p. 865 - 868 ) 
[ LD : mai întâi ironizează oratorii  - Deleanu, Mihăescu   - care participă la dezbateri  fără a fi 
pregătiţi, folosind câteva date din discursurile lui DRIoaniţescu sau I.Răducanu ;
mai bine renunţau la cuvânt . Face o abordare din unghiul naturii capitalului din 



întreprinderile industriale din România care schimbă unghiul de abordare şi  trezeşte la  
realism .Este şi un prilej extraordinar de a pune faţă în faţă concepţiile celor două partide - 
PNL şi PNŢ  -privind capitalul străin ,concentrate în devizele "  Prin noi înşine !"şi" Porţi 
deschise ! "]

/Conflictul dintre muncă şi capital 

Din capul locului problema acestei legi s-a pus greşit , văzută numai printr-o prismă. 
O problemă socială ca să aibă pretenţia că rezolvă un conflict , aşa cum este conflictul 
dintre muncă şi capital, trebuie să ţină socoteala, neapărat , cu riscul unei rezolvări hibride, 
de ambii factori.Şi dacă între aceşti doi factori se găseşte un echilibru - cum voi dovedi că 
este în această lege  -atunci legea este bună.

/Comparaţii nepotrivite:aportul capitalului 

Când aţi discutat legea, dvs aţi uitat un lucru : nu se potriveşte situaţia de la noi cu situaţia 
altor ţări . Pentru că în alte ţări nu se pune problema capitalului învestit ,cum se pune la noi. 
Acolo capitalul este autohton.În ţară la noi, trebuie să se ţină seama neapărat şi de acest 
prim şi elementar factor,care în unele întreprinderi are glas de vot     [------] 
Legea trebuie să păstreze acest echilibru , pentru că totdeauna noi ne-am plâns de această 
penurie din ultimul timp de capital străin.Este inutil , şi ar fi penibil pentru noi, să luăm acest 
aer de agresivitate ,făcând impresia că ne războim cu aceste capitaluri străine   ,  pe care dvs, 
naţional-ţărăniştii , le-aţi dorit, le-aţi invitat , le-aţi arătat întotdeauna , în curs de zece ani, 
toate platitudinile posibile, aruncând tot felul de reproşuri partidului naţional liberal, pentru 
atitudinea lui. [-------] 
Plătăreanu / retro 1924, 1929 

¤ Protecţia muncii româneşti 

¤Atitudini PNL -PNŢ 

-Plătăreanu :Eu ştiu un lucru : când cineva se botează într-o apă politică - cum v-aţi botezat 
dvs  d-le Mihăescu  - îşi cunoaşte şi naşul. 
 Se pare că dvs nu v-aţi apropiat istoricul partidului ,fiindcă dacă vi l-aţi fi apropiat , 
trebuia să ştiţi de ce , în această materie,   partidul dvs nu a venit cu această lege. 
-Mihăescu : Nu am uitat . Dovadă este faptul că , în ce priveşte personalul superior ,care 
priveşte capitalul străin, am fost de acord cu procentul stabilit prin legea dvs. Nu am uitat , 
prin urmare , interesele justificate ale  capitalului  străin. 
-Plătăreanu : Am vrut să spun că nu ar fi fost nevoie de această lege , astăzi,dacă partidul 
dvs  nu ar fi luat acea atitudine îngrozitor de antiromânească , în 1924, când s-a votat Legea 
muncii a lui Vintilă Brătianu .Vă aduceţi aminte de art. 14, 15  şi următoarele , când nu era 
pletora de intelectuali , când nu erau aceste valuri care bat aşa de zgomotos şi aşa de 
strident la uşile  muncii româneşti. Vintilă Brătianu a pus o proporţie de 75% 
  în favoarea muncii româneşti , nu global, ci pe fiecare dintre ramurile de producţie. 
-Mihăescu : Dacă Vintilă Brătianu , atunci, a pus 75% , cât ar fi pus acum în favoarea muncii 
româneşti , când este această pletoră ? De sigur cel puţin 90%  .
-  Plătăreanu :În 1929, după 4 ani şi jumătate de aplicaţie a legii ,s-a petrecut un eveniment  
internaţional . După o campanie de 4 ani încheiaţi,dusă de toată presa lui Deterding ,care 
avea interes în afacerile cu petrol,s-a ajuns la acea celebră promisiune   ,   pe care PNŢ a făcut-  
o pentru consideraţiunea că acest capital străin , care se simţise vexat ,să poată fi tentat să 
se reântoarcă , fiindcă, se spunea, că a părăsit Ţara Românească ,ca nişte păsări migratoare , 
din cauza   legii lui Vintilă Brătianu .  
În 1929, vă aduceţi aminte , cu ocazia unui banchet celebru dat la Londra ,unui membru 
marcant al PNŢ, s-a luat obligaţiunea formală ca , în 1929, să se desfiinţeze acest primat al 
muncii româneşti ,în toate categoriile de întreprinderi româneşti. 
Prin urmare , ceea ce face astăzi PNL , nu este decât întoarcere la legea a cărei paternitate  
este indiscutabilă . [-----------] 
Plătăreanu / 



¤Legea Teodorescu 

Prin această lege , s-au obţinut lucruri importante : 
/Procentajul acesta de 20 %   ; 
/Modul de salarizare ( art. 7 ) , o inovaţie existentă doar în legea franceză ,care cere 
întreprinderilor să trimită Ministerului Industriei tabloul personalului străin şi român , cu 
funcţia fiecăruia, cu vechimea în serviciu şi cu remuneraţia pe care o primeşte .
Ministerul va interveni pentru ameliorarea salarizării  personalului românesc. 
/Ţinerea registrelor de contabilitate în limba română.    În nici o legislaţie nu se găseşte 
această precizare, este o inovaţie românească.Se făceau fraude fiscale .Se trimitea un 
inspector acolo  , cu 5-6 clase,luate Dumnezeu ştie cum, la o societate străină, i se puneau la 
îndemână registrele ,şi ce putea el înţelege în englezeşte ?! 
/Sancţionare a acelora care nu respectă clauza .De ce nu s-a prevăzut pedeapsă penală ? 
Simţul măsurii este cel mai bun lucru , atunci când vrei să armonizezi factori economici 
determinanţi, nu ajută nimănui o măsură gravă .Ministrul Teodorescu s-a inspirat din legea 
din 1924, a ţinut seama de dezideratele şi Expunerea de motive făcută atunci de Vintilă 
Brătianu ,care explica cota de 75 % . 
-Mihăescu : Credeţi dvs că Vintilă Brătianu a prevăzut o criză economică ca cea prin care 
trecem ?! 
-Plătăreanu : Eu mi-am spus o părere , mi-am făcut datoria, am explicat de ce această lege 
trebuie plasată în constelaţia legislaţiei  internaţionale. 
Consider legea bună, dinamică, obiectivă, realistă . PNL se poate mândri .
" Revendic pentru noi continuitatea în această materie , vă rog să votaţi acest proiect 
cu încredere şi cu sentimentul că PNL , prin această operă , a făcut, ca totdeauna ,
 nu o operă demagogică , ci o operă   de interes social şi de   armonie socială   "   
  ( aplauze prelungite la PNL ) 
M.Plătăreanu / 2 iul.'34 
------------------------------------------------------------------

.j )Fritz Connert( P.German )
( DAD, MO 12, 2 iul.'34, p. 869- 870 ) 

¤ Legea Teodorescu 

Proiectul s-a discutat în mod amănunţit în Comisiunea specială a Camerei.A luat şi el parte şi 
şi-a spus părerea .Se va referi la câteva observaţiuni cu care nu a putut convinge pe ministrul 
Industriei .În numele PG , recunoaşte necesitatea legii de a încuraja şi proteja munca 
naţională, muncitorii indigeni   .   ( aprobări la majoritari ) 
    În timpul de astăzi, când toate statele tind spre autarhie , când avem şomaj, avem datoria 
să sprijinim muncitorii noştri. " [-----] 
Connert / 2 iul '34 

¤" Naţionalismul"  legii 

/Faţa ascunsă : antiminoritară 

[ LD : Este adevărat că legea avea unele echivocuri, dedesubturi,care determinaseră şi 
confuziile unor vorbitori anteriori , între  străini ,ca "cetăţeni" sau ca "etnie " . 
 Dar Proiectul are o latură pe care noi nu o putem accepta .Nu contestăm dreptul statutului de a 
supraveghea industriile din această ţară ,   precum şi întreprinderile care stau în legătură cu 
apărarea naţională .  Prin urmare, admitem acest principiu.Dar , ni se pare nouă că modul de 
aplicare a acestui principiu , depăşeşte limitele necesare şi constituie un amestec al statului în 
treburile economice private .[-----------] 

/Art.4.:obligativitatea l.române 

"D-lor deputaţi, trebuie să amintesc un lucru : s-a vorbit astăzi aici despre aceste măsuri, dar 
despre care nu se spune totul , căci sub ele se ascunde ceva .Acestea au două feţe : o faţă 



pe care o cunoaştem cu toţii , din textul proiectului 
care se referă la apărarea naţională , şi care este foarte bună ;dar este şi un alt scop care se 
urmăreşte prin aceste măsuri  :un scop ascuns , un scop naţionalist .[-] 
Dispoziţie care  trebuie să o combat cu toată tăria :prin care se ordonă ca toate 
întreprinderile   sunt obligate de a ţine registrele în   limba română !     [------] 
Pentru combaterea acestui art 4 , voi invoca o dispoziţiune   din   Tratatul de pace .   
De 15 ani, de când sunt deputat , nu am făcut nici o dată aluzie la aceast Tratat .
Acum trebuie s-o fac. Noi suntem răspunzători faţă de populaţia care ne-a trimis aici . 
Iată ce este scris în Tratatul  pentru ocrotirea minorităţilor [-----] 
-   Connert : " D-lor, v-aş ruga foarte mult să renunţaţi la art. 4 , care puteţi fi siguri 
că nu are nici un sens şi nu veţi putea nici aplica .  Aceste dispoziţiuni nu sunt nici aplicabile , 
nici raţionale , nu au nici un sens,ci numai înveninează relaţiile dintre poporul român şi 
poporul nostru." 
Fr.Connert / 2 iul.'34 
----------------------------------------------------------

k )Vasile Serdici (Ex.lupist,PNŢ - ardelean )
( DAD, MO 12, 2 iul.'34, p 869 - 873 ) 
[ LD : pe fond, diferenţele dintre cele două partide nu  apar aşa de mari.  Dimpotrivă. 
 Ceea ce-i opune şi îndârjeşte  este paternitatea legii  şi  meritele  .
Serdici susţine că Legea Răducanu ( 1929, Migraţia) este mai bună şi suficientă ;
Liberalii  apără Legea Teodorescu   (   legată de   Legea Vintilă Brătianu  ,   1924 ) 
Numai că demonstraţia lui Serdici , parcă este un discurs de pe vremea când, lupist, 
atăca politica PNŢ !  Scoate  în evidenţă greşelile făcute - ca un "naţionalist" sadea ; 
Dar .. conchide că legea  este inutilă şi rea ! 
Altfel, vehiculează diverse statistici, date, exemple , cu străinii .  ] 
------------------------------------------------------------
Serdici / 2 iul.'34 , retro' 29 

¤ Legea Răducanu :Protecţia muncii indigene 

"Legea dvs este inutilă şi ,ca toate legile inutile, această lege îmi pare chiar cu totul 
dăunătoare . Dvs aţi avut  - am avut cu toţii  - un instrument excelent pentru scopul pe care îl 
urmărim , şi , cu datele pe care le voi da, nădăjduiesc să vă dovedesc această afirmaţie şi 
anume  că  legea Răducanu  [ Legea Migraţiilor ] din 1929 ,era un foarte bun instrument pentru 
scopul pe care îl urmărim. "Legea Răducanu a ieşit într-un timp de început de şomaj, 
încercând să raţionalizeze şi să limiteze concurenţa mânii de lucru străine şi a 
profesionaliştilor străini.  Legea a îngăduit ministerului Muncii să ia măsuri reale şi eficace de 
reglementare a intrării şi şederii în ţară a străinilor , şi , începând cu această lege, " avem o 
preocupare de ocrotire a elementului indigen pe piaţa naţională a muncii . 
 Când Răducanu a adus legea în dezbatere , s-a făcut o largă dezbatere , Răducanu fiind 
etichetat atunci ca xenofob .Şi actualei legi i se vor aduce acuzaţii de xenofobie . 
Aţi  auzit pe dl.deputat Connert aducând asemenea acuzaţiuni.
" Eu constat că aceste acuzaţiuni sunt nedrepte , pentru că dvs , nu numai că nu manifestaţi 
sentimente xenofobe , prin această lege , dar prin dispoziţiunile ei mergeţi împotriva însăşi 
a scopului legii .[----] 
Serdici / 

¤ Supuşi străini 

 ¤ Statistici 

Statistica ( 1 mai 1933 ) , arată că avem următorii  "supuşi străini " : 
6. 484 ,  autorizaţi să exercite profesii pe cont propriu . 
24.000  ,salariaţi  ;
10.000 ,care nu exercită nici o profesie ; 



  8.000 ,  cu paşapoarte Nansen româneşti 
  1.500 , bulgari grădinari 
Deci , în total , cca 51.000 capi de familie. Raportat la 1 milion de salaraţi - cum zice dl 
Ioaniţescu că avem  - dă un procent de 5,09% străini ! 
Deci un număr mult mai mic decât prevede legea dvs , deci legea este complet inutilă ! 
-dr.I.Costinescu ( ministr.Sănătăţii ) :d-ta raportezi la totalul populaţiei !Ori trebuie să ai în 
vedere situaţia pe ramuri industriale şi întreprinderi ! 
-I.Răducanu : Ministrul sănătăţii acum reprezintă pe ministrul Industriei şi comerţului ! 
[ LD : chiar ei ceruseră prezenţa ministrului Muncii ! Sunt mizerabili ! ] 
-dr.I.Costinescu : Ministrul sănătăţii este şi industriaş,şi nu are nici 1 / la 1000 străini ! 
-Serdici : Vă voi dacifre mai recente : 
În ian.1934, o anchetă la… 1.800 întreprinderi … 234.000 salariaţi … 4.900 străini .
Iată adevărata situaţie a străinilor - în procente  - din industrie : 
Textilă : 44,08%                 Îmbrăcăminte : 43%        Chimică : 28% 
Alimentară :27, 5%            Ceramică : 19,6%             Metalurgică : 18 %
Petrol : 14 %                       Fierărie : 13, 4 %             Celelate : sub 13 % 
[-------------]

¤ Polemică " ministerială " 

 [ LD : deşi intervenţiiile  lui I.Răducanu au fost , în majoritate , hodoronc -tronc le   notez pentru 
că oglindesc  pasiuni şi orgolii care şi-au pus pecetea pe actul guvernării] 
-I. Răducanu : vreau să fac o observaţie , deşi ministrul Industriei este obosit Se vorbeşte mereu 
despre simplificarea aparatului de stat .Ei bine, eu sunt surprins că dvs veniţi aici ca ministru al 
Industriei , cu o amplificare .Până acum , ministerul dvs nu se ocupa de problema muncii şi de 
lucrătorii străini ;aceste probleme erau de competenţa ministerului Muncii .
-Teodorescu : Ministerul muncii va fi reprezentat în toate comisiile, şi-şi va da avizul. 
-Răducanu : Eu propun ca ministerul Sănătăţii să treacă la o direcţie a ministerului 
de Intene      , pentru că nu-i văd utilitatea ,    iar ministerul de Industrie şi comerţ să treacă la 
ministerul Muncii ,Formând ministerul Economiei naţionale . Aceasta este o sugestiune. 
-Şeicaru : dacă s-ar desfiinţa ministerul Muncii, ar dispare şi controversa între dvs d-le 
Răducanu , şi d-l Ioaniţescu !   ( ilaritate ) 
-Răducanu : Dle Şeicaru, dvs , ca organ neutru de presă, nu trebuie să vă amestecaţi
 în chestiunile interne de partid . [-----------] 
-V.Serdici :Recunoaşteţi că legea Răducanu   a fost mai bună,  o lege care a dus la   scopul   
urmărit de noi,care estre acelaşi cu cel urmărit de dvs astăzi.     dar fiindcă această lege nu 
constituie un progres faţă de legea Răducanu,şi nu ne apropie mai mult de scopul pe care îl 
urmărim,fiindcă este inutilă şi cel mult vă va îngădui să vă plasaţi favorizaţii care astăzi 
nu mai încap în slujbele statului , în industriile particulare ,pentru acest motiv eu nu  votez 
acest proiect de lege ( aplauze la PNŢ ) 
V.Serdici 
------------------------------------------------------

l ) Pamfil Şeicaru( " Curentul " ) ,2  iul.'34 
 (DAD, MO 13, 2 iul.'34 , p. 873-874 ) 

¤ Legea Teodorescu 

Consideră legea de oportunitate naţională , răspunzând unui interes capital,marcând doar un 
punct de plecare al altei probleme .Deocamdată, legea fixează drepturile muncitorilor 
cetăţeni români [----------] Va veni o altă lege să stabilească proporţia cu naţiunile 
conlocuitoare .[----------] Eu socotesc această lege introductivă  ; va trebui să se stabilească 
şi proporţia naţionalităţilor conlocuitoare .
Şeicaru / 

/Confuzii:Minoritarii = români ? 



[ LD : cea mai bună dovadă de confuzia creată prin termenii legii ] 
-ACCuza : Dle Şeicaru, vă rog, este vorba de români , nu de cetăţeni români . 
-Şeicaru : Proporţia între cetăţenii români şi necetăţenii … 
-ACCuza : Dle Şeicaru, vă rog nu schimbaţi caracterul legii, este vorba de români, 
şi nicăeri nu veţi găsi cuvintele " cetăţeni români " 
-I.Răducanu : Cetăţeni, ca noţiune juridică .
-H.O.Roth : Adică cetăţeni români . 
-ACCuza : Aceasta este interpretarea d-tale, eu zic altfel. 
-Şeicaru : Dlor, eu merg direct , fără să ascund nimic : români în sensul juridic al cuvântului. 
Va veni o altă lege să stabilească proporţia cu naţiunile conlocuitoare .
-ACCuza : Dle d-ta strămuţi discuţia , vrei să introduci legi noi… 
-Şeicaru : Eu socotesc această lege introductivă   va trebui să se stabilească 
şi proporţia naţionalităţilor conlocuitoare .
Pamf.Şeicaru -
------------------------------------------------------------------

m) Adam Ionescu  ( PŢ - fără Lupu ) 
DAD, MO 13, 3 iul.'34 , p. 971-972 ) 
[ LD : importantă intervenţia lui pentru că determină o precizare care , până atunci, 
  plutise în echivoc : ce se înlege prin personal românesc ? 
ministrul Teodorescu răspunde clar : "Evident, cetăţenii români. 
Chestiunea este stabilită prin Constituţie " 
Aşa că toate euforiile naţionaliste , antiminoritare … s-au "desumflat" … ] 

¤Legea Teodorescu 

PŢ va vota legea , deoarece corespunde unei necesităţi a timpului de faţă. 
"El este actul reflex al instinctului de conservare naţională ." 
" Această măsură nu este de sigur un act de naţionalism exagerat sau de şovinism din 
partea noastră "  Până acum s-a legiferat fragmentar  [------------------] 
"Faptul că elementul românesc este îndepărtat , ostracizat din industriile care s-au 
înfiinţat   ,se datoreşte mai mult acelui spirit de lucru în sistemul colonial. 
Capitalul străin care vine aici , înţelege nu numai să-şi asigure o bună rentabilitate,
  dar şi un plasament al conaţionalilor. "    [-----------------] 
Ar trebui , totuşi, privilegiaţi străinii căsătoriţi cu românce, care sunt sau vor deveni cetăţeni 
români.Legea de faţă , ridică procentul personalului românesc  de la 75%  la 80 % ,
pentru fiecare din cele 6 categorii de personal .
El ar dori ca aceast procent să fie ridicat pentru categoria a V-a ( muncitori calificaţi ) - 95 % 
şi pentru categoria a VI -a ( muncitori necalificaţi ) - să fie 100% românesc. 
-I.Răducanu : propune 95% 
-Teodorescu : Această discuţie nu prezintă nici un interes.Chiar dacă am modifica procentul,   
chiar dacă am reduce cu 10% nr. străinilor,fiţi siguri că nu vin în România muncitorii   
necalificaţi ! Nici acum numărul lor nu este important . [------------------------------] 
-Adam Ionescu : Care este înţelesul de " personal românesc" ? 
-Teodorescu : " Evident, cetăţenii români. Chestiunea e stabilită prin Constituţie ." 
-Adam Ionescu :Dacă prin " personal românesc " se înţeleg "cetăţenii români" ,
în general, atunci se impune o modificare  ,fixându-se şi cota rezervată elementului autohton 
românesc.Noi reprezentăm 75- 80%  din populaţia aceastei ţări, şi de aceea , în cota aceasta , 
 rezervată românilor, cer să se respecte aceeaşi proporţie de 80% , 
pe care o avem faţă de totalul populaţiei.
Cu aceste amendamente, declar că votez legea . ( aplauze la majoritari ) 
Adam Ionescu / 3 iul.'34 
-----------------------------------------------------

n )Petre Bejan ( PNL )



( DAD, MO 13, 3 iul.'34, p. 972-973 ) 
[ LD : ia cuvântul după Adam Ionescu ( PŢ ) , pentru care ministrul Teodorescu definise 
tranşant   noţiunea de "personal  românesc ", în accepţiunea legii :"cetăţeni români "  ,
aşa cum îi consacră Constituiţia .
 Bejan vorbeşte în spiritul unui naţionalism ponderat, constructiv, cu mare grijă pentru 
sensibilitatea minorităţilor şi străinilor. 
Poate ar mai fi de notat că , ministrul Teodorescu,fiind chemat la MSR ,dezbaterile se întrerup 
o vreme . Dar asata aşa … poate fi o simplă întâmplare !   ]
Bejan / 3 iul.'34 

 ¤ Legea Teodorescu 

" Ţin să vă atrag atenţia şi vreau să o spun special de la această  tribună -  mai ales în urma 
discuţiunilor de la secţiuni - că n-a fost şi nu este în intenţia noastră să aducem o lege de 
duşmănie ,de agresivitate , în contra elementului minoritar sau a elementelor străine din 
această ţară;
nu avem intenţia să aducem nici o lege de demagogie , adică să prezentăm simple cifre 
de aparenţă de acoperire a necesităţilor , însă de fapt să fie ceva neaplicabil sau inutil .
"Dacă, pe de o parte,nu se poate contesta statului român dreptul de a lărgi posibilităţile 
muncii naţionale,dreptul de a lua toate garanţiile necesare în întreprinderi în legătură cu 
apărarea naţională, dreptul de a rezolva, cel puţin în parte, şomajul manual şi intelectual , 
de care ţara noastră se resimte din ce în ce mai mult ,
pe de altă parte, trebuie să declarăm categoric,că nu este nici de cum în intenţia noastră , 
nici făţiş,  nici în ascuns, să eliminăm elementele minoritare din întreprinderi sau să 
eliminăm elementele reprezentante ale capitalului străin, ale acelui capital, care ,
 în mod onest şi loial, a venit să contribuie la valorificarea bogăţiilor noastre naţionale. " 
[------------prezintă obsrvaţiile   ------------------------] 
Nu numai că nu este o lege agresivă , dar este o lege de împăciuire între elementul 
românesc şi cel străin sau minoritar. [---------------] Este bine să venim cu legi de prevenire , 
aplicate cuminte, aplicate cu energie dar cu bună credinţă .
[-----------------------------------------------] 
Bejan / 3 iul.'34 

¤ Siguranţa apărării naţionale 

Importanţa legii nu o dau atât proporţiile stabilite prin lege.
" Eu cred că dvs trebuia trebuia să insistaţi , în primul rând,asupra măsurilor care s-au luat 
pentru siguranţa apărării naţionale .
Este pentru prima oară când un asemenea articol apare într-o lege la noi în ţară. 
Este pentru prima dată când preocuparea înaltă a siguranţei statutului român , 
este introdusă în lege. 
-V.Serdici : Dacă este vorba de siguranţă, de ce n-aţi propus ca în aceste industrii 
personalul să fie exclusiv românesc ? 
-Bejan : Sunt anumite ramuri, chiar de armament, sunt anumite  specialităţi, pentru care
 ne vor trebui mulţi ani ca să le stăpânim.Nici în alte ţări europene, fabricarea de puşti 
nu o face fiecare ţară.Grija noastră va fi să alegem specialiştii din ţările amice.  
Deci nu poate fi vorba de o exclusivitate definitivă. Când ne dăm seama că războiul de 
mâine va fi un război " tehnic" , în care industriile vor juca un rol preponderent, 
nu puteau lipsi aceste precizări din lege. 
P.Bejan / 3 iul.'34
-------------------------------------------------------

o )I.Răducanu ( ex-ministru Muncii )
( DAD, MO13, 3 iul.'34, p. 980- 983) 

/Legea T=lege formală,de efect aparent 



[LD : Răducanu este supărat că legea lui nu a fost considerată suficientă pentru protejarea muncii 
naţionale. Intervenise deseori  cu remarci pe parcursul dezbaterilor.Acum, evocă şi explică 
legislaţia de protecţie iniţiată de el  ( 1930 ) şi se strădueşte să argumenteze inutilitatea ]
[LD:4 ian 2007.Reflecţie : Acum îmi dau seama că în pofida stilului său enervant, Răducanu este 
foarte aproape de a intui scopul acestei legi de "protecţie" a elementului românesc:
aparenţă de naţionalism pentru calmarea spiritelor ;
amăgire şi manipulare a xenofobiei populare;
anihilare şi captare a simpatiilor pro-legionare sau alte ...
siguranţă şi liniştire a străinilor ( capital şi personal ) 
apropiere şi colaborare cu minoritarii.
Era bine ? Era rău ? Numai evoluţiile ulterioare o vor arăta ] 
/La 1934 , Legea Teodorescu "pentru ce aţi venit cu ea ? [------] numai pentru a aduce în 
fabrica de legi a României Mari , încă un proiect de lege ?( aplauze la PNŢ ) 
-Teodorescu (ministrul Industriei ) :Cuvântul " fabrică de legi" a pornit de la guvernarea dvs ! 
-I.Răducanu :Cu legea dvs "vreţi să afirmaţi formal elementul naţionalist în politica     dvs   , 
şi atunci veniţi cu anumite norme care se adaugă ,care nu înlătură normele din legea de la 
1930,norme care , după părerea mea umilă, sunt inutile, vexatorii şi, dacă îmi daţi voie să 
adaog un cuvânt de efect aparent, aş putea să spun că legea actuală este o lege de efect 
aparent   ,   aceasta în cel mai bun caz, ca să nu repet ceea ce au spus alţii , că ar fi o lege 
demagogică  ,  o lege vexatorie  , o lege care nu ar avea decât sensul ca guvernul să-şi 
îndeplinească un angajament luat faţă de opinia publică. " [---------] 
" Dvs , ori vreţi să ne trataţi pe noi ca pe o colonie , ori vreţi ca azi opoziţia să vă aducă 
acuzarea pe care Partidul Naţional-Liberal a adus-o Partidului Naţional -Ţărănesc şi pe care nu 
vreau să o repet aici .Eu am fost acuzat în 1930 ,de către presa străină, ca un xenofob. 
Nu m-a mişcat întru nimic această acuzaţiune , mi-am făcut datoria. [ ----] 
Pentru fabricarea aceastei legi ,   înlăturaţi cota de 80% pentru personalul inferior .  
 ( aplauze la PNŢ ) [-------] 
După ce arun că unele săgeţi la adresa ministrului Teodorescu (  că este "produsul " 
industriaşului Rizescu -Brăneşti, sau viceversa );după ce ironizează pe ministrul Inculeţ ( că ar fi 
" de bună credinţă " ) ;după ce taxează Raportul lui Titeanu  ( ca pe " o compilaţie "  );
după ce acuză guvernul că vrea să aducă legea pentru acordarea drepturilor depline 
ca să poată guverna  "prin decrete -legi "...conchide că PNŢ nu va vota legea .
I.Răducanu / 3 iul.'34 
____________________

p )Vlad Dimitriu ( PRŢ- Galaţi ) 
(  DAD, MO 13, 3 iul.'34, p. 983- 987  ) 
[  LD : în pofida tendinţelor negaţioniste ale iunianiştilor , ca înverşunat opoziţionist,la adresa 
celor două partide  mari, PNŢ şi PNL,un sâmbure de adevăr există în afirmaţiile lui , privind 
oportunismul legii ,pus pe seama simpatiilor opiniei publice pentru manifestările 
naţionaliste ale extremismului  de dreapta .Subiectul a fost ocolit de ceilalţi oratori. 
În realitate, această problemă era deosebit de complicată şi , cumva,   irezolvabilă .
Care era , cu adevărat ,   dimensiunea  industriei româneşti , în acel moment? 
Asta nu înseamnă că băşcălia lui privind industria " naţională" şi pledoaria pentru "stat 
ţărănesc"   depăşeşte discursul demagocic  radical-ţărănesc.] 
------------------------------------------------------
Dimitriu / 3 iul.'34 

#Legea Teodorescu=lege oportunistă= goală demonstraţie patriotardă 

" Proiectul de faţă , sau din moderaţiune, sau din prudenţă,având probabil sentimentul că nu 
poate rezolva problema aceasta , nici unitar şi nici definitiv, apare chiar din capul locului cu 
o titulatură mai modestă , nu mai este vorba de protecţia muncii naţionale, este vorba de o lege 
" pentru utilizarea personalului românesc în întreprinderi" .
Problema este ţărmurită şi vom cerceta cu obiectivitate dacă, măcar restrânsă,proiectul 
răspunde la ce şi-a propus.



Nu vom contesta şi n-a contestat nimeni utilitatea aducerii unui asemenea proiect de lege .
 Însă un lucru :felul cum a fost depus acest proiect de lege,şi faptul că acest proiect a fost 
premers de o interpelare ,ostentaţiunea cu care această lege vine pe biroul Parlamentului , 
arată că dvs , înainte de a rezolva o problemă , faceţi un reproş, o acuzaţie.[-------] 
" Eu nu vreau să vă aduc acuzaţia că aţi satisfăcut un angajament politic de goală 
demonstraţie patriotardă în timpurile acestea când se pare că anumite mişcări de dreapta au 
oarecare priză în opinia publică ,dar sunt de părere că trebuie să întârziaţi acest proiect , 
poate chiar să renunţaţi definitiv la dânsul, căutând, dacă voiţi să îndrumaţi măcar 
soluţionarea acestei probleme ,să aplicaţi legile existente , studiind serios măsurile necesare 
care să rezolve definitiv problema ."[-------------] 
Dimitriu / 3 iul.'34 

/PNL şi PP:cursa ptr "naţionalizare" 

[LD: ei, da! iată un deputat onorându-şi titulatura de "radical", de "stânga "  ] 
" Opera de naţionalizare a muncii, mai cu seamă după război,a fost o preocupare  şi am 
asistat , de la 1918 încoace , la o cursă, la o întrecere între regimurile care s-au succedat  - 
Partidul Liberal şi Partidul Averescan  -pentru naţionalizarea unor anumite întreprinderi  .   
Rezultatul a fost însă că, în loc să se urmărească naţionalizarea 
personalului ,naţionalizarea muncii, în loc să urmărească ca acele întreprinderi să devină 
realmente întreprinderi româneşti     ,nu s-a ajuns la altceva ,decât la naţionalizarea   "   
acţiunilor"   acelor întreprinderi .  P.Averescan şi P Liberal, s-au luat la întrecere , în 
întreprinderile care au venit prin faptul alipirii în graniţele României Mari , şi care mai de care din 
aceste două partide , 
prin aceia care compun statele majore de conducere ale acestor partide , 
au pus mâna pe   acţiunile   întreprinderilor  , care înainte de unire nu erau româneşti. 

/PNL-deţinătorul întreprinderilor naţionalizate din provinciile unite 

"Este adevărat că în lupta aceasta dvs aţi triumfat şi Partidul Liberal a devenit astăzi 
deţinătorul , în majoritate, a acţiunilor din toate întreprinderile care au fost naţionalizate ,
 ca acţiuni, ca interese comerciale, ca interese băneşti , însă nu ca preocupare de 
proteguire a muncii româneşti. 
-N.Rizescu -Brăneşti :Puteţi să ne daţi un exemplu de societăţi din acestea ? 
Afirmaţia dvs este foarte gravă. 
-Vlad Dimitriu :Reşiţa, toate întreprinderile carbonifere , toate întreprinderile pentru 
exploatarea lemnului , toate întreprinderile miniere, care nu erau ale noastre, 
şi au fost naţionalizate, sub regimul de comercializare de sub ministeriatul d-lui  Tancred 
Constantinescu , mai cu seamă.[------] 
Dimitriu / 3 iul.'34 

/PNŢ:Comutarea proprietăţilor 

[LD:atenţie ! au intrat în patrimoniul naţional sau în patrimoniul particular , liberal? Este o nebunie 
ce spune aest Dimitriu ! 
"După ce aceste bunuri au intrat , cum au intrat , în patrimoniul naţional, adică naţional-
liberal,a venit în 1928 revolta naţional-ţărănistă , care era , la vremea aceea, o revoltă 
populară , şi care , printre alte legi de comercializare ,a comutat patrimoniul acestor 
societăţi, dincoace, în alte mâini. 
-I.Plessia : Aţi citat şi Reşiţa ? 
-  Dimitriu : Reşiţa astăzi, este o societate cu caracter mixt , în care statul român are cea 
mai mare parte din acţiuni ;sunt şi particulari  deţinători de acţiuni ale Reşiţei .
Dimitriu / 3 iul.'34 

#Farsa Consiliilor de administraţie. 

Eu vreau să arăt că opera de naţionalizare a acţiunilor comerciale , cu scop necontestat 
naţional nu a fost întovărăşită de preocuparea pentru apărarea   muncii româneşti .  
/Legile din 1887 şi 1912  privitoare la protecţiunea industriilor naţionale,au dat o primă de 



încurajare , li s-au acordat numeroase avantaje,care au fost prelungite , după război, şi de 
PNL şi de PNŢ.Grav este că nici una din acele dispoziţii , privitoare la elementul 
românesc ,nu au fost respectate .
În 1929- 1930, regimul PNŢ a venit cu legile comercializării, care au avut drept scop 
atragerea capitalului străin, şi prin care o serie de dispoziţii erau în favoarea capitalului 
străin.Ele au avut şi prevederi privind protejarea elementului românesc.
Dar nici dispoziţiunile acelor legi nu s-au respectat  !     [-----] 
Aţi prevăzut în lege obligativitatea ca,  în viitor,preşedintele Consiliului de administraţie să 
fie român.Dle ministru, dar nu există şi astăzi această dispoziţie ? Există ! Şi nu este această 
dispoziţie o sinistră farsă ce se joacă pe bogăţiile româneşti , acaparate astăzi , în cea mai 
mare parte,şi de capitalurile străine şi de conducătorii străini ? 
Nu există şi astăzi în capul fiecărui Consiliu de administraţie ,o păpuşă, un Ionescu , un 
Popescu,care nu reprezintă decât interesele capitalului străin ?     [-------] 
...tocmai dvs să aplicaţi sancţiunile cuprinse în acest proiect de lege , 
referitor la eliminarea acestor preşedinţi " simbolici"  ? 
Credeţi dvs că veţi găsi curajul de a dărâma atâtea întreprinderi şi să stricaţi atâtea lucruri 
bune şi folositoare , pentru marea   familie literară   ,  prin evacuarea din capul administraţiei 
atâtor întreprinderi comerciale , a preşedinţilor Consiliilor de administraţie  ,  când aceştia sunt 
cei mai dragi membri ai partidului dvs ? Desigur că nu . 
Iată deci o dispoziţie completamente lipsită de sinceritate , care nu se va aplica, 
căci ar însemna să vă tăiaţi craca de sub picioare , aşa cum sunteţi azi aranjaţi în partid. " 
Dimitriu / 2 iul.'34 
---------------------------------------------------

r )Eug.Titeanu ( raportor )
(DAD, MO 13, 3 iul.'34, p. 987- 990 ) 
[ LD :Atenţie ! Alături de Aurelian Bentoiu, face parte din grupul " tinerilor liberali " 
care se afirmă ca personalităţi pregnante în această guvernare . 
 Discursul lui este deosebit  : sintetic ( fără a pierde ocazia unei fulgurante observaţii ) , 
coerent ( ca o demonstraţie matematică , graduală ) , elevat (fără preţiozităţi snoabe ) , 
tehnic ( fără obositoare demonstraţii ) , convingător ( fără patetisme ieftine ) , 
polemic ( fără a aluneca în vulgaritate sau atac la peroană ) . 
[ LD :Răspuns adversarilor :consecvenţă între calitatea de interpelator şi calitatea de raportor.
La acest moment , Titeanu caracterizează  , cum puţini au făcut-o ,dezideratele , crezul, 
speranţele , tradiţia , continuitatea , inovaţia, în ceea ce începuse să se numească gruparea 
" tinerii liberali" din PNL .
De asemenea, subliniază  racordarea solidară cu generaţia  tânără a României,în general,  de 
la care asimilează crezul naţionalist  .] 
Vezi document integral al fişier PNL VIII 
-----------------------------------------------------------------
Titeanu / 3 iul'34 

¤Legea Teodorescu=lege de tranziţie 

/Independenţa economică-nedesăvârşită 

"Dacă m-aş urca la această tribună , condus exclusiv de sectarismul de partid,aşi fi foarte 
mulţumit de atitudinea ostilă avută faţă de această lege ,de către diferite partide politice şi de 
către grupările care nu au adus aici criticile obiective pe care le aşteptam de la conştiinţa lor 
politică sau de la conştiinciozitatea ştiinţifică a unor oameni de specialitate .
" Dacă aşi fi mânat exclusiv de sectarismul de partid şi dacă aşi vrea să fac demagogie, 
mi-ar fi foarte uşor să iau rând pe rând numele celor care s-au pronunţat împotriva unei legi 
care este onestă şi fundamentală pentru apărarea muncii româneşti. ( aplauze la PNL ) [-----] 
Lege de tranziţie , fiindcă noi  - şi aici ne deosebim de d-sa  -  avem convingerea că 
nu suntem astăzi în posesiunea tuturor elementelor care să ne asigure acea totalitate de 
independenţă economică ,pentru a legifera complet şi integral în această materie .



/Menajamente faţă decapitalul străin 

Sunt modalităţi, sunt nuanţe, sunt menajamente .Faţă de cine ?Faţă de capitalurile străine a 
căror colaborare noi o socotim necesară ,cu atât mai necesară cu cât aceste capitaluri vin să 
înlocuiască lipsa unui important capital mobiliar românesc care nu este creat .
Prin urmare , lucrul se explică logic.[--------------] 
"Noi socotim că , oricât de interesantă este colaborarea cu capitalul străin,şi oricât de 
necesară ar fi această colaborare ,capitalul străin are de urmărit aici scopuri, în primul rând, 
economice.Eu nu pot să cred că scopul principal al acestui capital este plasarea şomerilor 
din ţările respective !  Nu cu asta poate fi rezolvată  problema milioanelor de şomeri 
din marile ţări capitaliste  ! 
" Înţeleg să-i dăm capitalistului onest , care vine să aducă aici nu o mentalitate colonială , ci 
o mentalitate de cinstită şi de loială colaborare , dreptul la control , în ce priveşte finanţa 
lui şi tehnica lui .
" Dar ,nu înţeleg ca, în mod sistematic, să fie înlăturat ,cu o mentalitate colonială , 
personalul românesc , mai ales că această problemă ia astăzi să fim curajoşi şi să o 
recunoaştem  -aspectele unei adevărate nevroze sociale " ( aplauze la PNL ) 

#Criticile amestecate ale PNŢ 

Au mai fost criticile PNŢ. Mi-ar fi greu să desluşesc o critică şi un punct de vedere .
 Ca şi în alte probleme la ordinea zilei , acest partid a înfăţişat foarte interesante p.d.v, 
dar p.d.v. individuale. Ce să aleg şi cui să răspund ? 
  Să-i răspund d-lui Gafencu care la Senat a văzut în lege " o lege de imixtiune poliţistă " 
  sau să-i răspund d-lui Răducanu care vede în această lege " o lege timidă" ,  fiindcă nu cere 
100% personal indigen ?Iată două puncte de vedere total opuse. 

#Absenţa p.d.v.P.N-Agrarian -Goga 

Pentru a încheia bilanţul criticilor prezentate , voi aminti aici o absenţă , o absenţă care îşi are 
semnificaţia ei  şi care poate să ne ducă la concluzii interesante în ce priveşte sinceritatea 
anumitor agitaţiuni : este absenţa Partidului Naţional-Agrarian  care altădată a ridicat şi el 
această problemă ,fluturând aici toate posibilităţile demagogiei fără răspundere , 
Partidul Naţional Agrarian   care astăzi n-a venit aici să-şi spună cinstit cuvântul 
când este vorba de soluţiuni "( aplauze vii la PNLşi unele bănci ale opoziţiei   ) 
-ACCuza : O observaţie foarte justă . 
-Eug.Titeanu  :Eu ştiu că este foarte uşor să înşiri liste întregi cu nume de rezonanţă străină;
 eu ştiu că este foarte uşor să fluturi flamura tricoloră ; dar atunci când simţi câtuşi de puţin 
cadrul realist al răspunderilor care pot să vină ,ai datoria să spui ce este de făcut. 
Legea aceasta este slabă ?Legea aceasta este xenofobă ?Legea aceasta nu este 
suficientă ? Nimic !Partidul Naţional Agrarian a fost absent în această discuţiune şi cred că 
faptul acesta ,măcar din punct de vedere politic, merita relevat .  [------] 
Titeanu / 3 iul.'34 

/Specificul românesc al legii 

 Raportul a fost criticat pentru că nu a citat suficiente exemple din legislaţiile străine. 
Acuzarea este justă. Exemplele sunt date în Expunerea de motive. 
Când este vorba de condiţiuni specific româneşti , această lege o compar cu necesităţile 
mele reale şi locale, nu cu texte care se potrivesc sau nu se potrivesc realităţilor româneşti .
( aplauze la PNL ) Eu nu fac aici snobism legislativ, şi nici bonjurism legiferativ ! 
 ( aplauze vii la PNL ) 
Titeanu / 3 iul.'34 

#Statistici şi statistici 

/Procentajele 

S-a vorbit aici de statistici şi s-a adus aici o foarte ciudată interpretare de cifre .Cu atât mai 



ciudată , cu cât nu venea de la diletanţi ai cifrelor,ci venea sau de la oameni de specialitate , 
de la ingineri,sau de la oameni preocupaţi de problemele economice şi, prin definiţie, buni 
statisticieni.
   Ni s-a spus : dvs prevedeţi pentru străini un procent de 20% ,când realitatea este că avem 
numai 2 % .Prin urmare, legea nu numai că nu oferă un baraj, dar deschide zăgazurile , 
devine un adevărat magnet de atracţie pentru străini ! 
Evident, în aparenţă sofismul poate să prindă , dar nu este vorba decât de un sofism .
2% străini ?! Nu contest cifra. Dar 2% străini raportaţi la ce ? Raportaţi la totalitatea 
proletariatului manual şi intelectual înregistrat la Ministerul Muncii, de sigur 
Dar eu vă dau reţeta să găsiţi şi mai puţini străini decât  2% :raportaţi totalitatea străinilor la 
marea masă românească de 18 milioane şi vă asigur că nu veţi găsi nici măcar un procent 
infinitezimal care să stabileascăproporţia acestor străini , complet diluaţi în masa 
românească .
2% străini ?! Da, dar atunci când aceşti 2%  îi considerăm pe branşă de industrie , 
vedem că dau cu totul alt procentaj.
Pe noi ,ceea ce ne interesează este repartiţia. 
Pe noi ,ceea ce ne interesează este congestionarea din anumite branşe de producţiune. 
Pe noi, ceea ce ne interesează este că această congestionare de populaţie străină 
cu paşaport , s-a grupat tocmai acolo unde   reprezintă alungarea sistematică a noilor   
generaţii de intelectuali propletarizaţi. ( aplauze vii la PNL )
Şi acum cifre  : 
/În industria chimică, o industrie în directă legătură cu apărarea naţională,28% personal tehnic 
superior străin  ; 
/ În industria alimentară  ,avem 27,5% personal străin. 
/ În industria de îmbrăcăminte şi de mode, avem 43 % personal străin , deşi românca poate 
să aibă eleganţă şi fără aceşti 43% fiindcă o are în mod natural de la Dumnezeu …
/ În industria textilă , 44,8% personal superior tehnic, adică exact în acea categorie care ne 
interesează în deosebi.
Iată prin urmare cifrele !Regret că nu mai găsesc în ele legenda celor 2% ! 
Aceste procentaje se găseau în Raport. Regret că trebuie să constat uşurinţa cu care s-a citit 
Raportul. [------] 
Titeanu / 3 iul.'34 
S-a vorbit aici despre orice; s-au făcut interpretări politice ; s-au făcut aluziuni şi insinuări. 
Dar o discuţie tehnică a legii … nu s-a făcut ! 
"Sunt acele puncte ,în special,care corespund nu numai misiunii economice a legii, 
dar cerinţelor generale de opinie publică şi, în acelaşi timp,crezului nostru de partid  , în 
primul rând naţional ,liniei noastre ideologice de ieri şi programului nostru politic de astăzi "      
(aplauze la PNL ) "Am adus principiul proporţionalităţii . Faţă de aceste contingente străine 
ridicate ,pe care vi le-am citat , noi aducem amputarea celor 20% . [-----] 
Titeanu / 3 iul.'34 
Titeanu / 3 iul.'34 

/Proporţionalizarea salarizării 

"Este dezideratul , care a devenit paragraf de lege, adus de Comisiune,dezideratul expus de 
o seamă de asociaţiuni profesionale ,care au cerut proporţionalitatea salarizării. 
 Proporţionalitatea salarizării , reclamată de toate sindicatele profesionale, 
  de toate asociaţiile calificate , pe care noi nu am putut-o admite în forma ei iniţială. 
Pentru capitalul străin nu am interes să stabilesc proporţionalitatea între salarii ; 
dar am dreptul de a interveni pentru a asigura elementului meu muncitor românesc , 
un minimum de salariu onorabil , care să fie corespunzător funcţiunii pe care el o ocupă, 
să fie corespunzător capacităţii     celui care îndeplineşte o însărcinare în întreprindere , 
care să fie corespunzător rolului     pe care are dreptul să-l joace  - acest element românesc   - 
în viaţa şi în mecanismului general al acestei ţări. 
Acest principiu, derivat din principiul dezideratului proporţionalităţii ,a trecut prin Comisiune  şi 
a fost încorporat legii. [------------------] 
Titeanu / 3 iul.'34 



¤Întreprinderile legate de apărarea naţională . 

Legea este precisă :e vorba de toate acele întreprinderi în directă legătură cu apărarea 
naţională. 

/Acţiunile de sabotaj şi spionaj 

Textul propus conturează net caracterul acestei intervenţiuni ;o imixtiune care are la baza ei 
un singur lucru : îngrijorarea românească condusă de aceeaşi permanentă preocupare , 
care trebuie să fie pentru toţi o obsesie :apărarea naţională . E clar . [-] 

/Supravegherea suspecţilor.

[ LD : atenţie ce criteriu subiectiv !  Oare Titeanu este sincer, diplomat  sau naiv ? ] 
 " De aceea noi aducem un control justificat de toate aceste exemple ,control care nu se 
adresează câtuşi de puţin unei categorii de cetăţeni  - am spus-o în Raport  -un control care se 
adresează exclusiv individului ca valoare morală,individ în care poţi să ai încredere sau 
poţi să nu ai încredere .Depinde de sănătatea morală a categoriilor de cetăţeni şi
de solidaritatea lor cu acest stat ,[--------] 
Titeanu / 3 iul.'34 

¤Tradiţia, doctrina , realizările PNL 

/Independenţa economică 

"Nu pot să uit toate eforturile pe care le-a făcut acest partid pentru o permanetă resurecţie şi 
o permanetă afirmare românească.( aplauze la PNL ) 
Nu uitaţi că sunt câteva decenii de abia de când vămile acestei ţări nu erau ale noastre ,
de când salinele acestei ţări nu erau ale noastre ,de când monopolul tutunurilor acestei ţări 
nu era al nostru,de când această ţară nu avea o bancă de emisiune ,nu uitaţi că ,dacă noi 
am fi mers în spiritul cosmopolitismului unora  şi al abdicării altora , reţeaua de cale ferată 
ar fi rămas în mâini străine până la 1960 ! [----] 
Titeanu   / 3 iul.'34 

()Tinerii liberali 

" Pe lângă faptul că se formulase în acea interpelare un crez politic     cu convingerea fermă că 
acest partid va traduce în fapt ceea ce constituia dezideratul unei gândiri colective şi al unui 
curent de opinie publică ,mai aveam încă o convingere , aceasta de ordin mai personal, 
o mărturisesc, credeţi-mă, fără să fiu deloc subiectiv, fiindcă ce voi spune aici ,
reprezintă gândul unanim al noilor generaţii care s-au înscris în Partidul Liberal. 
" Noi aveam nevoie de o justificare .Acest trecut glorios ne-a făcut pe noi , care am ieşit din 
frământarea naţionalistă a Universităţilor ,să vedem în acest minunat instrument de 
realizare pe plan naţional ,şi în această minunată organizaţie de guvernământ, 
cel mai bun instrument de înfăptuire a dezideratelor noastre de emancipare şi afirmare 
românească "  ( aplauze vii la PNL ) 
" Din acest punct de vedere , legea de faţă nu reprezintă un simplu baraj , ea reprezintă un 
îndoit baraj,baraj împotriva concepţiunilor de exploatare colonială     a acelor capitaluri care 
nu vin aici cu gândul cinstit ,şi un baraj împotriva demagogiilor asasine 
[ LD:aluzie la Garda de Fier şi alte organiz.extremiste ]care caută să speculeze un tineret 
rătăcit " ( aplauze vii la PNL )
" Noi ,   care   reprezentăm   continuitatea dintre generaţii , continuitatea aceea vie,
continuitatea aceea organică, noi care avem mereu în ochi mitologica imagină a torţelor care 
trec din mână în mână ,noi care ştim că în acest partid , nici o dată o mână slăbită n-a 
aşteptat să cadă flacăra ,după cum nici o dată o mână tânără pripită n-a avut ineleganţa să 
smulgă sfânta ei lumină . ( aplauze prelungite la PNL ) 
" Noi, noua generaţie, cei care purtăm pe frunte semnul cărţii      şi semnul focului , 
avem conştiinţa că , deşi înscrişi în disciplina unui partid, tocmai de aceea şi prin aceasta , 
ne-am făcut datoria către ţară şi datoria de solidaritate către noua generaţie proletarizată . 



"   [   aplauze prelungire la PNL ; oratorul este viu felicitat ] 
Eug.Titeanu 
LD : au urmat concluziile ministrului Teodorescu , şi legea a fost luată în considerare ,
 apoi discutată şi votată articol de articol, şi în final adoptată  .
legea utilizării elementului românesc /  2-3 iul.'34 
__________________________________________

26.) Romulus Seişanu (Liga antirevizionistă ) Interpelare , 3 iul.'34 
(DAD, MO 13, 3 iul.'34 , pag. . 977  )

#Propaganda revizionistă maghiară contra Trianonului 

"Am onoarea să adresez următoarea interpelare d-lor miniştri ai Afacerilor Străine[Titulescu ]  
şi de Interne [ Inculeţ ] ,ca membru al Ligii Antirevizioniste din România , de sub preşedinţia d-
lui Stelian Popescu,şi în numele tuturor membrilor fondatori şi activi ai acestei Ligi, 
asupra propagandei primejdioae pentru pacea europeană şi interesele superioare ale României 
, pe care o susţine şi patronează guvernul ungar împotriva Tratatului de la Trianon , atât în 
interior cât şi în exterior.[--------]
Liga Antirevizionistă va invita pe toţi aceşti domni parlamentari englezi în România ,
ca să-şi dea seama de dreptatea cauzei noastre  şi să-şi revizuiască opiniile lor, 
profund eronate , asupra frontierelor din Europa Centrală,care sunt şi vor rămâne 
intangibile , ele fiind expresiunea cea mai vie a dreptului naţiunilor de a trăi în cadrul lor 
etnic şi istoric. 
În consecinţă, întreb : 
Ce măsuri a luat guvernul nostru , şi în special Ministerul Afacerilor Străine,în vederea 
paralizării acestei propagande organizată de guvernul maghiar ? 
Ce măsuri a luat Ministerul de Interne pentru zădărnicirea propagandei revizioniste în ţară, 
întreţinută prin presa minoritară maghiară , prin numeroase publicaţii răspândite în Ardeal, 
ca şi prin organizaţiile camuflate socialiste internaţionale din zona frontierei de Vest, 
care sunt în serviciul Ligii Revizioniste din Budapesta  şi întreţinute cu fondurile guvernului 
maghiar ? " [------------------] 
R.Seişanu / 3 iul '34 
_____________________________________

27.) Dizolvarea organizaţiilor hitleriste din Ardeal ,7, 12 iul.'34 
( "Adevărul " , an 48, 13, 14 iul .'34  ) 
 a) Jurnalul Consiliului de miniştri ;
 b ) Referatul ministrului de Interne .  Vezi la fişier Germanii .
După Referatul ministrului de Interne , I.Inculeţ,Consiliul de miniştri a decis dizolvarea 
organizaţiilor hitleriste din ţară,cu toate grupările afiliate lor. 
Jurnalul Consiliului de miniştri a fost dat la 7 iul. a.c. şi s-a publicat în " Monitorul Oficial " 
din 11 iul. 

a)Jurnalul Nr. 1.225al Consiliului de miniştri 

" Consiliul de miniştri , în şedinţa sa de la 7 iulie 1934, 
"Având în vedere referatul d-lui ministru de Interne cu nr. 7070 A , din 7 iul. 1934,din care 
rezultă că o grupare cu caracter politic intitulată Die Nazional- sozialisten Deutschen in 
Ruma"nien existentă astăzi sub denumirea  de Nazionale Erneuerungs bewegung der 
Deutschen in Ruma"nien ,acţionază pentru realizarea scopurilor  ce-şi propune  prin mijloace 
interzise de legile în vigoare;
"Având în vedere că această grupare funcţionează pe baza unui Statut şi a unor Instrucţiuni cu 
caracter secret, care cuprind dispoziţiuni de coergiţiuni contra celor care nu ar împărtăşi 
ideologia şi nu s-ar supune programului de acţiune ale acestei grupări, ceea ce constituie un 



vădit atentat la libertatea de conştiinţă consacrată de Constituţia ţării ;
" Având în vedere că în exerciţiul propagandei sale , această grupare ca şi diferitele formaţiuni 
afiliate ei, au dat loc în mai multe părţi ale ţării la manifestaţiuni publice , care , prin caracterul 
lor provocant au iscat conflicte violente , nu numai cu populaţia paşnică a ţării, dar şi cu 
autorităţile constituite ale statului ; 
"Considerând că ,însăşi conducerea aceastei grupări, recunoscând că modul ei de funcţionare 
era în contradicţie cu legile ţării ,îşi luase anagajamentul de a se dizolva de bunăvoie într-un 
anumit termen , obligaţie care a rămas însă neexecutată ; 
"Considerând, pe de altă parte, că această grupare , prin acţiunea ei contra legilor şi prin 
caracterul violent al manifestărilor ei de până azi,primejduişete nu numai ordinea în stat dar 
şi continuarea raporturilor de paşnică şi armonioasă convieţuire înăuntrul populaţiei 
româneşti a minorităţii germane şi, prin aceasta ,compromite însăşi interesele permanente 
ale acestei minorităţi ; 
"Având în vedere şi dispoziţiunile legii pentru reprimarea infracţiunilor contra liniştii publice 
din 22 martie 1933,şi a Legii pentru apărarea ordineiîn stat , din 6 aprilie 1934 ; 
"Consiliul  declară dizolvată gruparea " Nazionale Erneuerungs bewegung der Deutschen 
in Ruma"nien " ,fostă " Die Nazional- sozialisten Deutschen in Ruma"nien "    , dimpreună 
cu toate organizaţiunile ei afiliate . 
" Autoriză pe d-nii miniştri de Interne şi de Justiţie cu îndeplinirea dispoziţiunilor prezentului 
Jurnal.Gh.Tătătărăscu, Ion Inculeţ, R.Franasovici, C.Xeni, Vict.Antonescu, dr.C.Angelescu, 
Ion Nistor, Al.Lapedatu, N.Teodorescu, VPSassu, Victor Slăvescu 
Nr. 1.225 
Dizolvarea NDER / 7, 12 iul.'34 
_______________________________________________________________

28.) Gh.Tătărăscu ,prim ministru ,vizita la Paris, 11 - 13 iul.'34 
( "Adevărul" , 12 ,  13, 14  iul.'34  ) 
[  LD Nu-mi propun tratarea propriu- zisă a problemelor diplomatice . În continuare … urmăresc 
doar felul cum ea este receptată de români. Mă interesează … atmosfera  şi poziţia exponenţilor 
politici privind diplomaţia   ]

/  Rador / Paris, 11 iul.'34 

  D- l şi d-na  Tătărăscu au sosit cu simplonul. A fost întâmpinat de d-l şi d-na Cesianu 
şi de întreg personalul civil şi militar al Ambasadei româneşti la Paris; Zeuceanu ( ambasador  la 
Madrid )precum şi de reperezentanţi ai instituţiilor franceze ( guvern, externe, armată ) şi presă . 
Din delegaţia română mai sunt :Victor Slăvescu ( Finanţe) , Radu Irimescu ( Aer ) ,Eugen 
Titeanu ,Sebastian Şerbescu, senator Bercovici ( dir.ziar " L'Independance Roumaine"  ) 
 Tătătărăscu descinde la hotel " Ritz " ;a depus o coroană la mormântul eroului necunoscut ; 
  apoi dejun la ambasadă ; 
---------------------------------

/ Havas / 11iul.'34 

  Barthou - va da un dejun la Ministerul Afacerilor străine ( 12 iul. ) ; 
  Tătărăscu - va da un dejun şa Ambasadă ( 13 iul )  ; 
  Tătărăscu va asista la revista militară şi dejunul dat de Lebrun la Elysee ( 14 iul. ) 
--------------------------------

/ Rador / Paris, 12 iul.'34 

Ziarele apărute azi dimineaţa la Paris , consacră coloane întregi sosirii la paris a preşedintelui 
Consiliului de miniştri  şi a programului zilei trecute .Simpatia spontană şi întreagă a Franţei 
pentru premier şi România.Vizita apropiată a MSRegelui Carol II , care va urma pe cea a 
primului său sfetnic,este salutată cu vie simpatie. 

/  " Le Jour " Georges Martenet:" Moştenitorul lui IGDuca "



Tătărăscu, alături de Titulescu, are partea sa  din succesele care se cunosc : Pactul Balcanic, 
reconcilierea dintre Bucureşti -Moscova, întărirea Micii Înţelegeri, şi mai ales, coeziunea între 
tezele franceză şi română asupra securităţii şi asupra statu quoului european .[-------
Câteva date biografice : 
Gh.Tătărăscu , om tânăr şi plin de experienţă, s-a născut la 1887, familie de militari  ; 
Deabia primit doctor în Drept la Universitatea din Paris, că a intrat în viaţa politică ,
a devenit parlamentar din 1919; a devenit subsecretar de stat  ( din  1923  ) sau ministru în 
toate guvernele liberale . 
-----------------------------

/  "Figaro" 

Tătărăscu culege astăzi simpatia Franţei pentru felul cum l-a primit pe Barthou 
    la Bucureşti   ( el a avut ideea să-l facă cetăţean de onoare !  ) 
----------------------------
Câteva date biografice : a luat puterea a doua zi după asasinarea lui Duca ; mare prieten al 
Franţei ; el este îmbibat de cultura franceză ; 
--------------------------

/"Le journal " :

deşi nu s-a dat nici un Comunicat oficial, se ştie că a avut o întrevedere cu Louis Barthou , 
care l-a informat asupra problemelor, mai ales convorbirile cu Londra - în care România , 
Titulescu, este foarte interesată .A avut o întrevedere şi cu Leger ( secretar g-ral al 
minist.Afaceilor străine ) Doumergue va oferi un mare dejun în onoarea oaspetelui . 

/  L.Europe Nouvelle"  : 

nu există dificultăţi între cele două state ; este o prietenie tradiţională, solidă ;  Tătărăscu este în 
franţa, ca la el acasă ; apărător inflexibil al instituţiilor democratice 
şi parlamentare , arată adevărata faţă a  României . 
Tătărăscu /  12 iul.'34 
______________________________________________________________

29.)Vasile Sassu ( ministr. Agriculturii ) , interview ,13 iul.'34 
("Adevărul " , 13 iul.'34  )

¤Recolta de grâu a României 

Ministrul Agriculturii a dat un interview ziarului " Dimineaţa " , despre situaţia recoltelor ,
pe regiuni şi  cereale.  Rezultă că tocmai grânarul ţării este mai în suferinţă. 
Este o recoltă medie, care va asigura nevoile interne, dar , probabil , 
nu vor fi prea mari disponibilităţi la export. 
Pe culturi, media în ultimii 5 ani, era : 
Grâu :    295.000 vagoane  ;           Porumb : 459.000 vag.     Secară : 30.000   vagoane ;           
Orz : 160.000 vag.                          Ovăz :   94.000 vag. 
  Pe anul 1934, se estima o reducere de 50 %  ! 
______________________________________________________________

30.)Declaraţii politice ale PNL,iul.'34 
( Adevărul " , 21 iul.'34  ) 
Prilejul : instalarea av. Florian ca preşed. al org.PNL din Tg.Ocna , la care au participat 
numeroşi parlamentari şi partizani din jud Bacău şi Iaşi .au vorbit  Cancicov  şi Iamandi . 
 Întrunirile erau şi un prilej de mobilizare în vederea alegerilor comunale,planificate să aibă loc 
la 12 august .



a)Mircea Cancicov,Tg.Ocna

*Notă:Mircea Cancicov 

Rev." Parlamentul românesc " (  iul.') scria că Mircea Cancicov, deputat de Bacău ,şeful 
org.judeţene PNL,element de rară  valoare , a fost ignorat de guvern.De aceea, a demisionat 
din Parlament şi şefia PNL de la Bacău.Aceeaşi revistă, semnala ( 8 nov.) că devenise 
subsecretar de stat la Domenii 
-----------------------------------------------

¤Generaţia "tinerilor liberali"

/Neoliberalismul-noua religie a liberalismului 

-Drepturi constituţionale şi vot universal 

[ LD :f.f.  interesante , f. f . importante opiniile lui Cancicov.Ele ar putea da o idee despre 
adevărata şi reala atmosferă din PNL , a ceea ce s-ar fi putut  ascunde  în spatele  sintagmei " 
bătrânii" şi " tinerii " liberali.Este semnificativă   mobilizarea sub semnul moştenirii 
testamentare şi a continuităţii doctrinare a lui IGDuca  - steag preluat de Dinu Brătianu  - 
de care ,se părea ,că Tătărăscu dădea semne de îndepărtare.] 
" Noi, generaţia tinerilor liberali , care am avut onoarea să fim înrolaţi sub conducerea 
regretatutului şi în veci neuitatului nostru îndrumător spiritual IGDuca,nu vom uita nici o dată că 
prin jertfele şi eforturile noastre comune am contribuit , în epoca celei mai grele încercări prin 
care a trecut partidul naţional-liberal , la crearea acelui neo-liberalism     care a adus partidul , 
prin practica drepturilor constituţionale   şi   a votului universal  ,   din biruinţă în biruinţă, până la 
primirea sarcinii guvernării. 

-Forţa: nu trusturile bancare şi industriale 

" Mândri  şi respectuoşi faţă de trecutul glorios al acestui partid, revendicăm onoarea
de a fi contribuit , sub conducerea lui IGDuca la crearea acestui spirit de înoire şi 
purificare ,care a ridicat PNL în spiritul opiniei publice încât să fie reclamat , indicat şi 
impus de votul universal , la ridicarea morală şi economică a ţării. 
"S-a dovedit astfel că sărăcia şi suferinţa , departe de a fi o piedică,au dus la înălţarea 
partidului liberal, la un nivel la care nu l-ar fi putut menţine preocupări materialiste sau 
sprijinul forţelor bancare şi  trusturilor industriale ,forţe pe care noi, dacă le socotim 
necesare economiei naţionale, le-am dispreţuit şi le excludem din religia noastră politică   .   
Cancicov / 20 iul.'34 

()Idealurile(testamentul ) lui IGDuca 

"Să spunem d-lui Victor Iamandi să comunice membrilor guvernului ,emaţiune a PNL, că 
partidul ,cu care uneori nu se ţine contactul destul de strâns,înţelege să servească mai departe 
idealurile pentru care a trăit şi s-a jertfit IGDuca. 
"Avem datoria sacră să veghem la executarea testamentului său politic. 
Din numeroasele codicile ale acestui testament , reţin în astă seară , pentru a le reaminti d-lui 
Victor Iamandi , ca membru al guvernului, două :
...Spiritul economiei sobre 
"Primul, reprezintă acea dorinţă ultimă şi de totdeauna a lui IGDuca :guvernarea noastră ca 
şi opera noastră administrativă ,trebuie să fie fără demonstraţii de paradă, condusă de 
spiritul economiei şi ferită de cheltuieli inutile.
Numai astfel sacrificiile şi jertfele de tot soiul , ce pe calea legii bugetare şi a procedurii 
excepţionale a decretelor vom impune tuturor categoriilor sociale , vor fi acceptate fără 
murmur , ca un sacrificiu necesar, liber consimţit .

...Ordine şi disciplină naţională 



    "Al doilea codicil din testamentul lui IGDuca , se referă la ideea de ordine.
Desigur, nu ordinea brutală , care făcea altădată ca < liniştea să domnească la Varşovia !  > 
prin scoaterea forţelor poliţieneşti în stradă . 
 E vorba de acea ordine în spirite, în conştiinţe, în voinţele de înfăptuire ,care duc la o 
adevărată disciplină naţională,prin respectarea de către toţi a normelor legale şi 
constituţionale   ,  fără de care nu se poate concepe nici libertate, nici democraţie."   [  ----] 
Cancicov / 20 iul.'34 

...Apărarea regimului constituţional democrat 

[LD : spusele sale  dau semnale privind tentativele oculte de revizuire a Constituţiei ,întârziate 
şi dejucate ,atunci, pentru o perioadă , dar realizate în 1938.Va trebui să surprinzi undeva şi 
cumva ..naşterea , evoluţia şi împlinirea acestei  tendinţe ] 
"Desigur,nu se serveşte ideea de ordine atunci când , din senin, nu se ştie cum, 
nu se ştie de unde, nu se ştie de ce, se provoacă îngrijorarea opiniei publice 
prin aruncarea intempestivă a formulei modificării Constituţiei . 
" Opinia publică a reacţionat .Partidul naţional - liberal reacţionează. Partidul naţional-liberal 
a dat dovadă în trecut , chiar sub regimul censitar , zis oligarhic,nu numai că nu se teme de 
modificările constituţionale , dar le poate determina atunci când necesităţi naţionale sociale şi 
politice le fac necesare , dar numai cu respectarea tuturor formelor constituţionale , şi 
după un prealabil proces de opinie publică ,chemată şi provocată să delibereze asupra unor 
noi orientări.[------------------------] 
Pe când astăzi, prin şoapte , pornite din oficine ascunse,răspândite tainic de oameni care pot 
compromite chiar ideile bune, din senin se vorbeşte de modificarea Constituţiei , care capătă 
astfel aspectul unui adevărat atentat contra tinerii democraţii  ,   care tocmai începuse să dea 
roadele unei orientări cuminţi   şi   aşezări definitive   , în aceşti 15 ani de aplicare . 
Care sunt relele ce decurg din aplicarea Constituţiei şi care sunt principiile sau textele 
anume ,care au împiedicat instaurarea unui regim politic normal în ultimii ani în România ? 
[----] 
Desigur, zice şi opinia publică românească , e ceva anormal
.Dar toată lumea este convinsă că aplicarea sinceră a   Constituţiei   , ar înlătura tocmai acest   
anormal . 
"Modifiacarea Constituţiei ar fi profitabilă   numai aventurierilor politici,  cari ar dori 
stabilizarea şi normalizarea anormalului. 
PNL, în permanentă evoluţie şi în continuă adaptare, azi, ca şi în trecut , când nevoia s-ar 
prezenta, va aborda cu curaj orice problemă ,care ar implica modificarea Constituţiei. 
Nu permite , şi nu va putea permite , însă, ca această problemă gravă 
să se pună şi să se tranşeze în mod ocult, prin înlăturarea procedurii legale prevăzută ,
ca orice normă de procedură, tocmai pentru respectarea drepturilor cetăţeneşti.
Cancicov /  20 iul.'34 

¤ Mesaj către guvern 

"Îl rugăm pe dl Victor Iamandi , să comunice guvernului din care face parte , 
că Partidul este unanim să ceară : nici o concesie şi nici o slăbiciune în apărarea ordinii 
publice , prin aplicarea severă dar dreaptă a legilor de apărare a statului ;nici o abatere de a 
linia dreaptă trasată de marii înaintaşi ai partidului nostru , care duce la apărarea prin toate 
mijloacele şi cu orice jertfă a regimului constituţional democrat " 
Mircea Cancicov / 20 iul.'34 
-------------------------------------------------------

b) Victor Iamandi, răspuns 

¤Întrunirile judeţene PNL 

/Împotriva amatorilor de aventuri 



[LD: cred că face aluzie la... G de F ( ieşită "basma curată" după procesul asasinării lui Duca ) , la 
micările produse paralel şi local , fie de cuzişti,gogişti , saşi hitlerişti şi alţi "amatori" de dictatură ] 
Numai că , în lupta cu aceste forţe ...
"Salută manifestarea de opinie de la Tg.Ocna , care venea după aceea impunătoare 
de la Botoşani [ LD : lipsă în documentare ] unde s-a dat semnalul acţiunii necruţătoare
 pe care PNL trebuie s-o întreprindă împotriva amatorilor de aventuri . 
"De trei sferturi de veac,viaţa politică a României a mers, netulburată ,pe căile unei liniştite şi 
normale dezvoltări a instituţiilor sale democratice. 
De câţiva ani încoace, însă , câţiva panglicari ai psihozei pe care o parcurgem în această 
epocă de confuză şi iritantă tranziţie, câţiva exponenţi ai arivismului şi ai dezordinii morale  
- parodiatori ridicoli ai experienţelor de aiurea, care şi aceia se dovedesc  , pe zi ce trece, 
tot mai ineficace şi încearcă să se avânte în deslănţuiri de aventuri " dictatoriale" ,care nu 
pot avea nici o legătură cu interesele superioare ale statului şi nici cu structura sănătoasă a 
conştiinţei politice a poporului nostru.
În contra unor asemenea tendinţe ,se impune prompta reacţiune a noastră " 
Victor Iamandi / 20 iul.'34 

¤Acţiunea şi sacrificiul PNL 

#Pericolul terorismului .

" Veniţi la guvern acum 8 luni de zile, prin încrederea ţării şi a regelui- după 5 ani de opziţie în 
care ne-am pregătit pentru a da statului o cârmuire pozitivă şi regeneratoare ,angajaţi în 
opera de apărare a ordinei publice, grav ameninţată de terorismul unei bande analfabeţi şi 
criminali ,la care se adăugase isteria unor cercuri corupte şi ratate ,reprezentând o infimă  
minoritate a aşa-zisei noastre societăţi " înalte"   -  a trebuit să pierdem în această luptă , pe 
care am purtat-o împotriva conspiratorilor,pe marele nostru conducător şi animator  
IGDuca. " 

/Doctrina şi programul PNL:armonie şi solidarism 

"Azi însă stăm pe temeiul inebranabil al doctrinei şi al programului partidului liberal - 
aşa cum le-a formulat înainte de venirea noastră la guvern,nemuritorul spirit creator şi 
intuitiv al lui IG.Duca .
" Doctrina democraţiei , adică a suveranităţii populare , sintetizată în sistemul reprezentativ 
al parlamentarismului ,al libertăţilor publice consacrate de Constituţie şi al respectului 
tuturor instituţiilor isvorâte din aplicarea principiilor ei.
" Programul partidului liberal, adică al realizării acelei opere de redresare economică, 
financiară şi administrativă , în sensul asigurării echilibrului normal     între interesele tuturor 
claselor şi categoriilor sociale.
Victor Iamandi / 20 iul.'34 

#Revizuirea Constituţiei ? 

[ LD : Ce se va întâmpla cu Iamandi între 1934- 1938 … de va deveni unul dintre colaboratorii lui 
Carol, sprijiniror al octroaerei  Constituţiei, pe care o respingea cu atâta vehemenţă ? 
Vom vedea ! . ] 

/Constituţia din 1923!

" Pentru îndeplinirea aceste misiuni nu e nevoie de nici o transformare bruscă a pactului 
nostru fundamental ,ale cărui idei cardinale şi a cărui elasticitate de adaptare la situaţia reală 
a ţării se înfăţişează , cel puţin pentru câteva decenii de acum înainte ,ca singurele criterii de 
funcţionare a statului. 
"Constituţia din 1923 , votată de adunările naţionale constituţionale ,sub directa conducere a lui 
I.C.Brătianu ,trebuie să stăpânească întreaga epocă de consolidare  a României reîntregite 
.A se aţâţa chestiunea unei modificări a   Constituţiei    -fără ca conştiinţa obştească să ceară 
aşa ceva şi fără ca interesul ţării să o reclame ,însemnează a se provoca frământări interne 



inutile şi periculoase.  "  
" Simplificarea aparatului de stat şi retuşarea unor instituţiuni a căror funcţionare nu este 
destul de strânsă şi de satisfăcătoare , acestea se pot realiza în cadrul suficient şi de 
accesibil al actualei Constituţii. 
Dacă suntem categoric împotriva modificării Constituţiei , pe care n-o cere nimeni şi care nu 
poate folosi la nimic,suntem cu atât mai înverşunaţi adversari  ai schimbării pactului nostru 
fundamental pe calea octroaerei . "

Victor Iamandi / 20 iul.'34 

#Duplicităţi iresponsabile. 

[LD : nu se înţelege prea bine  cine vrea schimbarea Constituţiei .Poate mă înşel ? atunci… toată 
judecata se răstoarnă  ! ]
" Guvernarea noastră, sprijinită pe voinţa marei majorităţi a ţării şi pe încrederea Coroanei, 
trebuie să meargă înainte până la îndeplinirea completă a programului     cu care a fost adus 
la cârmă.
Dar , pe lângă aceste comandamente ,care cer un regim de durată şi de continuitate la cârma 
statului,partidul liberal are un drept imprescriptibil de a rămâne în fruntea treburilor obşteşti, 
pentru  a-şi da întreaga lui contribuţie la consolidarea ţării , pe care şi-l trage din sângele 
generos al lui IGDuca, care a fost ucis mişeleşte tocmai în momentul când trebuia să înceapă 
marea sa acţiune reparatoare . 
" Generaţia noastră  rămâne neclintită pe linia de luptă pe care o ocupă astăzi. 
Ameninţările ce ne vin din subsolul conspiraţiilor criminale, nu ne intimidează. 
Cu noi este ţara întreagă , ţara cea sănătoasă şi hotărâtă. 
Cu noi este partidul liberal ale cărui forţe , până acum rezervate şi îndelung tolerante , 
vor fi aruncate în arena publică pentru a înfrunta pe teren     pe protagoniştii ticăloşi ai   
bombei şi ai revolverului .
Nu suntem dispuşi să mai admitem teroarea catilinară a câtorva nemernici care au 
scoborât în noroi şi sânge naţionalismul şi religia. 
" În ceea ce priveşte pe acei oameni politici care,după ce au fost scoşi din circulaţie de 
voinţa populară , încearcă asăzi să beneficieze de spiritul morbid al unor grupări 
organizate la întuneric pentru asasinat şi distrugere ,e bine să ia aminte că suntem gata la 
toate sacrificiile pentru a pune ordine în această ţară,rămasă din nenorocire prea multă vreme 
la bunul plac al tuturor aventurierilor şi naufragiaţilor vieţii noastre publice. " 
Vict.Iamandi /  20 iul.'34 
_____________________________

31.)Victor Iamandi ,interview , Slănic , 24 iul.'34 
( "Adevărul" , 27 iul.'34  + foto Victor Iamandi )   Doc. integral -   fişier PNLVIII  
Prof. I. Ko"nig- Roman , colaborator al ziarului " Czernowitzer Morgenblatt " ,
 a obţinut un interview de la Victor Iamandi . 
------------------------------------------------------- 
Victor Iamandi / 24 iul.'34 

¤Declaraţiile de la Iaşi, Botoşani, Tg.Ocna 

/Apărarea regimului democratic , constituţional .

[ LD: este vorba de un turneu politic al lui prin Moldova.La Slănic, poate , se odihnea. 
Pe de o parte, era miza alegerilor locale ce urmau să fie în august , pe de altă parte , 
era răspunsul PNL la acea " criză din mai" ( tentativa lui Averescu de a veni la guvern ) 
care tulburase disproporţionat scena politică românească, dar şi de  o resuscitare a agitaţiilor 
extremiste de dreapta . Mie îmi lipsesc declaraţiile lui de la Iaşi şi Botoşani  ] 
"Declaraţiunile pe care le-am făcut în ultimele două săptămâni,la manifestaţiunile de la Iaşi , 
Botoşani şi Tg.Ocna şi prin care am afirmat nevoia imperioasă de a se organiza 
o apărare cât mai serioasă a regimului democratic şi constituţional în ţara noastră 



şi de a se da o expresie cât mai amplă acţiunii de opinie publică  împotriva tendinţelor 
anarhice ale extremiştilor de dreapta-au izvorât din aceleaşi principii pe care , de ani 
îndelungaţi,le-am susţinut şi le-am propovăduit cu hotărâre , şi prin presă, şi de la tribuna 
parlamentului,şi de pe banca ministerială , şi prin întreaga mea activitate politică.
" Mă găsesc, prin urmare , pe linia dreaptă şi limpede a consecvenţei pe care mi-a dictat-o , pe 
de o parte , doctrina şi programul partidului naţional-liberal,în serviciul devotat al căruia mă 
găsesc de aproape 20 de ani ,iar , pe de alta,situaţia cu totul specială a României , care nu-şi 
poate desăvârşi consolidarea şi nu-şi poate asigura o dezvoltare paşnică şi rodnică în viitor, 
decât în cadrul pozitiv şi armonic al unei chibzuite democraţii naţionale. " 
Victor Iamandi / 24 iul.'34 

#Agitaţiile anarhiste ,extremiste de dreapta 

[LD :aluzii la CZCodreanu,la Averescu ,la Goga, la  Gh.Brătianu ?
Numai că ţara nu părea nici în " unanimitate " , nici " definitiv câştigată" ,regimului democratic şi 
constituţional - cum declara Iamandi .] 
" Dacă aceste directive şi comandamente politice şi sociale au luat, în vremea din urmă , în 
acţiunea mea  - care , de altfel, este şi a partidului  liberal în întregimea lui  -o formă atât de 
categorică şi de pregnantă , explicaţia stă în faptul că agitaţiile - şi cele văzute şi cele 
nevăzute - ale extremiştilor     de dreapta ,  stimulaţi şi de spiritul de aventură al unor 
politiciani fără scrupule -pe care votul universal i-a scos din circulaţie -au devenit , dacă nu 
direct ameninţătoare  - ceea ce ar fi grav  -însă destul de îngrijorătoare pentru a nu ne lăsa 
indiferenţi."

¤PNL-PNŢ:ptr Front Democratic 

[LD : era necesară şi posibilă organizarea acestui front ?Cine a fost vinovat că el nu s-a putut 
crea ?Unde începe şi se termină reciproca culpabilizare Cât a contribuit acest eşec la instaurarea 
dictaturii regale ? dar a lui Antonescu ? 
De ce , la urma urmei, nici după 50 de ani de dictatură comunistă,cele două mari partide istorice 
nu s-au putut acorda , să dea o şansă acestui popor şi acestei ţări ?! Şi …. chiar lor ?! 
Întrebări, întrebări , puse istoricului de azi, pentru istoria de ieri.  ] 
" Ţara , în unanimitatea ei , este definitiv câştigată regimului democratic  şi 
constituţional.Încrederea constantă pe care ea o manifestă celor două mari partide de 
guvernământ  - naţional-liberal şi naţional-ţărănesc -  o dovedeşte cu elocvenţă pilduitoare .
Trebuie însă ca această încredere  - concretizată printr-un atât impresionant coeficient de 
voturi  -să fie transformată într-o mare forţă dinamică ,de a cărei acţiune organizată 
sistematic să se sfărâme toate tentativele morbide şi dizolvante ale pescuitorilor în apă 
tulbure" 
/Pasivitatea ,nelealitatea minorităţilor / Saşii  Dizolvarea org.hitleriste 
/Politica minoritarilor/ Evreii în viaţa politică 
[LD: vezi pe larg la fişier PNL VIII sau Minorităţi  ] 
Vict.Iamandi / 24 iul.'34 
________________________________________

32.)Gh.Tătărăscu ,declaraţii, Bucureşti, 3 august '34 
("Adevărul" , 4 aug..' 34  ) 
La restaurantul Vişoiu, o masă a grupării "Păreri libere " , a tineretului liberal. 
Au participat : Gh.Tătătărăscu , Gr.Dumitrescu ( guvernatorul BNR ) ,Gh.Gheorghiu ( secretar 
g-ral la Ministerul Muncii ) , etc.etc. 

/Reformă constituţională !? 

/Dictatură ?!

Referindu-se la polemicile din presă privind modificarea Constituţiei, el a arătat că 
 PNL nu a avut în Programul  de guvernare o asemenea reformă ;



nicăeri în ţară, nu i s-a cerut aşa-ceva ; nici Suveranul nu a cerut-o; 
"Cei care vorbesc în Ţara românească de dictatură  ,   trebuie să fie demenţi. 
 Atunci când factori de drept ar cere modificarea Constituţiei, aceasta nu se va putea
face decât pe căile legale .Cine ar face altfel, ar fi un trădător al intereselor neamului " 

*Notă :Grupul H 

Comentariu : în PNL există şi un "grup H" .De ce se chem aşa, nimeni nu ştia . 
Se spunea că ar fi condus de Petre Gheaţă ( deputat de Ilfov ) , şi că ar fi de"stânga" ;
Bejan ?Furlugean ?Cosma ?Aznavorian ? dar nu era sigur… Iamandi  ?
Este o modă de americanizare , de înlocuire a titlurilor cu iniţialele. 
Binecuvântat fie naşul noului grup ( "Facla " , 6 aug.'34 ) 
----------------------------------------------
Gh.Tătărăscu / Bucureşti / 3 aug.'34 
________________________________________

33.)Declaraţii politice ,Timişoara , 6 aug.'34 
( Adevărul " ,an 48, nr. 15.513 , 7 aug.1934  ) 
a) Consfătuire PNL           b) Conferinţă ministerială . 
[LD : nu ştiu dacă este stenogramă sau rezumat , de aceea nu dau în ghilimele ; 
------------------------------------------------------------------------------------

a)Consfătuirea PNL 

Oraşul a fost frumos pavoazat. Încă din ajun, au sosit parlamentari , şefi de organizaţii şi 
autorităţi din Ardeal ,  Banat, Crişana, Maramureş .
 Membrii guvernului şi şeful PNL , Dinu Brătianu, au călătorit cu trenul , iar la sosire  au fost 
întâmpinaţi de g-ral Oprescu, episcop Augustin Pacha,dr.Nitor ( prefectul  ) prof.Aug.Coman ( 
primar ) , dr.Avram Imbroane , ş.a.ş.a. 
Consfătuirea  s-a ţinut la Clubul liberal .Al.Lapedatu ( ministr.pentru Ardeal ) a deschis 
consfătuirea , pronunţându-se pentru colaborare şi împotriva regionalismului ; a mai vorbit şi 
Avram Imbroane.Apoi a vorbit Dinu Brătianu şi Gh.Tătărărscu 

b)Conferinţa ministerială 

La ora 11 , s-au mutat la Prefectură.S-a ţinut în două reprize : în continuarea consfăturii şi după 
banchetul de 300 persoane.Între orle 7-9 seara , Tătărăscu a primit numeroase delegaţiuni. 
La ora 10 seara, oaspeţii au părăsit Timişoara , cu trenul .
La Consfătuire :

-Dinu Brătianu ,Consfătuire PNL,6 aug.'34 
[ LD:Vezi discurs integral la fişier PNL-VIII ] 

-Sinceritate, continuitate, fermitate .

-Nu abdicării de la principiile şi programul PNL !

[ LD :deşi previne auditoriul să nu caute în discursul lui aluzii , pentru ca va fi clar şi direct ;
deşi vorbeşte ca şi când între el şi Tătărăscu există o perfectă identitate de opinii ;
fără să facă cuiva -mai ales  lui Tătărăscu  -vreun proces de intenţii ;
Brătianu loveşte elegant - cum se spune  -la ţintă  ( foarte ingenios !  ) exact în punctele 
nevralgice anticipate ca opţiuni ale premierului ,atribuindu-i  propriile-i opinii : 
nu destindere neprincipială ! nu revizuirea Constituţiei !nu prelungirea stării de asediu şi cenzurii  
!nu puteri discreţionare guvernului, în detrimentul  parlamentarismului !
Respectarea regimului democratic, constituţional, parlamentar !] 
"Nu va ieşi din obiceiurile lui de a discuta fără reticenţă problemele politice la ordinea zilei. 
"Nimeni din dvs nu trebuie să caute în cuvântarea mea aluziuni ,cari nu sunt în gândul meu , 



nici dorinţa de a micşora adeversarii politici.
Am credinţa că nu atacurile adversarilor pot slăbi situaţia persoanelor sau politice , ci propriile 
lor acte.De aceea, să nu atribuim o importanţă prea mare ameninţărilor, calificativelor,ce 
persoanele politice ne fac ,căutând să-şi ascundă propriile lor slăbiciuni şi să creeze diversiuni 
în opinia publică asupra faptelor ce li se impută.
Dar nici să dăm impresia că nu reacţionăm şi că noi căutăm să îmbunăm pe adversarii 
politici printr-o politică aşa-zisă de destindere ,dar care nu va fi decât o politică de 
capitulare şi de renunţare la sancţiuni ce ţara aşteaptă pentru uşurarea morală a atmosferei 
viciate prin ultimii 5 ani de guvernare .
Asupra chestiunilor ce sunt la ordinea zilei , trebuie să ne spunem cuvântul clar şi lămurit ,
pentru ca să se ştie ce vrem,şi să nu se creadă că , o dată aduşi la putere,am renunţat la ceea 
ce am făgăduit în opoziţie,şi că alte consideraţiuni ne împiedică să înfăptuim un program 
matur alcătuit . "[---------------] 
Dinu Brătianu / 6 aug..'34 

-Nu revizuirii Constituţiei ! 

Se discută revizuirea Constituţiei ."Nu trebuie să alunecăm pe un teren periculos. 
Constituţia este opera partidului, care , după ce a închegat într-o singură ţară toate provinciile 
locuite de români, a dat statului o operă democratică , bine concepută  ,bine întocmită ,în 
care poporul nostru se poate dezvolta liber ,dându-i putinţa să-şi dirijeze singur soarta , 
 dând şi guvernului posibilitatea să administreze , evitând anarhia şi dictatura .
În ce direcţie s-ar face o revizuire :într-una din extrema stânga ,care ne-ar duce la neputinţa 
de a guverna ,sau într-alta de extrema dreapta , care ar suprima libertăţile existente  ?     
Şi una şi alta sunt egal de periculoase. 
O revizuire a Constituţiei ar fi şi inoportună şi inutilă.Nici un guvern nu se poate plânge că 
dispoziţiile constituţionale sunt o piedică în realizările ce a dorit să facă. 
Greşelile ce s-au comis sunt ale guvernelor , ale oamenilor fără experienţă şi 
fără conştiinţa datoriei lor şi ele sunt reportate prin schimbări în personalul de conducere 
şi prin sancţiuni în contra celor ce au abuzat în scop interesat de puterea ce li s-a dat .
"Primul nostru ministru , în ultimele zile, a împrăştiat echivocul ce părea că domneşte 
în partidul nostru în privinţa modificării Constituţiei ,arătând că o asemenea chestiune nu 
trebuie pusă. " 

-Suprimarea stării de asediu şi cenzurii

"Eu merg mai departe şi spun celor interesaţi ,care caută să creeze o atmosferă de care să 
profite ca să reducă prerogativele parlamentare     şi libertăţile publice   ,că partidul naţional 
-liberal va combate cu energie orice  încercare în acest sens. 
"Constituţia dă putinţă guvernului să ia măsuri excepţionale în momente de grave 
turburări , prin proclamarea stării de asediu şi cenzura presei . 
"În urma asasinării lui IGDuca şi a ameninţărilor ce se făceau de o asociaţie formată cu 
scopul de a pune mâna prin teroare pe conducerea statului ,guvernul ,până la votarea legii 
care să nu permită funcţionarea unor asociaţii sprijinită pe concursuri străine     ,  a recurs la 
aceste măsuri excepţionale . 
"Nu cred că o atare stare de lucruri trebuie prelungită ,cu atât mai mult cu cât rezultatele
   nu au corespuns aşteptărilor   şi cred că azi guvernul are mijloacele necesare să garanteze 
ordinea publică .Propaganda făcută pe tăcute este de multe ori mai periculoasă decât cea 
făţişă   .   

-Controlul averilor !Deparazitarea aparatului administrativ !

[ LD : nu uita ! este cu o săptămână înainte de alegerile locale ! ] 
"Asumându-şi răspunderea guvernării şi îndreptarea moştenirii unor stări de lucruri 
nenorocite ,guvernul trebuie să aibă mână liberă spre a-şi realiza opera . 
De alegerea organelor de administraţie , mai mult decât de bunăvoinţă şi de intenţiile lui ,
 depind realizările . De aceea,să nu aibă nici o ezitare de a deparazita aparatul administrativ 
de toţi trântorii care s-au îmbogăţit şi trăesc din banul public. 



"S-a votat chiar sub ţărănişti ,ca o sfidare către opinia publică, o lege pentru controlul 
averilor     Trebuie aplicată cu atât mai mult , cu cât la fiecare moment ,chiar de la conducerea 
acelui partid, se vorbeşte de curăţire.Ea nu se va face în mod real ,decât dacă guvernul 
nostru se va hotărâ să o facă. 

...Afacerea Skoda...

"Afacerea Skoda nu este decât o verigă dintr-un lanţ întreg de afaceri şi concesiuni 
necurate.Ancheta parlamentară nu poate da numele celor care au fost corupţi ,pentru că 
procesul s-a deschis sub guvernul trecut .
Spre a găsi vinovaţii , ar fi trebuit ,cum a motivat dr.Lupu,ca un alt guvern decât cel ce a 
prezidat afacerea Skoda şi care era acuzatul prezumtiv , să facă cercetările şi să pună mâna pe 
actele ce au dispărut din casa de fier.
Numele proprii au dispărut , pentru că cei ce încheiaseră contractele , aveau interesul să 
dispară urmele ce vor fi putut duce la luminarea afacerii. 
Ceea ce s-a putut însă afla din ancheta parlamenrară ,a fost profunda corupţie ce a domnit în 
timpul guvernării trecute şi contraziceriele depoziţiilor foştilor membri ai acelei guvernări. 
Când o afacere ca aceasta ia o atare dezvoltare, când ea nu este unică,răspunderea 
principală cade asupra regimului care a prezidat-o,cu atât mai mult , cu cât face parte dintr-un 
întreg sistem de îmbogăţire a partizanilor politici şi a partidului , din banii publici. "

-Guvernului?: mână liberă !

¤Armonia guvern -partid 

[ LD : poate aici este prilejul cel mai potrivit să te pronunţi  asupra sistemului bicefal 
-  partid / guvern  -  întronat , de voie de nevoie,de Maniu , de Mihalache ( cu GGMironescu, Al 
Vaida  la guvern ) apoi de Dinu Brătianu ( cu Tătărăscu la guvern ) 
Cred că acest bicefalism  , această delegare de putere , este , pe de o parte , vinovat de 
dezastrul guvernării PNŢ şi de crearea premizelor instaurării dictaturii regale ;
pe de altă parte , este vinovat de compromiterea partidelor politice ,ca instrumente ale  
guvernării .Şi atunci… cine poartă răspunderea !?  ] 
"Guvernul liberal are o grea sarcină de îndeplinit :Una materială , de restabilitrea finanţelor şi 
a vieţii economice a ţării, alta morală , de asanarea vieţii publice .
Nu poate îndeplini misiunea sa şi corespunde dorinţelor ţării ,decât dacă lucrează în 
complectă unitate de vederi cu partidul al cărui emanaţie este şi pe care trebuie să se 
reazeme. Îl asigurăm de tot sprijinul partidului şi îi spunem : 
Îndeplineşte-ţi sarcina şi realizează speranţele ce ţara şi-a pus în partidul naţional-liberal,
 fără şovăire , cu încrederea că prin voinţă şi acţiune veţi putea domina greaua situaţie în care 
ţara se află.Luându-mi ziua bună de la dvs, vă rog să duceţi , fiecare , în cercul dvs, 
gândurile exprimate aici , şi să asiguraţi pe toţi prietenii noştri de unitatea perfectă dintre 
partid şi guvern şi , în special, de perfecta armonie dintre mine şi şeful guvernului ,căruia îi 
aduc felicitările mele pentru remarcabilul său talent şi competenţa sa de guvernare " 

-Gh.Tătărăscu ,Consfătuire partid ,6 aug.'34 

¤Bilanţul guvernării 

[ LD : la 7 luni de la preluarea puterii , după   200 zile de la preluarea guvernării, va răspunde , 
aproape punctual, dezideratelor şi criticilor lui Dinu Brătianu , pe care ,cu condescendenţă , dar 
cu hotărâre , fie le modifică sensul, fie le  respinge.]
În interior 
"Sunt aci pentru realizarea uneia dintre marile noastre puncte programatice:
 consolidarea ţării prin acte de administrare şi de guvernare . 
Ne putem mândri cu bilanţul înfăptuirilor noastre.În mai puţin de 6 luni de guvernare , noi am 
realizat :degrevările fiscale, suprimarea inchiziţiei fiscale,şi apoi am pus capăt risipei şi 
jafului banului public prin reorganizarea regiilor autonome şi reducerea numărului 



Camerelor profesionale ;am dezrobit toate clasele producătoare prin legea conversiunii 
datoriilor urbane şi rurale; am aşezat viaţa administraţiei noastre pe cale continuităţii şi a 
stabilităţii ;am redus plăţile datoriei externe şi am înlăturat controlul străin ,incompatibil cu 
prestigiul şi demnitatea ţării ;am realizat şi continuăm a realiza o politică de susţinere a preţului 
grânelor ;am atăcat şi soluţionat cele mai chinuitoare din problemele lăsate moştenire de 
regimul precedent 
O politică de ordine , de ecomie, de muncă - iată politica instaurată înăuntru. 
În afară …. 
În afară, prin munca neobosită a d-lui Titulescu, guvernarea noastră a sporit şi întărit alianţele 
ţării, continuând astfel politica noastră tradiţională de pace şi solidaritate .
Aici, la fruntarii , e bine , e necesar, să afirmăm încă o dată ,temeiurile acestei politici. 
Poporul nostru e dornic de pace .Noi am uitat  - şi pentru totdeauna  - vechile dureri 
şi nu voim să ne vrăjmăşim cu nimeni. 
Dar afirmând acest simţământ,  trebuie în acelaşi timp să afirmăm voinţa noastră 
neşovăitoare de a păstra intact patrimoniul ce ne-au lăsat acei care s-au jertfit pentru 
îndeplinirea destinului şi de a ţine neclintite pietrele de hotar înfipte acolo prin sângele şi 
jertfele martirilor noştri. 
O politică de pace    - dar   o politică de conservare şi de demnitate    -  iată politica noastră în 
afară." 
Gh.Tătărăscu / 6 aug.'34 

/Sprijinul partidului , 

/Sprijinul majorităţii parlamentare .

Am putut realiza această operă , susţinută de încerederea Coroanei,şi susţinută de încrederea 
partidului nostru.Mă slujesc de acest prilej pentru a mulţumi tuturora acelora cari au contribuit la 
această acţiune de susţinere. Mulţumesc în primul rând majorităţii parlamentare pentru 
devotamentul , disciplina şi încrederea statornică ce a manifestat în tot timpul luptelor , 
ca şi pentru realizarea programului nostru de guvernare şi 
mulţumesc , mai cu deosebire, şefului partidului, d-lui ConstantinBrătianu ,pentru asistenţa, 
sprijinul şi ocrotirea permanentă ce a acordat guvernului nostru. 
Aceasta pentru trecut.Pentru viitor … 
Gh.Tătărăscu / 6 aug.'34 

¤Programul de viitor 

/Mâini libere ! 

/Încrederea Coroanei 

[ LD : răspunde lui Brătianu…Mâini "libere" , cu încrederea desăvârşită a Coroanei .
  Nu ştiu dacă cei doi foloseau expresia în aceeaşi accepţie . Mai degrabă cred că nu.  ] 
" Ca şi în război, consolidăm poziţiile câştigate  şi pregătim ofensivele de mâine. 
În interior …
"Împrumutul intern , simplificarea aparatului de stat, executarea măsurilor pentru 
refacerea economică - iată obiectivul de concentrare a tuturor sforţărilor guvernului, 
iată preocupările noastre : nu avem altele.
Suntem şi rămânem în linia executării programului pe temeiul căruia 
am obţinut încrederea Coroanei şi încrederea ţării " [-------- ] 
"Dl Brătianu ne recomandă să avem mâini libere .Ţin să asigur pe şeful nostru că guvernul 
acesta se bucură de deplina încredere a Coroanei  şi că graţie acestei încerederi 
desăvârşite , am putut înfăptui programul nostru nestânjeniţi şi în completă libertate. 
Mă slujesc de acest prilej  - şi cred că dau în această clipă curs simţămintelor unanime ale 
partidului  -aducând Suveranului expresia întregului nostru devotament şi întregii noastre 
recunoştinţe ."  ( apaluze puternice ; în picioare, sala omagiază pe Suveran ) 



Gh.Tătărăscu / 6 aug.'34 

#Modificarea Constituţiei ?inactuală ! 

[ LD : acelaşi p.d.v. cu Dinu Brătianu. Dar … nu aceeaşi apreciere a Constituţiei 
şi o portiţă deschisă spre revizuire , dacă …Coroana sau Parlamentul ar dori-o  !  ] 
"S-a vorbit de o acţiune în vederea revizuirii Constituţiei noastre. 
Am spus şi repet : oricâte ar fi imperfecţiunile şi lipsurile Constituţiei noastre ,
partidul naţional-liberal a considerat problema revizuirii Constituţiei   ca inactuală.   
De aceea ,guvernul nostru nu a înserat-o în programul său. 
Dacă Coroana sau Parlamentul ar ridica această chestiune,guvernul va aviza     şi, luând contact 
cu forurile de conducere ale partidului, se va rosti.
Iată punctul de vedere al guvernului. 
Partidul naţional-ţărănesc, prin glasul şefului său, [ Ion Mihalache ] a anunţat însă o 
revizuire a Constituţiei pentru a putea realiza statul ţărănesc.
 Suntem desigur în faţa unui fapt nou .Mă voi rosti asupra lui cu alt prilej , şi voi spune atunci 
care trebuie să fie, după părerea mea, atitudinea noastră faţă de această nouă ofensivă 
demagogică " 
Gh.Tătărăscu / 6 aug.'34 

¤Starea de asediu 

#Pericolul oficinelor 

[ LD : alt p.d.v.decât Dinu Brătianu .Altă motivare . Altă argumentare ] 
" Muncă şi ordine, iată deviza acţiunii noastre .Şeful partidului nostru, d.Dinu Brătianu, ne-a 
împărtăşit astăzi câteva preocupări personale. D-sa ar dori ridicarea stării de asediu , acolo 
unde este instaurată.Această dorinţă este împărtăşită şi de noi - dar realizarea ei nu depinde 
numai de noi ,  ci   depinde de cei ce voiesc   ca prin acţiunea lor să saboteze guvernarea 
nostră şi să tulbure liniştea Statului.
Da, e necesar ca ţara să o ştie :sunt şi azi forţe de agitare care stau la pânda relaxării 
autorităţii, pentru a porni acţiunea de destrămare şi de turburare ; 
sunt şi azi oficine  - şi sunt chiar oficine noi  - care, la adăpostul libertăţilor publice, 
făuresc zvonuri şi legende menite să slăbească şi să discrediteze acţiunea guvernului şi 
uneori să discrediteze şi să lovească până şi Coroana. 
Împotriva acestor tentative , din fericire izolate, declar că voi continua să uzez 
- şi până la capăt    -  de toată rigoarea legilor excepţionale.   
Voi putea săvârşi orice greşeală în această guvernare , dar nu voi săvârşi greşeala de a 
practica o politică de slăbiciune şi de capitulări şinici o politică care să facă posibil 
triumful uneltirii şi al defăimării " 
Gh.Tătărăscu / 6 aug.'34 

¤"Destinderea " ," Pacificarea" 

[ LD : greu de surprins gândul oamenilor. Optică evident diferită   între  cei doi . 
  De parcă unul nu- l uită pe Duca , iar celălalt l-a uitat definitiv. 
  Se va vedea la ce a dus " destinderea"  promovată de Tătărăscu …  ] 
"Dl Brătianu ne-a reamintit de nevoia sancţiunilor .Aceste sancţiuni constituie şi pentru 
guvern o preocupare constantă.
Politica de destindere şi de pacificare pe care am inugurat-o ,în interesul superior al ţării , 
şi pe care o voi practica şi de aici înainte ,nu înseamnă renunţarea la sancţiuni. 
Căci eu înţeleg destinderea în înălţare sufletească şi nu înţeleg destinderea în pactizare cu 
păcatul şi turpitudinele. 
Cercetarea afacerii Skoda şi sancţiunile ce îi vor urma sunt semnul viual acestei atitudini. 
Să asigurăm, deci, pe şeful nostru, că vom şti să ne facem datoria. 
Domnilor , am impresia că am vorbit destul .Să trecem la lucru " 
[ după o pauză … începe conferinţa ministerială ] 



-Gh Tătărăscu ,Consfătuire ministerială 
 [ LD : din păcate, ziarul relatează doar fugitiv, fără amănunte  ]
-Tătărăscu :Cere să se treacă imediat la cercetarea problemelor locale , pe judeţe şi la 
soluţionarea lor imediată. 
-Dr. Groza ,prefectul de Arad : supune conferinţei unele chestiuni fiscale şi în legătură cu 
păşunile, pădurile, localurile şcolilor primare .
-Ştefan Mărcuş , preşed. PNL Arad :scăderea preţurilor la grâu. 
-V.Sassu şi Mitiţă Constantinescu : răspund. 
-dr. Pavel Iuga , prefectul de Caraş, expune doleanţele populaţiei de sud a Banatului .
-dr.Nic. Belu şi Octavian Furlungeanu : ridică alte probleme 
-Gh Tătărăscu ,
- Gh.Tătărăscu 

¤Precizări şi recomandări :

/ " Este necesar ca autorităţile locale să nu se adreseze totdeauna autorităţilor centrale
pentru rezolvarea problemelor. 
/Guvernul liberal a moştenit o situaţiune financiară foarte grea.A făcut sacrificii pentru sporirea 
bugetului armatei , sănătăţii publice şi instrucţiunii. 
/Relativ la depopularea Banatului, va veni în toamnă cu o serie de proiecte de legi fiscale-
sociale ,şi anume va aplica impozite importante pe celibatari şi pe cei cu copii puţini. 
În schimb, va acorda mari avantagii şi ajutoare acelor cu familii împovărătoare . 
/Relativ la ameliorarea şomajului, declară că va da mari comenzi industriei naţionale 
de război, dintre care şi uzinelor Reşiţa, pe care le va vizita în cursul acestei luni , 
pentru a înlocui planul de comandă. 
Dinu Brătianu,Gh.Tătărăscu , Timişoara ,  6 aug.'34 
__________________________________________________________________

34.)Vict.Iamandi , declaraţii ,Oradea ,7 aug.'34 
(   " Adevărul " , 8 aug.'34   ) 
[ LD : Iamandi este printre cei mai activi , îşi continuă itinerarul şi trece din Moldova ,- Botoşani-
Tg.Ocna -Bacău  -în Bihor.Nu am doc. de la consfătuire, ci de la banchet 
Voi extrage  segmente, numai dacă spune ceva nou  sau deosebit   ] 
Iamandi / 7 aug.'34 

¤Rolul tineretului liberal. 

"Stăvilirea şi distrugerea anarhiei , apărarea regimului democratic pe teren, 
cu acţiuni practice , de la o zi la alta.Acestora este a li se adăuga intangibilitatea tradiţiei 
liberale şi investirea tineretului cu răspunderi directe şi rol activ în acţiunea de partid şi de 
guvernare . [-----] Viabilitatea unui partid politic vechi şi cu proporţii , preocupat de viitor,
 depinde de reâmprospătarea şi reânoirea cadrelor. 
"Prăbuşirii fuziunii naţional-ţărăniste ,Ardealul de azi trebuie să-i opună o generaţie nouă şi 
un liberalism regenerat ,care să mergă pe drumul lui IGDuca,a cărui moarte imprimă un 
strigăt de laşitate pentru cei care nu au reacţionat aşa cum trebuie "[------] 
Iamandi / 7 aug.'34 

¤ Şefia în PNL:Tătărăscu ? Brătianu ? 

[ LD : este evident în tabăra " tinerilor liberali"  ,grupaţi acum în jurul lui Tătărăscu .
Săgeţile la adresa celor " cu nume" , nu ştiu cât au fost întreptate împotriva lui Dinu Brătianu. 
Mai degrabă cred că împotriva lui Gh.Brătianu, dar aluziile au fost destul de dure ] 
" Cu moartea lui Duca, dispărut în grele momente, trebuie să o spunem sincer şi deschis, 
am rămas fără conducere .Chestiunea şefiei s-a deschis pentru noi în mod ulterior.
Nu se improvizează şefiile de partid şi bărbaţii de stat .Pe Duca nu-l poate nimeni înlocui , 
decât forţele unite ale partidului întreg.
În momentul de faţă trebuie să sprijinim pe Tătărăscu ,pentru că el reprezintă generaţia 



noastră şi poate face faţă cu succes conducerii unui guvern şi asigură continuitatea în 
conducerea partidului nostru.
"Ne închinăm cu smerenie în faţa lui Dinu Brătianu ,care reprezintă o tradiţie glorioasă, dar 
trebuie privite lucrurile şi mai departe . [-------] 
De asemenea , să asigure şefiei din propriile rânduri ,făcând să sfârşească legenda că 
şefiile de partid revin acelor ce poartă anumite nume.Datoria celor cu nume fiind să 
muncească pe drumul şi în semnul programului ,pentru a-şi câştiga şi merite proprii  .   [----] 

()Generaţia mijlocie ;" gruparea H " 

" Cu acest prilej, ţin să salut mişcarea de adâncă prefacere , care concordă cu cadrul vieţii 
noastre democratice , să salut munca lui Eugen Titeanu , care va trebui să-şi capete satisfacţia 
cuvenită [---] a sosit momentul ca legăturile între generaţia izolată a rătăcitorilor de sus şi restul 
partidului , trebuie să se facă.Generaţia noastră, generaţia de mijloc, să treacă pe primul 
plan al răspunderilor ." 
Vict.Iunian / 7 aug.'34 

*Notă:liberalii ardeleni 

( Cf. rev." Parlamentul românesc" , an V, nr. 150, aug.'34  ) 
 [ LD nu iese socoteala dar preiau informaţia. Poate de aceea , consfătuirile PNLîn Ardeal  ]
Majoritatea liberală s-ar fi rupt , prin constituirea unui grup parlametar de peste Carpaţi. 
Cauzele ce au determinat un atare gest , nu sunt încă cunoscute.Ele par a confirma butada 
" Vrem Ardealul , fără ardeleni ! "Ar fi bine ca Dinu Brătianu şi Tătărăscu să ia aminte ! 
Din declaraţia unui distins deputat din acest grup rezultă că din 122 deputaţi aleşi în judeţele 
ardelene, doar jumătate sunt ardeleni. [----] În Ardeal, naţionalii-liberali , au fost " lichidaţi"! 
 Un singur ministru  - Lapedatu - pe un post inferior.Grupul vrea o reparaţie a acestei 
nedreptăţi.
________________________________________________________________

35.)23 aug.'34 Gh.Tătărăscu, Declaraţii.Târgu Jiu
/consfătuire liberală/conferinţă ministerială /
( "Adevărul " , 24 august '34  ) 
[LD : 23 febr.2003 E ziua mea.Azi am împlinit 68 de ani.În '34 nu mă născusem ]
[LD:cecurile politice atribuiau o mare importanţă manifestării de la Tg.Juiu ,fief-ul lui 
Gh.Tătărăscu, locul de unde , şi altă dată , îşi anunţase marile opţiuni. 
Iniţial ,fuseseră convocaţi doar parlamentarii olteni, pentru un schimb de vederi , 
pentru nevoile provinciei. Pe urmă însă, şi-au anunţat sosirea peste 200 de deputaţi şi 
senatori din toate ţinuturile ţării, membrii " grupării H " ,mulţi membri ai Cabinetului.
În culise, cercurile liberale vorbeau de o nouă orientare a guvernului şi partidului liberal !
 Şi cred că, într-adevăr , aşa a fost .
De la acest moment ,se produce despărţirea de "moştenireaDuca ", deşi reformele anunţate - 
administrativă ,agrară ,armată -le va desemna  ca fiind sub aceeaşi " tutelă "morală şi ca 
reprezentând aplicarea Planului de guvernare ducist .
Este momentul când Tătărăscu îşi lansează propriul plan de guvernare 
Discursul este de aceea foarte important pentru că reprezintă viziunea acestui mare bărbat de 
stat,care ,până la încarcerarea lui în 1947 ( sub regimul comunist în care , ca ministru de 
externe , va semna Pacea de la Paris ! ), a avut un cuvânt de spus în politica României.
Titluri, subtitluri, semne , sublinieri - LD ] Doc. integral - fişier PNLVIII
"Adevărul "/ 23 aug.'34 

¤Participanţii 

Un tren special a adus la Tg.Jiu : membrii guvernului, parlamentarii şi alţi liberali de marcă. 
 Pe peron au fost întâmpinaţi - ca gazdă  - de Gh..Tătărăscu .Alţii au venit cu automobile ( de la 



Călimăneşti ) S-a format un cortegiu care a parcurs străzile oraşului până la primărie .
În piaţa primăriei , mulţime de săteni . Megafoane instalate special , urmau să transmită 
cuvântările. Participanţii au luat loc în sala de festivităţi .
La ora 11 , a vorbit Tătărăscu .
Miniştri ,  subsecretari de stat, secretari generali :Franasovici,  Inculeţ, Victor Slăvescu, Xeni, 
Vasile Sassu, Ion Nistor, N. Bucurăscu, Victor Iamnadi, Al Mavrodi Teodorescu,
 Mitiţă Constantinescu, dr.Costinescu, Mihai Negură , Gane , Gheorghiu  ; 
Şefi de organizaţie, prefecţi şi primari din judeţele olteneşti : Const.Neamţu (şeful PNL ,  Dolj 
) , Negrescu ( primar Craiova ) , Gârboviceanu ( prefect Dolj )  , Răutu ( Botoşani ) ;
Deputaţi şi senatori din toate judeţele ţării .
Dinu Brătianu / 23 aug.'34 

/Scrisoarea lui Dinu Brătianu 

( citită de Gh.Tătărăscu, în debutul adunării  ) 
Scumpe d-le Tătărăscu ,
" Ne putând lua parte la întrunirea ce aţi hotărât la Tg.Jiu , vă rog să arătaţi membrilor 
adunării că sunt cu tot sufletul de acord cu dânşii ,pentru susţinerea îndeplinirii programului 
nostru, pentru a cărui realizare contăm pe priceperea şi pe energia şefului guvernului 
naţional -liberal        " Şi cu această ocazie , vă rog să primiţi asigurarea simţămintelor mele de 
caldă prietenie şi sincer devotament ,Const. I.C.Brătianu "
-------------------------------------------------------------

Gh.Tătărăscu,23 aug.'34 

*Notă :Tradiţia oltenească(gorjenească)

[ LD Deocamdată  voi numi această fază liberală , " faza oltenească "sau "faza gorjeană " ,
 fiind mai mult decât o etichetă "geografică " .A existat o tradiţie, o tentaţie, un orgoliu, 
de a consacra , cumva , baştina .De ce nu - Tătărăscu cu oltenii, cu Tg.Jiu ? ] 
[ Pentru fiecare capitol, Tătărăscu a folosit un stil oratoric ingenios dozat ,  constând din 
prezentarea antitetică a prezentului şi a viitorului  :
pe de o parte , o punere în oglindă     fără menajamente ,cu duritate , realism , fără false laude , cu 
ierarhii nemăgulitoare acordate diverselor domenii ,cu diagnostice grave  ;
pe de altă parte, un program concret , cuprinzând marile reforme şi măsurile adiacente,
 pe care guvernul şi-l asumă  în ceea ce el numeşte noul ciclu de guvernare .
 Este un program ambiţios, predominant neo-liberal , cu pronunţat caracter  de
   solidarism social şi naţional.  .Încerc să extrag , aici ,tabloul României în viziunea lui: 
...o moştenire de deficite, de lipsuri şi de dezastre, stăpânită de o întreită criză 
de autoritate, de ordine , de încredere 
..."Una după alta am întocmit legile menite să curme risipa banului public,să reducă 
sarcinile contribuabilului , să descătuşeze producţia şi comerţul ţării şi să aducă ordinea în 
administraţia generală a Statului.
..."Cea dintâi problemă este despoliticianizarea vieţii administrative Ideea nu a făcut nici un 
pas înainte , căci în ultimii ani un val de politicianism s-a năpustit asupra vieţii 
administrative 
..."Suntem, după cunoştinţa mea,singura ţară din Europa , unde , o dată cu schimbarea 
guvernelor , se schimbă  - legal sau nelegal  - întreaga administraţie locală ; 
suntem singura ţară unde,a doua zi după decretul de numire a guvernului,prefecţii, 
primarii , consilierii comunali , sunt smulşi din acţiunea lor administrativă ,de decretele de 
înlocuire sau de decretele de dizolvare .
Din cauza acestei practici , voinţa administraţiilor este înlăturată şi interesele administraţiei 
nesocotite .În asemenea împrejurări, continuitatea administrativă rămâne un mit
 şi acţiunea administrativă o ficţiune  - iar programele de realizare locale 
oferă numai începuturi , nici o dată finaluri.
...E banal a mai declara că suntem astăzi ţara cea mai înapoiată în cultivarea solului ; 
e banal în a mai adăuga că suntem încă sub stăpânirea rutinei , care ne împiedică să 



schimbăm radical felul culturilor noastre ancestrale ce nu-şi mai găsesc astăzi desfaceri ;
este , în sfârşit, banal, a mai repeta , că, din punct de vedere tehnic, în multe părţi ale ţării , 
munca agricolă se dezvoltă exact în condiţiuni de practică milenară şi că industrializarea 
agricolă a rămas o întrebare pusă viitorului .
...Este de prisos să ne mai bocim la căpătâiul cauzelor cari au făcut ca ţara noastră 
să rămână muzeu de practici şi metode agricole perimate .în domeniul refacerii drumurilor.
Şi în această direcţie ,am rămas printre cele din urmă state ale Europei. 
Să ne pălmuim singuri în faţa acestei constatări .Şoselele noastre de toate categoriile , afară 
de câteva crâmpeie de artere ,sunt o adevărată ruşine.
...Atrasă de violenţa şi zbuciumul luptelor politice, opinia publică nu mai acordă acel 
interes  pasionat care trebuie acordat pregătirii armatei noastre. Noi ne mulţumim să ne 
pasionăm pentru peripeţiile afacerii Skoda şi,  în legătură cu ele , organizăm banchete de 
dezmăţ politic şi moral
....O mare şi hotărâtoare sforţare va fi făcută pe tărâmul cultural .Acolo stă în faţa noastră , ca 
o remuşcare şi , în acelaşi timp, ca o ameninţare ,problema analfabetismului . 
Este inadmisibil să mai tolerăm situaţia de astăzi ; analfabetismul trebuie lichidat . " 
Jertfele ţării pentru cultură trebuie revărsate asupra lumii satelor ,unde grabnic trebuie 
ridicat un puternic baraj împotriva exodului spre oraşe." 
...Stăm astăzi în faţa unei condamnatoare anomalii :la oraşe sporeşte armata şomerilor     
intelectuali şi la sate creşte armata analafabeţilor ! [......] ,au sporit numărul celor cari cer 
sprijin şi ajutor ; colectivitatea nu poate refuza acestor învinşi 
..."O campanie de agitare se duce , deopotrivă, pentru ridicarea măsurilor excepţionale. " 
Măsurile excepţionale nu au fost , nu sunt pentru nici un guvern , un titlu de glorie şi 
de mândrie ; ele nu ridică şi nu întăresc nici creditul regimului care le aplică şi nici creditul 
ţării [.....] " Trebuie însă să constatăm - şi sunt în măsură să o constat  -că focarele de 
tulburare şi de nevroză ,care ne-au silit să introducem regimul excepţional , nu sunt , încă , 
toate stinse
..." Vorbind de izvoarele de nelinişte şi de agitare cari tulbură acţiunea guvernului pentru 
refacerea ţării , nu pot să nu amintesc de unele noi tentative de subminare îndreptate 
împotriva guvernului şi cari nu se opresc nici la treptele Tronului .[........] 
funcţionează câteva oficine care sistematic pun în circulaţie zvonuri şi legende cu scopul de a 
crea o atmosferă de confuziune în jurul Coroanei.Autorii lor caută să-şi refacă o 
popularitate pierdută ,speculând credulitatea , ignoranţa şi sensibilitatea morbidă a 
cafenelei.Ei  inventă şi mistifică ;ei alterează zilnic realităţile şi adevărul , şi,pentru a 
justifica lipsurile şi păcatele lor     în guvernare ei au făurit legenda     < forţelor oculte >   .  
[LD: 6 ian.2007.La nimeni nu am găsit o asemenea creionare realistă,crudă.
Bine-nţeles ea  trebuie văzută în contextul cuvântării lui,şi atunci planurile sale de guvernare apar 
ca cea mai frumoasă poveste liberală, ca cel mai frumos vis liberal.
Şi azi, în 2007 ,l-aş dori realizat. Dar este Tăriceanu ... Tătărăscu ?! 
Şi este Băsescu ... Carol II ? 
Chestiunea care mă uluieşte :cum, în aproape trei sferturi de secol, noi nu am făcut nici un pas 
înainte.Tabloul zugrăvit de Tătărăscu în 1934 ,se potriveşte zilelor noastre.
Iar eu , generaţia noastră, am trăit într-o Românie încremenită (îngenunchiată) în neputinţă, 
înapoiere,pasivitate,distrugere,destructurare.Praf s-a ales de "naţia " română! 
Dar lasă asta ... întoarce-te la Tătărăscu ! ] 
Tătărăscu , 23 aug.'34 

¤Preluarea guvernării 
 "Opera de eri . Nu voi face aici bilanţul amănunţit al înfăptuirilor guvernării noastre .
Bilanţul acesta a fost făcut cu alte prilejuri. El stăpâneşte astăzi conştiinţa ţării  . 

    Stăpânirea anarhiei …

"Am luat în ziua de 3 ianuarie frânele guvernului stropite de sângele lui Duca , 
într-un moment în care anarhia părea că ameninţă nu numai guvernarea noastră, 
dar şi ordinea şi dezvoltarea liniştită a statului nostru. 



...Refacerea ţării….

Conştient de marea răspundere pe care o luasem faţă de Coroană, faţă de ţară 
şi faţă de partid, am pornit împreună cu colaboratorii mei la înfăptuirea operei de refacere ,
 fără a ne lăsa impresionaţi nici de numărul obstacolelor , nici de amploarea dificultăţilor 
care ne stăteau în cale. 

...Executarea programului …

"Adversarii noştri ne-au întâmpinat cu făcliile aprinse pentru a ne cânta prohodul , 
căci trebuia să murim , înainte de a fi vieţuit !În ciuda profeţiilor Casandrelor de la răspântii , 
în câteva zile am restabilit ordinea sdruncinată şi apoi am păşit la executarea programului 
nostru .Adversarii ne-au acuzat la început că stăm pe loc. 
Mai târziu, când am început să legiferăm, ne-au acuzat că mergem prea repede . 
Nu am mers nici încet nici repede , ci ne-am executat metodic programul ,care reclama 
prudenţă şi chibzuială în elaborarea hotărârilor şi rapiditate în executarea lor. 

   Inventarierea moştenirii … 

   "Ne-au trebuit câteva luni pentru a face inventarierea moştenirii ce primisem : 
o moştenire de deficite, de lipsuri şi de dezastre, stăpânită de o întreită criză : 
de autoritate, de ordine , de încredere .Din haosul acesta , prin munca , prin priceperea , prin 
perseverenţa noastră,am început să ieşim la limanul luminei îndrumând necontenit acţiunea 
statului pe drumul consolidării. "
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

¤Opera legislativă 

[Atâtea alte legi s-au elaborat ,dar Tătărăscu nu vorbeşte "poporului" decât despre Conversiune, 
pentru a se lăuda cu iertarea datoriilor .] 
"Una după alta am întocmit legile menite să curme risipa banului public,să reducă sarcinile 
contribuabilului , să descătuşeze producţia şi comerţul ţării şi să aducă ordinea în 
administraţia generală a Statului.[........] 

-Conversiunea datoriilor 

" Odată această acţiune întreprinsă , am atăcat curagios problema conversiunii datoriilor pe 
care am soluţionat-o în chip fericit, scotând astfel pentru totdeauna această chestiune 
de la ordinea de zi a tuturor frământărilor şi a tuturor demagogiilor. 
Legea aceasta a început să se aplice. Zilnic, pe baza ei, se fac înţelegeri între creditori şi 
debitori . La 15 noiembrie , se vor face primele plăţi ale creanţelor reduse,căci guvernul nu 
a admis nici o amânare a termenelor , atât în interesul debitorilor,cât şi în acel al creditorilor. ; 
legea va fi aplicată integral.
Agitaţiunea în jurul conversiunii a încetat  - ţara este pacificată. 

¤Datoriile externe …. 

" Această problemă rezolvată, am trecut la reducerea plăţii externe .După luni de zile de trudă 
şi perseverenţă , am soluţionat şi această grea problemă , angajată atât de primejdios de 
predecesorii noştri.Am obţinut o reducere masivă , pentru 3 ani de plată , în valoare de 
aproape 3 miliarde şi jumătate lei şi am desrobit acţiunea guvernului de orice control şi 
orice colaborare străină, pe care tradiţiile şi concepţiile de guvernare ale partidului nostru 
le-au repudiat şi le vor repudia totdeauna. 
Politica noastră de ordine şi economie a restabilit încrederea în posibilităţile de realizare 
ale ţării noastre , iar prestigiul şi autoritatea Statului nostru sunt pe deplin refăcute 
" Iată opera noastră, iată realizările noastre de căpetenie , obţinute în cele mai grele împrejurări 
pe care a avut să le străbată vreun guvern. 
Astăzi, cu ajutorul legilor făurite şi având la spate rezultatele dobândite  putem privi cu 
încredere şi optimism ziua de mâine. " 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 



¤Intenţii imediate :

" Guvernul nostru nu are - nu poate avea clipe de odihnă.În acest ceas se săvârşesc două acte 
hotărâtoare , pentru acţiunea de consolidare întreprinsă :simplificarea aparatului de Stat şi 
Împrumutul intern. 

/Simplificarea aparatului de stat 

"Simplificarea aparatului de stat se execută potrivit unui program ce va fi aplicat până la 
capăt .Primele Decrete au fost semnate şi sunt în curs de aplicare .
Deparazitarea administraţiei generale şi  reducerea numărului funcţionarilor la necesităţile 
stricte ale serviciului şi a posibilităţilor financiare ale Statului ,precum şi raţionalizarea serviciilor 
publice , vor fi în scurt timp fapt împlinit .
O mare reformă cerută de nevoile vremii va fi astfel înfăptuită.   "   
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

/Împrumutul intern 

[ În atenţia lui Victor Slăvescu ] 
   " Împrumutul intern va fi lansat în câteva săptămâni. 
El este destinat exclusiv armatei     şi punerii în valoare a solului nostru .
Condiţiunile în care se va realiza acest împrumut , vor oferi subscriitorilor garanţii şi avantagii 
însemnate .Valoarea aur a împrumutului este garantată în mod expres.
Subscriitorii vor fi eliberaţi , pentru sumele subscrise , de orice impozit ;se vor acorda prime 
importante la achitarea împrumutului prin tragere la sorţi şi se vor acorda şi premii anuale.
Se vor primi drept subscriere şi ordonanţele în suferinţă şi bonurile de impozite.
În ceasul în care acest împrumut va fideschis ,voi vorbi ţării ,arătând însemnătatea participării 
fiecărui cetăţean la acest act de solidaritate naţională,şi sunt convins că ţara ne va asculta şi 
ne va ajuta.Iată ce am făcut ! Iată ce facem ! "
Gh.Tătărăscu /  23 aug.'34 

¤Programul de perspectivă 
[ Pentru fiecare capitol, Tătărăscu a folosit un stil oratoric ingenios dozat ,  constând din 
prezentarea antitetică a prezentului şi a viitorului  :
pe de o parte , o punere în oglindă     fără menajamente ,cu duritate , realism , fără false laude , cu 
ierarhii nemăgulitoare acordate diverselor domenii ,cu diagnostice grave  ;
pe de altă parte, un program concret , cuprinzând marile reforme şi măsurile adiacente,
 pe care guvernul şi-l asumă  în ceea ce el numeşte noul ciclu de guvernare .
 Este un program ambiţios, predominant neo-liberal , cu pronunţat caracter  de
   solidarism social şi naţional ]   
" Un ciclu nou de înfăptuiri se deschide în faţa noastră ; un ciclu în care vom triumfa , ca şi în 
trecut , prin munca şi prin perseverenţa noastră.
"În afară de ceea ce constituie acţiunea pentru rezolvarea nevoilor curente ale vieţii statului  - 
stau în faţa noastră câteva probleme mari care-şi aşteaptă deslegarea ,şi de soluţionarea 
cărora atârnă desvoltarea de mâine a statului nostru . 
" În aceste vremuri de prefaceri brutale şi rapide, de sbucium , de freamăt şi de dorinţă de 
înnoire, în care crizele economice şi sociale au suscitat nevoi şi probleme noi  - 
nu trebuie să pierdem din vedere liniile mari ,
 înăuntrul cărora trebuie să se mişte acţiunea guvernului nostru. 
    " Guvernarea noastră nu are să rezolve numai probleme curente ,ci     trebuie să deschidă   
drumuri noi, menite să pună dezvoltarea statului pe drumul cerut de orientările vremurilor 
noastre . Aceste drumuri sunt indicate în programul de guvernare semnat de IGDuca . 
Să stăpânim prezentul - să pregătim viitorul .Acest comandament va călăuzi acţiunea 
noastră ; el ne impune spre rezolvare probleme cardinale.  Îngăduiţi-mi să le enumăr. 
[ ---------enumerare, argumentare --------vezi mai jos  -------------------------------- ] 
Iată domnilor, pe scurt expuse, problemele dominante , cari vor fi aşezate pe primul plan al 
acţiunii noastre de guvernare . 
Despoliticianizarea administraţiei, reorganizarea muncii naţionale, reorganizarea armatei, 



lichidarea analfabetismului , o nouă politică socială -iată marile înfăptuiri cărora guvernul le 
va consacra toată puterea sa de muncă şi care vor fi dominate de spiritul acelui naţionalism 
constructiv ce stă la baza politicii noastre " 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

(I)Reforma administrativă

[ LD : în atenţia lui I.Inculeţ şi a întregului guvern  ] 
[ LD : diagnostic perfect ; descrierea bolii, exactă .Nu văd , însă, care ar fi putut fi tratamentul. 
Într-un regim democratic şi pluralist , organele administrative nu sunt cele care ,de sus în jos, 
realizează programul de guvernământ ?
Birocraţia administraţiei - centrale şi locale - da. Dar organele alese ?  ] 
[ LD : eu cred că boala este de sus, din cauza schimbărilor prea dese de guvern , 
şi nu de jos . Şi apoi … conta care guvern ar fi început să facă acea fixare pe post a 
administraţiei locale ! Să vedem ce anume propune.  ]
"Cea dintâi problemă este despoliticianizarea vieţii administrative Ea trebuia soluţionată de 
mult , prin înfăptuirea unui vechi deziderat al partidului naţional-liberal ,formulat prima oară 
de acel mare relist şi realizator care a fost Vasile Lascăr şi care năzuia să facă din 
administraţie < o a doua magistratură >  .
" Acest punct programatic a fost preluat de Vintilă Brătianu , care voia să scoată întreaga 
viaţă administrativă de sub influenţa politicianismului.Dezideratul a rămas întreg . 
Ideea nu a făcut nici un pas înainte , căci în ultimii ani un val de politicianism 
s-a năpustit asupra vieţii administrative   .  Problema se pune astăzi agravată. 

#Păcatele administraţiei locale 

Suntem, după cunoştinţa mea,singura ţară din Europa , unde , o dată cu schimbarea 
guvernelor , se schimbă  - legal sau nelegal  - întreaga administraţie locală ; 
suntem singura ţară unde,a doua zi după decretul de numire a guvernului,prefecţii, 
primarii , consilierii comunali , sunt smulşi din acţiunea lor administrativă ,de decretele de 
înlocuire sau de decretele de dizolvare .
Din cauza acestei practici , voinţa administraţiilor este înlăturată şi interesele administraţiei 
nesocotite .În asemenea împrejurări, continuitatea administrativă rămâne un mit
 şi acţiunea administrativă o ficţiune  - iar programele de realizare locale 
oferă numai începuturi , nici o dată finaluri  .  
[ LD : dar acest lucru se întâmpla din cauza schimbărilor prea dese de guvern , deci lucrurile rele 
de acolo decurg !Ori nu voia acum Tătărăscu să implanteze aparatul administrativ liberal.şi 
nimeni să nu-i mai urnească !Aici intervine "bomba" :pentru a se realiza stabilitatea 
administraţiei locale,trebuia revizuită Constituţia ! ] 
Cunosc comune rurale care au fost , de la război şi până azi, administrate aproape 
exclusiv de comisii interimare , formate , de cele mai multe ori,de neisprăviţii satelor. 
Cunosc comune rurale în care , în acelaşi interval de timp, au avut loc 15 rânduri de alegeri .
Practica aceasta înseamnă prăbuşirea gospodăriilor rurale şi anarhizarea în masă 
a administraţiilor . Acest sistem nu mai poate dăinui.

-Deziderat :o nouă lege administrativă 

[ LD : dar acest lucru se întâmpla din cauza schimbărilor prea dese de guvern , deci lucrurile rele 
de acolo decurg !Ori nu voia acum Tătărăscu să implanteze aparatul administrativ liberal.şi 
nimeni să nu-i mai urnească !Aici intervine "bomba"lansată la Tg Jiu :pentru a se realiza 
stabilitatea administraţiei locale,trebuia revizuită Constituţia ! ]
Stabilitatea întregului aparat administrativ şi continuitatea acţiunii administrative 
trebuie să fie ridicate la rang de dogmă , iar principiile sale de bază vor trebui să fie 
înscrise, la timpul său, în     Constituţie .  
Acest deziderat pare , poate , un ideal îndepărtat. Vom căuta să-l materializăm cât mai mult , 
prin noua lege administrativă pe care o pregătim şi care va rupe cu trecutul ,atăcând curajos 
relele de care este legat " 
" Vom cere , în făurirea acestei legi, colaborarea tuturor partidelor şi nu va fi vina noastră 



dacă nu o vom avea. 
O lege administrativă care să fie aplicată cel puţin 10 ani , şi care va trebui să statornicească 
cadrul legal şi permanent al vieţii administrative ,este una din marile reforme de care voim 
să legăm guvernarea noastră "
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

(II)Organizarea muncii naţionale 

"O a două mare reformă , care aşteaptă înfăptuirea , este organizarea muncii naţionale , 
având un întreit obiectiv : reorganizarea agriculturii , punerea în valoare a bogăţiilor ţării , 
refacerea utilajului naţional . 
" Executarea acestui mare comandament este o chestiune de existenţă     pentru ţara noastră. 
[ -----argumentarea  marii reforme în agricultură, unelte , drumuri,  ------- ] 
Astfel , în acest întreit compartiment , munca naţională va fi primit o nouă organizare şi un 
nou impuls rodnic şi creator. 
 Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

a)Reforma agricolă

[ LD : în atenţia lui Vasile Sassu ] 
 E banal a mai declara că suntem astăzi ţara cea mai înapoiată în cultivarea solului ; 
e banal în a mai adăuga că suntem încă sub stăpânirea rutinei , care ne împiedică să 
schimbăm radical felul culturilor noastre ancestrale ce nu-şi mai găsesc astăzi desfaceri ;
este , în sfârşit, banal, a mai repeta , că, din punct de vedere tehnic, în multe părţi ale ţării , 
munca agricolă se dezvoltă exact în condiţiuni de practică milenară şi că industrializarea 
agricolă a rămas o întrebare pusă viitorului .
Este de prisos să ne mai bocim la căpătâiul cauzelor cari au făcut ca ţara noastră 
să rămână muzeu de practici şi metode agricole perimate .
Relele le cunoaştem.  Ele trebuie înlăturate   .  

...Raţionalizarea agricolă…

" Am început deja - cu toată vitregia împrejurărilor  - acţiunea menită să transforme 
agricultura noastră.  Am început lupta pentru organizarea, raţionalizarea  şi industrializare a 
muncii rurale şi această luptă a început să dea roade. 
" Ea va fi continuată cu îndârjire şi cu amploare crescândă , punând în serviciul săutoate 
resursele statului.Întreg aparatul administrativ rural, şcoala şi biserica,se vor pune mîn 
serviciul acestei lupte printr-o puternică acţiune de propagandă 
" Asociaţiunile agricole vor fi instrumentul prin care vom face această adevărată revoluţie în 
organizarea muncii agricole.

...Consolidarea ţărănimii …

"Solul ţării a fost împărţit , prin expropriere,  ţărănimii ;prin muncă şi tehnică, din acest sol 
trebuie extrase bogăţiile pe cari munca rutinară de azi , nu le poate dobândi. 
Ceea ce am numit altădată exproprierea de adâncime ,va fi ultimul act de consolidare a 
păturei ţărăneşti .Şi acest act trebuie să fie opera partidului nostru. 

    Produse agricole industriale 

" Punerea în valoare a celorlalte bogăţii ale solului , trebuie făcută, deopotrivă,cu punerea în 
valoare a agriculturii . Azi, când produsele agricole şi-au pierdut putinţa de desfacere rentabilă 
pe pieţele străine,un efort sălbatec trebuie făcut pentru intensificarea exploatării acelor 
produse industriale cari au încă o valoare aur.[ LD : plante tehnice ?  ] 
Un asemenea efort este pe punctul să fie organizat şi va avea roade .
Numai sporind venitul naţional scăzut prin catastrofala depreciere a produselor agricole , 
putem să aşezăm din nou finanţele publice pe drumul consolidării .Vom spori acest venit 
nu numai prin schimbarea culturilor , prin ameliorarea calitativă a produselor agricole ,
dar şi prin sporirea produselor industriale care ne sunt cerute pe pieţele de desfacere .



...Refacerea drumurilor …

 " În sfârşit, reorganizarea muncii trebuie aplicată şi în domeniul utilajului naţional -şi în special 
în domeniul refacerii drumurilor.
Şi în această direcţie ,am rămas printre cele din urmă state ale Europei. 
Să ne pălmuim singuri în faţa acestei constatări .Am desfiinţat munca în natură şi am 
înlocuit-o cu prestaţia în bani ,în momentul când resursele băneşti începeau să se epuizeze. 
Rezultatele se pot vedea în toate unghiurile ţării.Şoselele noastre de toate categoriile , afară de 
câteva crâmpeie de artere ,sunt o adevărată ruşine.
 " Ofensiva de reparare a drumurilor , începută de guvernul nostru în toate judeţele ,a 
însemnat ruperea cu o tradiţie nenorocită. Acţiunea asta trebuie lărgită. 
Ţara întreagă trebuie chemată la contribuţie.Vom întemeia eforii pentru întreţinerea 
drumurilor locale şi vom crea o nouă mentalitate pentru a înlătura pe aceea care stăpâneşte 
azi sufletul satelor unde demagogia  a decretat munca la şosele o degradare ! " 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

(III)Reforma armatei 

[ LD :nu uita că el era şi ministrul Apărării naţionale , nu uita familia militară din care se trage   ]
"  A treia reformă care reclamă hotărâri bărbăteşti şi repezi este reorganizarea armatei şi 
înzestrarea ei.Atrasă de violenţa şi zbuciumul luptelor politice, opinia publică nu mai 
acordă acel interes  pasionat care trebuie acordat pregătirii armatei noastre.     
Şi totuşi, nici o dată interesul acesta nu a fost mai actual decât azi. 
Fiecare cetăţean trebuie să fie conştient că progresele din toate domeniile vieţii statului, 
dacă nu sunt întovărăşite de progrese similare în pregătirea militară  - rămân jertfe inutile  .   
" Conştient de răspunderea ce o port, socotesc astăzi necesar să zguduim opinia publică .
Situaţia generală reclamă tuturor oamenilor de răspundere să vegheze asupra pregătirii 
armatei noastre .
"Pretutindeni , în toate ţările din lume, arme multe ies din uzine.Apărarea naţională este pusă 
pe primul plan al realizărilor şi constituie obiect de primă preocupare al opiniei publice.

...Afacerea Skoda ….

 Noi ne mulţumim să ne pasionăm pentru peripeţiile afacerii Skoda şi,  în legătură cu ele , 
organizăm banchete de dezmăţ politic şi moral.
[ LD :aluzie la banchetul -protest Iuliu Maniu , 14 aug. Vezi fişier PNŢ  ] 
O trezire a conştiinţelor se impune ." Avem un corp ofiţeresc de elită şi soldatul nostru este 
cel dintâi din lume.[LD?! ] 
Să procurăm armatei noastre mijloacele tehnice reclamate de progresele timpului şi să 
umplem magaziile şi depozitele.Jertfele mari trebuie făcute azi , pentru a înzestra armata 
noastră ;aceste jetrfe trebuie făcute repede pentru a putea câştiga timpul pierdut .
Voi cere aceste jertfe ţării .
Numai prin mari jertfe materiale azi, putem evita mari jertfe de sânge, mâine. 
Vom crea un fond extraordinar pentru dotarea armatei , care va fi alimentat din venituri 
speciale şi , la nevoie, de o contribuţie generală a ţării. 
Sunt convins că , în această acţiune, vom fi sprijiniţi de ţara întreagă " 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

¤Cultura 

[LD : în atenţia dr.Angelescu ] 

/Crucida lichidării analfabetismului 

" O mare şi hotărâtoare sforţare va fi făcută pe tărâmul cultural .Acolo stă în faţa noastră , ca 
o remuşcare şi , în acelaşi timp, ca o ameninţare ,problema analfabetismului . 
Este inadmisibil să mai tolerăm situaţia de astăzi ;     analfabetismul trebuie lichidat .   
Pentru atingerea acestui scop, o adevărată cruciadă va fi întreprinsă de falanga învăţătorilor 
noştri , care nu vor avea odihnă până ce nu vor fi răspus la această mare chestiune a timpului. 



" Jertfele ţării pentru cultură trebuie revărsate asupra lumii satelor ,unde grabnic trebuie 
ridicat un puternic baraj împotriva exodului spre oraşe. 
" Stăm astăzi în faţa unei condamnatoare anomalii :la oraşe sporeşte armata şomerilor     
intelectuali şi la sate creşte armata analafabeţilor ! 
" Numai politica şcolară condusă de marele animator dr.Angelescu ,va suprima această 
anomalie iar analfabetismul va fi combătut de corpul nostru învăţătoresc cu îndârjire , până la 
complecta lui dispariţie" 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

¤Politica socială 

[ LD :  în atenţia lui I.Nistor , dr.Costinescu   ] 

-Asistenţa şi protecţia socială 

" O ultimă şi deopotrivă de importantă activitate creatoare va fi întreprinsă ,în acest ciclu de 
guvernare , în domeniul politicii sociale.
"Lupta împotriva mizeriei  , sub deosebitele ei forme, şi acţiunea de asistenţă raţională şi 
eficientă , va lua un nou aspect şi va primi o nouă organizare . 
" Iniţiativele particulare care activează şi azi cu atâta altruism   ,   vor primi un nou imbold şi în 
lumea oraşelor , unde lipsa şi suferinţa sunt mai mari ,opera de asistenţă şi de ocrotire îşi va 
lărgi câmpul de acţiune."

-Legea solidarităţii 

Ultimele crize economice , care au bântuit şi bântuiesc şi azi şi în ţara noastră ,au sporit 
numărul celor cari cer sprijin şi ajutor ; colectivitatea nu poate refuza acestor învinşi 
asistenţa ce le-o impune legea solidarităţii care stă la baza societăţilor moderne .
Şi în această direcţie drumuri noi trebuie croite în legislaţia şi în moravurile ţării noastre . Şi 
vor fi !  " 
[ LD: cu acest capitol, termină expunerea privind sarcinile guvernării ] 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

¤Atmosfera politică internă 
" Executarea acestui program , reclamă pace şi ordine  .  La rândul nostru , noii cerem ţării să 
ne dea răgazul necesar pentru a ne îndeplini misiunea. 
Ţara  - ţara sănătoasă, dornică de muncă şi de propăşire  - ne-a făgăduit acest răgaz 
şi ne-a acordat întreaga ei încredere .[------] 

#Ofensiva anti- liberală 

"Această nouă agitaţie a fost provocată de o discuţie asupra revizuirii   Constituţiei   ,   
iar acum, în urmă, de o ofensivă împotriva aplicării măsurilor excepţionale. 
"Socotesc necesar ca , cu prilejul acestui examen al situaţiei generale, să mă rostesc definitiv 
asupra lor " [ urmează opinia despre Constituţie şi legile excepţionale    ] 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

#Revizuirea Constituţiei ?!

[  LD : Revizuirea Constituţiei se punea şi ea se va face - cum se va face  - în 1938. 
Tătărăscu  are dreptate , privind deficienţele şi lacunele Constituţiei ;are dreptate privind opoziţia 
faţă de substratul năzuinţelor "ţărăniste".Accentul pus pe voinţa ragală - constituţional , altfel - va 
facilita apetitul dictatorial a lui Carol ;iar agitaţiile extremiste şi conjunctura internaţională vor 
constitui mediul politic în care va creşte curentul revizuirii .Din păcate,în sens nedemocratic. 
Cine a contribuit la asta ?Care sunt vinovaţii morali ? Eu am mai scris-o în cartea mea dar acum 
urmează să o detaliez .] 
...Mihalache :revizuire ! 
Totuşi problema este pusă şi agitată !  Partidul Naţional-ţărănesc , prin glasul şefului său 
a anunţat în repetate rânduri necesitatea revizuirii constituţionale ,în vederea posibilităţilor 



organizării < Statului Ţărănesc > .
Vom cunoaşte , în scurt timp, [ urma congresul PNŢ  ] în ce constă această nouă organizare . 
Din ceea ce se poate cunoaşte până acum, rezultă că marea reformă anunţată 
este inspirată din faimoasele proiecte constituţionale elaborate în primii ani ai " 
ţărănismului "şi la care credeam că partidul naţional-ţărănesc a renunţat pentru totdeauna . 
Suprimarea Senatului sau reducerea rolului Senatului , anunţate de d. Mihalache , constituie 
semnul acestei mentalităţi. 
" Împotriva unei revizuiri având drept bază asemenea năzuinţi,partidul nostru trebuie să ia 
poziţie.Nu trebuie să uităm că noi suntem autorii Constituţiei României Mari şi că problema 
revizuirii nu ne poate lăsa indiferenţi ;de aceea trebuie să urmărim de aproape manifestările 
opiniei publice ,îndrumându-le şi pregătindu-le astfel încât , de pe acum,să înfrângem 
orice ofensivă pentru o revizuire constituţională cu caracter demagogic. 
" De altfel, o modificare a Constituţiei ,nu se poate face decât     cu consimţământul Coroanei   
şi în deplin acord cu ea,şi numai pe căile indicate de Constituţie însăşi. 
" Faţă de această îndoită garanţie , putem să urmărim liniştiţi executarea programului 
nostru de guvernare , rezervându-ne libertatea de acţiune pentru momentul în care problema 
revizuirii Constituţiei va fi pusă oportun şi util, pentru dezvoltarea statului nostru ." 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 

#Starea de asediu, cenzura 

"O campanie de agitare se duce , deopotrivă, pentru ridicarea măsurilor excepţionale  .   
Nu am nici o dificultate să declar  - am spus-o la Timişoara şi dl Brătianu şi eu  - 
că cine doreşte ca aceste măsuri să fie ridicate cu un ceas mai curând ,este guvernul însăşi. 
" Măsurile excepţionale nu au fost , nu sunt pentru nici un guvern , un titlu de glorie şi 
de mândrie ; ele nu ridică şi nu întăresc nici creditul regimului care le aplică şi nici creditul 
ţării ." De aceea, nu cred să fie om cu conştiinţa răspunderii trează ,care să adopte cu inima 
uşoară regimul de excepţie , sau , dacă l-a adoptat ,să nu dorească grabnica lui ridicare   .  
" Trebuie însă să constatăm - şi sunt în măsură să o constat  -că focarele de tulburare şi de 
nevroză ,care ne-au silit să introducem regimul excepţional , nu sunt , încă , toate stinse. 
" Opera de terapeutizare  începută nu este încă sfârşită .
De aceea, nu aşi putea încă hotărâ azi ridicarea măsurilor excepţionale ,căci prefer să fiu 
acuzat pentru exces în exerciţiul autorităţii . de cât pentru slăbiciune în practica ei .
" Nu o voi putea face decât în ceasul în care nevrozele vor fi tămăduite ,focarele de agitare 
extirpate , şi pasiunile potolite ;în acel ceas , măsurile excepţionale vor cădea în 
desuetudine prin dreapta judecată,bunul simţ şi spiritul de înţelegere pe care cu toţii voim să le 
vedem trumfând în acsat ceas.
Până atunci, eu nu voi fi omul care va dezarma braţul ţării. " 
Gh.Tătărăscu /  23 aug.'34 

#Coroana & "forţele oculte " 

#Campanii de defăimare şi diversiune 

[LD :în ce-l priveşte pe Tătărăscu, una din două : ori era , pe atunci, de bună credinţă,
şi atunci diatriba lui este  legitimă,ori devenise ,dinainte sau după  asasinarea lui Duca,
"omul regelui " şi atunci atinge culmea perfidiei ! 
Aceste " legende"  vor constitui  stigmatul care va plana asupra camarilei regelui Carol ,
în timpul vieţii şi în posteritate .
Atenţie LD ! cred că trebuie să clarifici câteva "etichete"  , în ce priveşte monarhia. 
În interbelic ,monarhismul este un fapt incontestabil.Mai degrabă se poate vorbi de " anti 
-carlism" sau "pro-carlism ";şi în orice caz, aceste curente de simpatie sau adversitate nu 
poate fi pus exclusiv pe seama Coroanei, ci el trebuie împărţit între purtătorul ei şi sfetnici.
Din acest p.d.v, perioda 1930 - 1937 ,este o serie istorică aparte ] 
" Vorbind de izvoarele de nelinişte şi de agitare cari tulbură acţiunea guvernului pentru 
refacerea ţării , nu pot să nu amintesc de unele noi tentative de subminare 
îndreptate împotriva guvernului şi cari nu se opresc nici la treptele Tronului .



Voi stărui asupra acestor manifestări.
De un rând de vreme, funcţionează câteva oficine care sistematic pun în circulaţie 
zvonuri şi legende cu scopul de a crea o atmosferă de confuziune în jurul Coroanei. 
"Lungă şi variată este seria acestor legende şi inepuizabile resursele imaginaţiei autorilor lor. 
...Când m-am înapoiat din străinătate [ 11- 15 iul., Paris  ], acum câteva săptămâni, 
în drumul de la frontieră către Capitală,un fruntaş al vieţii noastre politice a venit să-mi spună că 
are informaţii potrivit cărora , de acord cu Suveranul,voi face schimbarea   Constituţiei   pe 
cale de Decret , în iua de 1 august ! Acest zvon de nebunie nu este un fapt izolat .[----] 
Da ,sunt oameni cari şi-au făcut o specialitate în a  pornicampanii de defăimare împotriva 
Coroanei   .   Campanii interesate .Autorii lor caută să-şi refacă o popularitate pierdută , 
speculând credulitatea , ignoranţa şi sensibilitatea morbidă a cafenelei.Ei  inventă şi 
mistifică ;ei alterează zilnic realităţile şi adevărul , şi,pentru a justifica lipsurile şi păcatele 
lor     în guvernare   ei au făurit legenda     < forţelor oculte >     .  [---]

¤Statul nostru se confundă cu monarhia 

"Este , poate, ceasul să reamintim celor care au uitat-o ,că ideea monarhică constituie 
temelia Statului nostru.
Cu structura sa specifică, cu atâtea tradiţii primejdioase de instabilitate , înapoi ,şi cu atâtea 
dificultăţi şi ameninţări ,înainte ,Statul nostru întregit nu poate dăinui fără aşezământul 
monarhic. 
În acest moment de dezvoltare istorică , Statul nostru se confundă cu Monarhia iar eclipsa 
ideii monarhice ar însemna primejduirea unităţii Statului ;subminat  de atâtea forţe 
centrifugale , liberate de stavila de rezistenţă ce le constituie ideea monarhică. 

...Replică- ameninţare lui Maniu şi altor…

" De aceea, toate atacurile     cari slăbesc   , direct sau indirect , prestigiul sau autoritatea 
Coroanei, slăbesc prestigiul şi autoritatea statului.Adevăruri fundamentale , care trebuie 
împrospătate la începutul banchetelor ,în mintea celor pe care îi orbesc patimile ,rancunele 
acumulate sau durerile egoismului înfrânt - [ LD :sic ! fără predicat ] 
Le reamintesc în acest ceas, din locul de grea răspundere în care stau,făcând atenţi pe toţi 
acei cari prin atitudine sau cuvinte ,caută să creeze o atmosferă neprielnică Coroanei   ,   
că acţiunea la care se dedau îi face complici cu vrăjmaşii neamului nostru şi că ,  în 
consecinţă , reacţiunea guvernului împotriva lor,nu poate fi decât   reacţiunea împotriva   
acestor vrăjmăşii " 
"Nu din consideraţii subversive izvorăsc hotărârile noastre ,căci noi ne slujim Coroana cu 
loialism, fără linguşire , cu devotament , fără slugărnicie.
[Atenţie LD :ce pleasnă peste obrazdată lui Maniu ,PNŢ-ului ! ] 
"Suntem cei care   ne-am raliat cei din urmă la actul Restauraţiei ;  
dar o  dată raliaţi, noi înţelegem să ne slujim regele cu aceeaşi credinţă cu care înaintaşii 
noştri şi-au slujit , o jumătate de veac, pe cei doi Mari Regi ,de numele cărora se leagă 
făurirea României moderne .
Noi călcăm pe drumul aceloraşi tradiţii , împlinindu-ne cu pasiune datoria.  "   

...Prevenire şi represiune… 

" În îndeplinirea acestei datorii , noi facem apel la întreaga suflare a ţării,să pornească o acţiune 
necruţătoare împotriva celor cari, pentru calcule mărunte şi interesate, încearcă să învenineze 
sufletul poporului nostru.Împotriva acestor otrăvitori trebuie mobilizate toate conştiinţele 
româneşti , iar partidul nostru , care s-a identificat de-a lungul istoriei contimporane cu 
ţelurile Monarhiei , are datoria să pornească fără întârziere , ofensiva împotriva cavalerilor 
defăimării ."
 " Guvernul , în ceea ce-l priveşte , va şti să-şi împlinească datoriile. 
Împotriva aceastor noi semănători de ură ,nu va ezita să aplice toată rigoarea măsurilor de 
prevenire şi represiune .Vom şti să asigurăm , astfel, liniştea, şi vom continua să ne realizăm 
programul. " 
Gh.Tătărăscu  /  23 aug.'34 



¤Misiunea guvernului =misiune istorică 

/Ordine , disciplină , muncă. 

 " Politica de realizare şi de construcţie trebuie aşezată definitiv în locul politicii de agitare şi 
de aţăţare.Ţara aceasta a suferit destul de pe urma agitaţiilor demagogice  - azi este ceasul 
muncii în ordine şi disciplină.  Suntem păzitorii acestui ceas. Să ne facem datoria ! 
" Soarta a voit să fim chemaţi să guvernăm în cel mai greu moment în care a avut să guverneze 
un partid.Misiunea noastră , plin aplicarea răspunderilor, este o misiune istorică. 
Avem de înfăptuit , prin acţiunea unui partid, o operă cu caracter naţional. 
Deci nu aplauzele ieftine ale popularităţii trecătoare , ci recunoştinţa de ultimă oră a unei 
ţări oprită de pe drumul pierzării ,va fi obiectivul acestei acţiuni. 
Politica de culmi - iată politica pe care guvernul al cărui sprijin sunteţi ,vă cheamă să o realizaţi , 
înlăturând cu el toate obstacolele ,şi învingând cu el toate adversităţile " 
Gh.Tătătărăscu / 23 august .'34 
___________________________________________________________

36)Dinu Brătianu ,Declaraţii la Arad, 8 sept.'34 

¤Ridicarea stării de asediu şi cenzurii !

(Adevărul" , 9 sept.'34  ) 
[ LD : remarcă faptul că Dinu Brătianu îşi continuă turneul în Ardeal ,parcă dorind să cucerească 
lumea de peste munţi cu  mesajul liberal. Este şi un fel de a-şi onora funcţia de şef al partidului 
aflat la guvernare , încât nu i se poate reproşa că stă deoparte sau că sabotează.Dimpotrivă 
Dar deja,între "linia partidului" şi "linia guvernării" fisura se lărgeşte, se lărgeşte .... ] 
La Arad, peste 5 000 de oameni , participă la o mare adunare liberală . 
 Brătianu / 8 sept. 
PNL a dat ţăranilor unirea ţării, pământul şi votul. Acum a dat conversiunea datoriilor . 
"Vă mai trebuie o situaţie economică bună şi o administraţie cinstită . 
Primul nostru ministru este un om inteligent şi care are dorinţa de a face bine. 
Eu, ca şef de partid, am o mână şi o gură mai liberă decât şeful guvernului şi deci pot 
spune lucrurile mai pe şleau .
Guvernul urmăreşte liniştea ţării şi va face o lege care să asigure această linişte .
În acelaşi timp însă noi îi cerem să ridice starea de asediu şi cenzura .
Guvernul are însă responsabilitatea liniştii ţării . " 
Dinu Brătianu / 8 sept .'34 
______________________________

37.)Discordanţe şi dispute în PNL , 12 -25 sept '34 
("Adevărul" ,"Flacăra " ,ş.a , 13- 26 sept. ) 

¤Partid-Guvern-Grup H -Tinerii liberali 

[LD(2003 ):problemele disputate : starea de asediu , cenzura ,remanierea 
guvernului ,reîntregirea partidului , şefia partidului 
În dispută :Dinu Brătianu (Gh Brătianu ), Gh.Tătărăscu, Victor Iamndi, ş.a ş.a 
[LD:6 ian.2007.ptr atmosfera în care scrie istoricul şi care -ce să-i faci ?! - mă trimite la 
analogii şi paralele ,nu atât de luptă politică, cât de o mizerabilă confruntare de canalii 
comunistoide .Asistăm la o infamă iţăraie provocată de Băsescu şi oamenii lui (Stolojan , Valeriu 
Stoica, Mona Muscă et &)care acum au făcut PLD şi "forţează" uşa guvernării ! )] 
12 sept. : La ministerul de Interne s-a elaborat Decretul pentru prelungirea stării de asediu ,
care expira la 15 sept ,şi ,automat ,s-ar fi ridicat şi cenzura .
Hotărârea guvernului a produs senzaţie în toate cercurile politice .
În primul rând ,contravenea recomandărilor  lui Dinu Brătianu ( Arad, Oradea ) care ceruse 
ridicarea lor,-întrucât nimic nu le mai justifica -  în al doilea rând ,pentru că nimic nu se mai 
întâmplase ,ca să justifice această prelungire .



Tătărăscu nu era dispus, însă, să asculte sugestiile şeful partidului său ! Voia să guverneze! 
/Nici în materie de remaniere , cei doi nu erau de acord . 
/În culisele liberale, se vorbea ( se aştepta  ) ca Tătărăscu să pretindă şefia partidului . 
/ Grupul H , de sub şefia lui Victor Iamandi - grup care nu era de acord cu revenirea în PNL 
a lui Gh.Brătianu , pentru că şi-ar pierde poziţiile  - dorea "  mazilirea"    lui Dinu Brătianu .  
Încercaseră o " lovitură" şi la consfătuirea de la TG.Jiu ( 23 august ) ,dar acţiunea a fost 
dejucată de Brătianu , care a trimis prin dr.Costinescu cunoscuta  "Scrisoare " de solidaritate , 
care , citită, s-a transformat în triumful lui Brătianu . 
Încercaseră şi o remaniere de guvern, încât să nu mai rămână nici un partizan dinist ! 
 Dar şeful partidului a dejucat şi această manevră .
/Grupul H , cere lui Brătianu ,să proclame pe Gh.Tătărăscu vicepreşedinte PNL. 

   Familia Brătianu şi amicii erau  împotriva acţiunilor Grupului H .*
/ ing.N.Teodorescu ceruse cu insistenţă să i se aprobe demisia  de la ministerul Industriei ;
/ Alexandru Mavrodi  ( subsecretar de stat la preşedinţie ) - decedase ; 
Vezi amănunte la fişierul PNL

*Notă:Tineretul liberal,Grupul H 

Tineretul liberal, grupul H , avusese o consfătuire  la Sânicolaul Mare ( Banat ) .
Cu acel prilej, la banchet, Iamandi spusese :
" Astăzi este necesară regruparea forţelor pe teren , potolind isteria unor arivişti ce încearcă a 
transforma viaţa ţării în câmp de plasare a ambiţiilor personale .Revendicăm pentru partidul 
liberal monopolul tineretului cinstit care nu şi-a deformat conştiinţa şi nu a scoborât tradiţiile.
[--------] 
" Rostul grupării H , care poartă denumirea simbolică împrumutată din terminologia militară , 
adică ora în care se va indica sosirea momentului pentru începerea acţiunii decisive , 
este a asigura biruinţa partidului. 
" Biruinţă cu colaborarea dintre tineret şi bătrâni , fiindcă se ştie că cea mai înaintată vârstă 
poate avea cea mai fecundă tinereţe.Noi cei de astăzi trecători, pregătim înlocuitorii care să 
menţină just echilibrul     , să dea ritm nou de viaţă, şi când zările se vor limpezi,cot la cot să 
cucerim ultimele cetăţui ale unei rezistenţa încă explicabile.Şi atunci , cu drept cuvânt voi 
putea spune : biruit-a gândul ! " 
PNL / sept.'34 
_______________________________________

38)Victor Iamandi,discurs programatic, Focşani, duminică,1 oct.'34 
" Mişcarea H , în cadrul partidului liberal şi în lumina doctrinei " 
 / neoliberalism / monarhie constituţională /  democraţie / conştiinţa civică / 
 ("Adevărul " , 2 oct.'34  ) 
La Focşani, s-a inaugurat noul club al partidului şi a fost sărbătorit Victor Iamandi . 
-------------------------------------------------------
Iamandi / 

¤ Mişcarea H 

"Numai cei care nu sunt deprinşi să vorbească sau sunt tiranizaţi de spiritul strâmt al 
politicianismului demodat , au văzut în acţiunea noastră calcule meschine şi interesate   .   
" Steagul ce l-am desfăşurat reprezintă pentru noi nu un divertisment de circumstanţă şi 
nici un mijloc pentru revendicări personale, ci necesitatea de a răscoli energiile active ale 
partidului, de a le organiza şi stimula. 
"Dacă guvernarea liberală realizează punct cu punct programul partidului, este nevoie 
şi de regruparea într-un ritm de ofensivă dominatoare a democraţiei liberale.
" Care sunt ţelurile urmărite ? 

/Neoliberalism

Neoliberalismul  - ca rezultat nu al criticii aduse vechiului liberalism , ci ca înfăţişarea normală 



şi firească a unei dezvoltări de ansamblu a tuturor instituţiilor veacului trecut ,în mijlocul 
nevoilor sociale , economice şi politice ale societăţii în continuă mişcare  .

/Monarhie constituţională

Monarhia constituţională  , ca formă de guvernământ a statului democrat liberal ,
 iar Coroana ca simbol permanent al unităţii de funcţionare a tuturor aşezămintelor sale 
fundamentale şi ca factor esenţial de echilibrare , în spiritul voinţei populare , 
a conducerii politice . "

/Democraţie

Regimul democratic nu trece printr-o criză.Ceea ce se petrece astăzi în unele state din 
Europa, este consecinţa unor neajunsuri locale.Este generalizarea preconcepută a defectelor 
izolate şi a anomaliilor unora din practicile regimului democratic. 
Democraţia înfăţişează , ea singura , toate formele de guvernământ experimentate dea 
lungul veacurilor, regimul de libertate , în care toţi cetăţenii îşi pot desfăşura în voie 
activitatea lor.Nici o conştiinţă obiectivă nu poate contesta aceasta . 
Democraţia înfăţişează o superioritate până la înălţimea căreia nu se ridică nici una din 
teoriile impetuoşilor reformatori de astăzi .
În zădar se străduesc ei să prefacă în ruină un patriomoniu moral şi politic 
dobândit prin cea mai grea luptă pe care omenirea civilizată a purtat-o vreodată. 
Orice altă formă de guvernământ constituie o negaţiune a libertăţii ,pe care astăzi nimeni nu 
o poate primi . 
 " Forţa şi fundamentul democraţiei stă în faptul că toate actele de guvernare sunt supuse 
controlului opiniei publice   ,  precum şi adevărului constatat că chiar şi luptele dintre partidele 
politice ,înlătură într-o măsură însemnată , prin însăşi existenţa lor,erorile pe care , într  -un   
regim de dictatură sau de tiranie, nimeni nu le poate opri. "[.......] 
" Crearea şi organizarea bogăţiilor , precum şi împărtăşirea avantagiilor coresponzătoare , 
de către pături sociale cât mai numeroase ,sunt înfăptuiri care aparţin regimurilor democraţiei 
moderne .Transformările economice şi împlinirea revendicărilor în ulţimii ani,
s-au realizat în toată lumea numai după întronarea regimurilor democratice .

¤Neoliberalismul românesc 

" Mişcarea neoliberală de acum câţiva ani ,a fost o tentativă teoretică din care n-a mai rămas 
nimic.Neoliberalismul nu avea nevoie de o formulare doctrinară specială,pentru că el exista ca 
atare şi redezvoltase progresând în acelaşi timp cu o întreagă operă de reforme a partidului 
liberal ,realizată treptat în cursul ultimelor decenii." În această privinţă, Constituţia din 1923 , 
este actul viu de precizare a neoliberalismului .

...Proprietatea -funcţiune socială 

Le-a vorbit despre intervenţionismul     statului,despre concepţia nouă în privinţa proprietăţii     
care devine , din intangibilă ce era , o funcţie socială.

...Satisfacerea revendicărilor muncitoreşti 

Despre acţiunea de " nivelare " care s-a dus sub diriguirea neoliberalismului. 
Chestiunea socială a luat proporţii considerabile în a doua jum.a sec. XIX,de pe urma 
industrializării şi maşinismului.Astăzi inechităţile ce le suferea muncitorimea au fost 
înlăturate iar revendicările lor legitime   au fost satisfăcute   .
Libertatea muncii, repaosul duminical, 8 ore de muncă, minimum de salariu , 
contracte colective, participare la beneficii, asigurări muncitoreşti  - 
toate acestea au fost rezolvate sub regimul capitalisto -burghez ,a cărui doctrină de bază a 
fost liberalismul evoluat .
Vict.Iamandi / 1 oct.'34 

...Stat neoliberal=stat al armoniei sociale 



Între liberalism , sub forma sa de continuă transformare , şi naţiune,există o desăvârşită 
armonie.     Oricât liberalismul ar fi , prin caracterul său iniţial al ideilor sale , o doctrină universală, 
- ca esenţă organică şa ca aplicaţiune rămâne naţional ,pentru că naţiunea este singura 
unitate reală căruia omul nu i se poate sustrage. 
    " În vremurile grele prin care trecem  - neoliberalismul român , ca doctrină ,şi partidul 
liberal, ca forţă politică organizată ,constituie singurele temeiuri de existenţă şi de progres 
ale statului democrat şi naţional. 
" E uşor de înţeles , în faţa acestei situaţii de un realism tranşant , ce valoare poate avea formula 
statului ţărănesc , în care  unii din oportunism, şi alţii dintr-un primejdios daltonism politic , 
voiesc să vadă un fel de panaceu al tuturor relelor de care suferă România. " 
Vict.Iamandi / 1 oct.'34 

...Conştiinţă civică 

Face apel la conştiinţa civică. Avem prea mulţi indiferenţi .Altfel nu s-ar fi putut produce 
atâtea manifestaţiuni puse la cale de oameni fără răspundere , care a tulburat atât de mult 
perioada de la război încoace .
" Dacă păturile sănătoase ale clasei noastre diriguitoare ,ar fi ieşit din indiferenţa lor faţă 
de diversele încercări de anarhizare a ordinii publice ,n-am fi avut nici asasinatul oribil de la 
Sinaia ,nici atâtea alte manifestaţiuni primejdioase ale unor aventuri. 
" O trezire a tuturor conştiinţelor oneste din această ţară , o mobilizare a tuturor forţelor de 
creaţiune, se impune , în acest ceas de adevărată răscruce istorică , fără nici o întârziere . 
   " În ce ne priveşte, ne găsim de mult pe acest drum al ofensivei împotriva răilor " 
Victor Iamandi / 1 oct.'34 
______________________________

39.)MSRegele la Serbările Sarmizegetusei ,10 sept.'34 
(" Adevărul " , 9 sept.'34 )

¤Ofensiva regală în Ardeal 

[LD:În vara/toamna '34 ,paralel cu acţiunea liberalilor în Ardeal, se produce şi un fel de 
"descălecare" a lui Carol peste Carpaţi .Se exploatează ( sau se provoacă) evenimente , se 
mobilizează întregul aparat administratv ,se face o propagandă patriotică intensă, la care sunt 
antrenate instituţiile de cult , învăţământ, cultură . ] 
La ele va participa MSRegele care va fi primit în staţia Brezova de :Gh.Tătărăscu şi  miniştrii 
V.Sassu ( Domenii ) , Nistor  ( Muncii ) Costinescu ( Sănătate ) , Lapedatu  ( Culte ) , Mitiţă 
Constantinescu ( subsecretar Finanţe şi secretar general al Societăţii Sarmizegetusa  ) .
O campanie din Reg. 4 roşiori -Deva , şi muzica militară,vor da onorurile.
Tot drumul de la Brezova la Sarmizegetusa va fi ornat cu arcade şi drapele. 
Mii de ţărani călări  vor străjui drumul regal-
Serbările se vor da în amfiteatrul cetăţii Sermizegetusa. 
Prof. Daicoviciu va citi pergamentul pentru fundaţia amfiteatrului .
Prima lovitură de târnăcop o va da Suvernanul . 
Serbările Sarmizegetusei 
_____________________________

40.)Valeriu Pop :acţiunea liberală în Ardeal ,2 sept.-23 oct  ' 34 
( Valeriu Pop, Amintiri politice , 1936-1945, Editura Vestala, Bucureşti, 1999  )

¤2 sept.'34 Carol II şi ardelenii 

[ LD : cu nici o intenţie de defăimare  la adresa acestui ardelean , pe care îl consider onest ,
dornic de ascensiune, şi animat de rezolvarea unor tensiuni care nu făceau bine ţării.
Dintre toate jurnalele, el dă cel mai uşor prilej de a se dezvălui culisele politice .



Mă gândeam , însă, cu acest prilej , doar la câteva lucruri : 
-Cu câţi oameni politici proceda Regele la fel , pentru a fi informat, pentru a influenţa ,pentru a 
manevra , pentru a stăpâni . Aceasta era camarila ? 
-De ce era răspândită credinţa că ardelenii  - spre deosebire de regăţeni  - erau mai sobri, 
mai discreţi, nu erau puşi pe bârfe, pe sforării ?Am suficiente dovezi că , la o eventuală 
cântărire, talerul s-ar echilibra perfect ! . 
-Cât de metodic şi perseverent era Carol în  a cunoaşte culisele politice, verigile slabe,    
atmosfera , şi , mai ales,  de a-şi câştiga -cultiva "oamenii lui de încredere "  ,
-De data aceasta ,ţinta era: câştigarea simpatiei ardeleneşti , ştirbirea ponderii PNŢ,
cultivarea  lui Vaida ,izolarea -contracararea, anihilarea lui Maniu  ; 
-Între vizitele Regelui la Cluj ( 7 sept)  şi  Lugoj ( 7oct ),Ardealul pare  " pacificat " 
-Într-o lună, Valeriu Pop ajunge " ardeleanul nr.1 "   acceptat ca atare de ardeleni ( amici, 
oportunişti, adversari ) ,de Tătărăscu ( care îl va introduce în echipa ministerială,în pofida 
opoziţiei "veteranilor" ardeleni din PNL  )şi de Rege ( al cărui " consilier" intim devine , pentru 
multă vreme ) ] 
-------------------------------------------------------------
Valeriu Pop / 2 sept.'34 

...Cursa Feleacului, Cluj

Cursa Feleacului. Regele la Cluj. Mă duc la gară pentru întâmpinarea Regelui. Îndată după 
sosire, sunt invitat de E.Bianu la dejun , în vagonul regal.Pe coasta de la Feleac, sunt poftit în 
tribuna regală, spre dezolarea câtorva amici din Cluj.
La dejun sunt aşezat în stânga Regelui,iar după ridicarea mesei, sunt poftit într-o audienţă 
de către Rege, prin g-ral Ilasevici.

...Ancheta Skoda …Maniu … 

 Regele mă întreabă de rezultatele obţinute şi de cele probabile.Îi motivez necesitatea 
anchetei suplimentare şi obiectivele ei.Conchid pentru scoaterea din cauză a lui Maniu : 
pentru vinovăţia lui nu există nici o probă serioasă , iar răspunderea politică o are numai faţă 
de Rege şi Parlament .Regele este mulţumit şi îmi comunică :
1)nu se poate ca ancheta să scoată la iveală vinovaţi numai din rânduriele oştirii ,
 iar politicienii şi civilii să iasă basma curată  ;
2 )ar fi o greşeală să fie dat cineva în judecată fără temeinice dovezi şi cu perspectiva de a fi 
achitat ;
3 ) vrea sancţiuni serioase, deci nimeni să nu fie acoperit, însă nu este admisibil să fie 
implicaţi nevinovaţi ;Toate acestea se referă şi la Maniu , faţă de care nu are nici o pornire 
de răzbunare sau duşmănie .Iau act cu satisfacţie de aceste admirabile şi luminoase 
sentimente regale. 

...Atmosfera  Ardealului… 

Regele mă întreabă de situaţia din Ardeal , în general, şi de aceea a naţional-ţărăniştilor,
 în special .Îi arăt situaţia ca fiind serioasă, însă nu disperată. 
Îi schiţez Regelui programul meu de acţiune, convenit cu Tătărăscu :
1) Realizări de guvernare de ordin material ;
2 )Satisfacerea exigenţelor personale , fără distincţie de credinţă politică ;
3)Tratament egal pentru biserica unită;
4) Propagandă sistematică prin viu grai şi presă ; 
5) Primenirea administraţiei şi a cadrelor liberale cu elemente de seamă şi simpatice opiniei 
publice .Arăt Regelui că doresc menţinerea lui Lapedatu la guvern,deoarece mă interesează 
fondul , nu forma .Expun că sunt în situaţiunea de a angaja lupta cu Maniu , însă exclusiv pe 
teren politic,leal şi civilizat , fără acţiuni de ponegriri sau violenţe de limbaj .
Dacă voi avea mână liberă , prin realizări efective şi propagadă adecvată,sunt sigur că  voi 
schimba atmosfera greoaie şi ostilă din Ardeal, şi răspund de rezultat , cu corida mea 
politică ! 



...Situaţia din PNŢ…. 

 " Expun situaţia din PNŢ ca fiind serioasă pentru Vaida şi favorabilă lui Maniu,datorită 
inerţiei vaidiştilor şi acţiunii intensive dezvoltate de manişti. 
Regele spune că a avut informaţii contradictorii :unii arătând situaţia ca aproape pierdută 
( Tilea etc  ) , şi altele cu totul optimiste ( Tătărăscu ) A înclinat să creadă că adevărul este la 
mijloc, părerea mea îi întăreşte în această convingere. 

...Misiune pe lângă Vaida … 

Regele mă întreabă de misiunea pe lângă Vaida  Îi arăt în ce constă misiunea mea : 
1 ) acţiune paralelă pentru apărarea ideii monarhice şi a autorităţii Suveranului ; 
2 ) sprijin moral şi material din partea guvernului  ; 
3 ) pregătirea formulei de succesiune Vaida  ; 
4 ) libertatea de acţiune opoziţionistă ( normală ) pentru grupul Vaida ; 
Regele spune că ar fi satisfăcut dacă s-ar putea face înţelegerea pe aceste baze şi mă 
autoriză să-i transmit salutări călduroase ;
Audienţa a durat o oră şi jumătate, a întârziat cu o oră cursele ,a făcut senzaţie printre invitaţi, 
care s-au grăbit să-mi facă curte toată după masa , într-un mod propriu lichelelor 
şi mai apoi în cercurile clujene.  Seara, , la banchetul de la Auto-Club, am fost aşezat , 
la dorinţa Regelui, în dreapta Marelui Voevod " [--------------------------------] 
Valeriu Pop / 5 sept.'34 

¤În vizită la Vaida 

...Oferta lui Tătărăscu, mesajul Regelui… 

...Raporturile Vaida -Maniu 

  Seara , la orele 9, fac vizita de convenienţă lui Vaida-Voevod. După o scurtă introducerea, 
schiţez misiunea primită de la Tătărăscu , rezultaele anchetei Skoda,mesajul Regelui, 
planurile de viitor, etc. 
Îmi arată la rândul lui raporturile încordate cu Iuliu Maniu, acţiunea de clarificare în PNŢ, 
mă informează de zvonurile lansate de manişti că Regele a venit la Cluj numai pentru a se 
vedea cu mine, şi a pune la cale asasinarea morală a lui Iuliu Maniu , în cadrul anchetei 
suplimentare [ Skoda ] Dezmint în modul cel mai categoric aceste zvonuri  fanteziste şi lipsite 
de orice temei ; dimpotrivă, îl asigur că Maniu va fi scos din cauză. 
Mă felicită cu această atitudine, cu care este perfect de acord. 
 Îmi exprimă aprecierea sa fără rezerve pentru calităţile mele şi pentru sinceritatea felului meu 
de a fi.Mă califică întâiul om politic din generaţia următoare generaţiei istorice.[---] 

...MSRegele/camarila… 

[Vaida ] "Îmi vorbeşte apoi despre Rege cu multă căldură şi multă dragoste ,cu toate că ar fi 
fost tratat [ …] LD : autocenzură în text   ] odată.
Deplânge nestatornicia Regelui în momente hotărâtoare şi arată inconvenientul ce-l prezintă 
legăturile cu d-na Lupescu   ,  pentru a putea contacara cu eficacitate acţiunea manistă ,pe 
care o crede primejdioasă pentru Ţară şi, deci,Monarhie. 
Regele trebuie însă să dea un ajutor eficace devotaţilor săi, prin înlăturarea unor elemente 
ce îi fac un rău serviciu .
Îmi recunoaşte că adeseori a fost pe punctul de a izbuti în ce priveşte anturajul- zis camarilă 
- însă Maniu şi oamenii săi au zădărnicit , în momentul hotărâtor ,prin ieşiri necugetate care 
au jignit orgoliul firesc al Suveranului,că , deci, ei poartă vina principală dacă unele situaţii 
nu s-au putut aranja.Speră , însă, ca în viitor se va izbuti. 
[Valer Pop ] ..." Îi arăt că şi suveranii sunt oameni , deci nu sunt exceptaţi de a greşi.
Greşeli sau legături sentimentale încă nu au împiedicat pe nici un suveran de a fi un mare 
domnitor, dacă a avut calităţile cerute.
Regele nostru este un suveran excepţional, gândurile şi îndemnurile lui minunate nu au 



putut da încă rezultate din cauza mediocrităţii colaboratorilor indispensabili; 
este de datoria noastră , al celor ce-l iubim şi îi suntem devotaţi dezinteresat  şi din convingere, 
de a-i facilita sarcina grea şi a-i înlătura din cale obstacolele artificiale , 
pentru ca să poată face tot binele ce-l vrea , Ţării şi neamului."
...[Vaida ] " Îmi răspude că , în principiu, acceptă toate sugestiile şi propunerile ce  i le-am 
făcut în cadrul misiunii mele, şi este gata de a trece la discutarea detaliilor     ,   îndată după 
şedinţa Comitetutului Executiv.[PNŢ] [-------] 
-------------------------------------------------
Valeriu Pop / 21 sept. '34 

¤21 sept.'34 Audienţă la Rege. 

12-14 sept. Pleacă spre Bucureşti .Interwiev-ul dat lui Kretsch , preluat abuziv (  cu nişte " 
strâmbe" )  de " Adevărul" şi " Dimineaţa" , face valuri în lumea politică, inclusiv la PNL şi 
guvern, încât Valeriu Pop este silit să dea desminţiri şi să facă precizări.Tătărăscu este mulţumit
15 -18 sept. Discută cu g-ral Ilassevici  toate chestiunile care ar putea interesa pe MSR ;
discută cu Tătărăscu ( acasă ) despre mersul anchetei Skoda şi despre modalitatea 
de   a-l contracara pe C.Dimitriu   ( preşed.Comisiei ) deoarece provoacă tensiuni. 
  A doua zi, Dimitriu îi arată o telegramă prin care era chemat la Rege … şi-l ruga 
să preia preşedinţia Comisiei, pentru că el trebuia să se pregătească .
21 sept.'34 Bucureşti .Expoziţie - târg , în prezenţa Regelui. Gral Ilassievici îi comunică că 
Regele vrea să-l vadă în cursul zilei. La 4,30 îi comunică telefonic ca la ora 18 să treacă pe la 
el , în haine de stradă . Deci întâlnirile iau un aspect " discret" , informal ] 

...Maniu ... 

"Regele mă va primi fără ceremonie, fără protocol .Expun Regelui motivele interwievului .
Suveranul îmi mulţumeşte pentru modul şi tactul cum am ştiut să servesc Coroana .
Îl pun pe Suveran la curent cu mersul anchetei , arătându-i vinovăţiile ce se desprind 
( Cihosky, Madgearu, Mihai Popovici  - intervenţia la Consiliul de Război ) 
Demonstrez că Maniu nu poate fi dat în judecată ,fiind complet acoperit cu adresa dată în 
chestiunea preţurilor ,însă, chiar dacă ar exista o umbră de îndoială sau o vină reală în 
sarcina lui Maniu , Regele României nu poate admite darea în judecată şi compromiterea 
aceluia care a fost făuritorul unirii Ardealului cu Ţara Mamă. 
Regele este satisfăcut de expunerea mea, accentuând , însă, că nu se poate să fie daţi în 
judecată numai membri ai armatei ,că nu doreşte cruţarea nimănui , însă nu poate admite 
procedarea cu uşurinţă , deci crearea de martiri. 

...Guvernul …

"Îmi arată că este mulţumit , în general, de guvernarea  Tătărăscu , că , după prevederile 
omeneşti, nu întrevede nici o schimbare ,că depinde exclusiv de noi ca guvernarea să 
dureze cât legislatura , chiar şi mai mult , că e nevoie doar de primenire echipei ,
care va urma în curând şi că contează pe mine pentru acţiunea ce i-am expus. 

..."Câştigarea " Ardealului …

" Asigur pe Rege de tot devotamentul meu, şi îmi permit a-I arăta că va avea deja la Lugoj un 
început de dovadă de ceea ce pot să obţin ca rezultat prin acţiuena preconizată de mine. 
La despărţire, Regele îmi spune foarte afabil : < La revedere, la lucru !  >
Valeriu Pop / 22-28  sept. '34 

...Ancheta Skoda 

   " Ancheta continuă în condiţiuni normale şi cu rezultate pozitive. Toţi membrii Comisiei, 
inclusiv naţional-ţărăniştii, îmi exprimă , în particular şi în şedinţă publică,omagiul lor pentru 
tactul şi obiectivitatea de care am dat dovadă. Lucrările Comisiei se încheie ,urmând numai 
redactarea ,discutarea şi votarea raportului."[-------] 
Valeriu Pop / 2 -3 oct.'34 



-2/ 3 oct.:în guvern ! 

" Dimineaţa la Casaţie. Toată lumea mă felicită ca viitor ministru. [----]
La amiază, îmi vorbeşte Gheorge Tătărăscu , care mă roagă să ne întâlnim după-masă, 
să stăm de vorbă asupra constituirii guvernului. La ora 3, îmi telefonează Franasovici , 
care îmi spune că Tătărăscu a fost chemat la Sinaia, la Rege, că se scuză, şi că mă roagă
   să aştept la ora 6 acasă, în frac,   convocarea de a depune jurământul.
La 6,30, sunt încunoştiinţat că seara la 8 plecăm la Sinaia, pentru a depune jurământul. 
De la gara Sinaia, plecăm direct la Castelul Foişor, unde,  la ora 11 , depunem jurământul 
într-o atmosferă de solemnitate . " 
Generalul Ilassievici îmi comunică ultima modificare a programului de la Lugoj : 
la gară va vorbi primarul, la catedrală va predica Nicolescu , iar la banchet,  în locul lui 
Tătărăscu, voi vorbi eu, cuvântare la care va răspunde Regele. 
Valeriu Pop /  5-7 oct.'34 

-4 oct.:"Pacificarea " Ardealului 

[ LD : jurnalul este de o sinceritate totală şi foarte plastic.  Bucurie - reacţiii- savurarea vicoriei  ! ] 
Sunt primit de foartă multă lume la gara din Cluj, deşi nu am anunţat sosirea mea. Primarul 
Drăgan, foarte timid, dar prezent , prefectul Dunca lipseşte.Toată ziua sunt asaltat de 
partizani şi de prieteni care se bucură de intrarea mea în guvern şi mă felicită.
Întreaga opinie publică din Ardeal , inclusiv exponenţii opoziţiei şi ai minorităţilor, îşi 
exprimă simpatiile personal , în public sau în presă. 
Acest val de simpatie este excepţional , mă recompensează pentru neajunsurile ultimilor doi 
ani, şi de cel mai bun augur pentru acţiunea mea politică. [------------] 
Vleriu Pop / 8.oct. '34  /  Lugoj 

-8 oct.'34.Lugoj.Serbare ecumenică a cultelor ardeleneşti.
 [ LD :AGRU -este vorba de o asociaţie ,un intenţionat for ecumenic ardelenesc.
Planul lui Pop trebuie privit - ca intenţie, cel puţin  -  sub trei aspecte  :
a)pe de o parte ," cucerirea"  ardelenilor , indiferent de etnie sau confesiune,prin participarea 
delegaţilor cultului catolic, calvin, reformat, mozaic ,pentru credinţă şi lealitate faţă de 
Tron, de dinastie, de Rege;
b)pe de altă parte, refacerea solidarităţii bisericilor naţionale româneşti, atragerea 
simpatiilor Bisericii Unite,  pentru guvernul şi partidul liberal     -receptat ca proteguitor al 
Bisericii Ortodoxe  - şi , prin asta ,
c) diminuarea uneia din sursele de putere ale lui Iuliu Maniu.
Cât din acest plan  era dorinţa lui , câtă profunzime şi eficacitate a avut acea manifestare,este, 
discutabil.Dar ,ca intenţie,eu consider demersul luiînţelept .

-MSRegele şi Voievodul Mihai la procesiune 

" Gheorghe Tătărăscu îşi exprimă nedumeriri cu privire la participarea Regelui la 
procesiune( probabil Lapedatu şi mitropolitul Bălan să fi insinuat ... ) 
Îi explic că, în mod normal, nu poate supăra acest lucru pe ortodocşi  că Regele e hotărât să 
participe şi că, în definitiv, iau asupra mea toată răspunderea  .  
De altfel, dacă vrea, poate să-l întrebe pe Rege.
Regele, întrebat, răspunde că nu renunţă la procesiune, decât dacă ar ploua cu găleata. [---] 

()Valeriu Pop ,cuvântare :

<Sire, Majestatea Voastră a binevoit a onora cu Înalata Sa prezenţă , marea sărbătoare de azi, 
care este o afirmare impunătoare a forţei spirituale şi creatoare a naţiunii.

...Înfrăţirea bisericii ortoxe şi greco-unite 

În această duminică de toamnă târzie, s-au înfrăţit din nou cele două biserici naţionale: 
Biserica Ortodoxă şi Biserica română unită ;s-au înfrăţit în entuziasta lor mărturisire de 
credinţă faţă de Tron şi neam. Între cele două biserici naţionale , pot să fie diferenţieri de 



dogme, în disciplină sau organizare 
Una suntem însă , Sire,   în dogma dinasticismului şi în disciplina naţionalismului.  
După cum, în trecutul vijelios de crâncene suferinţe,cler şi norod au mers mână în mână ,
au înfruntat cot la cot toate vicisitudinile până la împlinirea vremurilor:
unirea tuturor românilor , înfăptuită de în veci slăvitul Rege Ferdinand I cel Leal, 
astfel şi în prezent , cele două biserici naţionale înţeleg  - la Augustul îndemn al Majestăţii 
Voastre  - să lucreze în frăţească şi creştinească armonie la aşezarea temeliei spirituale 
care ,singură , poate înlesni descătuşarea tuturor forţelor creatoare ale naţiunii şi durarea 
solidă a vieţii naţionale între hotarele întregite.
...Una vom fi şi pe viitor, în vecii vecilor , slujind cu credinţă pe Majestatea Voastră şi 
nesfârşitul şir de vrednici urmaşi ai Majestăţii Voastre , în folosul strălucitului viitor hărăzit 
neamului românesc.

...Confesiunile catolice, calvine,luterane şi mozaice 

    La afirmarea naţională şi creştinească de azi a românismului ,participă cu toată căldura şi 
Biserica Catolică de rit latin,prin prezenţa activă a înalţilor ei prelaţi şi a unei delegaţii de 
mireni reprezentativi. Iau parte la sărbătoarea noastră şi reprezentanţii autorizaţi ai 
confesiunilor calvine , luterane şi ai cultului mozaic.
Când prin vorbă şi fapte se face din nou mărturie în faţa lumii că minorităţile etnice şi 
confesionale din România   sunt devotate Tronului şi Patriei   , suntem în drept a sublinia 
semnificaţia acestei mărturii în Lugojul românesc ,situat nu prea departe de graniţa 
apuseană.

...Consolidarea naţională 

Sire,
Această impresionantă unanimitate de sentimente dinastice şi patriotice,mă îndrituieşte să 
arăt că populaţia provinciilor de peste munţi,cea din cuprinsul Ardealului, Crişanei, 
Maramureşului şi din falnicul Banat , fără deosebire de limbă şi confesiune , 
stă credincioasă în jurul Tronului .şi, încrezătoare în înalta  înţelepciune a iubitului ei Rege, 
este gata la orice efort pentru opera grea de consolidare şi la orice sacrificiu întru apărarea 
graniţelor pentru totdeauna intangibile. 
Adânc mişcat de a putea da expresie acestor sentimente , strig din toată inima , 
Să trăiţi Sire, Rege al consolidării noastre naţionale ! 
Trăiască Măria Sa Mihai, Marele Voievod de Alba Iulia ! 
Trăiască Augusta Familie Regală ! 
Trăiască România întregită , una şi în veci nedespărţită  !    >
[ Relatează apoi mulţumirea tururor : a Regelui, a colegilor de guvern,  abisricii ortodoxe, etc etc.  
"Sunt mulţumit la extrem de serbările din Lugoj, pe care le consider ca încoronare a operei 
mele de 5 ani, tenace şi sistematică , în acelaşi  timp extrem de grea : 
de a descătuşa Biserica unită  din lanţurile unui servilism fără rost şi fără roade faţă de 
Maniu, de a conduce la o atitudine independentă în viaţa publică, a-i crea legături directe cu 
factorii de guvernare şi, în special , cu Coroana,şi astfel a-i reda autoritatea , importanţa şi 
simpatia ce i se cuvin ,potrivit gloriosului ei trecut şi misiunii ei mari de viitor  " [-----] 

Valeriu Pop /
21-23 oct.Cluj 
În seara de 22 fac o vizită lui Vaida -Voevod., cu care mă întreţin cordial şi fără rezerve. 
Rămân cu convingerea că Vaida nu mai crede în partide şi aşteaptă salvarea de la un guvern 
personal şi autoritar .[--------------]

-27-31 oct.'34:Skoda!

-27 oct.Sinaia.Audienţă la Rege 

La orele 4,30 , audienţa la Rege.



[LD: iată o mărturie directă asupra "independenţei" Justiţiei în Româmia ! 
Carol II, prin interpuşi,influenţând finalizarea Raportului;
Interpuşii -în cazul de faţă Valer Pop,- influenţând voinţa regală.
Pop jucând pe mai multe "cărţi" :ca ardelean, dorind scoaterea lui Maniu din Cauză ;ca exponent 
al "destinderii " dintre PNL şi PNŢ ,dorind scoaterea lui Madgearu ;
Carol II - măcinat de antipatii faţă de politicieni, dar apărând onoarea militară, întărindu-şi 
resentimentul de a nu mai colabora cu PNŢ vreodată ! Şi era oct. 1934! ] 
"Trecem la discutarea afacerii Skoda.Expun rezultatele anchetei şi divergenţele de opinii din 
sânul guvernului , arătând cinstit toate argumentele. Expun părerea mea şi considerentele pe 
care mă sprijin.Conchid categoric la scoaterea lui Iuliu Maniu.
-Regele, de la început şi până la urmă, împărtăşeşte şi aprobă părerile mele, conchide clar şi 
categoric : lipsa de sancţiuni, înseamnă căderea guvernului, oricât ar vrea Suveranul 
să ne susţină.Nu admite ca pe chestia contractului să fie dat în judecată numai un ostaş,
g-ralul Cihosky ; nu este oportun şi politic a da în judecată pe Iuliu Maniu , chiar dacă logica 
concluziilor ar suferi.Deci, Iuliu Maniu să fie scos din cauză.
Darea în judecată a lui Virgil Madgearu însă nu poate fi evitată.
Chestia Mihai Popovici şi Boilă , oricât de interesantă, este lăturalnică. 
-Revin la ideea unora că asta ar duce la solidarizarea PNŢ cu Madgearu şi la eşecul acţiunii 
de destindere.
Regele se ridică de la masă , ripostând apăsat şi categoric   :  
< Nu crede în această solidarizare , deoarece Madgearu este detestat în propriul partid  ;
 dacă , însă , această solidarizare s-ar produce, ar fi ultima dovadă că sunt ticăloşi de sus 
şi până jos, şi, în acest caz,Suveranul nu mai vrea să ştie de PNŢ, nici acum , nici în viitor, 
vreodată.> 
Iau act de părerile regale cu satisfacţia că a consimţit  în mod definitiv la scoaterea lui Iuliu 
Maniu din cauză      şi-l felicit pentru acest gest regal. "[--------------] 

-30 oct.'34, Bucureşti,cu Tătărăscu

Ora 10, la Tătărăscu :rămâne morţiş la formula de a nu da în judecată pe Madgearu .
Caut să-l conving , deoarece formula ar apărea Regelui şi opiniei publice ca o muşamalizare  .   
Nu izbutesc.Se vede că trebuie să fie ceva adevărat din ce se zvoneşte târguiala încheiată 
cu naţional-ţărăniştii : scutirea de sancţiuni a oamenilor politici ,  în schimbul pretinsei   
destinderi   .  [-------] 
Ora 8 seara ,la Tătărăscu :
Regele a acceptat formula cu scoaterea lui Madgearu din cauză.Mă roagă să convin la 
această formulă şi să dau o mână de ajutor ca Raportul să fie sobru , obiectiv şi documentat [--] 

-31 oct.'34,contrapropunerea condiţionată a lui Maniu

Vizita lui Zaharia Boilă , care spune că are misiunea de la Iuliu Maniu     să-mi propună 
scoaterea din cauză a lui Iuliu Maniu în schimbul încetării campaniei contra Regelui şi 
Elenei Lupescu.Îl asigur că Iuliu Maniu nu va fi pus în cauză. 
În ce priveşte campania contra Regelui şi a Elenei Lupescu ,este liber să acţioneze cum îl 
va îndemna patriotismul şi cavalerismul său.[--------] 
Valeriu Pop / sept.-oct.'34 

()Valer Pop -notă 

( Cf. "Parlamentul românesc" , 6 oct.'34 ) 
Fost naţional-ardelean ( ramura greco-catolică ) ;fost partizan cuzist ; fost independent 
expectativ ; fost iorghist ( Iorga l-a făcut ministru Ardealului ) ; fost argetoianist ( ministru al 
Justiţiei ) ; avocat provincial , arivist.
După căderea guv.Iorga -Argetoianu , a balansat între G de F şi Maniu şi Gh.Brătianu .
După căderea guv.Vaida , şi-a depus candidatura ca "independent "  pe lista unui văr liberal,  
ajungând în Parlament .Descoperind jocul "grupului H" , a căutat să-l submineze pe şeful 
liberalilor ardeleni, Al.Lepădatu ,ca preţ al unei şefii .A izbutit: este ministru de stat ! 
_____________________________________________



41.)Petre Constantinescu -Iaşi, interview, 14 oct.'34 
( "Clopotul" , an II, nr. 56, 14 oct.'34  ) 
[LD: pentru  cei care mai au vreo  îndoială ce se afla în spatele Congresului mondial antifascist 
şi a "puilor" săi etichetaţi "Comitete Naţionale Antifasciste" din diverse ţări,ată  o  dovadă publică  
fără  echivoc. ] 

¤Plenara mondială antifascistă 

-Ce impresii aveţi de la plenara mondială antifascistă ? 
-PC : Această plenară a fost un adevărat congres ; 8o de membri din comitetul mondial 
antifascist, reprezentând 24 de ţări de pe tot globul ;

/Rapoartele lui Şvernic(sindicate URSS) şi Stasovei (Ajutorul Roşu )

-Rapoartele au precizat situaţia mondială din ultimele 6 luni ( plenara din dec.'33 ) .
-P.C :S-au impus  Raportul lui Şvernic ( delegatul celor 19 milioane de lucrători din sindicatele 
Uniunii Sovietice ) ,şi Raportul Stasovei ( Ajutorul Roşu) - care a vorbt despre victimele  
fascismului şi ajutorarea lor ) 

¤Forţele fasciste din România

/Făţişe ( legionarii,  cuziştii ) 

/Indirecte ( guvernul )

-Cum vedeţi manifestarea forţelor fasciste la noi ? 
-PC : Ele se manifestă făţiş , ca de pildă "activitatea" bandelor cuziste sau a Gărzii de Fier , 
ce atacă şi devastează localurile celor ce-i demască ; 
sau indirect, prin legile , măsurile şi ilegalităţile guvernului , care tind la înlănţuirea 
libertăţilor şi-n acelaşi timp la fascizarea ideologică a tineretului  ( educaţie premilitară , 
numerus clausus deghizat , etc … ) 

¤Frontul Antifascist din România

[LD:Nu cred că ecazul să dezvolt acest subiect .Este tratat în câteva zeci de cărţi din istoriografia 
comunistă până la saţietate,în "epoca Ceauşescu.Vă mai amintiţi ? Cărţile există 
Dar iată ,cf unui ziar de epocă, cât de "îngrădiţi" erau în libertatea lor de propagandă ...] 
-Cum se organizează lupta antifascistă la noi ? 
-P.C : Lupta este grea ,dar ea se duce pe toate căile . Iată, de pildă, în presă avem 
nu mai puţin de 7 ziare  - deocamdată săptămânale - antifasciste  :" Clopotul " la Botoşani, " 
Ecoul" la Iaşi, " Cuvânt Nou" la Braşov,"Echipa " la Bucureşti, "Svetlana" , în bulgăreşte, la 
Silistra, un ziar în ungureşte şi unul în ruseşte la Chişinău . 
    Pretuindeni se creează Comitete noi antifasciste :Bălţi şi Ismail, în Basarabia ; 
Galaţi, Iaşi , Tg.Mureş etc.   Se deschid noi localuri : numai la Bucureşti sunt 3 ;
Se deschid noi comitete în întreprinderi :numai în Bucureşti sunt 18 ; 

¤Asociaţia "Amicii URSS" 

-Care este scopul asociaţiei " Amicii URSS "  ? 
-PC :Ea s-a creat din nevoia de a cunoaşte sistematic şi cât mai repede 
colosul de la răsărit , asupra căruia o tăcere criminală a fost impusă până-n prezent
 de organele noastre de guvernământ,oarbe şi surde. 
Ea s-a creat după exemplul şi-n legătură cu similarele din străinătate , 
cu singurul şi importantul scop de a cunoaşte marile realizări din Uniunea Sovietică 
şi de a le face cunoscute şi la noi .
Ea cuprinde aderenţi de orice culoare politică, căci politica n-o interesează 



¤Conferinţa antifascistă de la Bucureşti 

-Ce impresie aveţi de la Conferinţa de la Bucureşti ? 
-P.C : Au participat intelectuali şi muncitori care au căzut de acord asupra scopului .
S-a hotărât publicarea unui Buletin al Asociaţiei , ca şi trimiterea unei delegaţii 
la marile serbări de la 7 noiembrie , aniversarea construiri statului sovietic.
Asociaţai are ,deja, 2 comitete regionale , la Cluj şi Iaşi,şi comitete locale la Ploeşti, Piteşti ş.a. 

#Maltratarea şi calomnierea  antifasciştilor români 

-Ce părere v-a făcut maltratarea antifasciştilor români de către autorităţi ? 
-P.C :Este încă un gest de barbarie , specific nu numai autorităţilor româneşti ,ci caracteristic 
regimului de teroare pe care l-au impus conducătorii societăţii capitaliste , în agonie şi -n 
disperare .Injuriile aduse lui Callimachi, Socor şi celorlalţi luptători ,îi cinstesc, căci massele 
văd în ei apărătorii demni ai lor, pe care-I vor susţine şi urma. 
Peste barbarii şi piedici, mişcarea antifascistă creşte . 
P.Constantinescu -Iaşi / 14 oct.'34 
__________________________

42.)CNA + Liga Muncii +  PSU =  Front Unic , 17 oct.'34 
( Arh.CC al PCR , fond 22 , dosar 4 135 , f 95-96   )
[ LD : o dovadă fără  echivoc al adevăratului profil al CNA, Liga Muncii  şi  PSU şi a liderilor 
lor, ce vor fi  răsplătiţi  cum se cuvine , după  1944.Cum  s-ar  spune."agtenţii  sub acoperire"  
ai  PCR ] 

¤FUM - program de revendicări 

Proces -verbal 
Comitetul Naţional Antifascist  şi CC al PSU , conştiente de pericolul fascismului 
şi războiului , au încheiat un front unic de luptă , pe baza următorului program de 
revendicări : 

#Împotriva .... 

Împotriva : stării de asediu, regimului de distrugere fizică şi morală a deţinuţilor 
politici antifascişti, legii apărării statului ( Mârzescu, Mironescu , Antonescu ) , 
legii pretinsei apărări a muncii naţionale, legilor de militarizare şi fascizare
 a tineretului ( OETR şi  premilităria ) ,prestaţiilor în natură şi muncilor silite,
 executărilor silite ,Gărzii de Fier şi a cuziştilor ; condamnării lui  Scarlat Calimachi  .

¤Pentru ...
 dreptul de întrunire , organizare şi presă ;eliberarea ceferiştilor de la Griviţa şi 
a tuturor antifasciştilor ; eliberarea lui Thaellman, şi a tuturor antifasciştilor din Germania, 
Austria , Italia .Redarea drepturilor politice condamnaţilor eliberaţi din închisoare , Boris 
Ştefanov ,  MGBujor, ş.a.   Aceste acţiuni vor fi conduse de un CC de coordonare, format din 
câte 5 membri ai PSU, CNA, Liga Muncii .La centru şi la judeţe. [----------------------] 

Semnăturile 

[LD: aceşti semnatari îşi vor adjudeca deplina identitate , după 23 august '44 ] 
Semnat : Constantinescu-Iaşi ,M.Roller,Callimachi, Ţiulescu ( CNA  ) , C.Popovici, Ştefan 
Voitech , Ilie Dumitru ( PSU )  Făcut la Bucureşti, astăzi, 17 oct.'34 
PSU-CNA / 17 oc'34 
_________________________________________

43.)Răspunsul PSD la propunerea PCR de Front Unic ,2 oct.'34 



( "Lumea Nouă " , nr.41, 7 oct.'34 , p. 1 ) 
[ LD : Cine pe cine a păcălit ! ? Cine pe cine a învins ? ! Pe termen scurt . Pe termen mediu. Pe 
termen lung. Cum dracu' să tratez această problemă în cazul partidelor socialiste şi comuniste ? 
 Să le dau, pe rând,  cuvântul , nu este suficient . Voi vedea…  ] 

¤Comunicatul PSD 

Comisia Executivă a partidului social-democrat s-a întrunit  marţi, 2 octombrie,şi a discutat 
propunerile pentru realizarea unui front unic şi a dat următorul Comunicat :
" Comisia Executivă a Partidului Social-democrat , luând în discuţiune propunerile de " front 
unic" venite de la Liga Muncii , Ajutorul Roşu şi Comitetul Naţional Antifascist  ;
" Constată că, pentru prima dată, aceste organizaţii renunţă la limbajul lor provocator şi 
calomnios şi-şi fac propunerile într-un limbaj corect,care merită un răspuns ;
" Constată că, pentru prima oară , aceste organizaţii renunţă la propunerile lor 
provocatoare şi irealizabile, punându-se pe terenul democraţiei , a libertăţilor cetăţeneşti 
şi a nevoilor immediate ale clasei muncitoare . 
"Constată cu bucurie evoluţia acestor organizaţii care, dacă se va menţine,va permite pentru 
viitor o apropiere a organizaţiilor muncitoreşti învrăjbite astăzi,ceea ce va întări mult forţa de 
apărare şi de luptă a clasei muncitoare din România . 
" Comisia Executivă a Partidului Social- democrat consideră însă că ratativele cu aceste  
organizaţii sânt lipsite de seriozitate şi nu pot duce la vreun  rezultat     atâta vreme   cât , de la 
aceste tratative ,lipseşte partidul politic care le inspiră     [PCR ]   şi care , pe deasupra trativelor 
şi înţelegerilor , îşi păstrează mâna liberă ."
" Partidul Social-democrat  nu poate duce trative şi iscăli înţelegeri cu organizaţii anexe , 
cu reprezentanţi anonimi care prezintă propuneri neiscălite, ci înţelege să ducă tratativele 
numai direct de la partid la partid   ,cu conducerea responsabilă a partidului comunist,  dacă 
acest partid a făcut aceeaşi evoluţie pe care au făcut-o unele partide comuniste din 
străinătate ,adică dacă partidul comunist din România înţelege să se pună pe terenul 
legalităţii şi al democraţiei . 
" Partidul social democrat din România , dornic de a da cât mai grabnic , clasei muncitoare un 
instrument puternic de apărare , în împrejurările grele de astăzi,aşteaptă răspunsul direct şi 
cinstit al partidului comunist ,pentru încheierea unui pact de neagresiune şi de înţelegere 
între partidele muncitoreşti , cel puţin aşa cum statul comunist rus , ajuns la înţelegerea 
realităţilor ,a încheiat un pact de neagresiune şi de înţelegere chiar cu statele burgheze 
-capitaliste .
"Comisia Externă a PSD consideră că numai astfel se va putea ajunge la o apreciere leală între 
fracţiuni şi, în cele din urmă,la unitatea deplină pe care o doreşte partidul social- democrat 
"Răspunsul PSD / 2 oct.'34 
__________________________________________

44.)Răspunsul PCR , la răspunsul  PSD , 7 oct. '34 
 (  Arhiva ISISP, Cota A XVIII, -20, inv. 703   ) 
[ LD :se explică că PCR a avut 3 iniţiative  de acest fel : apr.'33, nov.'33, iul.'34 ;
că , de fiecare dată , PSD a respins aceste propuneri ] 
cu lehamite , dau şi această categorie de documente care au fost popularizate cupeste măsură 
de istoriografia comunistă.Asemenea lui, sunt altele,cu sutele.Dar nu doresc să eludez .
Dincolo de minciunile proferate, de  erorile făcute , de orbirea de clasă, de fanatismul care i-a 
împins până la trădarea de ţară ;sau poate pornind de la ele....
Dincolo  de suspiciunile reciproce, de calomniile reciproce, pe care şi le aruncau cele două 
partide, atunci, în 1934.
Ştiind  destinul tragic care-i aştepta pe unii ( de la Cominternul pe care îl  slujeau cu 
fanatism :Elena Filipovici  , Ştefanschi -Gorn , Lucreţiu Pătrăşcanu- ş.a.  -  primii  în URSS,  
ultimul în România )totul pare de domeniul absurdului şi al ororii.  ]
Vezi pe larg fişier fişier B:PCR'33--'36 LD : Sublinierile, colorările, semnele , îmi aparţin .



#Un pretext motivând respingerea 

 " Proleari din toate ţările, uniţi-vă !" 
  Către Comisia Executivă a  PSD 
1. C.C al PC din România a luat cunoştinţă de angajamentul dvs faţă de Conferinţa 
organizaţiilor dvs din vechiul regat cât şi de hotărârea dvs,din 2 octombrie , 
publicată în presă, şi prin care respingeţi propunerea pentru încheierea frontului unic, 
adresată dvs . de către o serie de organizaţii antifasciste din România,sub pretextul că dvs 
sunteţi gata să duceţi tratative <  numai direct de la partid la partid cu conducerea 
răspunzătoare a Partidului Comunist > 

#Liga Muncii, CNA , Ajutorul Roşu - nu  sunt anexe ale PCR ...

Neintrând în cercetarea mobilului care va condus să declaraţi acele organizaţii 
drept pretinse  "anexe" ale Partidului nostru, ceea ce în mod efectiv  poate face
 numai un bun serviciu fasciştilor şi Siguranţei - 
CC al PC din România ia cu mulţumire la cunoştinţă declaraţia dvs.că 
sunteţi gata să intraţi în tratative cu Partidul Comunist din România .   "   

#Internaţionala Comunistă ( şi secţiunile ei  )  au  o  singură cale politică 

2.În ce priveşte condiţia preventivă pusă de dvs, intrării în asemenea tratative şi anume 
[…se citează  condiţiile  ..] noi putem să vă aducem la cunoştinţă numai ceea ce dvs 
vă este foarte cunoscut .În Internaţionala Comunistă , spre deosebire de Internaţionala a II-a, 
există numai o singură linie politică în toate chestiunile fundamentale ale mişcării
 proletare , linie care obligă şi care este sever realizată de toate secţiile ei ,
franceză, spaniolă sau italiană , ca şi de cea românească.[........] 

#O capcană întinsă PCR-ului 

La a doua condiţie preventivă a procedării la tratative , dvs spuneţi :<  dacă PCR înţelege să se 
pună pe terenul legalităţii şi al democraţiei . > 
Pentru noi, şi credem că şi pentru muncitori, membri ai PSD, nu este destul de clar ce conţine 
în sine această condiţie .Dacă ea trebuie înţeleasă în sensul că PCR trebuie să aibă 
posibilitatea  - cum o are PSD  - de a duce în mod legal, deschis , activitatea sa [------]
PCR primeşte această condiţie. 
Dacă însă condiţia pusă de dvs se cuvine a fi înţeleasă în sensul că dvs căutaţi
să dobândiţi închinarea PCR în faţa fărădelegilor burgheze , în faţa regimului legilor 
excepţionale, al stării de asediu, în faţa regimului de teroare turbată , [----------------] 
căutaţi să obţineţi de la PCR ceea ce caută fără rezultate clasele stăpânitoare 
din România , care aruncă contra PCR ,întregul aparat de teroare şi opresiune 
al Statului .

¤PCR este silit  să lucreze clandestin şi conspirativ 

[LD: o recunoaştere explicită că acest partid - prin ideologie, program şi acţiune - era ilegal, 
adică se punea el însăşi ,în afara Constituţiei şi legislaţiei României ] 
 3. Dvs, respingând de repetate ori propunerile noastre de front unic,v-aţi referit la faptul că 
aceste propuneri "nu sunt iscălite" , că sânt "anonime" ,  că v-au fost aduse de " oameni 
necunoscuţi"  , că scrisoarea " poate să fie de la  Siguranţă .
Din cauze de înţeles pentru fiecare cetăţean care trăeşte în România,compoziţia organelor 
centrale ale Partidului nostru , nevoit să existe clandestin, trebuie să fie conspirativă. 
[ se argumentează pe toate feţele de ce PCR nu poate să renunţe la această cospirativitate ] 

#Delegaţiile celor două partide să plece în URSS !

[LD: două lucruri foarte importante :pe de o parte ,afirmarea autorităţii Kominternului "singura 
instanţă competentă" în a aviza acţiunile PCR ;şi ,ca o culme a cinismului ( ipocriziei ) de care 
se servea , invitaţia ca delegaţii celor două partide să meargă în URSS , pentru a-şi 



reglementa relaţiile .] 
"Dacă însă dvs daţi acestei chestiuni formale o asemenea importanţă şi ea îngreunează 
avansarea cauzei frontului unic în România ,   noi vă propunem   următoarea ieşire : 
conducerea Partidului nostru şi conducerea Partidului dvs  îşi trimit delegaţiile lor 
împuternicite în URSS   ,  unde dvs veţi putea să primiţi confirmarea suficient de autoritară a 
mandatelor delegaţiei noastre din partea Internaţionalei Comuniste   ,   singura instanţă   
competentă în această chestiune.  "  
Iar tratativele însăşi vor avea loc în ţara unde au fost nimicite clasele exploatatoare
şi asupritoare, şi unde puterea aparţine , în întregime , muncitorilor şi ţăranilor."[.........] 
Noi sperăm că această propunere a noastră va primi susţinerea dvs. 
De asemenea noi sperăm că reluarea legăturilor diplomatice între România şi URSS 
va fi folosită de clasa muncitoare şi de organizaţiile muncitoreşti din România."[---] 
CCal PCR ,M.Cioban [ El.Filipovici ] 
Răspunsul CC PCR /   7 oct.'34 
_______________________________

45.)Petre Constantinescu -Iaşi, interview, 14 oct.'34 
( "Clopotul" , an II, nr. 56, 14 oct.'34  ) 
[LD: pentru  cei care mai au vreo  îndoială ce se afla în spatele Congresului mondial antifascist 
şi a "puilor" săi etichetaţi "Comitete Naţionale Antifasciste" din diverse ţări,ată  o  dovadă publică  
fără  echivoc. ] 

¤Plenara mondială antifascistă 

-Ce impresii aveţi de la plenara mondială antifascistă ? 
-PC : Această plenară a fost un adevărat congres ; 8o de membri din comitetul mondial 
antifascist, reprezentând 24 de ţări de pe tot globul ;

/Rapoartele lui Şvernic(sindicate URSS) şi Stasovei (Ajutorul Roşu )

-Rapoartele au precizat situaţia mondială din ultimele 6 luni ( plenara din dec.'33 ) .
-P.C :S-au impus  Raportul lui Şvernic ( delegatul celor 19 milioane de lucrători din sindicatele 
Uniunii Sovietice ) ,şi Raportul Stasovei ( Ajutorul Roşu) - care a vorbt despre victimele  
fascismului şi ajutorarea lor ) 

¤Forţele fasciste din România

/Făţişe ( legionarii,  cuziştii ) 

/Indirecte ( guvernul )

-Cum vedeţi manifestarea forţelor fasciste la noi ? 
-PC : Ele se manifestă făţiş , ca de pildă "activitatea" bandelor cuziste sau a Gărzii de Fier , 
ce atacă şi devastează localurile celor ce-i demască ; 
sau indirect, prin legile , măsurile şi ilegalităţile guvernului , care tind la înlănţuirea 
libertăţilor şi-n acelaşi timp la fascizarea ideologică a tineretului  ( educaţie premilitară , 
numerus clausus deghizat , etc … ) 

¤Frontul Antifascist din România

[LD:Nu cred că ecazul să dezvolt acest subiect .Este tratat în câteva zeci de cărţi din istoriografia 
comunistă până la saţietate,în "epoca Ceauşescu.Vă mai amintiţi ? Cărţile există 
Dar iată ,cf unui ziar de epocă, cât de "îngrădiţi" erau în libertatea lor de propagandă ...] 
-Cum se organizează lupta antifascistă la noi ? 
-P.C : Lupta este grea ,dar ea se duce pe toate căile . Iată, de pildă, în presă avem 
nu mai puţin de 7 ziare  - deocamdată săptămânale - antifasciste  :" Clopotul " la Botoşani, " 
Ecoul" la Iaşi, " Cuvânt Nou" la Braşov,"Echipa " la Bucureşti, "Svetlana" , în bulgăreşte, la 
Silistra, un ziar în ungureşte şi unul în ruseşte la Chişinău . 



    Pretuindeni se creează Comitete noi antifasciste :Bălţi şi Ismail, în Basarabia ; 
Galaţi, Iaşi , Tg.Mureş etc.   Se deschid noi localuri : numai la Bucureşti sunt 3 ;
Se deschid noi comitete în întreprinderi :numai în Bucureşti sunt 18 ; 

¤Asociaţia "Amicii URSS" 

-Care este scopul asociaţiei " Amicii URSS "  ? 
-PC :Ea s-a creat din nevoia de a cunoaşte sistematic şi cât mai repede 
colosul de la răsărit , asupra căruia o tăcere criminală a fost impusă până-n prezent
 de organele noastre de guvernământ,oarbe şi surde. 
Ea s-a creat după exemplul şi-n legătură cu similarele din străinătate , 
cu singurul şi importantul scop de a cunoaşte marile realizări din Uniunea Sovietică 
şi de a le face cunoscute şi la noi .
Ea cuprinde aderenţi de orice culoare politică, căci politica n-o interesează 

¤Conferinţa antifascistă de la Bucureşti 

-Ce impresie aveţi de la Conferinţa de la Bucureşti ? 
-P.C : Au participat intelectuali şi muncitori care au căzut de acord asupra scopului .
S-a hotărât publicarea unui Buletin al Asociaţiei , ca şi trimiterea unei delegaţii 
la marile serbări de la 7 noiembrie , aniversarea construiri statului sovietic.
Asociaţai are ,deja, 2 comitete regionale , la Cluj şi Iaşi,şi comitete locale la Ploeşti, Piteşti ş.a. 

#Maltratarea şi calomnierea  antifasciştilor români 

-Ce părere v-a făcut maltratarea antifasciştilor români de către autorităţi ? 
-P.C :Este încă un gest de barbarie , specific nu numai autorităţilor româneşti ,ci caracteristic 
regimului de teroare pe care l-au impus conducătorii societăţii capitaliste , în agonie şi -n 
disperare .Injuriile aduse lui Callimachi, Socor şi celorlalţi luptători ,îi cinstesc, căci massele 
văd în ei apărătorii demni ai lor, pe care-I vor susţine şi urma. 
Peste barbarii şi piedici, mişcarea antifascistă creşte . 
P.Constantinescu -Iaşi / 14 oct.'34 
__________________________

46.)CNA + Liga Muncii +  PSU =  Front Unic , 17 oct.'34 
( Arh.CC al PCR , fond 22 , dosar 4 135 , f 95-96   )
[ LD : o dovadă fără  echivoc al adevăratului profil al CNA, Liga Muncii  şi  PSU şi a liderilor 
lor, ce vor fi  răsplătiţi  cum se cuvine , după  1944.Cum  s-ar  spune."agtenţii  sub acoperire"  
ai  PCR ] 

¤FUM - program de revendicări 

Proces -verbal 
Comitetul Naţional Antifascist  şi CC al PSU , conştiente de pericolul fascismului 
şi războiului , au încheiat un front unic de luptă , pe baza următorului program de 
revendicări : 

#Împotriva .... 

Împotriva : stării de asediu, regimului de distrugere fizică şi morală a deţinuţilor 
politici antifascişti, legii apărării statului ( Mârzescu, Mironescu , Antonescu ) , 
legii pretinsei apărări a muncii naţionale, legilor de militarizare şi fascizare
 a tineretului ( OETR şi  premilităria ) ,prestaţiilor în natură şi muncilor silite,
 executărilor silite ,Gărzii de Fier şi a cuziştilor ; condamnării lui  Scarlat Calimachi  .

¤Pentru ...
 dreptul de întrunire , organizare şi presă ;eliberarea ceferiştilor de la Griviţa şi 



a tuturor antifasciştilor ; eliberarea lui Thaellman, şi a tuturor antifasciştilor din Germania, 
Austria , Italia .Redarea drepturilor politice condamnaţilor eliberaţi din închisoare , Boris 
Ştefanov ,  MGBujor, ş.a.   Aceste acţiuni vor fi conduse de un CC de coordonare, format din 
câte 5 membri ai PSU, CNA, Liga Muncii .La centru şi la judeţe. [----------------------] 

Semnăturile 

[LD: aceşti semnatari îşi vor adjudeca deplina identitate , după 23 august '44 ] 
Semnat : Constantinescu-Iaşi ,M.Roller,Callimachi, Ţiulescu ( CNA  ) , C.Popovici, Ştefan 
Voitech , Ilie Dumitru ( PSU )  Făcut la Bucureşti, astăzi, 17 oct.'34 
PSU-CNA / 17 oc'34 
_________________________________________

47.)Raportul   BP al CC al   PCR   către Secretariatul ţărilor Balcanice al 
Cominternului,9 nov.'34 
( Arh.CCal PCR, fond 1, dosar 132, inv.8, filele 89-107  ) 
[ LD : Extrag doar câteva titluri de capitole şi informaţii, care probează : pe de o parte ,
radicalismul lui Iacobovici ,  pe de altă parte procedeul  " pârei " la forurile superioare .
Este clară punerea la zid a lui Iacobovici .
Deasupra tuturor, subordonarea PCR … secţiei Balcanice din  Comintern.  ] 

¤ Frontul unic 

În mart.'33, când CC al PCR  , ca toate secţiile Internaţionalei Comuniste, 
au primit Directiva Internaţionalei, cu privire la crearea frontului unic, cu PSD, 
Marosi [ Iacobovici ] s-a opus acestei Directive, motivând-o de faptul că PSD
 nu doreşte ; în  oct.'33, la iniţiativa lui Bujor, apoi  în nov.'34 , când s-a reluat chestiunea, 
  Marosi s-a pronunţat împotriva iniţiativei .

¤ Mişcarea ţărănească 

În iun-iul '33 , Marosi a susţinut stăruitor că  mişcarea revoluţionară  ţărănească
 a intrat într-o nouă etapă , în care ţăranii trebuie să ocupe nemijlocit pământurile 
moşiereşti.   BP a intervenit şi a pus problema la punct , la Plenara din iul.'33 .
 Dar Marosi nu a făcut cotitura necesară ! 

¤ Mişcarea naţional-revoluţionară 

La sfârşitul lui iul.'34 , Marosi a încercat să revizuiască hotărârile BP [ al CCal PCR ] , 
şi hotărârile BLS [ secţiunea balcanică a I.C.  ]cu privire la crearea şi transformarea OPM 
[ opoziţia din Partidul Maghiar ] ,într-o organizaţie naţional revoluţionară independentă , 
 neânţelegând importanţa atragerii ţărănimii şi a lozincii autodeterminării . 
Rapot BP către BLS / 9 nov.'34 
________________________________________________

48.)Comunicatul PSD : întreruperea tratativelor cu PCR , 11 nov.'34

¤ Ruperea tratativelor PCR -PSD 

( "Lumea Nouă" , 11 nov.'34  ) 
  Comit.Exec. al PSD , luând în discuţie răspunsul PCR , la propunerea făcută de noi
 la 2 oct.'34 ,Constată cu regret că PCR n-a înţeles încă lucrul elementar :să înceteze orice lupte 
reciproce, insultele şi calomniile.Atât în scrisoarea -răspuns  ilegală ,  cât mai ales în presa 
legală de care dispun membrii şi simpatizanţii săi, continuă să folosească calomniile 
obişnuite ,refuză să facă pact de neagresiune şi nu vor să-şi ia răspunderea 
pentru organizaţiile -anexe ce-i sunt afiliate ,ceea ce dovedeşte că vor continua lupta 
fratricidă.Având în vedere că PC nu a dat dovadă că vrea sincer front unic,



 PSD sistează orice discuţie ,continuând singur lupta pentru apărarea intereselor
 clasei muncitoare . 
PSD / 11 nov.'34 
__________________________________________________

49.)I.Hudiţă(PNŢ, ex lupist), arestarea lui Petre Constantinescu - Iaşi , 12 dec.'34 
( DAD, MO 14, 12 dec.'34, p. 244 ; DS, MO 13, 13 dec.'34, p. 125  )
 [  P.Constantinescu  a fost arestat la Chişinău . I.Hudiţă ( la Cameră )  şi D.R. Ioaniţescu
(  la Senat  ) adresează ministrului de Război o  comunicare , în care cer eliberarea 
acestuia . Foarte bine , foarte  frumos , foarte democratic ! Dar dubios fără nici o  îndoială . 
Opiniile lor despre profesor  credulitatea ( sau naivitatea , sau  duplicitatea ) unora ;
pe de altă parte,  pentru  a detecta amprenta adversităţii , mai ales la ceea ce se numea aripa 
"stânga" a PNŢ.[Absolut din întâmplare I.Hudiţă, socrul istoricului Dan Berindei , dar asta este 
altă poveste  ]

#Un prof.univ. arestat abuziv !

-I.Hudiţă : " Ca rezultat al unei campanii de defămaire , lipsită de orice justificare
,autorităţile militare din Chişinău au arestat de 15 zile pe profesorul Constantinescu 
Ca protestare contra acestei arestări abuzive, prof. N.Constantinescu -Iaşi 
a declarat de la început greva foamei.  Nici unui membru al familiei nu-i este permis 
să-l vadă. Avocatului Paraschivescu -Bălăceanu ,i s-a refuzat intrarea în închisoare .
" Această arestare şi punere în secret e cu atât mai scandaloasă ,cu cât este vorba de un 
profesor universitar , un intelectual de mare valoare , cu reputaţie ştiinţifică definitiv 
consacrată , atât în cercurile intelectuale din ţară , cât şi din străinătate. 

#Influenţa lui binefăcătoare în mişcarea muncitorească ! 

"E o concepţie profund greşită, de a se crede că prezenţa lui , ca şi a altor intelectuali , în 
mişcarea muncitorească , poate constitui o primejdie.Din contră , modul de luptă ca şi 
metodele de acţiune şi de  instruire a acestei muncitorimi,se vor resimţi de o influenţă 
binefăcătoare din partea aceastor intelectuali."

/Sancţionarea autorităţilor militare abuzive ! 

" Protestând contra regimului nedrept la care este supus profesorul Constantinescu , 
îl rog pe d-l ministru al Apărării Naţionale să dispună eliberarea lui imediată 
şi să aplice sancţiuni severe autorităţilor militare abuzive din Chişinău. 
" Totodaă , rog să mi se pună la dispoziţie , prin biroul Camere, dosarul privitor la această 
arestare , pentru a vedea dacă nu e cazul să dezvolt o interpelare " 
I.Hudiţă / 13 dec.'34 
_______________________________________

50.)Panait Istrati :CZCodreanu şi M.Stelescu , dec.'34 
( "Lupta" , an XIII, ? dec.'34 ) 
[ LD : am o fişă - semnal prinsă de acest doc., în care semnalez testamentul original 
al lui M.Stelescu din  12 oct.1934 ,în care îl indică pe Codreanu ca autor moral 
al asasinării lui Duca(Arhiva ISISP, fond XV, d.451, vol II , f. 193 .)
 Poate îl recuperez , poate îl găsesc.
Din păcate , nici scrisoarea lui Istrati nu este dată integral, ci sunt extrase din ea… ] 

" Lupta "

¤Despărţirea Codreanu-Stelescu 

" Se ştie că cei doi conducători ai " Gărzii de Fier" , d-nii Corneliu Codreanu şi Mihail 
Stelescu , s-au despărţit.  Cauzele sânt multiple şi pe unele din ele d.Stelescu



 le-a arătat în revista "Cruciada românismului "   .  
În ultimul număr al acestei reviste , se publică o " Scrisoare deschisă adresată dreptei " , 
semnată de cunoscutul scriitor şi  luptător de stânga, d.Panait Istrati. 

-Panait IstratI -dec.'34 

#Antisemitismul legionar practicat de antisemitismul bolşevic 

 "El nu poate exista decât ca sentiment personal. L-am văzut practicat de către foarte buni 
comunişti şi în Rusia sovietică.Oricine e liber să simtă o aversiune când dă mâna cu un 
evreu ( cu un turc, cu un grec, un ţigan, un ungur, şi aşa la infinit ,adică să fie xenofob ) 
El poate fi un sentiment înnăscut, adică să n-aibă la bază nici un motiv de ordin
 material , aşa cum cineva nu poate să sufere mâncarea de morcovi sau praz .
Dar atât !Şi în cazul acesta  - aşa cum e de rigoare când te afli la o masă unde s-a servit praz  -
buna cuviinţă ne impune să nu strâmbăm din nas când un evreu ( sau altă naţiune ) 
ne adresează cuvântul. [-----------------------] 

-Dictatura legionară  este  dictatura bolşevică 

" Dictatura , oricare ar fi ea, e un semn de bătrâneţe al organismului social.
Ea este sistemul care suprimă adversarului toate mijloacele de luptă ,pentru a şi le apropia 
şi practica singură,aşa cum un moşneag ar lega cobză un tânăr voinic şi l-ar bate apoi pe 
odihnitelea. 
" Un moment am crezut că bolşevismul va fi o mare excepţie de la regulă . 
Nu e. Desigur , în Rusia nimeni nu e jupuit în folosul personal al unei oligarhii - dar lucrurile nu 
sunt departe de-a ajunge acolo .
Căci, de pe acum, unii trăesc foarte bine şi îşi permit toate libertăţile,iar marea masă rabdă 
toate privaţiunile şi nu crâcneşte un cuvânt ." [  ---------------------- ] 
Panait Istrati / dec.'34
______________________________________________

51.)Asasinarea regelui Alexandru şi Louis Barthou , Marsilia, 10 oct.'34 
(  " Universul " , an 51, nr. 278, 11 oct.'34  ) 

¤Puternică impresie în România.

Vezi fişier Politică externă 
Tătărăscu venise la Sinaia , pentru consultări cu MSR ; reuşeşte să-l convingă pe Titulescu 
să nu mai amâne reintrarea în guvern ; la ora 12 noaptea Titulescu depunea jurământul ! 
O dată cu el  şi Savel Rădulescu ..
_________________________________________

52.)Remaniere guvernamentală , 2 , 5 , 10 oct. .'34
(" Universul " , an 51, nr. 278, 11 oct.'34  ) 
[ LD : deocamdată lipsă verigă de informaţie la  remaniere ; apoi completez  ] 
-Gh.Tătărăscu - preşed. Consil de Miniştri , ministr.Armamentului , ad-interim Externe ; 
-Nic.Titulescu - minstru la Externe Acceptă (Sinaia -Bucureşti, 9/ 10  oct.)în seara asasinării lui 
Barthou 
-dr.C.Angelescu - ministr.Instrucţiunii Publice  ;
-Vict.Antonescu  - ministr.la Justiţie
-I.Inculeţ - ministru de Interne ; 
-I.Nistor - Ministr Muncii şi Ocrotirii ; 
-VPSassu - ministru Agricultură şi Domenii ; 
-Al.Lapedatu - ministr.Culte şi Arte ; 



-g-ral Paul Angelescu - Apărarea Naţională ; 
-Richard Franasovici - Lucrări Publice şi Comunicaţii 
-Manolescu -Strunga - ministru Industriei şi Comerţului  ( demis la 1 aug.'35 ) 
-dr.I.Costinescu - ministr Sănătăţii (va trece la Industrie şi Comerţ la 23 sept.'35 ) 

-Valer Pop *-ministru Secretar de Stat (ministr.Minorităţi , apoi ministr.la Justiţie , la 1 febr.'35 ) 
-Victor Slăvescu - Ministru Finanţe ; ad-interim la Industrie ; 
-ing.Radu Irimescu - subsecretar de Stat al Aerului ;
-Dimitrie Iuca - subsecretar de Stat Interne ; 
-Mihail Negură - subsecretar de Stat Agricultură şi Domenii ; 
-D.Constantinescu - subsecretar de Stat la Finanţe  , ( la 23 sept .trece guvernator al BNR ) 
-Mircea Cancicov - subsecretar de Stat la Agricultură ; 
-Eug.Titeanu subsecretar de Stat la  Interne 
-Gh Leon - subsecretar de Stat la Industrie şi Comerţ ; 
-Savel Rădulescu - subsecretar de Stat Externe ; 
-Aurelian Bentoiu  - subsecretar de Stat la Justiţie  ( din 23 sept.'35 ) 

/Remaniere fără ştirea lui Brătianu

[ LD : deocamdată lipsă verigă de informaţie la  remaniere  ] 
  Ce se petrece cu Dinu Brătianu e un mister .Guvernul a demisionat fără d-sa  ! 
Guvernul s-a reconstituit, fără ca d-sa să ştie !Când a venit la Bucureşti , d-sa a declarat 
" Universului " că nu ştie cauzele "crizei "pentru că nu s-a întălnit cu Tătărăscu . 
* * *

[LD:] Cascada guvernelor.
[Vreau să urmăresc " carierele"  celor din 1934sub impresia unei anchete realizate de " Lupta" , 
din 13 nov.'34  ] 
Din 24 oct. 1918 până în oct 1934 , în 16 ani , în România au fost 24 de guverne ! 
I .Primul guvern al României Mari .A durat  o lună şi 5 zile.
Condus de g-ral C.Coandă ( prim.ministr.şi Externe ) 
Noutatea : doi basarabeni  - I.Inculeţ şi D.Ciugureanu ( miniştri fără portofoliu).
Forurile internaţionale pregăteau Tratatele de pace menite să consfinţească 
hotarele  României Mari. 
II. La 29 nov.1918, guvern Ion.I.C.Brătianu .A durat 1 an şi o lună .
Pe atunci, PNL era singurul partid organizat .
Provinciile noi intrau în viaţa politică cu Partidele lor naţionale :la 17 dec. 1918 în guvern : 
ardelenii Al Vaida-Voevod, Vasile Goldiş şi Şt.Cicio Pop ; bucovineanul Iancu Flondor.
Guvernul a demisionat pentru că Brătianu refuză să semneze Tratatul de pace….
III. 27 sept. 1919 , guvern Arthur Văitoianu . A durat 2 luni şi 3 zile .
Guvern de sacrificiu ,compus din generali + reprezentanţii provinciilor unite. 
IV.1 dec. 1919 ,guvern Al.Vaida -Voevod . A durat 1 an şi 13 zile .
Prim guvern de alegeri sub regimul votului universal Democraţia într-o efervescenţă de 
nestăpânit … mari demonstraţii de stradă Iorga , cu a sa căciulă în cap, devenită simbol… 
conducea Adunarea deputaţilor - găzduită la Ateneu devenit scenă  a unui teatru politic 
spectaculos.Generalii - Averescu, Răşcanu - încă la mare cinste; Averescu se supără ; 
ardelenii Aurel Vlad, O.Goga, Cicio Pop -încă la un loc;Maniu în Ardeal ; 
basarabenii  Ion Inculeţ şi Pantelimon Halipa -încă la un loc…
bucovineanul  I.Nistor  ;  Ion Mihalache, I.Borcea şi dr.Lupu 
- miniştri ai noului partid  ţărănesc .
 V. 13 dec.1920 , guvern g-ral Al.Averescu  . A durat 1 an şi 4 zile
Vaida era în străinătate, pentru Tratatul de pace,fiind concediat  " în contumacie "
Averescu - idolul soldaţilor demobilizaţi, a preluat guvernul şi Internele.
A făcut alegeri , pe care le-a câştigat 
În guvern , C.Argetoianu , Take Ionescu , apoi Titulescu ( Finanţe )…
VI. 17 dec.1921. Guvern Take Ionescu . A durat o lună… 
Suveranul a refuzat alegeri noi … Camera averescană a refuzat guvernul nou …



 VII. 19 ian.1922 . Guvern IICBrătianu . A durat 4 ani încheiaţi.
  În sfârşit , un ciclu de guvernare normal. 
  Pentru prima oară, un Parlament cu legislatură încheiată.
  Guvern şi Parlament  - care au dat Constituţia din 1923 şi multe  legi organice .
IGDuca -" moştenitorul prezumtiv " la şefia partidului … ministru la Externe ; 
Gh.Tătărăscu  - începutul carierei " napoleoniene"( 30 dec.'23)  -  subsecretar de Stat 
la Interne … nimeni nu bănuia că după 11 ani va ajunge prim-ministru pentru că 
fruntaşii liberali - Alex.Pherekide, Al.Constantinescu, Vint.Brătianu, IGDuca - 
vor dispare rând pe rând, unii prematur, alţii năpraznic . 
Guvern şi Parlament  - contestat şi boicotat vehement de PNR şi PŢ, 
care cereau guvernarea.
VIII. 30 mart.1926 .Guvern Averescu . A durat 1 an şi 3 luni   .  
A fost adus la recomandarea lui IICBrtianu  .Şef al Partidului Poporului , 
a făcut acele alegeri de pomină ,   organizate de Oct.Goga ( ministru la Interne ) 
coalizat cu câţiva aredeleni din PNR ( Goldiş ) ,  pentru a-şi asigura  Parlamentul ; 
a dat Legea electorală ;
În vara 1927 -  Regele Ferdinand, la Scovişte , în agonie  ; 
Averescu -Goga şi-au pregătit  mitralierele pentru " marea lovitură " .
Atunci a căzut … " marea cărămidă" : înlăturarea guvernului .
IX.  4 iunie 1927 .Guvern Barbu Ştirbey.  A durat … câteva zile… 
 A fost un fel de guvern de "uniune naţională " : Argetoianu, Lupu, Stelian Popescu ,
 Al.Lapedatu, Al.Perieţeanu, I.Inculeţ, M.Popovici, Pantelimon Halippa, Gr.Iunian, 
 Era destinat să facă alegeri librere… dar nereuşind.… 
X.iun.1927. Guvern IICBrătianu .A durat 7 luni … ( până la deces ) 
La moartea lui IICBrătianu ( 1927 ) dr. Angelescu ar fi spus : 
"Suntem nenorociţi ! Au murit deştepţii şi am rămas noi, proştii !" 
24 dec. 1927. Guvern Vintilă Brătianu .  A mai durat 11 luni .
XI.10 noiembrie 1928.Guvern Iuliu Maniu  . A durat 7 luni 
După 10 ani de opoziţie înverşunată , PNŢ, format din  cele două partide reunite, la putere.
Criză economică , restructurare administrativă ; reforme legislative ; 
Descompletarea Regenţei- criză dinastică. 
XII. 7 iun.1930 .Guvern GGMironescu .A durat 5 zile. 
8 iun 1930. Restauraţia .Carol II 
XIII. 13 iun.1930. Guvern Iuliu Maniu .   A durat aproape 5 luni .
Mihalache ( la Interne ) ; conflict cu oculta, cu Coroana ; 
XIV. 10 oct.1930 .Guvern GGMironescu .A durat 6 luni  fără 3 zile 
XV.  18 apr. 1931.Guvern Iorga - Argetoianu .A durat 1 an şi aproape o lună .
Ideea guvernului " de tehnicieni" a dat faliment şi s-a făcut întoarcerea la guvernarea cu partide. 
XVI   6 iun.1932 .Guvern Al Vaida -Voevod .      A durat  2 luni 
XVII. 11 aug..1932 . Guvern Al Vaida-Voevod .  A durat 2 luni şi 9 zile 
XVIII .20 oct. 1932 .Guvern Iuliu Maniu .             A durat 2 luni şi 14 zile.
XIX  . 14 ian.1933 .Guvern Al.Vaida -Voevod .    A durat 1 an .
XX.  14 nov. 1933.  Guvern IGDuca .                   A durat o lună şi jumătate 
XXI   30 dec. .1933 .Guv. C.Angelescu .              A durat 5 zile.
Secerarea generaţiei " de aur" , a propulsat , poate prea devreme,generaţia nerăbdătoare , 
generaţia tânără :
XXII.  3 ian 1934. Guv.Gh.Tătărăscu               A durat 8 luni …
XXIII  2 oct. 1934  Guv.Gh.Tătărăscu  ( remaniere )  Era după 11 luni de guvernare … 
Opoziţia lupta însă pentru răsturnare ! Cum dracu' să caracterizez eu această instabilitate 
guvernamentală ? 
____________________________

53.)Împotriva stării de asediu şi a cenzurii , oct.'34 



a ) Al.Averescu , întrunire P.P. , Galaţi, 1 oct.'34 

 ( "Adevărul " , 2 oct.'34  ) 
  Cenzura şi starea de asediu sunt "încălcări  grave ale Constituţiei "
( citeşte art. 25 şi 128 din Constituţie ) 
" Daţi-mi voi ca lăsând modestia la oparte , să vă întreb :   eu, mareşalul Averescu  ,care am servit 
ţara jumătate de veac, care am luat parte , efectiv, la 3 războaie glorioase,care am dat dovadă 
ţării că sunt omul ordinei , eu să fiu cenzurat ? Eu să fiu învinuit că nu respect legea, 
ordinea, în spiritul cărora am crescut şi am educat oştirea, eu să fiu chemat la ordine, de cine ? 
Aceşti oameni care au aţâţat la dezordine , să vie să mă cenzureze ? 
După mine, lucrurile nu mai pot merge aşa. 
Declar că am să lupt pe toate căile îngăduite de lege     şi am să duc în faţa legii 
pe toţi cei ce ne-au adus în situaţia de astăzi . " 
Averescu / 1 oct.'34 
-----------------------------------------------------

b )Congr.Federaţiei a presei din Provincie , 1 oct.'34 

( "Adevărul " , 2 oct.'34  ) 
Preşed. federaţie - Gh.Ivanov ; secretar g-ral . Virgil Molin 
    Moţiune 
Congresul … luând în discuţie existenţa odioasă a cenzurii,cere tuturor ziarelor din Capitală 
să-şi suspende apariţia până la ridicarea stării de cenzură. 
Congresul …în numele întregii prese din provincie, se declară gata ca , în cazul când această 
suspendare de protest nu s-ar înfăptui, să înceteze apariţia timp de 2 săptămâni " 
Presa de provincie -

c )Gh.Brătianu , întruniri judeţene PNL-g ,16 nov.'34 

( "Universul" , 17 nov.; " Lupta" , 18 nov.'34 ) 
În cele 72 de capitale de judeţe s-au ţinut întruniri convocate de organizaţiile georgiste . 
Preşedinţii de organiz.  examina situaţia politică. 
Apoi se vota o Moţiune  care protesta contra stării de asediu şi cenzurii şi anunţa participarea 
la marea adunare din Capitală;
Apoi se trimitea o telegramă în acelaşi sens , MSRegelui ; 
PNL.g ..---
_________________________________________________________________
___________________________________________

54.) Gh.Brătianu , congres georgist, Oradea, 5 nov.
 ( " Universul" ,an 51, nr. 305,  7 nov.'34 ) 
Gh.Brătianu / 5 nov.'34 
Au trecut 4 ani de lupte grele . Drumul a fost spinos. " Prietenii mei au atăcat guvernul.Eu am să 
atac sistemul. De câtva timp se petrec în ţara noastră lucruri pe care nimeni nu le poate lămuri. 
[--------] 

/Crizele ministeriale …

La fiecare lună o criză .Nu voi mai întreba de ce a plecat de la guvern dl Maniu sau de ce a 
căzut guv.Vaida , de ce şi cum a venit guv.Duca  ? 
Mă voi mărgini să repet întrebările cari frământă azi opinia publică :
Cum a ajuns actualul prim-ministru şef de guvern ? 
De ce căzuse în primăvară şi de ce a rămas ? 
Pentru ce a demisionat în toamnă şi a reconstituit cabinetul aşa cum îl vedeţi ? 
Pentru ce chiar atunci când sunt chemaţi le este imposibil să se menţie ? 

/Golul din jurul regelui , oculta !

Unii oameni politici au început să asemene aceste împrejurări cu acelea ale căderii imperiului 



roman . E într-adevăr o apropiere S-a spus că imperiul Romei s-a prăbuşit pentru că sistematic 
s-au înlăturat din jurul împăraţilor tot ce putea fi demnitate şi convingere .
Procesul acesta s-a numit în istorie stârpirea celor buni . 
Nu ni se pare că se repetă istoria întocmai , ori de câte ori sunt în joc interese străine   ,   
ele sunt apărate şi ajutate să izbândească ?
Când e vorba de interesele naţionale  -  nu de câteva lucrări fastuoase care aruncă numai 
praf în ochii mulţimei  [ LD : aluzie la Sarmizegetusa ? ] - şi permanente ale statului 
şi ale neamului , ele sunt nesocotite şi lăsate uitării . 
Cenzura şi starea de asediu ne pun căluşul în gură dar lasă liberă propaganda împotriva 
liniştii şi unităţii României .
O concluzie se impune şi o citesc aici , oricât de dureros mi-ar fi s-o fac la graniţă :
o mână nevăzută unelteşte în toate împrejurările cu diabolică insistenţă şi perfidie împotriva 
securităţii naţionale .Acum trei ani când am fost aici la Oradea am încheiat cuvântarea cu " 
Trăiască Regele !"Şi azi am rămas credincios regelui 
[ ……LD . spaţiu cenzurat , marcaj gol ……….] 
Gh.Brătianu /  5 nov.'34 
_______________________________________________________

55.)Al.Vaida - Voevod, declaraţii politice ,Timişoara , 13 nov.'34 
( "Universul" , 15 nov.'34  ) 
Al.Vaida -Voevod  - şeful PNŢ pe Ardeal -participă la adunările comitetelor de judeţ 
din Severin şi Timiş -Torontal. 
La Timişoara a binevoit să răspundă unor gazetari :
-------------------------------------------------------------------------------------------------
-  Ce părere are de vânturarea , iarăşi, a unui " guvern naţional " ? 

¤ Guvern naţional ?-nu se poate în România! 

[ Foarte simpatică muşcătura lui Vaida la adresa lui Iorga şi Goga  !Mă mir cum n-a spus ceva şi 
de Titulescu !  În orice caz, sunt şi eu de acord cu el ,din varii motive, că "guvern de uniune 
naţională " nu se putea realiza în România !  ] 
-  Vaida : Nu este contra unui guvern naţional , dar crede că nu va fi nici o dată realizabil , 
din cauză că la alcătuirea lui o să se angajeze , iarăşi , oameni ca istoricul neamului, 
dl Iorga  , şi   poetul Goga.   
"Eu fac politică , şi nu poezie ca dl Goga, pe care nu l-am înţeles  nici o dată. 
Nu l-am înţeles nici în literatură pe d. Goga , decât atunci când i-am citit primul   volum. 
 Eu am avut în politică o conduită , din cauza căreia am avut să trag de multe ori 
consecinţele; totuşi, n-am cedat nici o dată principiilor de care sunt călăuzit .
[-------------------- cum a căzut el de la guvern ------------------------------------- ] 
"De aceea nu mă împac eu cu un guvern naţional " 
Vaida / 13 nov. 

¤Cauza căderii guvernului Vaida?

/Protejarea muncii naţionale .

/Tapajul făcut de aşa-zisa presă democrată 

[LD 7 ian.2007 .Şi dacă , totuşi, Vaida are dreptate ? ! Şi dacă totuşi presa de stânga făcea prea 
mare gălăgie ?Era asta o problemă în România ? Hai răspunde! Onest! 
Au trecut de atunci... peste 70 de ani ! Ce politică fac azi ţările "democrate"privind ocuparea 
locurilor de muncă şi nimeni nu le etichetează de "naţionalist" , de "fasciste" .
Ce stat fără stăpâni păra România ! ] 
Când era prim-ministru, alarmat de sute de mii de cereri     ale tinerilor   ingineri români 
şi a altor elemente de valoare , cari i s-au plâns că şomează din cauză că ,pentru ei, porţile 
industriei naţionale le sunt închise,a dat dispoziţie să se facă o statistică discretă în 



această privinţă. Rezultatul aflat a fost dezastruos , pentru elementul românesc. 
Spre a evita turburările sociale ce decurgeau dintr-o atare stare,a dat , în calitate de prim-
ministru , o Circulară secretă către 150 de directori ai celor mai mari întreprinderi din ţara 
noastră, pe care i-a rugat frumos " să fie atât de patrioţi şi inteligenţi şi să evite 
consecinţele ce pot decurge din gruparea românilor muritori de foame , în ţara lor " 
" Cum n-aţi răspuns dvs - cărora nu v-am trimis nici o circulară - tot aşa nu mi-a răspuns
 nici unul din cei 150 directori   şi   mari magnaţi     ai capitalului românesc.   
" N-am primit iarăşi nici un cuvânt de observare de la vreo unul din ei ,asupra datelor 
îngrijorătoare , cari fuseseră stabilite de statistica ordonată de mine . 
A doua zi , însă, toate ziarele , cari se intitulează de stânga ,   democrate şi naţionale,   
m-au atăcat , făcând larmă şi în presa din străinătate ,şi provocând  căderea mea de la 
guvern .Mă mândresc cu aceasta . 
Statisticile întocmite din ordinul meu,au fost utilizate de d.Goga în Parlament şi republicate 
în " Ţara Noastră " ca reclamă ."[---------------] 
Al.Vaida -Voevod / 13 nov.'34 
___________________________________________________________
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